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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΠΡΟΣΩΠΟ

Ο Λουκάς Σαμαράς μιλάει στην «Κ»
Ο Λουκάς Σαμαράς διέγραψε μια διεθνή πορεία στα εικαστικά, στη γλυπτι-
κή και στη φωτογραφία, με διακρίσεις και εκθέσεις στα πιο σημαντικά μου-
σεία. Το 2014, ο Μάικλ Σκαφίδας τον ονόμασε «πατέρα των σέλφι», σε μια
εποχή που μεσουρανούσε η μανία της αυτο-φωτογράφισης. Ζωή, σελ. 1

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ

Η συλλογική μνήμη και τα μνημεία
Η ομότιμη καθηγήτρια Ιστορίας και εμπνεύστρια του Εθνολογικού Μου-
σείου Ευφροσύνη Ριζοπούλου – Ηγουμενίδου και η αρχαιολόγος και ιστο-
ρικός Άννα Μαραγκού μιλούν στην «Κ» για το Κονάκι του Χατζηγεωργάκη
Κορνέσιου και την ανάγκη να μην αλλάξει ο χαρακτήρας του. Ζωή, σελ. 3

ΜΟΥΣΙΚΗ

Να λέμε το σ’ αγαπώ είναι καλό
Ο Σταμάτης Κραουνάκης μίλησε στην «Κ» για το τραγούδι, τη μουσική και
το πώς κάνει την τέχνη του μια διαρκή διασκέδαση για όλους. Στην Κύπρο
θα τον απολαύσουμε σε δύο παραστάσεις με τίτλο «Φίλα με» στη Λευκω-
σία και στη Λεμεσό. Ζωή, σελ. 4

Αναπάντεχα εμπόδια 
για Χάρι και Μέγκαν
Παρά το ΟΚ της Βασίλισσας 

Η απόφαση των δουκών του Σάσεξ να
«χαράξουν νέο δρόμο» και να γίνουν οι-
κονομικώς ανεξάρτητοι τους επιτρέπει
να συνάπτουν εμπορικές συμφωνίες με
το «λογότυπο» Sussex Royal, που σύμφωνα
με τους ειδικούς πιθανώς αξίζει περισ-
σότερο από 400 εκατ. στερλίνες. Σελ. 22 

«ΧΡΥΣΑ ΔΙΑΒΑΤΗΡΙΑ»

Η ανάρτηση
των Βρυξελλών
σήμανε συναγερμό 
Η κίνηση της αντιπροέδρου της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για τις Αξίες και
τη Διαφάνεια, Βέρα Γιούροβα, να ανα-
δημοσιεύσει άρθρο της γαλλικής
εφημερίδας «Le Monde» με τίτλο «Το
σκάνδαλο των χρυσών διαβατηρίων
στην Κύπρο», ήταν αρκετή για να προ-
καλέσει συζητήσεις. Αν και από τις
Βρυξέλλες διαβεβαιώνουν πως δεν
έχει συζητηθεί το κυπριακό επενδυτι-
κό πρόγραμμα, το Υπουργείο Εξωτερι-
κών προχώρησε ήδη σε διάβημα για
να προλάβει εξελίξεις. Σελ. 8

Αξιοθαύμαστη χαρακτηρίζεται η διαδρομή της Αικατερίνης Σα-
κελλαροπούλου από το Αρσάκειο Ψυχικού μέχρι την Προεδρία
της Δημοκρατίας, αφού θεωρείται σίγουρο πια ότι θα καταλάβει
τον θώκο με τη συντριπτική πλειοψηφία της Βουλής των Ελλή-
νων να εγκρίνει την επιλογή του πρωθυπουργού Μητσοτάκη.  Το
δικαστικό αποτύπωμα της Αικατερίνης Σακελλαροπούλου στο
ΣτΕ είχε πάντα ως πρόσημο το δημόσιο συμφέρον. Σελ. 18

ΟΔΟΙΠΟΡΙΚΟ: Ο μακρύς χειμώνας των Κούρδων
Απλωμένοι σε Συρία, Ιράκ και Ιράν, υφίστανται τα πάνδει-
να από τους εχθρούς τους, ξεχασμένοι από τους «συμμά-
χους» τους. Σελ. 19-20

Γυναίκα ήθους και ψυχραιμίας

Τράπεζα Κύπρου και Ελληνική βρίσκονται
στη δεύτερη και τελική φάση για διάθεση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων τους.
Οι διαδικασίες της πρώτης φάσης για
πώληση των δανείων και των δύο τρα-
πεζών ολοκληρώθηκαν πριν από τις δια-
κοπές των Χριστουγέννων. Η Τράπεζα
Κύπρου έχει «ξεχωρίσει» ένα προβλημα-

τικό χαρτοφυλάκιο 2,7 δισ. ευρώ, ενώ η
Ελληνική Τράπεζα ένα χαρτοφυλάκιο 1,5
δισ. ευρώ. Και οι δύο τράπεζες αναμένεται
να προχωρήσουν στις πωλήσεις δανείων
έως το καλοκαίρι του 2020. Η πώληση
των μη εξυπηρετούμενων δανείων είναι
πλέον μονόδρομος για τις τράπεζες της
Κύπρου. Οικονομική, σελ. 4

Πωλούν προβληματικά δάνεια 4,2 δισ.
Προχωρούν οι διαδικασίες σε Τράπεζα Κύπρου και Ελληνική 

Υπό το μικροσκόπιο των ΗΠΑ η Κύπρος 
Ο υφ. Εξωτερικών Φάλον έρχεται με υποδείξεις για προσαρμογή της Κ.Δ. στα μέτρα του νόμου EastMed

ΛΙΒΥΚΗ ΚΡΙΣΗ

Η Γαλλία δίπλα στην 
Ελλάδα στα δύσκολα 
Η επίσκεψη του στρατάρχη Χαλίφα
Χαφτάρ στην Αθήνα θεωρείται ως ένα
σαφές μήνυμα προς πολλές κατευ-
θύνσεις, ωστόσο οι πραγματικές ση-
μαίνουσες χειρονομίες έρχονται εκ
δυσμών και συγκεκριμένα τη Γαλλία.
Τις επόμενες ημέρες η φρεγάτα «Σπέ-
τσαι» θα διασχίσει την Ανατολική Με-
σόγειο, ως μέρος μιας από τις ναυτικές
αρμάδες που έχουν συγκροτηθεί ως
ομάδα κρούσης του γαλλικού αερο-
πλανοφόρου «Σαρλ ντε Γκωλ». Σελ. 4

ΓΕΝΙΚΟΣ ΕΙΣΑΓΓΕΛΕΑΣ

Έδειξε την πόρτα 
στον γενικό ελεγκτή 
Στο αίτημα Οδ. Μιχαηλίδη για ποινική
δίωξη της Επιτρόπου Διοικήσεως, ο
Κώστας Κληρίδης απάντησε διά επι-
στολής του στον ελεγκτή: «Αχρεί-
αστα ηγέρθηκε». Εννέα φορές σε
δύο χρόνια έστειλε έλεγχο στο Γρα-
φείο της Επιτρόπου ο ελεγκτής. Η
Επίτροπος αρνήθηκε την πρόσβαση
και τον έλεγχο σε φακέλους με ευαί-
σθητες πληροφορίες και προσωπικά
δεδομένα πολιτών. Σελ. 10 

ΣΤΗΜΕΝΑ

Οι αποκαλύψεις
έφεραν χιονοστιβάδα
Υπό το βάρος των αποκαλύψεων του
www.24sports.com.cy, η ΚΟΠ προ-
χώρησε στην επιβεβαίωση των πλη-
ροφοριών ότι η UEFA είχε αποστείλει
εκθέσεις για χειραγωγημένα παιχνί-
δια, με έντονη στοιχηματική δραστη-
ριότητα. Σελ. 7

Δύο κεφαλαιώδη θέματα που σχετίζονται
με τον νόμο EastMed θα συζητήσει στη Λευ-
κωσία ο υφ. Εξωτερικών των ΗΠΑ Φράνσις
Φάνον. Στο θέμα EastMed-ενέργεια, ο νόμος
εξουσιοδοτεί την Ουάσιγκτον να ιδρύσει
Ενεργειακό Κέντρο ΗΠΑ-Ανατολικής Μεσο-
γείου, για διευκόλυνση της ενεργειακής συ-

νεργασίας με Ελλάδα, Κύπρο και Ισραήλ.
Ταυτόχρονα ζητεί από την αμερικανική κυ-
βέρνηση να υποβάλει εντός 90 ημερών από
την έγκριση του νόμου, έκθεση στο Κογκρέσο
για ενισχυμένη ενεργειακή συνεργασία με
χώρες στην Αν. Μεσόγειο. Προς τούτο η Λευ-
κωσία θα πρέπει να είναι έτοιμη να καταθέσει

σχετικές προτάσεις που θα συμβάλουν στη
σύνταξη της έκθεσης σχετικά με ζητήματα,
όπως η αξιολόγηση όλων των πιθανών μη-
χανισμών μεταφοράς στην Ευρώπη Φ.Α.,
αξιολόγηση προσπαθειών για την προστασία
της υποδομής ενεργειακής εξερεύνησης στην
περιοχή καθώς και αξιολόγηση ικανότητας

της Κ.Δ. να φιλοξενεί Κέντρο Ενεργειακής
Κρίσης. Στα θέματα ασφάλειας, ο νόμος τερ-
ματίζει το αμερικανικό εμπάργκο όπλων, και
συμπεριλαμβάνει για πρώτη φορά την Κύπρο
στα προγράμματα Διεθνούς Στρατιωτικής
Εκπαίδευσης δεσμεύοντας και σχετικά κον-
δύλια για τα επόμενα τρία χρόνια. Σελ. 5

Η επίτευξη του φιλόδοξου στόχου της Ε.Ε. για το 2050 είναι η μετάβαση σε μια κλιματικά ουδέτερη Ένωση που θα μεταμορφώσει και τις χώ-
ρες μας στο βέλτιστο. Αν το πετύχουμε θα μπορέσουμε να μειώσουμε σε σημαντικό βαθμό τον απαράδεκτα υψηλό αριθμό των 400.000 πρό-
ωρων θανάτων ετησίως λόγω της ατμοσφαιρικής ρύπανσης στις πόλεις μας. Αυτό υπογραμμίζουν σε άρθρο τους στην «Κ» (σελ. 6) οι Φρανς
Τίμμερμανς εκτελεστικός αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία και η Ελίζα Φερέιρα, επίτροπος αρ-
μόδια για τη συνοχή και τις μεταρρυθμίσεις. Πάντως, εμείς εδώ στην Κύπρο έχουμε δυστυχώς πολύ πιο χαμηλούς στόχους, παρακούοντας για
χρόνια τις Βρυξέλλες. Τώρα που άρχισαν να φωνάζουν τα παιδιά μας τα ίδια ας ακούσουμε επιτέλους. Σελ. 7 

Η Πράσινη Συμφωνία της Ε.Ε. και η παραφωνία της Κύπρου

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Εν μέσω κρίσης 
Μέσα στις εξαιρετικά πολύπλοκες και
ρευστές συνθήκες που επικρατούν
στην ευρύτερη περιοχή μας, πραγμα-
τοποιείται σήμερα η διάσκεψη του Βε-
ρολίνου για τη Λιβύη. Ο αποκλεισμός
από τη Διάσκεψη χωρών με άμεσο εν-
διαφέρον, όπως η Ελλάδα, εκτός της
κρίσης που προκαλεί στην Ε.Ε., συνιστά
και απειλή για περαιτέρω ανεπιθύμητες
εξελίξεις. Κι αυτό καθώς η Τουρκία δια-
κηρύττει πρόθεση για γεωτρήσεις πλη-
σίον της Κρήτης, ενώ αντιδρώντας στη
διπλωματική στήριξη της Αθήνας από
το Παρίσι ανακοίνωσε αποστολή την
Παρασκευή τουγεωτρύπανου«Γιαβούζ»
στο οικόπεδο 8 της κυπριακής ΑΟΖ,
το οποίο εκμεταλλεύεται η γαλλική TO-
TAL με την ιταλική ΕΝΙ. Για τούτο η
κάθοδος εντός της εβδομάδος στη Λευ-
κωσία του υφ. Εξωτερικών των ΗΠΑ
Φράνσις Φάλον προς συζήτηση της
προσαρμογής στην ουσία της Κύπρου
στα μέτρα του αμερικανικού νόμου Ea-
stMed, ίσως αποδειχθεί σημαντικό γε-
γονός. Ίδωμεν.  

ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ-ΜΕΡΚΕΛ

Το τριπλό
μήνυμα ενόψει
Βερολίνου 
Ο πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
είχε την Παρασκευή τηλεφωνική επικοι-
νωνία με τη Γερμανίδα καγκελάριο Αγκελα
Μέρκελ με τρία μηνύματα στο επίκεντρο:
Πρώτον, εξέφρασε δυσαρέσκεια για το γε-
γονός ότι η Ελλάδα δεν έχει προσκληθεί
στη διάσκεψη. Δεύτερον, ανέδειξε την επι-
θετική στάση της Τουρκίας. Και τρίτον,
κάλεσε την Ε.Ε. να εφαρμόσει την απόφαση
του τελευταίου Ευρωπαϊκού Συμβουλίου,
η οποία έχει χαρακτηρίσει παράνομο το
τουρκολιβυκό σύμφωνο. Σελ. 3 
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΞΟΠΛΙΣΤΙΚΗ ΠΡΟΣΠΑΘΕΙΑ: «Χωρίς να θέλω να
κάμω προπαγάνδαν, είπεν ο Γάλλος υπουργός, θα αναφέρω
απλώς μιαν αλήθειαν, διότι εις την Αγγλίαν και την
Γαλλίαν δεν υπάρχει ανάγκη να εμφανίζωμεν την αλήθειαν
με ψιμύθιον. Η Αγγλία δεν ορρωδεί, αλλ’ αντιμετωπίζει

πάντοτε τας σκληράς
δυσχερείας με ψυχραι-
μίαν. Η Γαλλία το
γνωρίζει και παρακο-
λουθεί με υπερηφά-
νειαν τα ναυτικά και
αεροπορικά κατορ-
θώματα της Αγγλίας,
διότι πράγματι περί
κατορθωμάτων πρό-

κειται. Η Γαλλία και η Αγγλία δεν μετεσχημάτισαν τα
εργοστάσιά των εις εργοστάσια εξοπλισμών διότι το ήθε-
λαν. Ο πόλεμος εξερράγη παρά την θέλησίν των και τότε
απεφασίσθη να γίνη η μετατροπή αυτής της ειρηνικής
βιομηχανίας εις πολεμικήν. Η παμμεγίστη δύναμίς μας
αυξάνει και θα εξακολουθήση να αυξάνη. Επεσκέφθην
τα αγγλικά εργοστάσια και ηδυνήθην να διαπιστώσω
την τεραστίαν προσπάθειαν η οποία καταβάλλεται εις
το έργον των εξοπλισμών. Η δύναμις αυτή δεκαπλασιά-
ζεται με την συνεργασίαν των δύο εθνών».
ΚΑΤΑ ΤΟΥ ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΜΟΥ: Ο αγών εναντίον του
κομμουνισμού εις την Γαλλίαν προσέλαβε χαρακτήρα
πραγματικής αντιμαρξιστικής σταυροφορίας. Οι κομ-
μουνισταί βουλευταί, όσοι εξ αυτών δεν έσπευσαν να
υποβάλουν δηλώσεις αποκηρύξεως των κομματικών δε-
σμών των, απεβλήθησαν της Βουλής, ήδη δε αντιμετωπίζεται
η αφαίρεσις της γαλλικής υπηκοότητος από τους κομ-
μουνιστάς ηγέτας τους καταφυγόντας εις το εξωτερικόν.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
19.I.1940

« Όταν διοικούν ανίκανοι
φταίνε οι ικανοί», είπε
πρόσφατα σε συνέντευξή
της στην «Κ» η σπουδαία
ακαδημαϊκός Ελένη Γλύ-
κατζη Αρβελέρ. Ο τερά-

στιος Οργανισμός που ονομάζεται ΟΗΕ
ιδρύθηκε το 1945, αριθμεί 193 κράτη-
μέλη, έχει χιλιάδες υπαλλήλους και δε-
κάδες αποστολές στον πλανήτη. Στόχος
του η προστασία της ειρήνης, της ασφά-
λειας και η αρωγή σε αναξιοπαθούντες
λαούς. Νοείται ότι ο ΟΗΕ έχει και ένα
τεράστιο προϋπολογισμό από τις ει-
σφορές κρατών μελών. Διοικείται πο-
λιτικά από τον γ.γ., ο οποίος εκπονεί
εκθέσεις προς το Σ.Α., με βοήθεια των
ειδικών του απεσταλμένων. Στην Κύπρο
έχουμε μία από τις μακροβιότερες ει-
ρηνευτικές αποστολές, την ΟΥΝΦΙΚΥΠ
που δημιουργήθηκε στις 04/03/1964
με το ψήφισμα 186. Η τεράστια πλει-
οψηφία των ανθρώπων στο νησί γεν-
νήθηκαν με την ΟΥΝΦΙΚΥΠ και θεω-
ρούν ως νόμο απαράβατο τα ψηφίσματα
του ΟΗΕ. Όμως, στα 56 χρόνια της εδώ
ύπαρξης του ΟΗΕ, μπορούμε πια να
εντοπίσουμε αξιωματούχους του, που
κατά την ισχυρή μας πεποίθηση δια-
στρέφουν την αποστολή τους και εκ-
θέτουν τον γ.γ. Κι εξηγούμαι: Πέρυσι
στις 10/02/19, σε σχετικό ρεπορτάζ ρω-
τούσαμε, «κατά πόσον η Λευκωσία συμ-
φωνεί με τις δύο παραγράφους για τους
αγνοούμενους της έκθεσης του γ.γ.
(30/01/2019); Αυτές που κατά την εκτί-
μησή μας απαλλάσσουν την Τουρκία
από τις ευθύνες της και εξισώνουν θύ-
ματα και θύτες». Όπως υπογραμμίζαμε,
«η Τουρκία όχι μόνο δεν αναφέρεται
ονοματικά στην έκθεση του γ.γ., αλλά
απεναντίας, οι ευθύνες της για μη πα-
ροχή στοιχείων στην έρευνα εξισώ-
νονται με τυχόν ευθύνες των άλλων
άμεσα εμπλεκομένων μερών», δηλαδή
Ε/κ, Τ/κ και Ελλάδας. Σημειώναμε ότι
οι δύο παράγραφοι για τους αγνοούμε-
νους λογικά συντάχθηκαν από το μέλος
στη ΔΕΑ, εκπρόσωπο του Ερυθρού
Σταυρού και των Η.Ε., Πολ Ανρί Αρνί
με τη σύμφωνο γνώμη του Ε/κ μέλους
Νέστορα Νέστορος και της Τ/κ μέλους
Γκιουλντέν Κιουτσιούκ. Είναι γνωστό
ότι το προκαταρκτικό κείμενο κάθε έκ-
θεσης περνά από το κόσκινο των Υπουρ-
γείων Εξωτερικών όλων εμπλεκομένων
χωρών πριν εγκριθεί από το Σ.Α. Στα
ερωτήματά μας απάντηση ποτέ δεν λά-

βαμε. Πέρασε ένας χρόνος κι εμφανί-
στηκε στις 09/01/2020 η νέα έκθεση.
Οι δύο παράγραφοι για τους αγνοού-
μενους αποτελούν μνημείο αριστοτε-
χνικής συγκάλυψης διαδραματιζομένων:
Ο γ.γ. ενημερώνει το Σ.Α. ότι έχουν
εκταφεί 1.230 άτομα και επιστράφηκαν
στις οικογένειές τους τα οστά 968, από
σύνολο 2.002 αγνοουμένων άρα υπο-
λείπονται 1034. Δεν μας λέει όμως τι
γίνεται με τους 262 από τους εκταφέντες
που εκκρεμούν. Ούτε γιατί έφτασαν
να επιστρέφουν οστά μέχρι και 10 χρό-
νια μετά την εκταφή. Ούτε γιατί λείψανα
που βρέθηκαν σε μαζικό τάφο επιστρά-
φηκαν μισά τον ένα χρόνο και μισά
τον άλλο. Ούτε πως για να θριαμβεύουν
οι αριθμοί, επιστρέφουν στις οικογένειες
για ταφή 3-4 κοκαλάκια. Η έκθεση του
γ.γ. βρίθει ταχυδακτυλουργικών κόλπων
συγκάλυψης των πραγματικοτήτων και
παραλείπει την ουσία: τις μετακινήσεις
ομαδικών τάφων από τον τουρκικό
στρατό, εδώ με αβρότητα σημειώνεται:
«η συνεργασία με τον τουρκικό στρατό
για στρατιωτικά του αρχεία παρέμεινε
προτεραιότητα για εντοπισμό πρόσθε-
των χώρων ταφής». Δεν αναφέρεται
στην ανάγκη να υποδείξει ο κατοχικός
στρατός τάφους περισυλλογής. Απε-
ναντίας υπογραμμίζεται ξανά ότι, «ελά-
χιστες αρχειακές πληροφορίες, σχετικά
με πιθανούς χώρους ταφής, δόθηκαν
στην Επιτροπή, από τα άμεσα εμπλε-
κόμενα μέρη». Δηλαδή Κύπρος, Ελλάδα
και Τουρκία εξισώνονται, όπως και η
Κυπριακή Αστυνομία με τον κατοχικό
στρατό. Ακόμα θωπεύεται η Τουρκία
διότι έδωσε στην Επιτροπή «πρόσβαση
σε 30 επιπλέον στρατιωτικές περιοχές
στο βορρά για εκταφές». Πρόκειται για
μέθοδο παρεμπόδισης εκταφών που
καταγράφεται μάλιστα από την έκθεση
στα υπέρ της Τουρκίας. Τέλος, κατά
τον γ.γ., η ΔΕΑ «έκανε εκτεταμένη
έρευνα στα αρχεία των Η.Ε. σε Νέα
Υόρκη και Γενεύη». Δεν εντόπισαν
οποιαδήποτε στοιχεία διότι απλά ήταν
ταξιδάκια αναψυχής -που συνεχίζονται
και- που ανερυθρίαστα καταγράφονται
στην έκθεση. Όμως, να ρωτήσω κάτι
τον κ. Γκουτιέρες, ίσως και κάποιος
του το μεταφέρει: Ως πότε εξοχότατε
θα συνεχίζεται αυτή η κοροϊδία εξ ονό-
ματός σας και εις βάρος των αγνοου-
μένων μας;  

Κοροϊδία εξ ονόματος Γκουτιέρες 

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στα στοιχεία. Άστραψε και βρόντηξε
ο Νίκαρος για τα «εγκληματικά στοι-

χεία που αμαυρώνουν το ποδόσφαιρο
και την εικόνα της χώρας». Πανικός στις
ασιατικές αγορές με το άκουσμα της εί-
δησης. 

2 Στο μήνυμα. Δεν πρόλαβε να ξημε-
ρώσει η νέα μέρα μετά τις δηλώσεις

του Προέδρου και τα «στοιχεία» του
απάντησαν βάζοντας βόμβα στο αυτοκί-
νητο διαιτητή. Σεβασμός μηδέν Healthy
μου. 

3 Στην πίκρα. Πικράθηκε λέει ο Στέ-
φανος, ο κόσμος του ΑΚΕΛ με τον Νι-

κόλα. Πού να δεις Στέφανε η υπόλοιπη
Κύπρος πόση πίκρα έχει για το ΑΚΕΛ και
την τελευταία σας διακυβέρνηση. Άσε
φίλε. 

4 Στις σαμπάνιες. Ο μοναδικός που
δεν είχε πικραθεί από τη διακυβέρ-

νηση Χριστόφια, θυμίζω, Στέφανε, είναι
ο Νίκαρος που τον βγάλατε δύο φορές
Πρόεδρο. 

5 Στις ζιβανίες. Πάντως ο Αβέρωφ,
Στέφανε, μόλις άκουσε πως παραμέ-

νει ο Άντρος στο πηδάλιο του Ανορθωτι-

κού Κόμματος Εργαζομένου ΑΚΕΛ, δεν
άνοιξε σαμπάνιες. Άνοιξε ζιβανίες ΛΟΕΛ
από τη χαρά του στηρίζοντας τις επιχει-
ρήσεις του συντρόφου. 

6 Στο κεφάλι. Πρόεδρε Γιώργο –ένας
είναι ο πρόεδρος– Κούμα, έχω μιαν

ερώτηση: Πόσο καιρό κρατούσατε στην
ΚΟΠ τους κόκκινους φακέλους μέσα στα
χρηματοκιβώτια κλειδωμένους χωρίς να
βγάλετε ανακοίνωση, χωρίς να τους πα-
ραδώσετε στην Αστυνομία; Και το πρά-
ξατε μόνο όταν αποκάλυψε την ύπαρξή
τους η ιστοσελίδα 24sports.com.cy;

7 Στον πνιγμό. Ασφαλείς πληροφο-
ρίες της στήλης λένε πως ο Αβέρωφ

θέλει να βοηθήσει τον Στέφανο και τον
κόσμο του ΑΚΕΛ να πνίξουν την πίκρα

τους για τον Νικόλα. Θα τον προτείνει
αυτός για Πρόεδρο της Δημοκρατίας!

8 Στα τρυγόνια. Όπως εξήγησαν στη
στήλη από το περιβάλλον της chief

strategist του προέδρου Φούλη, Stavria-
na Kofteros, με αυτή την κίνηση το φου-
λόσπιτο, κτυπά με ένα σμπάρο τρία τρυ-
γόνια. Καθαρίζει από το σκηνικό τον Νί-
κο, το καλό παιδί, Χριστοδουλίδη. Γίνεται
ο ίδιος King Maker που θα διοικεί την
χώρα με υπουργούς του και τη Βουλή.
Διώχνει τον ΔΗΣΥ από τη σκιά του Νίκα-
ρου. Είδατε μυαλό η Kofteros? Η στήλη
τη στηρίζει στο δίκαιο αίτημά της για
υφυπουργός Καινοτομίας. 

9 Στους εθνικούς ευεργέτες. Οι μεγά-
λες χώρες της Ευρώπης έχουν τους

εθνικούς τους ευεργέτες. Η Ελλάδα π.χ.
έχει τους Γεώργιο Αβέρωφ και Κων-
σταντίνο Ζάππα. Η Κύπρος αντί ευεργέ-
τες έχει τους εθνικούς εργολάβους. Του
εργολάβους δηλαδή που τους ανατίθε-
ται η μερίδα του λέοντος στα σημαντικά
έργα μιας διακυβέρνησης. Σήμερα, μετά
τον «εθνικό εργολάβο» Μιλτή, έχουμε
τον «εθνικό εργολάβο» Cyfield, του
οποίου, ο τότε κύριος μέτοχος και ceo
κος Χρυσοχός, ήταν ο μάρτυρας κατηγο-
ρίας στη δίκη ΣΑΠΑ επειδή λάδωσε –εί-
πε ο ίδιος στο δικαστήριο– τον Βέργα.
Σημείωση: Το γήπεδο της Λεμεσού το
κτίζουν Μιλτής - Cyfield. 

1 0 Στη γυναίκα. Αγαπητέ Πρόεδρε,
μπορεί η κυβέρνηση να έδωσε

μέρος του περιφερειακού της Λευκω-
σίας στη Cyfield, επειδή μαθαίνω ο κος
Χρυσοχός δεν εμφανίζεται πουθενά στα
μετοχικά και διοικητικά της εταιρείας.
Μπορεί να μην καταδικάστηκε αυτός και
η εταιρεία του από το δικαστήριο για τη
διαφθορά του Βέργα. Μπορεί η επιτρο-
πή αποκλεισμών του κράτους που ηγεί-
στε να μην τους απέκλεισε από τις δη-
μόσιες προσφορές. Όμως, δεν σκέφτε-
στε και εσείς και οι συνεργάτες σας τη
δημόσια εικόνα σας; Την εικόνα του
κράτους που διοικείτε; Την κρίση εμπι-
στοσύνης των πολιτών απέναντι στην
πολιτική; Δεν σκεφτήκατε τη γυναίκα
του Καίσαρα; 
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«Η τέχνη του πολέμου έγκειται στο να κερδίζουμε χρόνο, όταν έχουμε κατώτερες
δυνάμεις». Ναπολέων Βοναπάρτης.
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Άκρως θεαματικές είναι οι εξελίξεις στο κυ-
πριακό πρωτάθλημα και γενικά στο ποδό-
σφαιρο. Τα έχουν όλα: βομβιστικές επιθέ-
σεις, κόκκινους φακέλους από την UEFA, κα-
ταγγελίες σε διεθνείς οργανισμούς, επ’ αόρι-
στον αποχή των διαιτητών, διακοπή του πρω-
ταθλήματος, κάθοδος κλιμακίου της UEFA για
αυτοψία και επίδειξη κόκκινης κάρτας σε δι-
αιτητές από τον ίδιο τον πρόεδρο. Και όχι μό-
νο. Ο πρόεδρος του κράτους αναγνώρισε πα-
νηγυρικά τη διαφθορά στο ποδόσφαιρο, ζη-
τώντας επίσημα πια «να καθαρίσει ο στάβλος
του Αυγεία» και στιγμάτισε τα «εγκληματικά
στοιχεία που αμαυρώνουν το ποδόσφαιρο και
την χώρα». Τα έχει όλα εκτός από το πιο απα-
ραίτητο: μία ή περισσότερες παραιτήσεις...

- Αυτό πια δεν είναι πρωτάθλημα, ξεπερνά
και την πιο καλοδουλεμένη λατινοαμερικάνι-
κη σαπουνόπερα. 

Πάντως, ο Νίκαρος καλά τα πήγε με τη διά-
γνωση. Στη θεραπεία έχουμε ένα προβλημα-
τάκι. Ποιος αναμένει να καθαρίσει τον στά-
βλο του Αυγεία και πότε; Ως γνωστόν η κό-
προς του Αυγείου ήταν η κοπριά που είχε μα-
ζευτεί στους τεράστιους στάβλους του βασι-
λιά της Ήλιδος Αυγεία που είχε 3.000 βόδια
και δεν είχαν καθαριστεί για 30 χρόνια. Το
καθάρισμα των στάβλων ανέλαβε και έφερε
εις πέρας ο Ηρακλής, μέσα σε μία μόνο ημέ-
ρα εκτελώντας έτσι τον πέμπτο άθλο του. 

Ο Νίκαρος από το 2015 επισημαίνει την ανάγ-
κη να καθαρίσουν οι στάβλοι του Αυγείου. Εί-
χε δηλαδή στη διάθεσή του 1825 ημέρες αλ-
λά δεν πέτυχε σχεδόν τίποτε, παρά τα παρα-
τράγουδα που σημειώνονται κάθε τρεις και
λίγο, όπως σωστά επισημαίνει και το ΑΚΕΛ.
Όχι ότι αυτοί καθάρισαν έστω και το προαύλιο
των στάβλων... Προχθές, μετά την εντυπω-
σιακή δήλωση-έκκληση του Νίκαρου για την
έλευση ενός από μηχανής Ηρακλή να καθα-
ρίσει τους στάβλους, γνωστός Λευκωσιάτης
σχολίασε: «Κοιτάζω και ξανακοιτάζω τον
Αναστασιάδη, τον Κληρίδη, τον Κούμα, τους
αρχηγούς των κομμάτων, των ομάδων, των
διαιτητών και της Αστυνομίας και καταλήγω
πως τελικά ο Πρόεδρος είχε δίκαιο. Κανένας
τους δεν μου φαίνεται ικανός να τα βάλει με
την κοπριά. Μόνο ένας έξω απ’ εδώ θα μπο-
ρούσε να αναλάβει τη δουλειά»...

Το χάσαμε το Νόμπελ, πατριώτη! Πάει και ο
Χριστόφορος Πισσαρίδης. Μας τον απήγαγε

ο Κούλης! Τον άρπαξε και τον τοποθέτησε
στη ζηλευτή θέση του προέδρου της επιτρο-
πής που θα εκπονήσει το σχέδιο ανάπτυξης
της ελληνικής οικονομίας και θα λογοδοτεί
στον ίδιο τον πρωθυπουργό. 

Ως γνωστόν ο Πισσαρίδης είχε αρχικά επιλε-
γεί από τον Νίκαρο για την προεδρία του κυ-
πριακού Εθνικού Συμβουλίου Οικονομίας
που είχε συσταθεί τον μακρινό Απρίλιο του
2013. Ήταν ένα Συμβούλιο που εκτός από τον
νομπελίστα πρόεδρο περιλάμβανε άλλους
εφτά καθηγητές Οικονομικών και άλλους
δύο ειδικούς επί των οικονομικών. Το Συμ-
βούλιο συνεδρίασε, αποφάσισε αλλά δεν εί-
δε να παράγεται έργο, ούτε να λαμβάνεται
υπόψη και να αξιοποιείται στους σχεδια-
σμούς της κυβέρνησης. Και «μυστικά και
ήσυχα» ατόνησε και περιήλθε στην ανυπαρ-
ξία. Ο ίδιος ο Πισσαρίδης δήλωσε πως τον
στεναχώρησε που στην Κύπρο δεν υπάρχει
πολιτική θέληση και τόλμη να γίνουν μεταρ-
ρυθμίσεις και χαρακτήρισε την κυπριακή οι-

κονομία ως μία από τις χειρότερες στης Ευ-
ρώπης, ανέτοιμη να δεχθεί νέες τεχνολογίες
και να προχωρήσεις προς το μέλλον. Με λίγα
λόγια δεν φάνηκε να στεναχωριέται καθό-
λου που εγκαταλείπει τους σχεδιασμούς του
Νίκαρου. Αντίθετα, είναι ως να μας λέει: Μα-
κριά και αγαπημένοι...

ΚΟΥΙΖ: Ενώ επανήλθε δυναμικά στην επικαι-
ρότητα το θέμα των ΜΕΔ των ΠΕΠ, δηλαδή
των Μη Εξυπηρετούμενων Δανείων των Πο-
λιτικά Εκτεθειμένων Προσώπων, κάποιοι στη
Βουλή άρχισαν το σόου και τις αγορεύσεις,
κάποιοι ανησυχούν και κάποιοι θέτουν ση-
μαντικά ερωτήματα. Ένα από αυτά έθεσε
γνωστός βουλευτής προχθές: Γιατί να γίνουν
γνωστοί μόνο όσοι βουλευτές και άλλοι πολι-
τικοί διαθέτουν μη εξυπηρετούμενα δάνεια
και όχι και αυτοί που έλαβαν διευκολύνσεις
και διαγραφές δανείων από τις τράπεζες και
τώρα βρίσκονται τρόπον τινά στο απυρόβλη-
το; Μήπως αυτοί δεν θα έπρεπε να είναι οι
πιο ύποπτοι απ’ όλους; 

Ο στάβλος του Αυγεία, οι 1825 ημέρες του
Νίκαρου και η... απαγωγή του Πισσαρίδη

«Βρε Γιώργο, ρώτα τζαι τον Φούλη, έναν Ηρακλή θέλουμε!»
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Κλιμακώνοντας τις διπλωματικές
κινήσεις σε όλα τα επίπεδα ενόψει
της σημερινής διάσκεψης στο Βε-
ρολίνο για τη Λιβύη, ο πρωθυπουρ-
γός Κυριάκος Μητσοτάκης είχε
την Παρασκευή τηλεφωνική επι-
κοινωνία με τη Γερμανίδα καγκε-
λάριο Αγκελα Μέρκελ. Σύμφωνα
με κυβερνητικές πηγές, το τηλε-
φώνημα του πρωθυπουργού προς
την καγκελάριο κινήθηκε σε τρία
επίπεδα: Πρώτον, εξέφρασε τη δυ-
σαρέσκειά του για το γεγονός ότι
η Ελλάδα δεν έχει προσκληθεί στην
αυριανή διάσκεψη του Βερολίνου,
παρά το γεγονός ότι το θέμα της
Λιβύης άπτεται άμεσα των ελλη-
νικών εθνικών συμφερόντων. Δεύ-

τερον, μετέφερε στην κ. Μέρκελ
την ανησυχία του για τις τουρκικές
ενέργειες. Τόσο αυτές που έλαβαν
χώρα στη Λιβύη μετά την υπογρα-
φή των μνημονίων μεταξύ Τρίπολης
- Αγκυρας, τα οποία χαρακτήρισε
«άκυρα», όσο και στην Ανατολική
Μεσόγειο. Ο κ. Μητσοτάκης έδειξε
τον έντονο προβληματισμό του για
την κατάσταση ασφαλείας στην
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου
λόγω των αποσταθεροποιητικών
τουρκικών ενεργειών. Τρίτον, ο
πρωθυπουργός κάλεσε την κ. Μέρ-
κελ και τους εκπροσώπους της Ε.Ε.
που συμμετέχουν στη σημερινή
διάσκεψη να εφαρμόσουν την από-
φαση του τελευταίου Ευρωπαϊκού
Συμβουλίου, η οποία έχει χαρακτη-
ρίσει παράνομο το τουρκολιβυκό
σύμφωνο.

Ο πρωθυπουργός άκουσε την
κ. Αγκελα Μέρκελ να εκφράζει την
πλήρη δέσμευσή της στις θέσεις
της Ε.Ε., ενώ σημείωσε προς τον
πρωθυπουργό πως η διάσκεψη δεν
θα ασχοληθεί με θέματα θαλασσίων
ζωνών στην Ανατολική Μεσόγειο,
έχοντας ως στόχο να φέρει ειρήνη

και σταθερότητα στη Λιβύη. Οσον
αφορά το αίτημα του κ. Μητσοτάκη
για εφαρμογή της τελευταίας από-
φασης του Ευρωπαϊκού Συμβουλί-
ου, η κ. Μέρκελ εξέφρασε την πλή-
ρη στήριξή της στα πρόσφατα συμ-
περάσματα του Συμβουλίου. Ο πρω-
θυπουργός, σύμφωνα με τις ίδιες
πηγές, επανέλαβε στην καγκελάριο
αυτό που είχε δηλώσει πριν από
ένα εικοσιτετράωρο, σε συνέντευξή
του, περί του δικαιώματος να ασκη-
θεί βέτο στην Ε.Ε. εάν δεν ακυρωθεί
το μνημόνιο Τρίπολης - Αγκυρας.
Ο πρωθυπουργός, μάλιστα, είχε
αποκαλύψει πως πήρε σχετική πρω-
τοβουλία να στείλει επιστολή σε
όλους τους ομολόγους του, «με την
οποία τους ενημέρωσα για τις ελ-
ληνικές θέσεις και για το άκυρο
μνημόνιο που υπέγραψαν η Τουρ-
κία με τη Λιβύη», προσθέτοντας
πως «οποιαδήποτε στιγμή τεθεί
θέμα στη Σύνοδο των Ευρωπαίων
ηγετών για τη Λιβύη και δεν έχει
ακυρωθεί το παράνομο μνημόνιο
συνεργασίας που υπέγραψε με την
Τουρκία, τότε η Ελλάδα θα θέσει
βέτο και δεν θα προχωρήσει καμία
άλλη συζήτηση». 

Η επικοινωνία Μητσοτάκη -
Μέρκελ εντάσσεται σε ένα γενι-
κότερο, συντονισμένο πλαίσιο,
όπως ξεδιπλώνεται τα τελευταία
εικοσιτετράωρα, ώστε να ασκηθούν
πιέσεις με κάθε τρόπο ενόψει της
διάσκεψης της Κυριακής, ώστε να
αντιστραφεί όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερο για την Αθήνα το κλίμα
που διαμορφώθηκε από την απου-
σία της χώρας. Δεν είναι μόνο η
επίσκεψη του στρατηγού Χαφτάρ
στην ελληνική πρωτεύουσα. Τις
τελευταίες ημέρες δεν έχει ανοίξει
μόνο ο δίαυλος επικοινωνίας μεταξύ
Αθήνας - Βερολίνου και Αθήνας -
Λιβυκού Εθνικού Στρατού, αλλά
γίνονται προσπάθειες να ασκηθούν
πιέσεις και από την άλλη πλευρά
του Ατλαντικού, καθώς και από το
Παρίσι. 

Η τοποθέτηση του γαλλικού
ΥΠΕΞ πως η τουρκολιβυκή συμ-
φωνία «αποτελεί άμεση αμφισβή-
τηση των συμφερόντων και των
κυριαρχικών δικαιωμάτων των κρα-
τών-μελών της Ε.Ε., ειδικότερα της
Κύπρου και της Ελλάδας», είναι
προς αυτή την κατεύθυνση. Για
την Αθήνα, πάντως, ο επόμενος
βασικός στόχος, από τη στιγμή που
θα είναι απούσα από το Βερολίνο,
είναι να υπάρξουν μελλοντικά συ-
νομιλίες για το λιβυκό θέμα με την
Ελλάδα παρούσα.

Τριπλό
μήνυμα
Μητσοτάκη
στη Μέρκελ
Ενόψει της διάσκεψης του Βερολίνου
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Ο πρωθυπουργός εξέ-
φρασε δυσφορία για την
απουσία της Ελλάδας,
ανέδειξε την επιθετική
στάση της Τουρκίας 
και ζήτησε εφαρμογή 
των αποφάσεων της Ε.Ε.
– Τι απάντησε η καγκε-
λάριος.

Στην τηλεφωνική τους επικοινωνία, ο Κυρ. Μητσοτάκης εξέφρασε στην Αγκελα Μέρκελ τον έντονο προβληματισμό του για την κατάσταση ασφαλείας στην
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου λόγω των αποσταθεροποιητικών τουρκικών ενεργειών.

ΑΡΘΡΟ / Του ΠΕΤΡΟΥ ΖΑΡΟΥΝΑ 

Η φυγή Χαφτάρ από τη Μόσχα
και η μη υπογραφή συμφω-
νίας εκεχειρίας αποτέλεσαν

σημαντικό πισωγύρισμα στην προ-
σπάθεια για ειρήνευση στη Λιβύη.
Τα πράγματα χειροτέρεψαν με τις
απειλές Ερντογάν για τιμωρία του
Χαφτάρ από την Τουρκία σε συν-
δυασμό με την αποστολή δύο χι-
λιάδων Σύρων μισθοφόρων στην
Τρίπολη. Ο στρατάρχης Χαφτάρ
έκανε σημαία του τον περιορισμό
του τουρκικού ρόλου στη διαδικα-
σία ειρήνευσης αλλά και στη με-
ταπολεμική Λιβύη. Ζήτησε την
αποχώρηση των τουρκικών στρα-
τευμάτων και των Σύρων μισθο-
φόρων καθώς και τη μη εφαρμογή
των δυο  μνημονίων που ο Σάρατζ
υπέγραψε με τον Ερντογάν. Η Μό-
σχα δε άρχισε να διαρρέει το εν-
δεχόμενο να μην πάει ο Πούτιν
στο Βερολίνο. Αμφίβολη ήταν μέχρι

πριν από δύο μέρες και η συμμε-
τοχή του Χαφτάρ. Αγωνία υπήρχε
και κατά πόσο ο Χαφτάρ θα ξανάρ-
χιζε τις πολεμικές επιχειρήσεις
κατά της κυβέρνησης της Τρίπολης.
Τα πράγματα άρχισαν να ομαλο-
ποιούνται όταν ο Γερμανός ΥΠΕΞ
ανακοίνωσε τη συμμετοχή του Χα-
φτάρ στη διάσκεψη του Βερολίνου
και την παράλληλη τήρηση της
άτυπης κατάπαυσης του πυρός. Η
νέα αυτή εξέλιξη ήρθε μαζί με τις
ανακοινώσεις για συμμετοχή των
Τζόνσον, Μακρόν και Πούτιν στην
εν λόγω διάσκεψη. Δυστυχώς από
αυτή αποκλείσθηκε, παρά την επι-
θυμία της για συμμετοχή, η Ελλάδα.
Αυτό παρά το ότι είναι άμεσα εν-
διαφερόμενη χώρα, με θαλάσσια
σύνορα με τη Λιβύη και είχε πα-
ραστεί στην αντίστοιχη διάσκεψη
στο Παλέρμο της Ιταλίας. Εκτιμάται
ότι πίσω από τον ελληνικό απο-

κλεισμό βρίσκεται η Τουρκία. Η
τελευταία είχε απαιτήσει από τη
Ρωσία και πετύχει τη μη συμμετοχή
της Αιγύπτου και των Ηνωμένων
Αραβικών Εμιράτων στη συνάν-
τηση της Μόσχας. Αντιδρώντας η
Ελλάδα προειδοποίησε γραπτώς
τη Γερμανία και τις υπόλοιπες χώρες
της Ε.Ε. ότι θα προβάλει βέτο στην

προσπάθεια υιοθέτησης των τυχόν
αποφάσεων της διάσκεψης από το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο στην περί-
πτωση που δεν προβλέπουν την
ακύρωση του μνημονίου για τις
θαλάσσιες ζώνες μεταξύ Λιβύης
και Τουρκίας. Την ώρα που γρά-
φεται το άρθρο αυτό, την Αθήνα
επισκέπτεται ο στρατάρχης Χαφτάρ
και έχει συναντήσεις με τον πρω-
θυπουρό Μητσοτάκη και τον ΥΠΕΞ
Δένδια. 

Την ίδια στιγμή ο Ερντογάν
εξήγγειλε νέες τουρκικές έρευνες
και γεωτρήσεις στις επίμαχες θα-
λάσσιες ζώνες ανατολικά της Κρή-
της. Προειδοποίησε δε όλους τους
άλλους να μην επιχειρήσουν έρευ-
νες ή άλλες δραστηριότητες στις
ζώνες αυτές  και στην ουσία συμ-
περιέλαβε και εκείνες της Λιβύης.
Ο δε Τσαβούσογλου επανέλαβε την
πρόθεση της Τουρκίας να συνάψει

ανάλογες συμφωνίες οριοθέτησης
με τις υπόλοιπες χώρες της Αν. Με-
σογείου καταργώντας έτσι τις
ισχύουσες μεταξύ Κ.Δ. και των
τριών χωρών (Αίγυπτος, Ισραήλ
και Λίβανος). 

Οι πιο πάνω προθέσεις σημα-
τοδοτούν την πλήρη κλιμάκωση
της τουρκικής γεωπολιτικής επί-
θεσης στην περιοχή με στόχο την
επιβολή μίας τουρκικής ειρήνης
(pax turcana) και την υλοποίηση
του στόχου της Γαλάζιας Πατρίδας.
Μπροστά σε όλα αυτά Ελλάδα και
ΚΔ αντέδρασαν μαζί με τον Ισραήλ
με την υπογραφή της διακρατικής
συμφωνίας για τον EastMed. Είχαμε
και μία νέα κίνηση με τη μετατροπή
του Φόρουμ Φυσικού Αερίου της
Αν. Μεσογείου σε περιφερειακό
οργανισμό με συμμετοχή χωρών
όπως η Αίγυπτος, το Ισραήλ, η Ιτα-
λία, η Ιορδανία και η Παλαιστινιακή

Αρχή. Ενδιαφέρον για να καταστεί
μέλος εκδήλωσε η Γαλλία, ενώ σε
καθεστώς μόνιμου παρατηρητή
στοχεύουν οι ΗΠΑ. Να σημειώσου-
με πως ο τουρκικός συντονισμός
με τη Ρωσία στο Λιβυκό έχει ήδη
προκαλέσει αρνητικές αντιδράσεις
από την πλευρά των ΗΠΑ και της
Ε.Ε. 

Τέλος εκτιμώ ότι με αυτά τα δε-
δομένα το αποτέλεσμα της διάσκε-
ψης του Βερολίνου είναι αβέβαιο
όπως και η Γερμανία έχει προκα-
ταβολικά παραδεχθεί. Στην καλύ-
τερη των περιπτώσεων θα αποτε-
λέσει απλά ένα βήμα στη δύσκολη
πορεία ειρήνευσης που αναμένεται
να έχει διακυμάνσεις.   

Ο κ. Πέτρος Ζαρούνας είναι διεθνολόγος.
Διετέλεσε γραμματέας του Γεωστρατηγι-
κού Συμβουλίου της Κ.Δ. την περίοδο
2014-2018.

Δύσκολες οι προβλέψεις για τη διάσκεψη του Βερολίνου 

Ερωτήματα για Ερντογάν και διάψευση Ζάιμπερτ
Η γερμανική κυβέρνηση διέψευσε,
την Παρασκευή, ότι η Ελλάδα δεν
προσκλήθηκε στη διάσκεψη του
Βερολίνου για τη Λιβύη κατόπιν
παρέμβασης του Τούρκου προ-
έδρου Ταγίπ Ερντογάν προς την
καγκελάριο Αγκελα Μέρκελ. 

Είχε προηγηθεί δημοσίευμα
της εφημερίδα Bild, που αναρω-
τιόταν αν «υπαγόρευσε ο Τούρκος
πρόεδρος στην καγκελάριο τη λί-
στα των καλεσμένων στη σύνοδο
του Βερολίνου για τη Λιβύη αυτήν
την Κυριακή»; Η εφημερίδα ανέ-
φερε ότι είχε πληροφορίες πως ο
Ερντογάν επέμεινε να μη συμμε-
τάσχει στη συνάντηση εκπρόσω-
πος της Ελλάδας και σημείωνε ότι
από ευρωπαϊκής πλευράς η Ελλάδα
είναι ο εγγύτερος γείτονας της Λι-
βύης. Στο παρασκήνιο της τουρ-
κικής στάσης βρίσκονται οι διμε-
ρείς διαφορές μεταξύ Αθήνας και
Αγκυρας, κατά τη γερμανική εφη-
μερίδα, αφού η Αγκυρα διατείνεται
ότι –σε αντίθεση με την Ελλάδα–
εφαρμόζει πλήρως τη συμφωνία
με την Ε.Ε. για τους πρόσφυγες

και φιλοξενεί εκατομμύρια Σύ-
ρους.

Ο Γερμανός κυβερνητικός εκ-
πρόσωπος Στέφεν Ζάιμπερτ διέ-
ψευσε το σχετικό δημοσίευμα,
σύμφωνα με το οποίο ο Ελληνας
πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης δεν προσεκλήθη στις δια-
βουλεύσεις του Βερολίνου κατόπιν
πιέσεων της Τουρκίας. «Η συμμε-
τοχή της Ελλάδας σε αυτή τη διά-
σκεψη για τη Λιβύη δεν ήταν ποτέ
θέμα», είπε ο κ. Ζάιμπερτ, διευ-
κρινίζοντας ότι αντικείμενο της
διάσκεψης δεν θα είναι οι «συμ-
φωνίες» που υπέγραψε η Τουρκία

με τη Λιβύη, αλλά η προσπάθεια
τερματισμού της στρατιωτικής
αντιπαράθεσης στη Λιβύη, η οποία,
όπως είπε, κινδυνεύει να εξελιχθεί
σε πόλεμο ξένων δυνάμεων «δι’
αντιπροσώπων». Ανέφερε ότι η
«συμφωνία» Τρίπολης - Αγκυρας
συζητήθηκε στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο και υπήρξαν σχετικά συμ-
περάσματα, αλλά «δεν είναι το θέ-
μα το οποίο θα πραγματευτεί η
διάσκεψη της Κυριακής», προσθέ-
τοντας ότι «βρισκόμαστε σε στενή
διμερή ανταλλαγή απόψεων με
την ελληνική κυβέρνηση». Απαν-
τώντας σε ερωτήσεις σχετικά με
το αν η κ. Μέρκελ θα επαναλάβει
στη διάσκεψη τη θέση της Ε.Ε.
για το μνημόνιο Τρίπολης - Αγκυ-
ρας, είπε ότι «δεν θα προκαταλάβω
τις συζητήσεις οι οποίες θα γίνουν
στο τραπέζι ή κατά τις διμερείς
συναντήσεις που μπορεί να γίνουν
στο περιθώριο της διάσκεψης».
Κληθείς να εξηγήσει με ποιο κρι-
τήριο προσεκλήθη η Δημοκρατία
του Κονγκό, διευκρίνισε ότι ο πρό-
εδρος της χώρας, Ντένις Σάσου

Νγκουέσο, είναι επικεφαλής της
Υψηλής Επιτροπής για τη Λιβύη
στην Αφρικανική Eνωση.

Ο κ. Ζάιμπερτ ανακοίνωσε εξάλ-
λου ότι η Αγκελα Μέρκελ θα με-
ταβεί την προσεχή Παρασκευή
στην Τουρκία και θα έχει νέα συ-
νάντηση με τον Τούρκο πρόεδρο,
αμέσως μετά τη συμμετοχή της
στο Νταβός. Στην ατζέντα της συ-
νάντησης στην Κωνσταντινούπο-
λη αναμένεται να κυριαρχήσουν
το προσφυγικό, η κρίση στη Λιβύη
και στη Συρία. Με δεδομένη την
αύξηση του αριθμού των αφίξεων
στα ελληνικά νησιά και των πολ-
λαπλών απειλών εκ μέρους του
Ερντογάν, εκφράζονται ανησυχίες
ότι η συμφωνία Τουρκίας και Ε.Ε.
για το προσφυγικό θα μπορούσε
να καταρρεύσει. Μετά τη συμφω-
νία αυτή, το 2016, μειώθηκε ση-
μαντικά ο αριθμός Σύρων προ-
σφύγων που έφτασαν στην Ε.Ε.
μέσω Τουρκίας. Εσχάτως όμως ο
αριθμός αυτός έχει αρχίσει να αυ-
ξάνεται, υπογραμμίζει σε ρεπορτάζ
η ιστοσελίδα του Spiegel.
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Ο Γερμανός κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος αρνή-
θηκε ότι η Ελλάδα απο-
κλείστηκε από τη διά-
σκεψη του Βερολίνου
κατόπιν πιέσεων της
Αγκυρας.
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Τα πράγματα χειροτέρε-
ψαν με τις απειλές 
Ερντογάν για τιμωρία 
του Χαφτάρ από την
Τουρκία σε συνδυασμό
με την αποστολή δύο 
χιλιάδων Σύρων μισθο-
φόρων στην Τρίπολη. 
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ΑΡΘΡΟ / Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΥΡΙΓΟΥ

Οι διαφορετικές φάσεις του νεο-οθωμανισμού

Η κατανόηση του τρόπου σκέ-
ψεως του αντιπάλου είναι
απαραίτητη διαδικασία για

να τον αντιμετωπίσουμε σωστά.
Δεν πρέπει να οδηγεί όμως στο να
προσαρμοστούμε στις αντιλήψεις,
να «μπούμε στα παπούτσια» του.
Τις τελευταίες ημέρες λέγονται διά-
φορα για την ενόχληση της Τουρ-
κίας λόγω (α) του αγωγού Eastmed,
(β) των τριμερών σχημάτων συνερ-
γασίας του άξονα Αθήνας-Λευκω-
σίας με Τελ Αβίβ και Κάιρο και κυ-
ρίως (γ) των ερευνών της Κύπρου
για υδρογονάνθρακες. Εκεί αποδί-
δεται και η τουρκική υπεραντίδραση
να υπογράψει συμφωνία θαλάσσιας
οριοθετήσεως με τη Λιβύη. Η κα-
τάληξη αυτών των επιχειρημάτων
είναι ότι ο ρεαλισμός επιβάλλει να
αποσυρθούμε από όλα αυτά τα σχή-
ματα που προκαλούν την Τουρκία
και να συζητήσουμε μαζί της με ει-
λικρίνεια για να λύσουμε τις μεταξύ
μας διαφορές. 

Η ενόχληση πράγματι υπάρχει.

Η Τουρκία αισθάνεται –και είναι–
απομονωμένη από τις εξελίξεις
στην ανατολική Μεσόγειο (όχι γε-
νικότερα). Τι, όμως, την έχει ενο-
χλήσει; Ο αγωγός Eastmed είναι
ένα τεχνικά μεγαλεπήβολο σχέδιο
που θα μεταφέρει αέριο από τα κοι-
τάσματα νοτίως της Κύπρου προς
την Ευρώπη. Οψέποτε ολοκληρω-
θεί, δεν μπορεί να απειλήσει την
απόλυτη πρωτοκαθεδρία της Τουρ-
κίας στη μεταφορά αερίου από την
ανατολή προς την Ευρώπη. Αυτή
τη στιγμή από το τουρκικό έδαφος
περνούν δύο ρωσικοί, ένας ιρανικός
κι ένας αζέρικος αγωγός αερίου.
Επιπλέον ο Eastmed συνελήφθη
ως ιδέα το 2011-12. Η προκαταρ-
κτική τεχνικοοικονομική μελέτη
για την κατασκευή του παρουσιά-
σθηκε τον Απρίλιο του 2012. Αν-
τιθέτως τα τουρκικά σχέδια για τις
αλλόκοτες οριοθετήσεις της Τουρ-
κίας με Λιβύη (αλλά και με Αίγυπτο,
Ισραήλ και Λίβανο) εκπονήθηκαν
τουλάχιστον από το 2010. Ως

υπουργός Εξωτερικών ο Νταβού-
τογλου γύριζε στα κράτη της πε-
ριοχής με τους σχετικούς χάρτες
από το 2011. Οι δε χάρτες είχαν
δημοσιευθεί σε ημιεπίσημο περιο-
δικό του τουρκικού Υπουργείου
Εξωτερικών ήδη από τον Δεκέμβριο
του 2011. Συνεπώς το επιχείρημα
περί ενοχλήσεως λόγω Eastmed
είναι προσχηματικό.

Τα τριμερή σχήματα συνεργα-
σίας στην Ανατολική Μεσόγειο
αφορούν σε πολιτική συνεργασία
και δεν αποτελούν στρατιωτική
απειλή για την Τουρκία. Υφίστανται
λόγω της επιλογής Ερντογάν να
συγκρουστεί μετωπικά με το Ισραήλ
από τον Μάιο του 2010 και να υπο-
νομεύει την αιγυπτιακή κυβέρνηση
υποστηρίζοντας με χρήματα και
πράκτορες το αντιπολιτευόμενο –
και εκτός νόμου– κίνημα των Αδελ-
φών Μουσουλμάνων. 

Η μη συμμετοχή της Τουρκίας
στις συμφωνίες οριοθετήσεως της
Κύπρου με τα γειτονικά της κράτη,

οφειλόταν σε κάτι αντικειμενικό:
στη γεωγραφία. Επιπλέον, τα προς
έρευνα και εκμετάλλευση τεμάχια
της Κύπρου ορίσθηκαν από τη Λευ-
κωσία αποκλειστικώς στις νότιες
θάλασσες του νησιού που είχαν
ήδη οριοθετηθεί με τα γειτονικά
της κράτη. Κατά  τη χάραξή τους
αποφεύχθηκαν περιοχές όπου μπο-
ρούσε να έχει διεκδικήσεις η Τουρ-
κία. Μα, η Κύπρος δεν λαμβάνει
υπ’ όψιν της τα δικαιώματα των
Τουρκοκυπρίων, ακούγεται ως επι-
χείρημα. Κι όμως! Η Τουρκία διεκ-
δικεί τα μισά περίπου κυπριακά
τεμάχια για λογαριασμό της και
όχι για τους Τουρκοκυπρίους. Η
αιτιολόγηση είναι το ίδιο ακραία
και αντίθετη προς το διεθνές δίκαιο
και τη γεωγραφία, όσο και η ύπαρξη
τουρκικών δικαιωμάτων στην υφα-
λοκρηπίδα της Κρήτης. 

Τέλος, είμαστε το μοναδικό κρά-
τος που κοντέψαμε να ξεχάσουμε
τα δικαιώματα που μας δίνει το
διεθνές δίκαιο, προκειμένου να

μην ενοχλήσουμε την Τουρκία.
Όχι μόνον δεν εκτιμήθηκε η στάση
μας από την Άγκυρα, αλλά η συμ-
φωνία Τουρκίας-Λιβύης στρέφεται
αποκλειστικώς εναντίον ημών.

Η απάντηση σε όσα συμβαίνουν
στην περιοχή μας συνδέονται με
τον νεο-οθωμανισμό του Ερντογάν,
ο οποίος μεταλλάσσεται με το πέ-
ρασμα των ετών. Ο Ερντογάν εξ
αρχής έδειξε ότι επιθυμεί να ασκεί
επιρροή πέραν των συνόρων της
χώρας του. Ο νεο-οθωμανισμός
προσέφερε το ιδεολογικό υπόβαθρο
στην άσκηση αυτής της πολιτικής.
Αρχικώς ο νεο-οθωμανισμός εντο-
πιζόταν στο πολιτισμικό πεδίο.
Αναζητούσε τα «κατάλοιπα» του
οθωμανικού παρελθόντος στους
μουσουλμανικούς πληθυσμούς που
ζουν στα Βαλκάνια.

Το 2011 ο νεο-οθωμανισμός με-
ταλλάχθηκε χρησιμοποιώντας τις
Μουσουλμανικές Αδελφότητες που
δρουν σε πολλά αραβικά, σουνιτικά
κράτη. Μέσω των αραβικών ανοί-

ξεων (που πλέον γνωρίζουμε ότι
χρηματοδοτήθηκαν από το Κατάρ
και υποκινήθηκαν και από την
τουρκική υπηρεσία πληροφοριών
ΜΙΤ), ο Ερντογάν προσπάθησε να
τοποθετήσει μουσουλμανικές αδελ-
φότητες στην ηγεσία κρατών που
κάποτε αποτελούσαν εδάφη της
Οθωμανικής Αυτοκρατορίας. Μετά
την αποτυχία των «ανοίξεων», ο
νεο-οθωμανισμός έχει περάσει σε
ένα άλλο στάδιο που ονομάζεται
«γαλάζια πατρίδα». Η Τουρκία έχει
ορίσει ως ζωτικό της χώρο, ένα νέο
είδος lebensraum, την Ανατολική
Μεσόγειο. Εκεί θα ασκεί κατ’ από-
λυτο τρόπο την επιρροή της, αν-
τιμετωπίζοντας κατά το δοκούν
και τις περιστάσεις το διεθνές δί-
καιο. Η Τουρκία αντιλαμβάνεται
τη συζήτηση με την Ελλάδα ως
προσαρμογή στις αντιλήψεις της
«γαλάζιας πατρίδας».

Ο κ. Άγγελος Συρίγος είναι βουλευτής της
Νέας Δημοκρατίας.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ 

Μια χρονική περίοδο απροσδιόριστης
διάρκειας, εντός της οποίας η Ελλάδα
θα πρέπει να κινηθεί όσο πιο απο-
τελεσματικά γίνεται σε διπλωματικό
επίπεδο και, ταυτόχρονα, να μην
παρασυρθεί σε θερμό επεισόδιο με
την Τουρκία, έχει μπροστά της η
Αθήνα. Σε διπλωματικό επίπεδο, η
επίσκεψη του στρατάρχη Χαλίφα
Χαφτάρ στην Αθήνα θεωρείται ως
ένα σαφές μήνυμα προς πολλές κα-
τευθύνσεις, ωστόσο οι πραγματικές
σημαίνουσες χειρονομίες έρχονται
εκ δυσμών και συγκεκριμένα από
τη Γαλλία. Τις επόμενες ημέρες η
φρεγάτα «Σπέτσαι» θα διασχίσει
την Ανατολική Μεσόγειο, ως μέρος
μιας από τις μεγαλύτερες πολυεθνι-
κές ναυτικές αρμάδες που έχουν
συγκροτηθεί τα τελευταία χρόνια
ως ομάδα κρούσης του γαλλικού αε-
ροπλανοφόρου «Σαρλ ντε Γκωλ».
Περισσότερες από 10 κύριες μονάδες
επιφανείας (φρεγάτες, καταδρομικά,
αντιτορπιλικά) θα συνοδεύουν το
«Σαρλ ντε Γκωλ» στην πορεία του
από την Τουλόν έως τη διώρυγα του
Σουέζ, με ενδιάμεσο σταθμό τα νότια
της Κρήτης, όπου θα πραγματοποι-
ηθούν συνεκπαιδεύσεις με μονάδες
του Πολεμικού Ναυτικού (Π.Ν.) και
της Πολεμικής Αεροπορίας (Π.Α.).
Έως τότε θα έχει ολοκληρωθεί και
η Άσκηση Ειδικών Δυνάμεων «Μέ-
γας Αλέξανδρος», στην οποία η Γαλ-
λία συμμετέχει με το ελικοπτεροφόρο
«Ντιξμούντ». Ενώ τους επόμενους
μήνες η Γαλλία θα ενισχύσει τις σχέ-
σεις της και με το τρίγωνο Ελλάδας,
Κυπριακής Δημοκρατίας και Αιγύ-
πτου, όπως φάνηκε και από την έν-
ταξή της στο East Med Gas Forum.

Σε γενικές γραμμές, η Γαλλία έχει
εκδηλώσει ενδιαφέρον για σύσφιγξη
των διπλωματικών και στρατιωτικών

σχέσεων με την Ελλάδα, με τον πλέ-
ον εμφατικό τρόπο. Η επίσκεψη του
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη στο Παρίσι στις 29 Ιανουαρίου
και η συνάντησή του με τον Γάλλο
πρόεδρο Εμανουέλ Μακρόν, είναι,
αν μη τι άλλο, ενδεικτική της κατα-
νόησης  που υπάρχει ανάμεσα στις
δύο πλευρές. Τότε αναμένεται, ακό-
μη, να φανεί και πόσο γρήγορα θα
προχωρήσει το πρόγραμμα προμή-
θειας των γαλλικών φρεγατών Be-
lh@rra. Στην Αθήνα γνωρίζουν πολύ
καλά ότι στη σημερινή Διάσκεψη
του Βερολίνου, το Παρίσι δεν θα
επιτρέψει την προώθηση κάποιας
λύσης που θα παραγνωρίζει τα ελ-
ληνικά συμφέροντα. Η απόφαση
της Άγκυρας να αποστείλει την Πα-
ρασκευή το πλωτό γεωτρύπανο «Για-
βούζ» στο οικόπεδο 8 της κυπριακής
ΑΟΖ το οποίο εκμεταλλεύεται η γαλ-
λική TOTAL με την ιταλική ΕΝΙ, πε-
ριγράφεται ως έμμεση πλην σαφής
απάντηση της Τουρκίας προς αυτή
τη διπλωματική στάση της Γαλλίας.
Επίσης, από την Αθήνα αξιολογείται
και το μπαράζ κυβερνοεπιθέσεων
που καταγράφηκε την Παρασκευή
από τούρκους χάκερς σε ιστοσελίδες
(ΥΠΕΞ, Βουλή, ΕΥΠ, κ.ά.). 

Στον αντίποδα βρίσκονται οι σχέ-
σεις της Αθήνας με το Βερολίνο,
κάτι που διεφάνη αφενός μετά την
απόφαση να αποφύγει τη συμπερί-
ληψη της Ελλάδας στην προσπάθεια
που γίνεται σήμερα στο Βερολίνο
για διευθέτηση της Λιβυκής κρίσης,
αφετέρου στις αποστάσεις που τηρεί
η Γερμανία από την τουρκική στάση
στην Ανατολική Μεσόγειο. Έμπειροι
παρατηρητές τονίζουν ότι στην
πραγματικότητα το Βερολίνο βρί-
σκεται σε ένα αδιέξοδο, καθώς πρέπει
να εξισορροπήσει τέσσερις διαφο-
ρετικές διαστάσεις. Πρώτον, να επι-
τύχει consensus σε επίπεδο Ε.Ε.

Δεύτερον, να προστατέψει τις σχέ-
σεις της με την Τουρκία. Τρίτον, να
μη διαταράξει τις εσωτερικές πολι-
τικές ισορροπίες, οι οποίες και αυτές
επηρεάζονται από την πολιτική ομά-
δα πίεσης που συνιστούν οι Γερμανοί
τουρκικής καταγωγής. Και, τέταρτον,
να μην αποτύχει στη σωστή διά-
γνωση των ρωσικών συμφερόντων
στη Λιβύη.

Παρονομαστής όλης αυτής της
κατάστασης είναι, προφανώς, η κοι-
νή παραδοχή ότι οι τρεις κομβικοί
παράγοντες στη Λιβύη είναι η Ρωσία,
η Τουρκία και η Αίγυπτος. Αυτή η
πραγματικότητα επί του εδάφους
της χώρας αναγνωρίζεται και από
κυβερνήσεις όπως η ιταλική, η οποία
προσπαθεί εναγωνίως να καλλιερ-
γήσει τις σχέσεις της με την Τουρκία
και τη Ρωσία. Οι επιχειρηματικές
σχέσεις Τουρκίας-Ιταλίας στη Λιβύη,
αλλά και ευρύτερα, υπαγορεύουν

σε σημαντικό βαθμό και πολλές από
τις επιλογές της Ρώμης. 

Ενεργοί δίαυλοι  
Παράλληλα, η Αθήνα έχει απο-

φασίσει να διατηρήσει ενεργούς
τους διαύλους που άνοιξε με όλες
τις αραβικές χώρες και σουνιτικές
μοναρχίες στον Κόλπο και το Μαγ-
κρέμπ. Ο ίδιος ο πρωθυπουργός θα
επισκεφθεί στις αρχές Φεβρουαρίου
τη Σαουδική Αραβία, όπου προ ολί-
γων εβδομάδων βρέθηκε και ο
υπουργός Εξωτερικών Νίκος  Δέν-
διας. Υπενθυμίζεται ότι, όπως απο-
κάλυψε η «Κ» την Πέμπτη, Αθήνα
και Ριάντ έχουν συμφωνήσει για
τη μεταφορά μιας συστοιχίας αν-
τιαεροπορικών πυραύλων «Πάτριοτ»
σε σαουδαραβικό έδαφος για την
προστασία της χώρας. Εντός της
εβδομάδας αναμένεται στην Αθήνα
και ο Σαουδάραβας υπουργός Εξω-
τερικών. Βασικός υπεύθυνος για τη
διατήρηση των διαύλων είναι ο κ.
Δένδιας, ο οποίος βρίσκεται σε διαρ-
κή τηλεφωνική επικοινωνία με ΗΠΑ,
Γαλλία Αίγυπτο, Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα και Σαουδική Αραβία. Υπεν-
θυμίζεται ότι ο κ. Δένδιας  έχει, επί-
σης, ταξιδέψει στο Μαρόκο και την
Ιορδανία, ενώ το επόμενο χρονικό
διάστημα προγραμματίζονται επι-
σκέψεις του στην Τυνησία και την
Αλγερία. Από την εξίσωση δεν λείπει,
βεβαίως και το Ισραήλ αλλά και το
εβραϊκό στοιχείο εν γένει. Η τουρ-
κική διπλωματία αντιλαμβάνεται

τα τελευταία πολλά χρόνια τη δυ-
ναμική της, όχι πάντα εμφανούς,
σχέσης που έχει δημιουργηθεί ανά-
μεσα σε Ελλάδα, Ισραήλ, Αίγυπτο
και Σαουδική Αραβία και κάνει σο-
βαρές προσπάθειες να την αποσυ-
ναρμολογήσει. 

Κυβερνητικές πηγές αναφέρον-
ταν στις πρόσφατες συναντήσεις
του κ. Μητσοτάκη με τα προ-
εδρεία  ελληνοαμερικανικών και
αμερικανοεβραϊκών οργανώσεων
(B’nai B’rith και AHEPA) που βρί-
σκονται σε περιοδεία σε Κύπρο,
Ισραήλ και Ελλάδα, αλλά και στην
επικείμενη επίσκεψή του στην Πο-
λωνία όπου θα είναι παρών στην
επέτειο μνήμης των 75 χρόνων από
την απελευθέρωση του στρατοπέ-
δου συγκέντρωσης του Άουσβιτς.
Η Ελλάδα έχει επενδύσει ποικιλο-
τρόπως στην σχέση με το Ισραήλ,
οικονομικά, τεχνολογικά, στρατιω-
τικά και διπλωματικά. Και εκτιμάται
ότι παρά το γεγονός πως η συγκρό-
τηση νέας σταθερής κυβέρνησης
στην Ιερουσαλήμ αργεί ακόμα (πριν
από τον Μάιο θεωρείται εξαιρετικά
δύσκολο), κατά την ενδιάμεση συ-
νεργασία θα συνεχιστεί με ταχείς
ρυθμούς. Ήδη στην πρόσφατη επί-
σκεψη του υπουργού Εθνικής Άμυ-
νας Νίκου Παναγιωτόπουλου στο
Ισραήλ, ολοκληρώθηκε η συμφωνία
για την προμήθεια δύο UAV τύπου
HERON, αλλά και συζητήσεις για
στενότερη συνεργασία στον τομέα
της αμυντικής παραγωγής.

Η Γαλλία δίπλα
στην Ελλάδα 
τη δύσκολη ώρα
Tο Παρίσι δεν θα επιτρέψει λύση που 
θα παραγνωρίζει τα ελληνικά συμφέροντα

Εξομάλυνση
σχέσεων Τουρκίας
με Ισραήλ
Η ισραηλινή εκλογική εκκρεμό-
τητα και η παραφιλολογία που
έχει αναπτυχθεί περί αυτήν τους
τελευταίους μήνες έχει οδηγήσει
σε μια συζήτηση, η οποία πολλές
φορές είναι κατευθυνόμενη από
διπλωματικούς κύκλους της Άγ-
κυρας. Και αυτή η συζήτηση αφο-
ρά την ανάδειξη μιας πιθανότη-
τας «εξομάλυνσης» των σχέσεων
Τουρκίας-Ισραήλ σε περίπτωση
που αποτύχει να εκλεγεί τον ερ-
χόμενο Μάρτιο ο νυν πρωθυ-
πουργός Βενιαμίν Νετανιάχου. Το
«κλείσιμο του ματιού» από την
τουρκική διπλωματία προς τον
Μπένι Γκαντζ, βασικό αντίπαλο
του κ. Νετανιάχου, αποτελεί μια
τακτική που παραγνωρίζει κά-
ποια δεδομένα. Ο κ. Γκαντζ δια-
θέτει στην ευρύτερη ομάδα συ-
νεργατών του, πρόσωπα όπως ο
Μοσέ Γιαλόν και ο Γκάμπι Ασκε-
νάζι, που όπως και ο ίδιος ο υπο-
ψήφιος πρωθυπουργός του Ισ-
ράηλ προέρχονται από το πιο
«βαθύ κράτος», έχοντας υπηρε-
τήσει όλοι ως αρχηγοί των Ενό-
πλων Δυνάμεων. Επίσης, κάποιοι
από αυτούς έχουν υπηρετήσει
ως υπουργοί σε κυβερνήσεις του
κ. Νετανιάχου. Υπενθυμίζεται ότι
μόλις πριν λίγες ημέρες έγινε
γνωστό ότι η αντικατασκοπεία
των Ισραηλινών Ενόπλων Δυνά-
μεων (IDF), κατέταξε για πρώτη
φορά την Τουρκία στη λίστα με
τις χώρες που η Ιερουσαλήμ θε-
ωρεί ότι αποτελούν προκλήσεις
ασφαλείας για τη χώρα. Ανώτα-
τες ισραηλινές διπλωματικές πη-
γές ανέφεραν στην «Κ» ότι παρά
τα θρυλούμενα, υπάρχει «σύγ-
κλιση συμφερόντων» ανάμεσα
σε Αθήνα και Ιερουσαλήμ για το
περιβάλλον ασφαλείας της πε-
ριοχής. Oι συγκεκριμένες πηγές
αναδείκνυαν τρία σημεία: Πρώ-
τον, την επίσκεψη Μητσοτάκη
στην Ουάσιγκτον, όπου τέθηκε
στις ΗΠΑ με σαφήνεια το διακύ-
βευμα για την περιφερειακή
ισορροπία και σταθερότητα στην
περιοχή. Δεύτερον, την επίσκε-
ψη του κ. Νετανιάχου στην Αθή-
να και την υπογραφή του Ea-
stMed. Και, τρίτον, τον διπλωμα-
τικό μαραθώνιο του Νίκου Δέν-
δια στον αραβικό κόσμο. 
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Η απόφαση της Aγκυρας
να αποστείλει την Παρα-
σκευή το «Γιαβούζ» στο
οικόπεδο 8 της κυπρια-
κής ΑΟΖ , περιγράφεται
ως έμμεση πλην σαφής
απάντηση της Τουρκίας
προς τη διπλωματική
στάση της Γαλλίας.

H φρεγάτα «Σπέτσαι» θα διασχίσει την Αν. Μεσόγειο, ως μέρος μιας από τις μεγαλύτερες πολυεθνικές ναυτικές αρμά-
δες που έχουν συγκροτηθεί τα τελευταία χρόνια ως ομάδα κρούσης του γαλλικού αεροπλανοφόρου «Σαρλ ντε Γκωλ».
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Ουάσιγκτον - Ανάλυση του
ΑΠΟΣΤΟΛΗ ΖΟΥΠΑΝΙΩΤΗ

Ο επαναπρογραμματισμός της επί-
σκεψης στην Κύπρο του αμερικα-
νού Υπουργού Εξωτερικών, Μάικ
Πομπέο, η διευθέτηση επίσκεψης
στις ΗΠΑ του υπουργού Άμυνας
Σάββα Αγγελίδη και η προετοιμασία
γύρω από τα θέματα που σχετίζον-
ται με την εφαρμογή του νόμου
που εγκρίθηκε στα τέλη Δεκεμβρίου
για την εταιρική συνεργασία για
θέματα ενέργειας κι ασφάλειας
στην Ανατολική Μεσόγειο, είναι
ορισμένες από τις προτεραιότητες
της Κύπρου το 2020, μαζί με την
εκπλήρωση των προϋποθέσεων
για την άρση της υποχρέωσης βίζας
σε Κύπριους που επισκέπτονται
τις ΗΠΑ.

Σε σχέση με την επίσκεψη Πομ-
πέο, από την τηλεφωνική συνομιλία
που είχαν στις 9 Ιανουαρίου ο
υπουργός Εξωτερικών Νίκος Χρι-
στοδουλίδης κι ο υφυπουργός Εξω-
τερικών, Φίλιπ Ρίκερ, οι σχεδιασμοί
είναι για την άνοιξη. Δεν αποκλεί-
εται, μάλιστα, να προηγηθεί και
επίσκεψη του κ. Ρίκερ στη Λευκω-
σία. Αυτή την εβδομάδα αναμένεται
επίσης και η επίσκεψη του υφυ-
πουργού Εξωτερικών για Ενεργει-
ακές Υποθέσεις, Φράνσις Φάνον.
Στο θέμα της βίζας, οι συνομιλίες
που είχε στη Λευκωσία πήγαν πολύ
καλά και οι Αμερικανοί εμφανίζον-
ται πρόθυμοι να βοηθήσουν την
Κύπρο με τεχνογνωσία. Υπάρχουν
ακόμη κάποια ζητήματα που πρέπει
να δει το Υπουργείο Δικαιοσύνης
της Κύπρου, ενώ ευνοϊκό για την
Κύπρο το χαμηλό ποσοστό απόρ-
ριψης (γύρω στο 2,7%).

Υπάρχει αισιοδοξία ότι είναι πι-
θανόν να λήξει εντός του 2020,
όμως στο ζήτημα της άρσης της
υποχρέωσης βίζας εμπλέκονται και
το Υπουργείο Εσωτερικής Ασφά-
λειας των ΗΠΑ κι άλλες υπηρεσίες,

που πιθανόν να παρατείνουν κάπως
τις διαδικασίες.

EastMed και ενέργεια
Ο νόμος EastMed εγκρίθηκε τον

περασμένο μήνα και περιλαμβάνει
τις πτυχές της ενέργειας και της
ασφάλειας. Στο θέμα της ενέργειας
εξουσιοδοτεί την ίδρυση ενός Ενερ-
γειακού Κέντρου ΗΠΑ – Ανατολικής
Μεσογείου, για τη διευκόλυνση της
ενεργειακής συνεργασίας των ΗΠΑ
με την Ελλάδα, την Κύπρο και το
Ισραήλ. Και ταυτόχρονα ζητά από
την κυβέρνηση να υποβάλει εντός
90 ημερών από την έγκριση του νό-
μου, έκθεση στο Κογκρέσο για την
ενισχυμένη ενεργειακή συνεργασία
με χώρες στην Ανατολική Μεσόγειο.
Και τα δύο αυτά ζητήματα θα βρε-
θούν στην ατζέντα των συνομιλιών

που θα έχει στη Λευκωσία αυτή την
εβδομάδα ο Φράνσις Φάνον, ο οποί-
ος επίσης θα επισκεφθεί και την
Αθήνα. 

Η πρόκληση για την Κύπρο, εν
όψει της προετοιμασίας της έκθεσης,
είναι να προσκομίσει στους αμερι-
κανούς λεπτομέρειες οι οποίες θα
συμβάλουν στη διαμόρφωση της
έκθεσης που απαιτείται για την
ενεργειακή στρατηγική στην Ανα-
τολική Μεσόγειο. Οι αρμόδιοι αξιω-

ματούχοι της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας θα πρέπει να συντάξουν ενη-
μερωτικά σημειώματα και να εγεί-
ρουν σε συναντήσεις τους με αμε-
ρικανούς αξιωματούχους που έχουν
αρμοδιότητα με τη σύνταξη της έκ-
θεσης, σχετικά με τα εξής ζητήματα:

• Αξιολόγηση όλων των πιθανών
μηχανισμών μεταφοράς στην Ευ-
ρώπη φυσικού αερίου από την πε-
ριοχή της Ανατολικής Μεσογείου.

• Αξιολόγηση των προσπαθειών

για την προστασία της υποδομής
ενεργειακής εξερεύνησης στην πε-
ριοχή, συμπεριλαμβανομένων των
υποδομών που ανήκουν ή λειτουρ-
γούν από εταιρείες των Ηνωμένων
Πολιτειών.

• Αξιολόγηση της ικανότητας
της Κυπριακής Δημοκρατίας να φι-
λοξενεί Κέντρο Ενεργειακής Κρίσης
στην περιοχή, το οποίο θα μπορούσε
να παράσχει βασικές εγκαταστάσεις
για την υποστήριξη προσπαθειών

έρευνας και διάσωσης σε περίπτωση
ατυχήματος.

EastMed και ασφάλεια
Σε σχέση με τα θέματα ασφάλει-

ας, ο νόμος EastMed τερματίζει το
αμερικανικό εμπάργκο όπλων, συμ-
περιλαμβάνει για πρώτη φορά την
Κύπρο στα προγράμματα Διεθνούς
Στρατιωτικής Εκπαίδευσης (ΙΜΕΤ)
δεσμεύοντας 200.000 δολάρια για
το 2020, 500.000 για το 2021 και
750.000 για το 2022 σε βοήθεια. Και
τέλος ζητά από την κυβέρνηση να
υποβάλει εκθέσεις για τις τουρκικές
προκλήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ
από 15/1/2017.Η άρση του εμπάργκο
γίνεται ως γνωστόν υπό όρους, πρώ-
τον, την πιστοποίηση ότι η Κύπρος
προβαίνει σε μεταρρυθμίσεις ανα-
φορικά με το ξέπλυμα χρήματος και
δεύτερον ότι περιορίζει τον ελλι-
μενισμό ρωσικών πολεμικών στα
λιμάνια της. Και στα δύο ζητήματα,
είναι καλό να ετοιμαστούν επιχει-
ρήματα τα οποία θα δείχνουν την
πρόοδο που σημειώνεται. 

Η γλώσσα των προϋποθέσεων
σχετικά με την καταπολέμηση της
νομιμοποίησης εσόδων από παρά-
νομες δραστηριότητες σχεδιάστηκε
πριν από αρκετές σημαντικές εξε-
λίξεις, συμπεριλαμβανομένης της
επίσκεψης του υφυπουργού Οικο-
νομικών Marshall Billingslea στην
Κύπρο, μια μεταγενέστερη επίσκεψη
της Επιτροπής Οικονομικών της
Βουλής και την πρόωρη αποπληρω-
μή από την Κύπρο του ρωσικού δα-
νείου. Οι συνεργάτες των μελών του
Κογκρέσου που ενεπλάκησαν στη
σύνταξη του νόμου πιστεύουν ότι
τα αποτελέσματα όλων αυτών (ειδικά
οι δηλώσεις μετά τις επισκέψεις του
Billingslea και του Κογκρέσου) δεί-
χνουν ότι η Κύπρος μπορεί ήδη να
έχει συμμορφωθεί πλήρως με αυτή
την προϋπόθεση. Η Κυπριακή Δη-
μοκρατία θα πρέπει να προωθήσει
τα όσα συνέβησαν στις επισκέψεις

αυτές και να τονίσει την πρόωρη
αποπληρωμή του ρωσικού δανείου.
Όσον αφορά την κατάσταση στα
ρωσικά πλοία, είναι επιτακτική ανάγ-
κη η Κύπρος να αποδείξει ότι έχει
περιορίσει τη φύση αυτών των επι-
σκέψεων. Καθώς ο νόμος μιλάει για
τη λήψη «μέτρων» θα μπορούσε να
στοιχειοθετηθεί ότι η Κύπρος έχει
ήδη λάβει τέτοια μέτρα. Στο θέμα
των εκπαιδευτικών προγραμμάτων
ΙΜΕΤ, οι εισηγήσεις προς το Υπουρ-
γείο Άμυνας είναι να προσδιορίσει
γρήγορα τους καλύτερους πιθανούς
υποψηφίους γι’ αυτά, ώστε να αρ-
χίσουν από φέτος να εκπαιδεύονται
στις ΗΠΑ. Η πρόνοια του IMET απο-
τελεί άμεση αλλαγή παιχνιδιού για
την Κύπρο. Αυτό θα επιτρέψει στην
Εθνική Φρουρά να δημιουργήσει
άμεσους δεσμούς με το Πεντάγωνο
και σε νέους Κύπριους αξιωματικούς
να χτίσουν σχέσεις με αμερικανούς
ομολόγους τους, οι οποίες θα απο-
δώσουν βραχυπρόθεσμα και μακρο-
πρόθεσμα.

Αναφορικά με τις εκθέσεις για
τις τουρκικές παραβιάσεις στην Κυ-
πριακή ΑΟΖ, είναι θετικό ότι υπάρ-
χουν λεπτομερείς μηνιαίες αναφορές
που η Κύπρος κυκλοφορεί ως επί-
σημα έγγραφα του οργανισμού. Οι
εκθέσεις αυτές θα πρέπει να δίδονται
απευθείας από τις αρχές της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας προς το Στέιτ
Ντιπάρτμεντ και το Πεντάγωνο, κα-
θώς οι προηγούμενες εκθέσεις που
εκδόθηκαν σχετικά με την Κύπρο
από το αμερικανικό υπουργείο Εξω-
τερικών ήταν απολύτως αμφιλεγό-
μενες και έθεταν τα πάντα στο πλαί-
σιο των διαπραγματεύσεων του Κυ-
πριακού. Προκειμένου να αποφευχ-
θεί η έκδοση τέτοιας άχρηστης έκ-
θεσης σε αυτή την περίπτωση, η
Κυπριακή Δημοκρατία θα πρέπει
να δημοσιεύσει και να κυκλοφορή-
σει το συντομότερο δυνατό τη δική
της έκθεση σχετικά με τις τουρκικές
παραβιάσεις.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ο Φεβρουάριος παρουσιάζεται
ως ο μήνας επανέναρξης των δρα-
στηριοτήτων εντός της κυπριακής
ΑΟΖ, με τη γαλλοϊταλική κοινο-
πραξία TOTAL – ΕΝΙ να ανοίγουν
την αυλαία των γεωτρήσεων από
το τεμάχιο 6. Εν μέσω τεταμένου
κλίματος στην ευρύτερη περιοχή
της Ανατολικής Μεσογείου, ένεκα
του τουρκολιβυκού συμφώνου αλλά
και των συνεχιζόμενων προκλή-
σεων στην κυπριακή ΑΟΖ, η Λευ-
κωσία σε συνεργασία με τις εται-
ρείες στις οποίες έχουν παραχω-
ρηθεί τεμάχια, προχωρά στην υλο-
ποίηση των ενεργειακών σχεδια-
σμών στη βάση των χρονοδιαγραμ-
μάτων που έχουν συμφωνηθεί.

Συνολικά εντός του 2020 είναι
προγραμματισμένες να πραγματο-
ποιηθούν έως και οκτώ γεωτρήσεις,
ερευνητικές ή επιβεβαιωτικές. Στο
πάζλ των γεωτρήσεων θα πρέπει
να προστεθεί και μια επιβεβαιωτική
που θα πραγματοποιηθεί στο κοί-
τασμα «Αφροδίτη», κατά πάσα πι-
θανότητα το 2021.

Ωστόσο, στους ευρύτερους σχε-
διασμούς της Λευκωσίας δεν συμ-
περιλαμβάνεται μόνο το γεωτρητικό
πρόγραμμα. Στα πλάνα της κυβέρ-
νησης τρέχουν και τα υπόλοιπα
ζητήματα όπως οι ενεργειακές υπο-
δομές, με κυρίαρχο θέμα τον αγωγό
EastMed μετά και την πρόσφατη
υπογραφή της διακρατικής συμ-
φωνίας, μεταξύ Κύπρου-Ελλάδας
και Ισραήλ.

Στα σημαντικά που αφορούν τα
ενεργειακά συμπεριλαμβάνεται
και η μονογραφή του καταστατικού
του EastMed Gas Forum που πραγ-

ματοποιήθηκε την περασμένη Πέμ-
πτη στο Κάιρο. 

TOTAL-ENI
Με βάση τους αρχικούς σχεδια-

σμούς, η έναρξη των γεωτρήσεων
στην κυπριακή ΑΟΖ ήταν προγραμ-
ματισμένη τον τρέχοντα μήνα. Ωστό-
σο, το γεωτρύπανο το οποίο ναυ-
λώθηκε από τη γαλλοϊταλική κοι-
νοπραξία, φαίνεται ότι έχει καθυ-
στερήσει στην πλευρά της Αιγύπτου,
όπου πραγματοποιεί εργασίες. Λαμ-
βάνοντας υπόψη το πρόγραμμα ερ-
γασιών του γεωτρύπανου από Αί-
γυπτο θα μετακινηθεί στο Λίβανο
και στο τεμάχιο 4 και από εκεί στην
Κύπρο. Υπό κανονικές συνθήκες,
την παρούσα περίοδο, το τρυπάνι
θα έπρεπε να ήταν στο Λίβανο προ-
κειμένου εντός Ιανουαρίου να με-
τακινηθεί στην κυπριακή ΑΟΖ. Η
καθυστέρηση στην Αίγυπτο, υπο-
λογίζεται πως θα πάει πίσω την έναρ-
ξη εργασιών κατά ένα μήνα περί-
που.

Τεμάχιο 6
Κυβέρνηση και γαλλοϊταλική κοι-

νοπραξία έχουν συμφωνήσει να ξε-
κινήσουν τις εργασίες από το τεμάχιο
6, όπου θα πραγματοποιηθεί μια
ερευνητική γεώτρηση σε νέο στόχο
που έχει εντοπισθεί και φέρει την
ονομασία «Κρόνος». TOTAL και ΕΝΙ
με βάση τους προγραμματισμούς
θα πραγματοποιήσουν έως και έξι
γεωτρήσεις, στις οποίες θα πρέπει
να προστεθούν και δυο επιβεβαι-
ωτικές γεωτρήσεις που έχει ανακοι-
νώσει η αμερικάνικη ExxonMobil
για τον ερχόμενο Ιούνιο ή Ιούλιο.
Η επανέναρξη των γεωτρητικών
δραστηριοτήτων έρχεται σε μια χρο-

νική στιγμή που ένα από τα δυο
τουρκικά γεωτρύπανα έχει αποχω-
ρήσει από την κυπριακή ΑΟΖ. Μια
εξέλιξη που σαφώς βελτιώνει το κλί-
μα στην περιοχή που είναι προγραμ-
ματισμένες οι γεωτρήσεις, χωρίς να
συνιστά συμμόρφωση της Τουρκίας
με το διεθνές δίκαιο. Σε ό,τι αφορά
τη Λευκωσία, η εκτίμηση που υπάρ-
χει είναι πως η τουρκική επιθετική
συμπεριφορά θα συνεχισθεί, χωρίς
αυτή να επηρεάζει τα όσα έχουν
σχεδιασθεί με τις εταιρείες. Σε ό,τι
αφορά το «Γιαβούζ», οι πληροφορίες
που υπάρχουν στην κυπριακή πρω-
τεύουσα είναι ότι πραγματοποίησε
γεώτρηση χωρίς αποτελέσματα.

Το EastMed Gas
Στα σημαντικά των ενεργειακών

της περιοχής συμπεριλαμβάνεται
και η μονογραφή των καταστατικού
για τον EastMed Gaz Forum, που
πραγματοποιήθηκε στην αιγυπτιακή
πρωτεύουσα, μεταξύ επτά χωρών
της περιοχής, της Αιγύπτου, της Ελ-
λάδας, του Ισραήλ, της Ιταλίας, της
Ιορδανίας, της Κύπρου και της Πα-
λαιστίνης. Μια εξέλιξη η οποία χα-
ρακτηρίστηκε ιστορική για τη συ-

νεργασία των λαών των χωρών της
Μεσογείου. «Πρόκειται για έναν
ακρογωνιαίο λίθο στην ιστορία της
περιοχής μας που μας κάνει να συ-
νεργαστούμε για το καλό των λαών
μας», δήλωσε ο Υπουργός Πετρε-
λαίων την Αιγύπτου μετά τη μονο-
γραφή του καταστατικού. Το Ea-
stMed Gaz Forum ουσιαστικά θέτει
το πλαίσιο εντός του οποίου τα κράτη
της περιοχής θα κινηθούν, στο κομ-
μάτι των ενεργειακών. Ένας οργα-
νισμός που μπορεί να θεωρηθεί ως
απάντηση στα όσα απεργάζεται η
Άγκυρα στην περιοχή.

Υποδομές Φ.Α.
Μετά και την υπογραφή της δια-

κρατικής για τον αγωγό EastMed
στην Αθήνα, η προσοχή στρέφεται
στα επόμενα βήματα που αφορούν
την υλοποίηση του έργου. Παρά τις
αρνητικές απόψεις, που εντάθηκαν
μετά την υπογραφή της Διακρατικής,
για το κατά πόσο είναι εφικτός ο
στόχος υλοποίησης του ενεργειακού
έργου, σε πολιτικό επίπεδο ο Ea-
stMed θεωρείται ως το εμβληματικό
έργο που αφορά τους ενεργειακούς
διαδρόμους προς τις ευρωπαϊκές

αγορές. Κρίσιμη χρονική στιγμή θε-
ωρείται η τελική επενδυτική από-
φαση που αναμένεται να ληφθεί
τον Νοέμβριο του 2021. Μέχρι τότε,
με βάση τα βήματα που έχουν σχε-
διασθεί, θα πρέπει να έχουν ολο-
κληρωθεί δυο σημαντικά ζητήματα.
Οι λεπτομερείς τεχνικές μελέτες του
έργου οι οποίες βρίσκονται στο στά-
διο των διαδικασιών ανάθεσης, το
κόστος των οποίων αναμένεται να
ανέλθει σε δεκάδες εκατομμύρια,
με την Ε.Ε. να συνδράμει την διε-
ξαγωγή τους, με 35 εκατ. ευρώ, κον-
δύλι το οποίο αντιπροσωπεύει το
40% του συνολικού κόστους. Πα-
ρόμοια μελέτη έχει πραγματοποιηθεί
και για το κοίτασμα «Αφροδίτη», με
συνολικό κόστος 100 εκατ. ευρώ.
Οι τεχνικές μελέτες θα οδηγήσουν
στο επόμενο βήμα που είναι η ανά-
θεση του έργου. Παράλληλα θα πρέ-
πει να αρχίσουν και οι διεργασίες
για εξεύρεση αγοραστή, κάτι που
χαρακτηρίζεται ως σημαντικό ορό-
σημο. 

To 2025
Στο κομμάτι αναζήτησης αγο-

ραστή για το Φ.Α. που θα μεταφέρει

ο EastMed, ενδιαφέρον έχει επι-
δείξει η κοινοπραξία του αγωγού,
IGI Poseidon με μετόχους την Δη-
μόσια Επιχείρηση Αερίου της Ελ-
λάδας (ΔΕΠΑ) και την ιταλική εται-
ρεία Edison. Ενδιαφέρον για το
οποίο είναι ενήμερη η Λευκωσία,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ».
Το όλο έργο, εάν και εφόσον η επεν-
δυτική απόφαση είναι θετική, ανα-
μένεται ότι θα έχει ολοκληρωθεί
μέχρι το 2025.

Για την Κύπρο ο EastMed είναι
μια από τις επιλογές που υπάρχουν
και για τα κυπριακά κοιτάσματα
προς τις ευρωπαϊκές αγορές. Οι
υπόλοιπες τρεις είναι: 

• Επέκταση υποδομών της Αι-
γύπτου για απορρόφηση μεγαλύτε-
ρων ποσοτήτων Φ.Α.

• Τερματικό υγροποίησης στην
Κύπρο.

• Πλωτή Μονάδα.
Για την Κύπρο προτεραιότητα

παραμένει το τερματικό LNG στο
Βασιλικό, έργο το οποίο είναι φιλό-
δοξο, μιας και σύμφωνα με τις με-
λέτες απαιτούνται περίπου 15 tcf
Φ.Α. προκειμένου να έργο να είναι
υλοποιήσιμο και ανταγωνιστικό. 

Μας κουβαλάει φορτωμένη ατζέντα ο Φάνον
Ο Αμερικανός υφυπουργός Εξωτερικών έρχεται να συζητήσει την προσαρμογή της Κύπρου στα μέτρα του νόμου EastMed 

Από τον στόχο «Κρόνος»
οι νέες γεωτρήσεις σε ΑΟΖ
Τον Φεβρουάριο το γεωτρύπανο στο τεμάχιο έξι το οποίο
καθυστέρησε στην Αίγυπτο που διεξάγει ερευνητικές εργασίες 
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Συνολικά μέχρι το 2021
είναι προγραμματισμένες
έως και εννέα γεωτρήσεις,
εντός της κυπριακής
ΑΟΖ. Οι οκτώ θα είναι
ερευνητικές ή επιβεβαι-
ωτικές και η ένατη ερευ-
νητική, στο «Αφροδίτη».

������

Η άρση του αμερικανι-
κού εμπάργκο γίνεται
υπό δύο όρους : 1) πιστο-
ποίηση ότι η Κύπρος
προβαίνει σε μεταρρυθ-
μίσεις αναφορικά με το
ξέπλυμα χρήματος και 2)
ότι περιορίζει τον ελλιμε-
νισμό ρωσικών πολεμι-
κών στα λιμάνια της. 

Η μονογραφή του καταστατικού EastMed Gaz στο Κάιρο, έθεσε το πλαίσιο συνεργασίας των χωρών της περιοχής, στον
ενεργειακό τομέα, το οποίο απέχει από το επιθετικό κλίμα που έχει δημιουργήσει η Τουρκία στην Ανατολική Μεσόγειο.

Δύο κεφαλαιώδη θέματα που σχετίζονται με τον νόμο EastMed θα συζητήσει
στη Λευκωσία αυτή την εβδομάδα ο υφυπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ Φράν-
σις Φάνον. Στο θέμα EastMed-ενέργεια, ο νόμος εξουσιοδοτεί την Ουάσιγκτον
να ιδρύσει Ενεργειακό Κέντρο ΗΠΑ–Ανατολικής Μεσογείου, για διευκόλυνση
της ενεργειακής συνεργασίας με Ελλάδα, Κύπρο και Ισραήλ. 
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ΑΡΘΡΟ / Του ΦΡΑΝΣ ΤΙΜΜΕΡΜΑΝΣ και της ΕΛΙΖΑ ΦΕΡΕΪΡΑ

Το επενδυτικό ταμείο για την Πράσινη Συμφωνία

Η επίτευξη του φιλόδοξου στό-
χου της Ευρώπης για το 2050
θα απαιτήσει σημαντική

προσπάθεια, ενώ η μετάβαση σε
μια κλιματικά ουδέτερη Ένωση θα
μεταμορφώσει τις περιφέρειες της
Ευρώπης. Εάν επιτύχουμε, θα μπο-
ρέσουμε να μειώσουμε σε σημαν-
τικό βαθμό τον απαράδεκτα υψηλό
αριθμό των 400.000 πρόωρων θα-
νάτων ετησίως λόγω της ατμοσφαι-
ρικής ρύπανσης στις πόλεις μας.

Η κλιματική μετάβαση που προ-
βλέπεται στην Πράσινη Συμφωνία
αποτελεί τόσο ηθική επιταγή όσο
και οικονομική ευκαιρία. Πρέπει
να προσαρμόσουμε τον τρόπο με
τον οποίο παράγουμε και κατανα-
λώνουμε, για να προστατεύσουμε
την υγεία και την ευημερία μας
και να διαφυλάξουμε τον πλανήτη
μας για τις επόμενες γενιές. Δεν
έχουμε άλλη επιλογή, καθώς δεν
έχουμε άλλον πλανήτη. Τις προ-
ηγούμενες δεκαετίες, η Ευρώπη
απέδειξε ότι μπορεί να σπάσει ο
δεσμός μεταξύ εκπομπών CO2 και
οικονομικής ανάπτυξης. Μακρο-
πρόθεσμα, όλοι θα ωφεληθούμε

από τη μετάβαση στην κλιματική
ουδετερότητα. Ταυτόχρονα και
βραχυπρόθεσμα, η εν λόγω μετά-
βαση θα απαιτήσει σημαντικές
προσπάθειες και θα συνεπιφέρει
ανάγκες ουσιαστικών προσαρμο-
γών από τους πολίτες και τις περι-
φέρειες που εξαρτώνται περισσό-
τερο από τα ορυκτά καύσιμα.

Για τον λόγο αυτόν, η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή θα θεσπίσει έναν Μη-
χανισμό Δίκαιης Μετάβασης, συμ-
περιλαμβανομένου ενός Ταμείου
Δίκαιης Μετάβασης. Θέλουμε να
διασφαλίσουμε ότι η ενεργειακή
και η κλιματική μετάβαση θα πραγ-
ματοποιηθούν δίκαια και ισότιμα.
Αυτή είναι, όμως, και μια ευκαιρία
να καταδείξουμε ότι η διακήρυξη
«κανείς στο περιθώριο» δεν απο-
τελεί απλώς ένα χάσταγκ στο twit-
ter, αλλά μια ουσιαστική υπόσχεση
για ευρωπαϊκή αλληλεγγύη και δι-
καιοσύνη.

Δεν ξεκινούν όλες οι χώρες και
οι περιφέρειες από το ίδιο σημείο.
Αυτή τη στιγμή, εκατοντάδες χι-
λιάδες θέσεις εργασίας και πολλά
νοικοκυριά εξακολουθούν να εξαρ-

τώνται από την αλυσίδα αξίας των
ορυκτών καυσίμων και βιομηχα-
νικές διαδικασίες έντασης άνθρακα,
για παράδειγμα, στους τομείς της
εξόρυξης άνθρακα και της χαλυ-
βουργίας. Από τις 276 περιφέρειες
της Ε.Ε., οι 108 φιλοξενούν υπο-
δομές του τομέα του άνθρακα· πε-
ρίπου 237.000 άνθρωποι απασχο-
λούνται σε δραστηριότητες που
σχετίζονται με τον άνθρακα, ενώ
δεκάδες χιλιάδες ακόμη εργάζονται
σε δραστηριότητες εξόρυξης τύρ-
φης και στον τομέα του σχιστολι-
θικού πετρελαίου.

Η επίτευξη του φιλόδοξου στό-
χου της Ευρώπης για το 2050 θα
απαιτήσει σημαντική προσπάθεια,
ενώ η μετάβαση σε μια κλιματικά
ουδέτερη Ένωση θα μεταμορφώσει
τις περιφέρειες της Ευρώπης. Εάν
επιτύχουμε, θα μπορέσουμε να μει-
ώσουμε σε σημαντικό βαθμό τον
απαράδεκτα υψηλό αριθμό των
400.000 πρόωρων θανάτων ετησίως
λόγω της ατμοσφαιρικής ρύπανσης
στις πόλεις μας.

Στην αποστολή μας αυτή, θα
καταβάλουμε κάθε δυνατή προ-

σπάθεια για να εξασφαλίσουμε ότι
καμία περιφέρεια, καμία κοινότητα
και κανείς άνθρωπος δεν θα μείνει
στο περιθώριο. Προκειμένου να
βοηθήσουμε τους ανθρώπους σε
όλη την Ευρώπη, από τα ορυχεία
άνθρακα των Αστουριών και της
Σιλεσίας μέχρι τους τυφώνες των
Μίντλαντς, θέλουμε το Ταμείο Δί-
καιης Μετάβασης να υποστηρίξει
όσους ανησυχούν για τη θέση ερ-
γασίας τους και να δείξει ότι η με-
τάβαση μπορεί να προσφέρει ευ-
καιρίες σε όλους.

Αυτό μπορεί να επιτευχθεί, για
παράδειγμα, με την προσφορά ευ-
καιριών απόκτησης νέων δεξιοτή-
των σε αυτούς που θα επηρεαστούν
από τη μετάβαση. Ομοίως, με τη
στήριξη της δημιουργίας νέων θέ-
σεων εργασίας στην πράσινη οι-
κονομία και με την προώθηση των
επενδύσεων στις ηλεκτροκίνητες
δημόσιες συγκοινωνίες, για να ανα-
φέρω μερικά ακόμη παραδείγμα-
τα.

Ο Μηχανισμός Δίκαιης Μετά-
βασης αποτελεί έναν νέο τρόπο
για να εξασφαλιστεί η συμμετοχή

όλων, αλλά και ένα μέσο για τη δια-
σφάλιση της ευημερίας, της ευζωίας
και ενός πιο πράσινου μέλλοντος
για τις μελλοντικές γενιές. Ο εν
λόγω Μηχανισμός θα δημιουργήσει
το Ταμείο Δίκαιης Μετάβασης, προ-
ικοδοτώντας το με πρόσθετα κε-
φάλαια, πέραν του προϋπολογισμού
της ΕΕ, με σκοπό την παροχή επι-
χορηγήσεων για δράσεις οικονο-
μικής διαφοροποίησης και για ερ-
γαζομένους που πρέπει να εκπαι-
δευτούν. Επίσης, θα προσελκύσει
ιδιωτικά κεφάλαια για να συμβάλει
στη δημιουργία νέων οικονομικών
δραστηριοτήτων που θα αντικα-
ταστήσουν τις ρυπογόνες. Ακόμη,
μέσω της ΕΤΕπ, θα παράσχει δάνεια
με ευνοϊκούς όρους σε τοπικές αρ-
χές για τη χρηματοδότηση πράσι-
νων έργων. Στο σύνολό τους, τα
εν λόγω εργαλεία θα οδηγήσουν
στην πραγματοποίηση και την εν-
θάρρυνση επενδύσεων τουλάχι-
στον 100 δισεκατομμυρίων ευρώ.

Η παραδοχή της Ευρωπαϊκής
Ένωσης είναι ότι «η ευημερία μου
εξαρτάται από την ευημερία των
εταίρων μου». Η αλληλεγγύη μας

είναι ένας φωτισμένος τρόπος προ-
ώθησης των ιδίων συμφερόντων
μας. Σ’ αυτή την περίοδο ανατα-
ραχής, έχει γίνει σαφές ότι κανένα
κράτος δεν μπορεί να αντιμετωπίσει
με επιτυχία τις μεγάλες προκλήσεις
μόνο του. Με την Πράσινη Συμ-
φωνία, η Ευρώπη δίνει το παρά-
δειγμα για τη μετάβαση προς την
κλιματική ουδετερότητα και μια
νέα στρατηγική πράσινης ανάπτυ-
ξης. Έχουμε τις δεξιότητες, τους
επιστήμονες και την τεχνολογία.
Από σήμερα, έχουμε επίσης έναν
μηχανισμό που θα εξασφαλίσει τη
συμμετοχή όλων σε αυτήν τη δίκαιη
μετάβαση. Μοιραζόμαστε την ίδια
ήπειρο και, μαζί, μπορούμε να δια-
μορφώσουμε ένα φωτεινό και πρά-
σινο μέλλον. Ας σηκώσουμε τα μα-
νίκια και ας ξεκινήσουμε τη δου-
λειά.

Ο κ. Φρανς Τίμμερμανς είναι εκτελεστι-
κός αντιπρόεδρος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής για την Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμ-
φωνία και η κ. Ελίζα Φερέιρα είναι επί-
τροπος αρμόδια για τη συνοχή και τις με-
ταρρυθμίσεις.

Του ΝΙΚΟΛΑ ΒΩΝΙΑΤΗ

Το φιλόδοξο τριακονταετές σχέδιο
της προέδρου της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής Ούρσουλας φον ντερ Λάιεν,
θα μπορούσε να οδηγήσει την Ένω-
ση στην τελική ευρωπαϊκή ολο-
κλήρωση και να ενισχύσει τη θέση
της στην παγκόσμια σκακιέρα.
Πρόκειται για μία μακροπρόθεσμη
στρατηγική, η οποία αποτελείται
από 50 παραρτήματα και θα αρχίσει
να εφαρμόζεται από τον ερχόμενο
Μάρτιο του 2020 και πιστεύεται
ότι θα κάνει την Ε.Ε. πρωτοπόρο
δύναμη, σε θέματα κλιματικής αλ-
λαγής. Η κ. φον ντερ Λάιεν, ανα-
κοινώνοντας την περασμένη εβδο-
μάδα (15/01) τη φιλόδοξη «Ευρω-
παϊκή Πράσινη Συμφωνία», δήλωσε
: « Στόχος μας ως Ευρώπη είναι να
συμφιλιώσουμε την οικονομία με
τον πλανήτη, να συμβιβάσουμε
τους τρόπους παραγωγής και κα-
τανάλωσης με τον πλανήτη και να
βρούμε τη χρυσή τομή μεταξύ αυ-
τού και του λαού μας». Η ανάγκη
συντονισμένης δράσης είναι επι-
βεβλημένη και η «Ευρωπαϊκή Πρά-
σινη Συμφωνία» αποτελεί την απάν-
τηση στην επιδείνωση της κλιμα-
τικής αλλαγής και την υπερθέρ-
μανση του πλανήτη. Στην ανακοί-
νωση αναφέρεται μια σειρά προ-
τάσεων και εργαλείων, όπως μία
κλιματικά ουδέτερη οικονομία, μη-
δενική μόλυνση του περιβάλλοντος,
βιώσιμη κινητικότητα στα αστικά

κέντρα, ανανεώσιμες πηγές ενέρ-
γειας, ένα επενδυτικό πρόγραμμα
για τη βιώσιμη Ευρώπη και ένα ευ-
ρωπαϊκό σύμφωνο για το κλίμα.

Αποσκοπώντας στην επίτευξη
των στόχων της Συμφωνίας των
Παρισίων του 2016 για την κλιμα-
τική αλλαγή, η Ευρωπαϊκή Ένωση
πλέον αναγνωρίζει την αυξανόμενη
σημασία της κλιματικής αλλαγής

και δεσμεύεται να τηρεί και να σέ-
βεται τη Συμφωνία των Παρισίων
για όλες τις μελλοντικές της εμπο-
ρικές συμφωνίες. Φυσικά, η τήρησή
της αναμένεται να φέρει σε δύσκολη
θέση την Ε.Ε. κατά τη σύναψη εμ-
πορικών συμφωνιών με τρίτα κράτη,
όπως οι Ηνωμένες Πολιτείες.

Τα σημάδια της κλιματικής αλ-
λαγής γίνονται ήδη αισθητά, καθώς
με νέα στοιχεία του ΟΗΕ, το 2019
καταγράφηκε ως το πιο θερμό έτος
στην παγκόσμια ιστορία. Ακόμη αν
και αρκετά από τα κράτη μέλη της
Ε.Ε. αντιτίθενται στην εφαρμογή
του Ευρωπαϊκού «Green Deal», η
μετάβαση σε μια οικονομία με ου-
δέτερο ισοζύγιο, δηλαδή την μη αύ-

ξηση εκπομπών άνθρακα, θα μπο-
ρούσε προσφέρει μεγάλες οικονο-
μικές και τεχνολογικές ευκαιρίες
και αλλαγές τόσο στην ευρωπαϊκή
πολιτική όσο και στην ευρωπαϊκή
βιομηχανία. Σημειώνεται ότι μεταξύ
των ετών 1990 και 2018, η Ε.Ε. κα-
τάφερε να μειώσει τις εκπομπές αε-
ρίων του θερμοκηπίου κατά 23%,
με την οικονομία της να σημειώνει
ποσοστό ανάπτυξης του 61%

Σύμφωνα με την «Ευρωπαϊκή
Πράσινη Συμφωνία», ο τωρινός
στόχος της Ε.Ε. για την μείωση
των εκπομπών του διοξειδίου του
άνθρακα για το 2030, ποσοστού
τάξεως 40%, θα μειωθεί εκ νέου
σε ποσοστά μεταξύ 50-55%. Αξίζει

να αναφερθεί πως ο νομικά δε-
σμευτικός εθνικός στόχος, που κα-
θορίζεται για την Κύπρο, από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τις εκ-
πομπές ρύπων έως το 2030, ανέρ-
χεται στο 24%. Παράλληλα, όπως
αναφέρθηκε παραπάνω, για το έτος
2050 τίθεται ο πολύ πιο φιλόδοξος
στόχος, για την ουδετερότητα των
εκπομπών άνθρακα, από το προ-
ηγούμενο στόχο της μείωσης πο-
σοστού 60% που είχε τεθεί τα προ-
ηγούμενα χρόνια.

100 δισ. από την Ε.Ε.
Ο Μηχανισμός Δίκαιης Μετά-

βασης (Just Transition Mechanism)
αποτελεί ένα από τα κύρια εργαλεία

της «Πράσινης Συμφωνίας» και θε-
ωρείται ζωτικής σημασίας για τη
διασφάλιση της μετάβασης της
Ένωσης σε ένα πράσινο μέλλον
μέχρι το 2050. Σύμφωνα με τις λε-
πτομέρειες που δόθηκαν στη δη-
μοσιότητα, ο Μηχανισμός θα πα-
ρέχει στοχευμένη στήριξη στις πε-
ριφέρειες της Ένωσης, οι οποίες
θα πληγούν περισσότερο από την
ενδεχόμενη άμβλυνση των κοινω-
νικοοικονομικών επιπτώσεων της
«πράσινης» μετάβασης. 

Οι περιοχές αυτές σύμφωνα με
ειδικούς αναμένονται να είναι οι
ανατολικές και νότιες περιοχές της
Ε.Ε. όπου μεγάλο μέρος της παρα-
γωγής ενέργειας στηρίζεται ακόμη
στην καύση άνθρακα. Σύμφωνα
με την Επιτροπή, ο ρυθμιστικός
αυτός Μηχανισμός θα επιτύχει τη
μείωση των πιθανοτήτων, τυχόν
δημοσιονομικών ανισοτήτων, που
μπορεί να εμφανιστούν κατά τη
διάρκεια του μεγάλου αυτού εγχει-
ρήματος. Η στοχευμένη αυτή στή-
ριξη θα περιλαμβάνει την κινητο-
ποίηση τουλάχιστον 100 δισ. ευρώ
από τρεις κύριες πηγές χρηματο-
δότησης, που θα δημιουργηθούν
για την πλήρη εφαρμογή της «Πρά-

σινης Συμφωνίας», μεταξύ των
ετών 2021 και 2027. Στόχος του
Μηχανισμού είναι να δημιουργήσει
τις απαραίτητες προϋποθέσεις για
να γίνουν οι επενδύσεις για την
τελική απεξάρτηση από τα ορυκτά
καύσιμα και να συμπληρώνει την
ουσιαστική συνεισφορά του προ-
ϋπολογισμού της Ε.Ε., μέσω των
προγραμμάτων που θα έχουν άμεση
επαφή με την διαδικασία της με-
τάβασης. 

Ωστόσο, στα κράτη μέλη ήδη
έχουν αρχίσει οι αντιδράσεις. Χα-
ρακτηριστικό είναι το παράδειγμα
της Πολωνίας, με τον υπουργό
Ενέργειας της χώρας, Krzysztof
Tchorzewski, να χαρακτηρίζει την
«Πράσινη Συμφωνία», ως ένα σε-
νάριο φαντασίας, καθώς η Βαρσοβία
στηρίζεται κατά 80% στην καύση
άνθρακα για την παραγωγή ηλε-
κτρικής ενέργειας. Σύμφωνα με
τον κ. Tchorzewski, μία μετάβαση
και επιτυχής ουδετερότητα του
ισοζυγίου του άνθρακα μέχρι το
έτος 2050 εκτιμάται ότι θα κόστιζε
στην κυβέρνηση της χώρας περί-
που 1 τρισ. ευρώ (1,1 τρισ. δολάρια).
Παρόμοιες αντιδράσεις έχουν η
Τσεχία και η Ουγγαρία.

Στόχος 
μια πράσινη 
Ευρώπη 
έως το 2050 
Το φιλόδοξο σχέδιο της προέδρου 
της Κομισιόν Ούρσουλα φον ντεν Λάιεν

�������

Ούρσουλα φον 
ντεν Λάιεν: Πρέπει 
να βρεθεί η χρυσή τομή
μεταξύ του πλανήτη 
και της Ευρώπης.

Μόνο το 56% των Ευρωπαίων συμφωνεί
Η ισχύς των «πράσινων» ψηφοφόρων αποδείχθηκε έμπρακτα από την
προσέλευσή τους, στις ευρωεκλογές του 2019, με την κοινοβουλευτική
τους ομάδα στο ΕΚ να αποτελείται πλέον από 74 άτομα. Όμως, στατιστι-
κές αναλύσεις δείχνουν πως μόνο το 56% των Ευρωπαίων πολιτών
συμφωνούν με την επιδίωξη ταχείας μετάβασης σε μια «οικονομία μη-
δενικών εκπομπών άνθρακα». Επιπλέον, μόνο το ένα τρίτο των ευρω-
βουλευτών είναι διατεθειμένο να αναλάβει σκληρά μέτρα εναντίον
εταιρειών, με μεγάλα «αποτυπώματα» άνθρακα.

Η πρόεδρος της Κομισιόν, κατά την παρουσίαση της «Ευρωπαϊκής Πράσινης Συμφωνίας», η οποία αποτελεί ένα από τα πιο φιλόδοξα σχέδια της ΕE.
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Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Οι καταιγίδες και τα έντονα καιρικά
φαινόμενα που έπληξαν διάφορες
περιοχές της Κύπρου, και που συ-
νοδεύτηκαν με πλημμύρες και κα-
ταστροφές σε καλλιέργειες, επιβε-
βαιώνουν τις εκτιμήσεις και τα στοι-
χεία ερευνών που θέλουν το 60%
της Κύπρου να είναι αντιμέτωπο
με ερημοποίηση μέχρι το 2050.
Όλα αυτά έχουν περιληφθεί και σε
τελευταία μελέτη των Ηνωμένων
Εθνών η οποία έχει κατατάξει την
περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου
από τις πλέον ευάλωτες στον κόσμο
στα θέματα της κλιματικής αλλαγής.
Μείωση της βροχόπτωσης, διάβρω-
ση των εδαφών, αλλαγή της στάθ-
μης της θάλασσας, μείωση της βιο-
ποικιλότητας, προβλήματα στις δα-
σικές εκτάσεις, πυρκαγιές όπως εί-

δαμε τις τελευταίες μέρες στην Αυ-
στραλία, και επιβάρυνση της υγείας
λόγω της αύξησης της ατμοσφαι-
ρικής ρύπανσης και της σκόνης
στην ατμόσφαιρα είναι ενδεικτικά
του τι φέρνει μαζί της η κλιματική
αλλαγή. Αξίζει απλά να αναφερθεί
ότι το 2018, καταγράφηκαν 750
πρόωροι θάνατοι που σχετίζονται

με τα αυξημένα επίπεδα αιωρού-
μενων σωματιδίων στην ατμόσφαι-
ρα και 70 θάνατοι που συνδέονται
με τα επίπεδα διοξειδίου του αζώτου
και του όζοντος. Εκτιμάται δε ότι
κατά μέσο όρο η κακή ποιότητα
του αέρα σχετίζεται με τον θάνατο
700 ανθρώπων στην Κύπρο. Ακόμα
κι αν η Κύπρος κλείσει τον διακόπτη

και έχουμε μηδενικές εκπομπές αε-
ρίων του θερμοκηπίου, τα προβλή-
ματα δεν σταματούν, αναφέρουν
αρμόδιοι φορείς. Η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή έθεσε πάντως ως στόχο της
την μείωση της εκπομπής αερίων
του θερμοκηπίου κατά 40% μέχρι
το 2030. Στην περίπτωση της Κύ-
πρου αρκεστήκαμε στο 24%, πο-

σοστό το οποίο θέτουμε στο πλαίσιο
του σχεδίου, ως το  νομικά δεσμευ-
τικό εθνικό μας στόχο. Όσον αφορά
τον υποχρεωτικό στόχο των ΑΠΕ
στην ακαθάριστη τελική κατανά-
λωση της Ε.Ε. μέχρι το 2030 ανέρ-
χεται στο 32% ενώ η εθνική συνει-
σφορά της Κύπρου στον στόχο της
Ε.Ε. είναι στο 23%. Ως επιμέρους

εθνικοί στόχοι για Ανανεώσιμες
πηγές είναι ο υποχρεωτικός στόχος
για 14% ΑΠΕ στις μεταφορές και
ενδεικτικός στόχος για 1,1% ετήσια
αύξηση στην θέρμανση-ψύξη από
ΑΠΕ. Στόχοι για την ηλεκτροπα-
ραγωγή θα καθοριστούν σε μετα-
γενέστερο στάδιο. Όσον αφορά
την ενεργειακή απόδοση, ο υπο-

χρεωτικός στόχος για βελτίωση
της είναι κατά 32,5% σε επίπεδο
Ευρωπαϊκής Ένωσης μέχρι το 2030
με εκτιμωμένη ενδεικτική εθνική
συνεισφορά στο στόχο της Ε.Ε. τη
μείωση της πρωτογενούς κατανά-
λωσης ενέργειας κατά 17% και
κατά 13% στην τελική κατανάλωση
ενέργειας.

Χαμηλές οι προσδοκίες για το κλίμα
Πιο κάτω από τους στόχους της Ε.Ε. η εθνική συνεισφορά στην εκπομπή ρύπων και στην κατανάλωση Ανανεώσιμων πηγών

Το κατά πόσο οι στόχοι και τα μέτρα
που εισηγείται η Κύπρος θα ικανο-
ποιήσουν την Κομισιόν, είναι κάτι
που θα διαφανεί μετά την κατάθεση
του σχεδίου την ερχόμενη εβδομά-
δα. Πάντως οι Βρυξέλλες, ανακοι-
νώνοντας τις προηγούμενες μέρες
το σχέδιο ύψους 100 δισ. για μηδε-
νικούς ρύπους μέχρι το 2050, ξεκα-
θάρισαν προς πάσα κατεύθυνση
ότι η ενέργεια και το κλίμα βρίσκεται
ψηλά στις προτεραιότητες της. Υπεν-
θυμίζεται ότι η τελευταία εμπειρία
της Κύπρου στο θέμα δεν ήταν και
η καλύτερη, αφού δεν κατάφερε να
πείσει με το προσχέδιο που κατέθεσε
και δέχτηκε το χαστούκι από την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, καθώς τα μέ-
τρα και τα βήματα της χώρας για

την ενέργεια και το κλίμα κρίθηκαν
ανεπαρκή. Η επιτροπή δημοσίευσε
τις συστάσεις της και ζήτησε από
την Κυπριακή Δημοκρατία να θέσει
στόχους, πιο φιλόδοξους, στην μεί-
ωση της εκπομπής των ρύπων, την
διείσδυση των Ανανεώσιμων Πηγών
Ενέργειας, ενώ ζήτησε περισσότερες
λεπτομέρειες από το κράτος μας
για το πώς θα υλοποιήσει τα μέτρα
που εισηγείται. Επτά μήνες μετά η
Κυπριακή Δημοκρατία επανέρχεται
με νέο σχέδιο μέτρων και στόχων.
Σημειώνεται ότι το επίσημο χρο-
νοδιάγραμμα μιλούσε για κατάθεση
του σχεδίου μέχρι τις 31 Δεκεμβρίου,
ωστόσο η Δημοκρατία το αποστέλλει
με καθυστέρηση ενός μήνα. Πρό-
κειται για κείμενο έκτασης 400 σε-
λίδων το οποίο αναφέρεται στα βή-
ματα τα οποία θα πρέπει να κάνει
η Κύπρος για την ενέργεια και το
κλίμα από το 2021 μέχρι το 2030.
Απομένει να ολοκληρωθούν κάποιες
λεπτομέρειες και βάσει υπολογισμών
του Υπουργείου Γεωργίας και Πε-

ριβάλλοντος, το σχέδιο θα σταλεί
μέχρι το τέλος της ερχόμενης εβδο-
μάδας στην Κομισιόν και ακολούθως
θα αναρτηθεί στην ιστοσελίδα του
Υπουργείου. 

Τι αλλάζει
Αναλαμβάνοντας να εκπονήσουν

εκ νέου το σχέδιο, οι υπεύθυνοι των
αρμόδιων τμημάτων του Υπουργείου
Περιβάλλοντος και Ενέργειας ήξεραν
ότι έπρεπε να ανεβάσουν τον πήχη.
Αυτό εξάλλου ήταν το μήνυμα που
λάμβαναν  και από οργανωμένα σύ-
νολα αλλά και από τους απλούς πο-
λίτες. Υπενθυμίζεται ότι το περα-
σμένο Φθινόπωρο πολίτες και μα-
θητές στην Κύπρο συμμετείχαν
στην παγκόσμια κινητοποίηση μαζί
με πολίτες 110 χωρών απαιτώντας
από την κυβέρνηση να λάβει μέτρα
που θα προστατέψει τους πολίτες
της από την κλιματική αλλαγή. Φυ-
σικά πέρα από το οργανωμένα σύ-
νολα, η Δημοκρατία δεν μπορούσε
να αγνοήσει τις αυστηρές υποδείξεις
της Κομισιόν, η οποία ζήτησε από
την Κύπρο να παρέχει περισσότερες
λεπτομέρειες για τα μέτρα τα οποία
προτίθεται να λάβει, ενώ ανέφερε
ότι από το προσχέδιο λείπει η φιλο-
δοξία. Στο προσχέδιο της τον Ιούνιο,
η Κύπρος είχε εισηγηθεί διείσδυση
των ΑΠΕ στο 23% και 10% μείωση
της εκπομπής των ρύπων. Τα μέτρα
θεωρήθηκαν ως ελλιπή από την Κο-
μισιόν και ζητήθηκε η αναπροσαρ-
μογή τους. Στο νέο σχέδιο η μείωση
των ρύπων σε σχέση με το 2005
ανέρχεται στο 24% ενώ η διείσδυση
των Ανανεώσιμων Πηγών Ενέργειας,
ανέρχεται στο 23% της συνολικής
κατανάλωσης ενέργειας. Υπενθυ-
μίζεται ότι αυτό είναι το ελάχιστον
ποσοστό το οποίο ζήτησε η Κομισιόν
για το μερίδιο ενέργειας από ανα-
νεώσιμες πηγές μέχρι το 2030. 

Πάντως το Υπουργείο Γεωργίας
θεωρεί ως σημαντική εξέλιξη το γε-
γονός ότι κατάφεραν να πείσουν το
Υπουργείο Οικονομικών, το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο και τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας και να δεσμεύσουν
προϋπολογισμό ύψους 1,5 δισ. για
υποδομές, μέτρα και επιδοτήσεις
προς την κατεύθυνση της πράσινης
ανάπτυξης, σε δεκαετή ορίζοντα.
Ωστόσο αυτό το ποσό δεν αρκεί.
Σύμφωνα με ενημέρωση από το Τμή-
μα Περιβάλλοντος, η υλοποίηση του
σχεδίου απαιτεί συνολικά επενδύσεις

16 δισ. Από αυτό το ποσό, περίπου
ένα δισ. θα προέλθει από τις Βρυ-
ξέλλες μέσω των χρηματοδοτικών
εργαλείων που έχουν ανακοινωθεί
και το υπόλοιπο από τον ιδιωτικό
τομέα, μέσα από επενδύσεις για
φωτοβολταϊκά, ηλιοθερμικά και αι-
ολικά πάρκα, αλλά και των απλών
καταναλωτών οι οποίοι θα επενδύ-
σουν για εγκατάσταση φωτοβολ-
ταϊκών, ή αγορά ηλεκτρικού αυτο-
κινήτου. Επισημαίνεται παράλληλα
ότι σημαντικό ρόλο θα παίξει η Ευ-
ρωπαϊκή τράπεζα επενδύσεων μέσω
παραχώρησης δανείων προς τις κυ-
πριακές τράπεζες τα οποία θα πα-
ραχωρηθούν για θέματα εξοικονό-
μησης ενέργειας και ΑΠΕ.

Καλύπτεται ο στόχος;
Όπως αναφέρεται στο παράρ-

τημα, το οποίο επίσης παρουσιά-
στηκε στο Υπουργικό Sυμβούλιο,
με επιτυχή εφαρμογή των πολιτικών
και μέτρων, εκτιμάται ότι μπορεί
στο το τέλος της περιόδου να επι-
τευχθεί μείωση της εκπομπής αε-
ρίων του θερμοκηπίου κατά 21%
και όχι 24% σε σχέση με το 2005,
αν και αυτό δεν συνεπάγεται με
οποιοδήποτε κόστος για την Κύπρο.
Εξηγώντας τα δεδομένα σε κοινό
κείμενο τα Υπουργεία Ενέργειας
και Περιβάλλοντος αναφέρουν ότι
η διείσδυση των ΑΠΕ είναι της τάξης
του 23%, ενώ επιτυγχάνεται ο υπο-
χρεωτικός στόχος για εξοικονόμηση
ενέργειας στην τελική χρήση και
η ενδεικτική συνεισφορά στο στόχο

της ΕΕ για την ενεργειακή απόδοση.
Στη βάση των αναλύσεων αυτών
διαφαίνεται ότι κατά την περίοδο
2021-2030 η Κύπρος θα παρουσιάζει
σε κάποιες χρονιές μικρό πλεόνασμα
και σε κάποιες χρονιές μικρό έλ-
λειμμα, ως προς τα όρια των εκπομ-
πών αερίων θερμοκηπίου που έχουν
καθοριστεί.

«Σύμφωνα με το σχετικό ευρω-
παϊκό θεσμικό πλαίσιο (Άρθρο 5
Κανονισμού (ΕΕ) 2018/842) ένα Κρά-
τος Μέλος, του οποίου οι εκπομπές
αερίων θερμοκηπίου για ένα δεδο-
μένο έτος είναι χαμηλότερες από
τα ετήσια δικαιώματα εκπομπής
του για το εν λόγω έτος, μπορεί,
όσον αφορά το 2021, να αποταμι-
εύσει το πλεονάζον μέρος των ετή-
σιων δικαιωμάτων εκπομπής του
για τα επόμενα έτη έως το 2030, και
όσον αφορά τα έτη 2022 έως 2029,
να αποταμιεύσει το πλεονάζον μέρος
των ετήσιων δικαιωμάτων εκπομπής
του μέχρι επιπέδου 30% των ετή-
σιων δικαιωμάτων εκπομπής του
μέχρι το εν λόγω έτος για τα επόμενα
έτη έως το 2030. Διαφαίνεται, ως
εκ τούτου, ότι παρότι δεν αναμένεται
να καλυφθεί πλήρως ο εθνικός υπο-
χρεωτικός στόχος για μείωση της
εκπομπής αερίων του θερμοκηπίου
στο τέλος της περιόδου, εντούτοις,
κάνοντας χρήση των πιο πάνω δυ-
νατοτήτων ευελιξίας, η Δημοκρατία
δεν αναμένεται να έχει οικονομικό
κόστος για αγορά των πρόσθετων
δικαιωμάτων εκπομπής αερίων του
θερμοκηπίου.
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Μείωση εκπομπής 
αερίων του θερμοκηπίου
κατά 24% ο νομικά 
δεσμευτικός στόχος 
για την Κύπρο, σε σχέση
με το 40% της μείωσης
που θέτει ως στόχο 
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή.

Το χαστούκι της Κομισιόν
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Επενδύσεις 16 δισ. 
στο πλαίσιο του σχεδίου
για την Ενέργεια 
και το Κλίμα. Ενάμισι δισ.
θα προέλθουν από 
τα μέτρα και τις υποδο-
μές του κράτους και 
μέχρι ένα δισ. από ευρω-
παϊκές χρηματοδοτήσεις.

Τι εισηγείται η νέα δέσμη μέτρων

Στο θέμα της εξοικονόμησης ενέργειας, μεταξύ των νέων μέτρων συγ-
καταλέγονται και οι επιπρόσθετες επενδύσεις σε θέματα εξοικονόμη-
σης στον οικιστικό και τριτογενή τομέα ύψους 65 εκατ. ευρώ ετησίως
και ύψους 67 εκατ. ευρώ για την βιομηχανία. Στον τομέα των μεταφο-
ρών, ήδη έχουν εγκριθεί και προχωρούν μέτρα όπως η εγκατάσταση
δέκα επιπλέον διπλών σημείων φόρτισης ηλεκτρικών οχημάτων, αν και
όπως έχει αναφερθεί σε προηγούμενο ρεπορτάζ της «Κ», το θέμα έχει
σκαλώσει στη Nομική Yπηρεσία μετά από ένσταση στην διαδικασία του
διαγωνισμού. Έχουν επίσης ανακοινωθεί τα κίνητρα για αγορά ηλεκτρι-
κών αυτοκινήτων, μεταξύ των οποίων και η επιδότηση ύψους πέντε χι-
λιάδων. Έχουν αναθεωρηθεί οι φόροι επί των οχημάτων και οι ετήσιοι
φόροι κυκλοφορίας. Στα νέα μέτρα για τις μεταφορές, περιλαμβάνεται
η Υλοποίηση Σχεδίων Αστικής Βιώσιμης Κινητικότητας, η περαιτέρω
χρήση λεωφορείων με χαμηλές ή μηδενικές εκπομπές, η περαιτέρω
χρήση οχημάτων με χαμηλές ή μηδενικές εκπομπές και η ευρεία δεν-
τροφύτευση σε αστικούς και υπεραστικούς δρόμους. Προωθείται πα-
ράλληλα η επίσπευση της ψηφιοποίησης των αιτήσεων ένταξης νέων
έργων, η προώθηση αποθήκευσης ενέργειας μέχρι το 2024, η προ-
ώθηση της γεωθερμίας και ηλιακών στις επιχειρήσεις, και η ανάκτηση
βιοαερίου από παλαιούς χώρους απόρριψης κατά 30% από το 2020. 

Αναλαμβάνοντας να εκπονήσουν εκ νέου το σχέδιο, τα αρμόδια Υπουργεία γνώριζαν ότι έπρεπε να ανεβάσουν τον πήχη. Αυτό εξάλλου ήταν το μήνυμα που λάμβαναν και από οργανωμένα σύνολα, αλ-
λά και από τους απλούς πολίτες οι οποίοι συμμετείχαν σε κινητοποιήσεις και απαίτησαν από την κυβέρνηση να λάβει μέτρα που θα προστατέψει τους πολίτες της από την κλιματική αλλαγή.

Πέρα από το οργανωμένα σύνολα, η Δημοκρατία δεν μπορούσε να αγνοήσει
τις αυστηρές υποδείξεις της Κομισιόν, η οποία ζήτησε από την Κύπρο να παρέ-
χει περισσότερες λεπτομέρειες για τα μέτρα τα οποία προτίθεται να λάβει.

Εχουν εγκριθεί και προχωρούν μέτρα όπως η εγκατάσταση δέκα επιπλέον δι-
πλών σημείων φόρτισης ηλεκτρικών οχημάτων, αν και το θέμα έχει σκαλώσει
στη Nομική Yπηρεσία μετά από ένσταση στην διαδικασία του διαγωνισμού. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η κίνηση της αντιπροέδρου της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής για τις Αξίες
και τη Διαφάνεια, Βέρα Γιούροβα,
να αναδημοσιεύσει στον προσω-
πικό της λογαριασμό, άρθρο της
γαλλικής εφημερίδας «Le Monde»
με τίτλο «Το σκάνδαλο των χρυσών
διαβατηρίων στην Κύπρο», ήταν
αρκετή για να προκαλέσει συζη-
τήσεις τόσο στις Βρυξέλλες όσο
και στη Λευκωσία. Κύκλοι στην
Κύπρο διερωτήθηκαν ποιος ήταν
ο λόγος να γίνει κάτι τέτοιο την
παρούσα χρονική συγκυρία, ενώ
πολιτικοί κύκλοι που γνωρίζουν
τον τρόπο λειτουργίας των Βρυ-
ξελλών, είδαν μια επανάληψη των
όσων προηγήθηκαν λίγους μήνες
προηγουμένως με τα χρυσά δια-
βατήρια αλλά και πριν από το κού-
ρεμα.  Όχι τόσο για το τι κατέγραφε
το ίδιο το ρεπορτάζ,  αλλά για το
γεγονός ότι  αυτό αναδημοσιευόταν
από την ίδια την αντιπρόεδρο της
Κομισιόν, η οποία σχολίαζε  πως
«η φορολογική απάτη και η δια-
φθορά μπορούν να εξαπλωθούν
λόγω έλλειψης διαφάνειας όσον
αφορά την εφαρμογή των προ-
γραμμάτων χορήγησης χρυσών
διαβατηρίων στους επενδυτές». Το
ερώτημα που εγείρετο σε κύκλους
τόσο στη Λευκωσία όσο και στις
Βρυξέλλες ήταν ποιες ήταν οι προ-
θέσεις της Επιτρόπου με την ανα-
δημοσίευση του εν λόγω άρθρου,
με δεδομένο ότι η κυβέρνηση έλαβε
αυστηρότερα μέτρα.  Ήταν ένα
απλό retweetτης Τσέχας Επιτρόπου
χωρίς δεύτερη ανάγνωση ή τρο-
χιοδεικτική βολή των Βρυξελλών
στη Λευκωσία να μη διανοηθεί να
χαλαρώσει το επενδυτικό πρόγραμ-
μα; Όπως ενημερώνεται η «Κ», αν
και από τις Βρυξέλλες υπάρχει η
διαβεβαίωση πως σε επίπεδο Κολ-
λεγίου Επιτρόπων δεν έχει συζη-
τηθεί το κυπριακό επενδυτικό πρό-
γραμμα, ούτε έχει υιοθετήσει κά-
ποια σχετική απόφαση, το Υπουρ-
γείο Εξωτερικών προχώρησε ήδη
σε διάβημα, καθώς η κυβέρνηση
δεν είναι διατεθειμένη να ξεκινήσει
ένας νέος κύκλος συζητήσεων γύρω
από το επενδυτικό πρόγραμμα,
που να πλήττει περαιτέρω το όνομα
της χώρας. Υπάρχουν όμως και
εκείνοι οι κύκλοι που θεωρούν ότι
είναι το τρίτο σφύριγμα, πριν από
τη λήξη του επενδυτικού προγράμ-
ματος από την Ε.Ε.  

Τροχιοδεικτικές μέσω ΜΜΕ
«Όταν η Ε.Ε. θέλει να στείλει

προειδοποίηση σε ένα κράτος μέλος
για τους χειρισμούς του, αλλά και
για το τι προτίθεται να κάνει, διο-
χετεύει την είδηση πρώτα και κύρια
σε εγνωσμένου κύρους ΜΜΕ, καλ-
λιεργώντας το έδαφος» αναφέρουν

στην «Κ» οι καλά γνωρίζοντες τα
των Βρυξελλών. Ενδεικτική η πρα-
κτική που ακολουθήθηκε πριν από
το κούρεμα καταθέσεων με ανα-
φορές περί ξεπλύματος που γίνεται
στην Κύπρο και δημοσιεύματα που
αποκαλούσαν την Κύπρο φορολο-
γικό παράδεισο. Λίγο πριν από το
κούρεμα μάλιστα, οι «Financial Ti-
mes» έγραφαν σε ανύποπτο χρόνο
πως το κούρεμα καταθέσεων είναι
ένα πιθανό σενάριο στην περίπτωση
της Κύπρου, με τη Λευκωσία να το
αγνοεί. Παρομοίως και με την πε-
ρίπτωση των χρυσών διαβατηρίων
και του επενδυτικού προγράμματος
με τα ρεπορτάζ σε «Guardian» και
«Reuters». Στο ίδιο πλαίσιο ακο-
λούθησαν και οι αποκαλύψεις στον
εγχώριο τύπο  για αλόγιστη πώληση
διαβατηρίων ακόμη και σε σκιώδη
πρόσωπα όπως οι Καμποτζιανοί

και ο Τζο Λο, που πίεσαν την κυ-
βέρνηση στο να λάβει μέτρα και
να συμμορφωθεί τελικώς στις υπο-
δείξεις της Ε.Ε. Με δεδομένο όμως
ότι η κυβέρνηση έλαβε τα αναγκαία
μέτρα για ποιο λόγο συνεπώς ανοίγει
εκ νέου το κεφάλαιο των χρυσών
διαβατηρίων;

Το διάβημα και οι εξηγήσεις
Στο ρεπορτάζ της «Le Monde»

καταγράφεται η ανησυχία των
Βρυξελλών για το επενδυτικό πρό-
γραμμα της Κύπρου και για την
πολιτική που ακολουθείται στην
Κύπρο, χωρίς ωστόσο να αναφέ-
ρεται οτιδήποτε καινούργιο σε
σχέση με όσα καταγράφηκαν το
τελευταίο διάστημα. Το «αναμά-
σημα» της γαλλικής εφημερίδας
προκάλεσε τον προβληματισμό
της Λευκωσίας για το ποια είναι η
σκοπιμότητα, τόσο του άρθρου
που δημοσιεύεται σήμερα όσο και
της αναδημοσίευσης από την κα
Γιούροβα. Ήδη ο πρέσβης της Μό-
νιμης Αντιπροσωπείας στις Βρυ-
ξέλλες, κατόπιν οδηγιών του
Υπουργείου Εξωτερικών, ζήτησε
εξηγήσεις από τον διευθυντή της
Βέρα Γιούροβα, με την τελευταία
να απαντά πως δεν χειρίζεται η
ίδια τον λογαριασμό της στο twitter
και κατ’ επέκταση δεν υπήρχε ούτε
σκοπιμότητα αλλά ούτε και γνώση

της για τη συγκεκριμένη ανάρτηση.
Απάντηση που όπως λένε αρμόδιοι
κύκλοι δεν ικανοποίησε τη Λευ-
κωσία. Και αυτό καθόλου τυχαία
αν λάβει κανείς υπόψη πως –μέχρι
και την Παρασκευή που γράφεται
το ρεπορτάζ– δεν έχει διαγράψει
την ανάρτησή της για να διασκε-
δάσει έστω τις ανησυχίες. Διπλω-
ματικοί κύκλοι εκτιμούν άλλωστε
πως η κίνηση της «Le Monde» δεν
πρέπει να είναι τυχαία, καθώς η
γαλλική εφημερίδα έχει άριστες
σχέσεις με την Κομισιόν. Είναι
εφημερίδα που στηρίζει την πο-
λιτική του επιτρόπου Οικονομικών

Πιέρ Μοσκοβισί για τη δημιουργία
ενιαίου φορολογικού προγράμμα-
τος στην Ε.Ε. με στόχο την πάταξη
της φοροδιαφυγής.

Κυβερνητικοί κύκλοι σημει-
ώνουν πως η κίνηση αυτή δεν πρέ-
πει να περάσει απαρατήρητη αυτή
τη φορά και πως η κυβέρνηση θα
πρέπει να λάβει τα αναγκαία μέτρα.
Και λένε να ληφθούν τα αναγκαία
μέτρα εγκαίρως, δεδομένου ότι
όταν το 2016 ο τότε Ευρωπαίος
Επίτροπος Χρήστος Στυλιανίδης,
έκρουε τον κώδωνα του κινδύνου
για το επενδυτικό πρόγραμμα, η
κυβέρνηση αγνοούσε τα σημάδια. 

Ανάρτηση 
με ουρά 
για τα χρυσά 
διαβατήρια 
Οι Βρυξέλλες προειδοποιούν για 
το ενδεχόμενο αυστηρότερων μέτρων

�������

Η Κυπριακή Δημοκρατία
έκανε διάβημα ζητώντας
εξηγήσεις από τις Βρυ-
ξέλλες γύρω από την
ανάρτηση της αντιπρο-
έδρου της Κομισιόν, χω-
ρίς να λαμβάνει ικανο-
ποιητικές απαντήσεις.

Oπως είναι σε θέση να γνωρίζει η
«Κ», σε επίπεδο Κολλεγίου Επιτρό-
πων, δεν έχει συζητηθεί το θέμα
της Κύπρου και του επενδυτικού
προγράμματος, ούτε έχει υιοθετήσει
κάποια σχετική απόφαση πέραν της
έκθεσης που δημοσιεύθηκε τον πε-
ρασμένο Ιανουάριο. Σημειώνεται,
ωστόσο, από αρμόδιους κύκλους
πως κάθε κράτος μέλος  της Ε.Ε. που
έχει επενδυτικά σχέδια ιθαγένειας,
έχει παράλληλα την ευθύνη να διε-
ξάγει όλους τους απαραίτητους ελέγ-
χους ασφαλείας, οι οποίοι παραμέ-
νουν στη δική του αρμοδιότητα. Σε
αυτό το πλαίσιο, όπως ενημερώνεται
η «Κ», η Επιτροπή έχει καταρτίσει
ομάδα εμπειρογνωμόνων από όλα
τα κράτη μέλη με στόχο να ενδυ-
ναμώσει τη διαφάνεια, τη διακυβέρ-
νηση και την ασφάλεια τόσο των
σχεδίων όσο και των σχετικών ελέγ-
χων που πρέπει να διεξάγονται.
Όταν θα ολοκληρωθεί η τεχνική
διαδικασία, στην οποία συμμετέχει
η Κύπρος, θα ακολουθήσει η δημο-
σίευση έκθεσης με συγκεκριμένες
συστάσεις προς τα κράτη μέλη.

Τα ανοικτά παράθυρα
Η εν λόγω ομάδα έχει ήδη συ-

ναντηθεί 4 φορές με κλιμάκιο τε-
χνοκρατών της κυπριακής κυβέρ-
νησης. Σύμφωνα με ενημέρωση
της «Κ», στη συνάντηση που είχαν
τον περασμένο Δεκέμβριο στο Στρα-
σβούργο, η ομάδα εμπειρογνωμό-
νων διαμήνυσε στο κυπριακό κλι-
μάκιο ότι αν και έχουν καταστεί
πιο αυστηρά τα κριτήρια, υπάρχουν
ακόμα ανοικτά παράθυρα στο επεν-
δυτικό πρόγραμμα της Κύπρου. Στο
πλαίσιο των ανοικτών παραθύρων
υπάρχει η ανησυχία περί χαλάρω-
σης των αυστηρών μέτρων. Όπως

κατέγραψε η «Κ», όταν ξέσπασε το
σκάνδαλο των πολιτογραφήσεων,
τρεις υπουργοί, ο νυν υπουργός Οι-
κονομικών  Κωνσταντίνος Πετρίδης,
που κατά τη θητεία του στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών εισήχθησαν αυ-
στηρότερα μέτρα, ο υπουργός Εξω-
τερικών Νίκος Χριστοδουλίδης και
ο τέως υπουργός Οικονομικών Χά-
ρης Γεωργιάδης έβλεπαν θετικά το
ενδεχόμενο διακοπής του επενδυ-
τικού προγράμματος. Ο Χάρης Γε-
ωργιάδης είχε διαμηνύσει τότε πως
η κυπριακή οικονομία στέκει και
χωρίς τις πολιτογραφήσεις, ενώ ο
Κωνσταντίνος Πετρίδης μέσω συ-

νέντευξής του στην «Κ» έστελνε
το μήνυμα στους μεσάζοντες πως
δεν σημαίνει πως το επενδυτικό
πρόγραμμα θα συνεχίσει για πάντα.
Σε αντίθεση με τότε, στους κύκλους
του Υπουργείου Εσωτερικών υπάρ-
χει η ψιθυρολογία ότι ο νέος υπουρ-
γός Εσωτερικών Νίκος Νουρής δεν
είναι της ίδιας φιλοσοφίας με τον
προκάτοχό του. Δεν πέρασε απα-
ρατήρητη η τοποθέτησή του στην
«Κ» ότι το πρόγραμμα πρέπει να
συνεχιστεί, καθώς είναι ένα εργα-
λείο που έχει βοηθήσει «τα μέγιστα»
την Κύπρο και σημείωσε πως έχει
γίνει πολλή φασαρία γι’ αυτό. 

Ομάδα εμπειρογνωμόνων
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Προειδοποιήσεις έστει-
λαν Ευρωπαίοι εμπειρο-
γνώμονες προς την Κύ-
προ ότι μπορεί να έγινε
πιο αυστηρό το πρόγραμ-
μα, ωστόσο έχει ακόμη
ανοικτά παράθυρα. 

Νέα Κομισιόν, νέοι όροι; 
Ανώτατοι οικονομικοί κύκλοι σημειώνουν πως όσο κι αν η κίνηση Γι-
ούροβα είναι ανησυχητική θα τους προκαλούσε έκπληξη να υπάρ-
ξουν νέες πιέσεις από την Ε.Ε. για το θέμα των πολιτογραφήσεων, κα-
θώς η Κύπρος έχει λάβει όλα τα αναγκαία μέτρα. Υπάρχουν όμως και
κύκλοι στις Βρυξέλλες που θεωρούν πως η Ε.Ε. αλλάζει δεδομένου
και θα πρέπει να ξεχάσουμε πρακτικές που ξέραμε μέχρι σήμερα.
Ήδη ξεκίνησε ο διάλογος στις Βρυξέλλες για την επανεκκίνηση της
Ευρώπης, κατόπιν της επιστολής που απέστειλε τον περασμένο Μάρ-
τιο ο Εμανουέλ Μακρόν και της συζήτησης που έχει ήδη ξεκινήσει. Σε
αυτό το πλαίσιο και με δεδομένο ότι αρκετές πολιτικές θα αλλάξουν,
οι γνώστες του πώς λειτουργεί η Ε.Ε. εκτιμούν πως είναι πολύ πιθα-
νόν να επιχειρηθεί διακοπή του προγράμματος. Κύκλοι των Βρυξελ-
λών εκτιμούν πως η νέα Κομισιόν, με δεδομένο το πιο τεχνοκρατικό
προφίλ της, θα αυξήσει τις πιέσεις για την πολιτική των διαβατηρίων
στην Κύπρο. Είναι ένας μοχλός πίεσης για να συμμορφωθεί η Μάλτα, η
οποία ακολουθεί την ίδια πρακτική ενώ παράλληλα ελέγχεται για δια-
πλοκή και διαφθορά. Στο ίδιο πλαίσιο όπως λένε χώρες της Ανατολι-
κής Ευρώπης, όπως η Τσεχία, η Πολωνία και η Ουγγαρία που δέχονται
πιέσεις για θέματα έλλειψης δημοκρατίας και καταπάτησης της ελευ-
θερίας του λόγου θα επιδιώξουν να ληφθούν αυστηρά μέτρα και σε
άλλα κράτη μέλη όπως η Κύπρος. Και η Ε.Ε. με τη σειρά της θέλει να
καταστήσει σαφές πως οι ίδιες πιέσεις για συμμόρφωση ακολουθούν-
ται και σε άλλα κράτη μέλη. Καθόλου τυχαίο ότι η ανάρτηση έγινε από
την Τσέχα Επίτροπο, η οποία ήδη ασκεί σοβαρές πιέσεις προς την Πο-
λωνία για μεταρρυθμίσεις στον τομέα της δικαιοσύνης. Είναι γνωστό
πως στόχος της Ε.Ε. είναι να μειώσει όσο το δυνατόν περισσότερο τη
ρωσική επιρροή και δευτερευόντως την επιρροή της Κίνας. 

Στη Λευκωσία αλλά και στις Βρυξέλλες είδαν με ενδιαφέρον τις δηλώσεις Νουρή ότι έγινε πολλή φασαρία γύρω από το επενδυτικό πρόγραμμα και πως σύμφω-
να με τον ίδιο δεν θα πρέπει να τερματιστεί. Θέση διαφορετική από εκείνη του προκατόχου του. 
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Το τέλος των… κόκκινων ψευδαισθήσεων 
Οι αποκαλύψεις των ΜΜΕ ανάγκασαν την ΚΟΠ να παραδεχτεί και να δημοσιοποιήσει την κάθοδο «κόκκινων φακέλων» 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΒΙΟΛΑΡΗ 

Το βράδυ της περασμένης Δευτέρας
(13/1) το www.24sports.com.cy
άνοιξε το φάκελο «στημένοι αγώνες»
στο κυπριακό ποδόσφαιρο. Και μαζί
άνοιξε και ο Ασκός του Αίολου. Υπό
το βάρος των αποκαλύψεων η Κυ-
πριακή Ομοσπονδία Ποδοσφαίρου
δεν είχε άλλη επιλογή από το να
προχωρήσει στην επιβεβαίωση των
εν λόγω πληροφοριών, οι οποίες
ήθελαν την UEFAνα έχει αποστείλει
εκθέσεις για χειραγωγημένα παι-
χνίδια, με έντονη στοιχηματική
δραστηριότητα. 

Είκοσι-τέσσερις ώρες μετά την
αποκάλυψη, η ΚΟΠ ανακοίνωσε
την κάθοδο… μερικών φακέλων
(εκθέσεων) για παιχνίδια κυπέλλου
και β’ κατηγορίας. Η χιονοστιβάδα
εξελίξεων και οι αποκαλύψεις που
ακολούθησαν είναι πλέον γνωστά
και δεν υπάρχει λόγος να τα επα-
ναλαμβάνουμε. Σκεφτήκατε όμως
τι (δεν) θα γινόταν στην περίπτωση
που δεν έβλεπε ποτέ το φως της
δημοσιότητας η είδηση περί άφιξης
κόκκινων φακέλων; Στο δικό μου
μυαλό δεν υπάρχει καμιά αμφιβολία
ότι η ΚΟΠ δεν θα έμπαινε ποτέ στον
κόπο να μας ενημερώσει πως η UE-
FA είχε αποστείλει μακροσκελείς
και λεπτομερείς εκθέσεις για αγώνες
με ύποπτη στοιχηματική δραστη-
ριότητα. Οι φάκελοι δεν θα έφθαναν
ποτέ στα χέρια της αστυνομίας, το
κοινό δεν θα μάθαινε ποτέ για την
ύπαρξη τους και το πιθανότερο θα
συνεχίζαμε να ζούμε με σε ροζ συν-
νεφάκια και με τις ψευδαισθήσεις
των προηγούμενων μηνών ή και
χρόνων.

84 φάκελοι, κανένας ένοχος
Πριν ασχοληθούμε με τις…

ψευδαισθήσεις και με φάκελο ή

φακέλους που ενδεχόμενα να «κου-
λιάζουν» σε κάποιο συρτάρι, ας
μείνουμε στις εκθέσεις που έφθα-
σαν στα γραφεία της ΚΟΠ, τους
ανακοινώθηκαν και τους προώθη-
σε στην Αστυνομία. Από το 2011
μέχρι σήμερα έφτασαν στην Αστυ-

νομία 84 υποθέσεις, εκ των οποίων
οι 22 είναι υπό διερεύνηση (σε αυ-
τούς περιλαμβάνονται και οι πέντε
πιο πρόσφατοι). Όπως μας εξήγη-
σαν οι ιθύνοντες των αρμοδίων
Αρχών, η προσπάθεια για εξιχνίαση
των υποθέσεων θεωρείται εκ των
προτέρων αποτυχημένη αφού γνω-
ρίζουν πως οι στοιχηματικοί οίκοι
του εξωτερικού (και δη οι ασιατικοί)
δεν συνεργάζονται και δεν διοχε-
τεύουν εκείνα τα στοιχεία που θα
οδηγήσουν στον εντοπισμό των
ενόχων, δηλαδή των ατόμων που
ποντάρουν το στοίχημα.

Τι περιλαμβάνουν
Τα τελευταία χρόνια παρατη-

ρείται ραγδαία αύξηση στον όγκο
των στοιχημάτων που παίζονται
κατά τη διάρκεια ενός αγώνα, το

λεγόμενο «ζωντανό στοίχημα»
(live betting), αλλά και μεγάλη αύ-
ξηση των επιλογών που έχουν οι
παίκτες του στοιχήματος. Αυτό
μπορεί να το διαπιστώσει κανείς
και από το περιεχόμενο των πέντε
εκθέσεων που έχουν σταλεί τις
προηγούμενες από την ΚΟΠ στην
Αστυνομία:

ΑΕΚ – ΚΑΡΜΙΩΤΙΣΣΑ (3-0): Λίγο
μετά το ξεκίνημα του δευτέρου
ημίχρονου (0-0 το πρώτο) παρα-
τηρήθηκε έντονη χρηματική δρα-
στηριότητα για να σκοράρουν του-
λάχιστον τρεις φορές οι γηπεδού-
χοι, ενώ μετά το 1-0 (56’) παρατη-
ρήθηκε εκ νέου ύποπτο στοίχημα
για την επίτευξη τουλάχιστον ακό-
μα δύο γκολ στον αγώνα, όπως
και έγινε (στο 70΄ και στο 84’)!

ΕΡΜΗΣ – ΔΙΓΕΝΗΣ Μ. (4-2): Κατά

τη διάρκεια του αγώνα τοποθετή-
θηκαν μεγάλα ποσά για να σημει-
ωθούν έξι ή περισσότερα γκολ,
ποντάρισμα που επαναλήφθηκε
με σημαντικά ποσά στο 75ο λεπτό
(και με το σκορ στο 2-2). Το ζη-
τούμενο για τους παίκτες του στοι-
χήματος είχε επιτευχθεί με δύο
εκτελέσεις πέναλτι, στο 82’ και
στο 96’!

ΑΓΙΑ ΝΑΠΑ – ΠΑΦΟΣ (0-3): Εδώ
παρατηρήθηκε έντονη στοιχημα-
τική δραστηριότητα για να επι-
τευχθούν τρία γκολ στο δεύτερο
ημίχρονο και να υποδειχθεί ένα
πέναλτι στο παιχνίδι. Καλά μαν-
τέψατε, ο διαιτητής σφύριξε πέ-
ναλτι και όλα τα γκολ σημειώθηκαν
στο β μέρος! 

ΟΝΗΣΙΛΟΣ – ΔΙΓΕΝΗΣ Μ. (2-0): Με-
γάλος όγκος στοιχήματος τοπο-
θετήθηκε για να σημειωθούν δύο
γκολ στο πρώτο ημίχρονο, ενώ
στο 30ο λεπτό (με το σκορ στο 1-
0), έγινε μεγάλο ποντάρισμα για
να επιτευχθεί και δεύτερο γκολ.
Στο 44΄ ο Ονήσιλος κέρδισε πέ-
ναλτι, αλλά αστόχησε. Το 2-0 όμως
έγινε ένα λεπτό αργότερα! 

ΟΘΕΛΛΟΣ – ΞΥΛΟΤΥΜΠΟΥ 4-1: Εδώ
τα πράγματα ήταν πιο απλά. Νίκη
των γηπεδούχων με τουλάχιστον
δύο γκολ διαφορά, όπως και έγινε. 

Οι πιο πάνω πέντε εκθέσεις βρί-
σκονται ήδη στα χέρια της Αστυ-
νομίας και μέσα στην εβδομάδα θα
ανοίξει ο κύκλος καταθέσεων και
ανακρίσεων από άτομα τα οποία
έχουν σχέση με τις εμπλεκόμενες
ομάδες (π.χ. ποδοσφαιριστές, πα-
ράγοντες, προπονητές) ή και ουδέ-
τερα πρόσωπα (π.χ. διαιτητές), με
την ευχή ότι αυτή τη φορά το απο-
τέλεσμα των ερευνών δεν θα είναι
το ίδιο όπως και στις προηγούμενες
79 εκθέσεις που έφθασαν και ερευ-
νήθηκαν από τις Αρχές.

Φάκελοι που 
χάθηκαν στον δρόμο 

Kανείς δεν μπορεί να πει με σιγου-
ριά αν τα πράγματα θα οδηγούνταν
εδώ που έφθασαν σήμερα εάν τα
ΜΜΕ δεν αναδείκνυαν το θέμα. Κάτι
που όφειλε, αλλά και δεσμεύτηκε
να κάνει η ίδια η ΚOΠ. Ίσως να έμε-
ναν και αυτοί οι φάκελοι σε κάποια
συρτάρια. Πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν πως στο πρόσφατο πα-
ρελθόν η Sportradar (εταιρία που
συνεργάζεται με την UEFA για στη-
μένα παιχνίδια) ενημέρωσε την Ευ-
ρωπαϊκή Συνομοσπονδία για ύπο-
πτη στοιχηματική δραστηριότητα σε
συγκεκριμένο αγώνα κυπέλλου, ο
οποίος δεν ανακοινώθηκε ποτέ από
την ΚΟΠ! Αυτό που δεν γνωρίζουμε
είναι πού κόλλησε η υπόθεση.
Έμεινε ο φάκελος σε κάποιο συρτά-
ρι της UEFA; Ξεχάστηκε σε κάποιο
γραφείο της ΚΟΠ; Χάθηκε καθ’
οδόν για την Αστυνομία; Και αφού
με τόση ευκολία χάθηκε μια έκθεση
που αφορούσε σε συγκεκριμένο
χειραγωγημένο παιχνίδι, ποιος μπο-
ρεί να μας πείσει ότι δεν είχαν την
ίδια τύχη κι άλλοι φάκελοι; Μας αδι-
κεί κανείς για την καχυποψία που
μας διακατέχει και για την εύλογη
απορία, αν χάθηκαν κι άλλοι φάκε-
λοι κατά τη διάρκεια των 2½-3 χρό-
νων που -υποτίθεται – δεν είχαμε
φάκελους από την UEFA; Απάντηση
δεν αναμένουμε να πάρουμε, του-
λάχιστον στην παρούσα φάση. Προς
το παρόν αναμένουμε με τεράστιο
ενδιαφέρον την κατάληξη των
ερευνών, αλλά και ενδεχόμενη νεό-
τερη ενημέρωση από πλευράς ΚΟΠ
για τυχόν νέους ή και… ξεχασμέ-
νους φακέλους... 
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Aφού με τόση ευκολία
χάθηκε μια έκθεση 
που αφορούσε σε 
συγκεκριμένο χειραγω-
γημένο παιχνίδι, ποιος
μπορεί να μας πείσει 
ότι δεν είχαν την ίδια 
τύχη κι άλλοι φάκελοι;

Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν πως στο πρόσφατο παρελθόν η Sportradar (εταιρία που συνεργάζεται με την
UEFA για στημένα παιχνίδια) ενημέρωσε την Ευρωπαϊκή Συνομοσπονδία για ύποπτη στοιχηματική δραστηριότητα
σε συγκεκριμένο αγώνα κυπέλλου, ο οποίος δεν ανακοινώθηκε ποτέ από την ΚΟΠ!
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Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Οι επαρχιακές συνδιασκέψεις των
μαθητών, οι οποίες ολοκληρώθηκαν
την περασμένη βδομάδα, με
72,96%, έδωσαν την εντολή στην
ΠΣΕΜ να καλέσει τους μαθητές
ολόκληρης της Κύπρου την Πέμπτη
σε πορεία και συγκέντρωση δια-
μαρτυρίας έξω από το Προεδρικό
Μέγαρο. Όπερ και εγένετο, λοιπόν,
με πάνω από τρεισήμισι χιλιάδες
μαθητές να συγκεντρώνονται και
να φωνάζουν υπέρ της κατάργησης
των εξετάσεων τετραμήνων, ωστό-
σο η ΠΣΕΜ επιφυλάσσεται για πε-
ραιτέρω κλιμάκωση των μέτρων
αντίδρασης, αν δεν εισακουστεί
το αίτημά της. Οι γονείς, την ίδια
ώρα, εκφράζουν ανησυχίες για τις
πιθανές συνέπειες στα παιδιά τους,
εξαιτίας των αδικαιολόγητων απου-
σιών που λαμβάνουν. Ενώ συνέ-
βαιναν αυτά, η ΟΕΛΜΕΚ συνεδρία-
ζε την Πέμπτη με στόχο να κατα-
λήξει στις δικές της εισηγήσεις για
βελτίωση της αξιολόγησης ανά τε-
τράμηνο, κάτι που έγινε και τώρα
αναμένει τη συνάντηση με τον
υπουργό Παιδείας, Πρόδρομο Προ-
δρόμου, για να τις καταθέσει. 

Στην ομιλία του έξω από το Προ-
εδρικό Μέγαρο, ο πρόεδρος της
ΠΣΕΜ, Γιάννης Λαπήθιος, επανέ-
λαβε τη θέση της Επιτροπής ότι οι
μαθητές επιθυμούν ένα σχολείο
που θα παρέχει ολόπλευρη μόρφω-
ση και δεν θα αποτελεί εξεταστικό
κέντρο. Ξεκαθάρισε για άλλη μια
φορά ότι δεν επιθυμούν την επι-

στροφή στο προηγούμενο σύστημα
αξιολόγησης, αλλά τη διενέργεια
90λεπτων ενδοσχολικών διαγωνι-
σμάτων, χωρίς να υπάρχει εξετα-
στική περίοδος. Όπως εξήγησε, η
θέση αυτή προκύπτει από το γεγο-
νός ότι το κάθε σχολείο έχει τις ιδι-
αιτερότητές του, με αποτέλεσμα
να μην είναι οι μαθητές και οι εκ-
παιδευτικοί όλων των σχολείων

έτοιμοι για τις εξετάσεις την ίδια
χρονική περίοδο. Ο πρόεδρος της
ΠΣΕΜ, σε δηλώσεις του στην «Κ»
για το τι μέλλει γενέσθαι, ξεκαθάρισε
ότι θα περιμένουν τις αντιδράσεις
εκ μέρους της κυβέρνησης και του
Υπουργείου Παιδείας μετά την κι-
νητοποίησή τους, προτού καθορί-
σουν τα επόμενα βήματά τους. Άλλο
ένα στοιχείο το οποίο θα προσμε-
τρήσουν, είναι οι αντιδράσεις των
συμμαθητών τους, μετά την παρα-
λαβή των βαθμολογιών τους. Η
ΠΣΕΜ δεν έχει εξετάσει, μέχρι στιγ-
μής, τα επόμενά της βήματα ή εν-

δεχόμενη ενισχυμένη αντίδραση,
κάτι που θα γίνει εν ευθέτω χρόνω,
όπως προκύπτει από τα όσα ανέ-
φερε ο Γιάννης Λαπήθιος.

Εισηγήσεις ΟΕΛΜΕΚ
Η 16η Ιανουαρίου ήταν ημέρα

αποφάσεων και για την οργάνωση
των καθηγητών της μέσης εκπαί-
δευσης, καθώς πραγματοποίησαν
τη συνεδρία από την οποία προέκυ-
ψαν οι πέντε εισηγήσεις για βελτίωση
της αξιολόγησης του μαθητή ανά
τετράμηνο. Συγκεκριμένα, η ΟΕΛ-
ΜΕΚ κατέληξε σε πέντε εισηγήσεις,

τις οποίες θα θέσουν σύντομα ενώ-
πιον του υπουργού Παιδείας:

• Οι εξετάσεις των τετραμήνων
να πραγματοποιούνται μετά τις
γιορτές των Χριστουγέννων.

• Οι εξετάσεις να πραγματοποι-
ούνται με κλειστά τα σχολεία.

• Οι μαθητές να μην εξετάζονται
σε ολόκληρη την ύλη του τετρα-
μήνου, ώστε να ελαχιστοποιείται
η πίεση στους ίδιους και στους εκ-
παιδευτικούς.

• Η ύλη να προσαρμοστεί αυ-
στηρά στο χρονικό πλαίσιο των
τετραμήνων.

• Να καταργηθεί η 20λεπτη γρα-
πτή αξιολόγηση στα μη εξεταζό-
μενα μαθήματα, ενώ στα εξεταζό-
μενα να είναι προαιρετική, κατά
την κρίση του εκπαιδευτικού.

Πηγές από την ΟΕΛΜΕΚ ανέ-
φεραν στην «Κ» ότι δεν παύουν να
υπάρχουν οι προβληματισμοί για
τα τετράμηνα, ωστόσο εντός της
οργάνωσης υπάρχουν και οι φωνές
υπέρ του νέου τρόπου αξιολόγησης
του μαθητή. 

Γονείς και Υπουργείο
Οι μαθητές αποφάσισαν να απέ-

χουν από τα μαθήματά τους και
να προσέλθουν στην εκδήλωση
διαμαρτυρίας, γνωρίζοντας ότι θα
λάβουν αδικαιολόγητες απουσίες.
Ωστόσο, όπως πληροφορείται η
«Κ», εκ μέρους των γονέων υπήρξαν
αντιδράσεις οι οποίες αφορούσαν
στις συνέπειες που θα είχαν τα παι-
διά τους και ενδεχομένως να έχουν
στη συνέχεια, αν αποφασιστούν
περαιτέρω μέτρα αντίδρασης. 

Όσον αφορά τη Συνομοσπονδία
Γονέων Μέσης Εκπαίδευσης, αυτή
τάσσεται υπέρ των εξετάσεων ανά
τετράμηνο, παρά το γεγονός ότι
εντοπίζει σημαντικά προβλήματα,
τα οποία προσομοιάζουν με αυτά
τα οποία επισημαίνει και η ΟΕΛ-
ΜΕΚ. Οι γονείς στο προσεχές διά-
στημα θα έχουν συνάντηση με τις
οργανώσεις των εκπαιδευτικών,
ώστε να γίνει συζήτηση για τη βελ-
τίωση της αξιολόγησης ανά τετρά-
μηνο. Τα σοβαρά προβλήματα που
παρουσιάστηκαν κατά το πρώτο

τετράμηνο δεν περνούν απαρατή-
ρητα και στο Υπουργείο Παιδείας.
Ο Πρόδρομος Προδρόμου, σε δη-
λώσεις που παραχώρησε στην «Κ»,
ανέφερε ότι πρώτιστο μέλημα του
Υπουργείου είναι τώρα η αποτίμηση
των εξετάσεων τετραμήνων, με
την ουσία να αφορά το κατά πόσο
τα παιδιά διδάσκονται σωστά στο
σχολείο, αλλά και οι βαθμολογίες
τους, οι οποίες θα απορρέουν από
αυτό. Ο κ. Προδρόμου είπε ότι αυτό
το διάστημα βρίσκεται σε εξέλιξη
η διαδικασία της αξιολόγησης των
πεπραγμένων του πρώτου τετρα-
μήνου, ενώ ο ίδιος βρίσκεται σε
επαφή με τα εμπλεκόμενα μέρη,
από τα οποία λαμβάνει απόψεις
και εισηγήσεις, ενώ επίκειται και
η συνάντηση με τους εκπαιδευτι-
κούς.

Αξίζει να σημειωθεί πως το γε-
γονός ότι το Υπουργείο αναγνωρίζει
τα προβλήματα και εξετάζει τρόπους
επίλυσής τους, χαιρετίζεται από όλες
τις πλευρές. Όσον αφορά τις ανη-
συχίες των γονέων, αλλά και των
ιδίων των μαθητών, όπως πληρο-
φορείται η «Κ», εκ μέρους του Υπουρ-
γείου δεν εκφράζεται πρόθεση για
επιβολή βαρύτερων ποινών στους
μαθητές, οι οποίοι συμμετείχαν στην
εκδήλωση διαμαρτυρίας, απέχοντας
από τα μαθήματά τους, πέραν των
αδικαιολόγητων απουσιών. Την ίδια
ώρα, περιμένει οι μαθητές να προ-
σέλθουν στον διάλογο, όπως τα υπό-
λοιπα μέρη, ώστε να αποφασιστούν
συλλογικά οι βελτιωτικές κινήσεις
που πρέπει να γίνουν.

Η ΠΣΕΜ περιμένει και εξετάζει δυναμικότερα μέτρα
Η ΟΕΛΜΕΚ κατέληξε στις εισηγήσεις που θα υποβάλει στον υπουργό Παιδείας για τα τετράμηνα - Ανησυχούν οι γονείς 

Βροντοφωνάζοντας συνθήματα και με τα πανό ανά χείρας, τρεισήμισι χιλιά-
δες μαθητές συγκεντρώθηκαν έξω από το Προεδρικό, την περασμένη Πέμπτη.
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Με ανησυχία και αγωνία
περιμένει την αντίδραση
του Υπουργείου Παιδείας 
και της κυβέρνησης 
η ΠΣΕΜ, ενώ γονείς και 
ΟΕΛΜΕΚ προσβλέπουν 
στη βούλησή του για
διορθωτικές κινήσεις.

Eδειξε την πόρτα στον ελεγκτή ο εισαγγελέας
Στο αίτημα Οδυσσέα Μιχαηλίδη για ποινική δίωξη της Επιτρόπου Διοικήσεως, ο Κώστας Κληρίδης απαντά: «Αχρείαστα ηγέρθηκε»

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ 

Με μια επιστολή εννέα σελίδων ο
γενικός εισαγγελέας (ΓΕ) της Δη-
μοκρατίας Κώστας Κληρίδης απέρ-
ριψε το αίτημα του γενικού ελεγκτή
(ΓΕλ) της Δημοκρατίας για «ποινική
δίωξη» της Επιτρόπου Διοικήσεως
Μαρίας Στυλιανού Λοττίδη με τον
ισχυρισμό πως παρανόμως δεν του
επιτρέπει συλλογή στοιχείων που
αφορά μεταξύ άλλων, τον αριθμό
παραπόνων που έχει εν έκαστος
των λειτουργών του Γραφείου της. 

Πιο συγκεκριμένα, ο ΓΕ με την
επιστολή του ημερομηνίας
08/01/2020 διάχυτα αναφέρεται
στον  οικονομικό έλεγχο ως τον μό-
νο επιτρεπτό έλεγχο που συνάδει
με την Γνωμοδότηση του Συμβου-
λίου της Ευρώπης, υιοθετώντας
πλήρως  τις Αρχές  της Βενετίας
που περιορίζουν τον έλεγχο του
Γενικού Ελεγκτή  μόνο σε οικονο-
μικό. Αναφορά κάνει επίσης και
στην επιστολή την οποία  του απη-
ύθυνε ο πρόεδρος του Διεθνούς  Ιν-
στιτούτου Διαμεσολαβητών, ο οποί-
ος  σημειώνει ότι ο προτεινόμενος
Έλεγχος από την Ελεγκτική Υπη-
ρεσία αντίκειται προς τις Αρχές
(Βενετίας) καθότι εκτείνεται στο
θέμα του τρόπου κατά τον οποίο
το Γραφείο της Επιτρόπου χειρίζεται
παράπονα, όπως είναι η εξέταση
παραπόνων ή αποφάσεων σε σχέση
με τη διαχείριση παραπόνων, πράγ-
μα που το χαρακτηρίζει ως απαρά-
δεκτο. 

Αξιοσημείωτο δε είναι το γεγο-
νός  της διαφοροποίησης της θέσης
του Γενικού Εισαγγελέα σε σχέση
με την προηγούμενη γνωμάτευση
ημ. 8 Μαρτίου 2018  για την οποία
αναφέρει σήμερα, πως τότε εξη-
γούσε ότι εν όψει της γενικότητας
του κειμένου των άρθρων ενυπάρ-
χει η υποχρέωση στις οντότητες
που υπόκεινται στον έλεγχο της
Ελεγκτικής Υπηρεσίας να παρέχουν
στοιχεία, ενώ με την νέα του γνω-
μάτευση σχεδόν δυο χρόνια μετά
αναφέρει ότι: «...Εκείνο που προ-
βάλλει ως ιδιάζον στο γραφείο της
Επιτρόπου όπως  συμβαίνει και με
τον έλεγχο κάποιων άλλων ανε-
ξάρτητων υπηρεσιών... είναι το
γεγονός ότι...είναι  όλες ανεξάρ-
τητες Υπηρεσίες ή εξουσίες. Απαι-
τείται επομένως κάποια ιδιαίτερη
προσοχή κατά την άσκηση οικο-
νομικού ελέγχου...». Καταλήγει δε

λέγοντας ότι υπό το φως των πιο
πάνω εξάγεται το συμπέρασμα ότι
θα πρέπει να τηρείται μια ισορρο-
πία μεταξύ δυο αναγκαιοτήτων:
Της αναγκαιότητας αποφυγής ανε-
πίτρεπτων παρεμβάσεων στη διε-
ξαγωγή του έργου του Θεσμού του
Επιτρόπου Διοικήσεως και της
αναγκαιότητας διεξαγωγής ικανο-
ποιητικού ελέγχου επί των οικο-

νομικών θεμάτων του Γραφείου
του Επιτρόπου. 

Τέλος, αφού επισημαίνει ότι αυ-
τά τα οποία, μεταξύ άλλων, ζητά
ο ΓΕλ, όπως το πόσα παράπονα
έχουν διερευνηθεί, πόσα ήταν έγ-
κυρα βάσιμα ή πόσα απέληξαν σε
εκθέσεις κλπ, αποτελούν το περιε-
χόμενο ετήσιας έκθεσης που ο εκά-
στοτε Επίτροπος θα πρέπει σύμ-
φωνα με τον περί Επιτρόπου Διοι-
κήσεως νόμο να υποβάλει στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας και στη
Βουλή, σε σχέση με την άσκηση
των αρμοδιοτήτων του για το έτος,
η οποία (έκθεση) δημοσιοποιείται,
καταλήγει ότι: «Με δεδομένη την
άποψη μου ότι τα ζητηθέντα από
την Ελεγκτική Υπηρεσία στοιχεία
είναι τέτοιας φύσεως... που  θα πρέ-
πει να δημοσιοποιούνται στο πλαί-
σιο ετήσιων εκθέσεων ή άλλως
πως... πιστεύω και καταλήγω ότι
το όλο θέμα της διαφωνίας ως προς
την απόδοση των συγκεκριμένων

στοιχείων στην Ελεγκτική Υπηρε-
σία αχρείαστα ηγέρθηκε και δεν
χρήζει άλλης νομικής απάντησης
εφόσον απαντάται με τον πιο πάνω
γενικότερο τρόπο». 

Η  Επίτροπος Διοικήσεως από
την μέρα που ανάλαβε τα καθήκοντα
της έχει παραδώσει την ετήσια έκ-
θεση που αφορά το έτος 2017 πρώ-
του χρόνου ανάληψης των καθη-
κόντων της στο Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας και την Βουλή η οποία
είναι δημοσιευμένη, ενώ πληροφο-
ρίες μας επίσης από την Προεδρία
είναι ότι έχει ζητηθεί συνάντηση
με τον  Πρόεδρο της Δημοκρατίας
για να παραδοθεί η ετήσια έκθεση
και για το έτος 2018 τόσο στον Πρό-
εδρο όσο και στη Βουλή αλλά λόγω
βεβαρυμμένου προγράμματος του
Προέδρου ακόμα να οριστεί, ως ορί-
ζει ο σχετικός περί  Επιτρόπου Δι-
οικήσεως νόμος, γεγονός που επι-
βεβαιώνει και σχετική γνωμάτευση
του ΓΕ (08/01/2020). Αξίζει να ση-

μειωθεί ότι το Παγκόσμιο Ινστιτούτο
Επιτροπών (IOI)  δια μέσω του Προ-
έδρου  του απέστειλε τον περασμένο
Δεκέμβριο επιστολές  στήριξης της
Επιτρόπου, προς τον ΠτΔ, πρόεδρο
της Βουλής και τον ΓΕ, με αναφορά
προς τις αρχές τις Βενετίας του Ve-
nice Commission του Συμβουλίου
της Ευρώπης για την απαράδεκτη
και παράνομα συνεχιζόμενη πα-
ρέμβαση αλλά και τον εκφοβισμό
του Γενικού Ελεγκτή προς την Επί-
τροπο Διοικήσεως ως προς την  επα-
ναλαμβανόμενη καταγγελία της
Επιτρόπου για διάπραξη ποινικών
αδικημάτων, καλώντας τους να προ-
στατεύσουν την Ανεξαρτησία του
Θεσμού και την νομιμότητα . Σύμ-
φωνα  με πληροφορίες της «Κ», τα
τελευταία δυο χρόνια η ΕΥ έχει διε-
ξάγει 8 οικονομικούς ελέγχους στο
γραφείο της Επιτρόπου Διοικήσεως,
αριθμό ρεκόρ στα χρονικά της ΚΔ
για έλεγχο σε ανεξάρτητο θεσμό.

Υπενθυμίζεται πως η διένεξη

Γενικού Ελεγκτή με τον ανεξάρτητο
θεσμό της Επιτρόπου Διοικήσεως
προέκυψε μετά την επιθυμία του
κ. Οδυσσέα Μιχαηλίδη να διαξάγει
στην Επίτροπο Διοικήσεως πέραν
από οικονομικό έλεγχο και διαχει-
ριστικό επι των παραπόνων και
των λειτουργών του Γραφείου της.
Η Μαρία Στυλιανού Λοττίδη ενερ-
γώντας με την σύμφωνη γνώμη
του διεθνούς οργάνου των Om-
budsman στο οποίο ανήκει ο θε-
σμός, και θέλοντας να διαφυλάξει
την ανεξαρτησία του απο παρεμ-
βάσεις αλλά και την πρόσβαση απο
τρίτους ευαίσθητων πληροφοριών
και προσωπικών δεδομένων των
πολιτών, αρνήθηκε οποιανδηποτε
παρέμβαση απο τον Γενικό Ελεγκτή
στους προσωπικούς φακέλλους
των πολιτών. Η Επίτροπός φέρεται
να έχει δώσει πληρη πρόσβαση
στον έλεγχο απο την ΕΥ των οικο-
νομικών και δημοσιονομικών του
Γραφείου της.
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Η Επίτροπος αρνήθηκε
την πρόσβαση και τον
έλεγχο σε φακέλους με
ευαίσθητες πληροφορίες
και προσωπικά δεδομένα
πολιτών που υποβάλ-
λουν παράπονα. Eκτοτε 
ο ελεγκτής ζητάει ποινι-
κή δίωξη της Επιτρόπου.

Ρητές αναφορές στην επιστολή που του εστάλη από τον πρόεδρο του Διεθνούς Ινστιτούτου Επιτρόπων Peter Tyndall, πε-
ριλαμβάνει η γνωμάτευση του γενικού εισαγγελέα ημερομηνίας 08/01/2020 που εστάλη στον Γενικό Ελεγκτή σε απάν-
τηση της απαίτησης του τελευταίου για ποινική δίωξη της Επιτρόπου και περιορίζουν τον έλεγχο του μόνο σε οικονομικό.

Ο γενικός εισαγγελέας, υιοθετώντας πλήρως τις αρχές της Βενετίας, αναφέ-
ρεται στην επιστολή του προέδρου του Διεθνούς Ινστιτούτου Διαμεσολαβη-
τών, που υποδεικνύει μεταξύ άλλων ότι ο προτεινόμενος έλεγχος από την
Ελεγκτική Υπηρεσία αντίκειται προς τις Αρχές καθότι εκτείνεται στο θέμα του
τρόπου κατά τον οποίο το Γραφείο της Επιτρόπου χειρίζεται παράπονα, πράγ-
μα που το χαρακτηρίζει ως απαράδεκτο. 
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Λάβρος ο πρόεδρος
Δεν μπορεί ούτε καν να ακούει για στημένα
ο Νίκαρος, βγάζει σπυράκια. Πόσω μάλλον
να τα έχει στα πόδια του, να του έρχονται
από την Ευρώπη κόκκινοι φάκελοι και κά-
ποιοι ασυνείδητοι δημοσιογράφοι, που δεν
σκέφτονται πρώτα το κοινό καλό και την πα-
τρίδα, σπεύδουν να αποκαλύψουν ότι κά-
ποια συρτάρια κρύβουν κόκκινους φακέ-
λους. Από μόνα τους τα συρτάρια; Μήπως
κάποιοι τους έκρυψαν; Ίσως τους ξέχασαν;
Πάντως την Πέμπτη που τους βρήκε όλους
μαζεμένους στην Εκδήλωση της ΕΑΚ, ο πρό-
εδρος βγήκε ψηλά στη βίγλα και τους τα εί-
πε ένα χεράκι και τους διαιτητές –όχι– όλους
και τους παράγοντες –όχι όλους– ωστόσο
στο τέλος του χρόνου όλη θα πάρουν την
κρατική χορηγία. Αυτοί θα στήνουν κι εμείς
θα πληρώνουμε με λίγα λόγια. 

••••
Τον πιάσανε
Τι είπε η προεδράρα; Μίλησε για κόκκινους
φακέλους, για συνεργασία διαιτητών και πα-
ραγόντων, όχι των καλών αλλά των λερωμέ-
νων, σε στημένα ματς, θύμωσε γιατί παίρ-
νουμε κόκκινους φακέλους από την Ευρώ-
πη και είπε ότι δεν θα ανεχθούμε άλλο αυτά
τα φαινόμενα. Του απάντησε πάντως την άλ-
λη μέρα το ΑΚΕΛ και είχε δίκαιο ότι, «αυτά
που ψες είπε ο κ. Αναστασιάδης, τα ξαναεί-
πε και παλαιότερα. Και τότε παραδέχθηκε τη
διαφθορά στο ποδόσφαιρο και δεσμευόταν
για «αυστηρότερους μηχανισμούς ελέγχου
όσων συνδέονται με το ποδόσφαιρο, π.χ. το
στοίχημα, τα τηλεοπτικά δικαιώματα κ.λπ.».
Δεσμεύτηκε για «μέτρα που θα ληφθούν
σύντομα» για «αυστηρότερο έλεγχο στους
διοικούντες την ΚΟΠ» και τα είχε πει στις
19.02.2015». Δύσκολο πλέον Νίκαρε να μη
σε συλλάβουν, όταν τα παραλές. 

••••
Ειδησάρα
Όπως και να έχουν τα πράγματα, εισηγού-
μαι να διαβάσετε σήμερα το ρεπορτάζ για τα
στημένα του συναδέλφου Ανδρέα Βιολάρη
στη σελ. 9. Νομίζω ότι έχει μέσα μια ειδησά-
ρα. Θα σας δώσω μια γεύση: «Πληροφορίες
της ‘Κ’ αναφέρουν πως στο πρόσφατο πα-
ρελθόν η Sportradar (εταιρία που συνεργά-
ζεται με την UEFA για στημένα παιχνίδια)
ενημέρωσε την Ευρωπαϊκή Συνομοσπονδία
για ύποπτη στοιχηματική δραστηριότητα σε
συγκεκριμένο αγώνα κυπέλλου, ο οποίος
δεν ανακοινώθηκε ποτέ από την ΚΟΠ! Αυτό
που δεν γνωρίζουμε είναι πού κόλλησε η
υπόθεση. Έμεινε ο φάκελος σε κάποιο συρ-
τάρι της UEFA; Ξεχάστηκε σε κάποιο γρα-

φείο της ΚΟΠ; Χάθηκε καθ’ οδόν για την
Αστυνομία;». Έλα ντε! 

••••
Τα χέρια στο ΓεΣΥ
Την ίδια ώρα που το ΔΗΚΟ εξέφραζε τους
προβληματισμούς του ότι η αύξηση των εσό-
δων του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας με
την χορηγία €70 εκατ. από το κράτος, συγ-
κρούεται με το Άρθρο 48(2) του Νόμου για
το ΓΕΣΥ, ο βουλευτής του ΔΗΚΟ Μαρίνος
Μουσιούττας ανταπαντούσε από τον προσω-
πικό του λογαριασμό στο twitter «κάτω τα
χέρια από το ΓεΣΥ». Ανάρτηση που προκάλε-
σε ερωτήματα στα κομματικά πηγαδάκια,
πού ακριβώς απευθύνεται ο βουλευτής
Λευκωσίας. Στον πέμπτο όροφο πάντως του
ΔΗΚΟ το μήνυμα ελήφθη και ενίσχυσε για
ακόμα μια φορά τη θέση πως ο Μαρίνος έχει
άποψη και θα την εκφράζει πλέον ανοικτά.
Φάνηκε με μία σειρά τοποθετήσεων, το τε-
λευταίο διάστημα, αλλά κυρίως μετά τη συ-
νέντευξή του στην «Κ» όταν διαμήνυσε πως
ο Νικόλας Παπαδόπουλος δεν έχει πλέον

την ευχέρεια να πειραματιστεί με τον ενδιά-
μεσο χώρο στις προεδρικές εκλογές, αλλά
να επιχειρήσει συνεργασίες είτε με τον ΔΗ-
ΣΥ είτε με το ΑΚΕΛ. Όπως μαθαίνει η στήλη,
αυτή η διαπίστωση βρίσκει ολοένα και πε-
ρισσότερο έδαφος εντός του ΔΗΚΟ, έστω κι
αν δεν συζητείται επίσημα. 

••••
Είναι για τα ΜΕΔ;
Πάντως, η χορηγία των €70 εκατ. από το
κράτος στο ΓεΣΥ, σύμφωνα με κάποιον που
ξέρει το παρασκήνιο είναι για να καλυ-
φθούν Μη Εξυπηρετούμενα των ιδιωτικών
νοσηλευτηρίων. Θυμάμαι το ρώτησε αυτό ο
Χρύσανθος Τσουρούλης τον πρόεδρο του
Συνδέσμου των ιδιωτικών νοσηλευτηρίων
τον δρα Καδή. Η απάντηση που άκουσα ήταν
κάτι σαν ήπιο σαρδάμ, πράγμα που ενέτεινε
τις σχετικές υποψίες μου. Λέτε ρε να βά-
λουν τους φορολογούμενους να τα πληρώ-
σουν κι εκείνα; Ντροπή δεν είναι;  

••••

Εμφύλια σύρραξη
Αίσθηση προκάλεσε την εβδομάδα που πέ-
ρασε η ευθεία επίθεση του πρώην υπουρ-
γού Υγείας Γιώργου Παμπορίδη στην κυβέρ-
νηση και δη στον υπουργό Εξωτερικών Νίκο
Χριστοδουλίδη για τους χειρισμούς στο Κυ-
πριακό. Αφορμή στάθηκε ρεπορτάζ τηλεο-
πτικού καναλιού που έδειχνε τον υπουργού
Εξωτερικών να επισημαίνει πως η Ε.Ε. έχει
επιτέλους πρωταγωνιστικό ρόλο. Ο Γιώργος
Παμπορίδης το ανήρτησε και κατήγγειλε την
κυβέρνηση για πλήρη άγνοια και προχειρό-
τητα, δεδομένων και των δηλώσεων. Στη συ-
νέχεια αποκαλύφθηκε πως το κανάλι είχε
παραποιήσει τις δηλώσεις του Νίκου Χριστο-
δουλίδη, με τον πρώην υπουργό Υγείας να
ανακαλεί, όταν διαπιστώθηκε το λάθος και
να ξεκαθαρίζει πως το πρόβλημα δεν είναι
προσωπικό. 

••••
Και στο βάθος 2023;
Πέραν του λάθους που έγινε στο εν λόγω
ρεπορτάζ, η αλήθεια είναι πως ο Νίκος Χρι-

στοδουλίδης έχει αρχίσει να δέχεται κριτική
και εκ των έσω. Είτε δικαίως είτε αδίκως,
κατηγορείται από πολλούς ότι καλλιέργησε
αυξημένες προσδοκίες γύρω από τη σημα-
σία των Τριμερών, οι οποίες και διαψεύστη-
καν μετά τις τουρκικές προκλήσεις. Υπάρ-
χουν βεβαίως και οι κύκλοι εντός Προεδρι-
κού που θεωρούν πως οι φίλιες επιθέσεις
γίνονται εξαιτίας του ότι ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης έχει αυξημένες πλέον πιθανότητες να
είναι ο υποψήφιος για την προεδρία το
2023. 

••••
Στην ποδιά της μεσαίας τάξης
Αν όμως κατέβει ο Νίκος Χριστοδουλίδης
υποψήφιος για την προεδρία το 2023, ο
Αβέρωφ Νεοφύτου τι ακριβώς θα κάνει;
Όπως λέγεται στα κομματικά πηγαδάκια θα
ακολουθήσει την πρακτική Αναστασιάδη το
2008, όταν έριξε στη μάχη τον Ιωάννη Κα-
σουλίδη. Με αυτό τον τρόπο, θα φυλάξει δυ-
νάμεις για το 2028. Προς το παρόν πάντως,
ο ίδιος άφησε το γραφείο και γυρίζει τις βιο-
μηχανίες και τις μικρές επιχειρήσεις, διαπι-
στώνοντας πως η μεσαία τάξη έχει συρρι-
κνωθεί. Μάλλον ο Πάφιος πρόεδρος έχει
ξεχάσει ότι κυβερνά τα τελευταία 7 χρόνια.
Τη διαπίστωση αυτή, βέβαια, έσπευσε να
υπογραμμίσει το ΔΗΚΟ, το οποίο από τον
προεκλογικό του 2018, προσπαθεί να μας
πείσει ότι εργάζεται για να διασφαλίσει τα
συμφέροντα της μεσαίας τάξης. 

Μας πιάσανε επ’ αυτοφώρω να περνάμε με κόκκινο... φάκελο! 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

«Μα επαίξαν το 2-2; Άτε, σιορ; Εστείλαν μας άλλο κόκκινο φάκελο; Ποιος τον ακούει τον Νίκαρο!»

Υ πάρχει μια ειρωνεία στα εγκώμια
της συναίνεσης, που ήλθαν ξανά
στη μόδα με την υποψηφιότητα

της κ. Σακελλαροπούλου για την προ-
εδρία, όταν, λίγο προτού προκύψουν
οι ευχάριστες εξελίξεις στο προεδρικό,
εμείς διαφωνούσαμε για το στοιχειώδες
δικαίωμα της ελευθερίας της γνώμης.
Εννοώ την υπόθεση της περιβόητης
αφίσας κατά των αμβλώσεων, που
αναρτήθηκε στο μετρό και κατέβηκε
(με αστραπιαία υπουργικά ανακλαστικά)
μόλις ξέσπασε η κατακραυγή.

Διαφωνώ απολύτως με το μήνυμα
της αφίσας και δεν μπαίνω καν σε
αυτήν τη συζήτηση. Η κατακραυγή
όμως εναντίον της αφίσας ήταν ισο-
πεδωτική και είχε κάτι από ολοκλη-
ρωτισμό. (Και αυτή είναι μία ακόμη
ειρωνεία της υπόθεσης, διότι ο ολο-
κληρωτισμός γίνεται η απάντηση
στον σκοταδισμό και τη δίνουν μάλι-
στα εκείνοι που θεωρούν τους εαυ-
τούς τους κληρονόμους του Διαφω-
τισμού...) Το μήνυμα μπορεί να είναι
εσφαλμένο, ηλίθιο ή κακόβουλο και
η σφοδρή αντίδραση που προκαλεί
μπορεί να είναι δικαιολογημένη.
Δεν μπορεί όμως η δικαιολογημένη
οργή να συμπαρασύρει ένα τόσο
βασικό δικαίωμα όσο η ελευθερία
της έκφρασης γνώμης.

Μέσα στον ορυμαγδό της αγανάκτη-
σης, χάθηκε, ισοπεδώθηκε τελείως,
η διάκριση ανάμεσα στο περιεχόμε-
νο της γνώμης και στο δικαίωμα να
την εκφράζεις: η αποστροφή για το
πρώτο έγινε οδοστρωτήρας και πέ-
ρασε πάνω από το δεύτερο. Δεν
υπάρχουν νόμοι που ορίζουν το πε-
ριεχόμενο της γνώμης, ούτε νομική
υποχρέωση να ταυτίζεται η γνώμη
που εκφράζεις με την όποια αλή-
θεια. Αυτό που υπάρχει είναι νόμοι
για τυχόν βλάβες που ενδέχεται να

προκληθούν στην κοινωνία από την
έκφραση της γνώμης. Αν τα υποτι-
θέμενα  επιστημονικά στοιχεία της
αφίσας για τις αμβλώσεις είναι ψευ-
δή, πηγαίνεις κατευθείαν στη Δι-
καιοσύνη. Υπάρχουν τα δικαστικά
μέσα ώστε να παύσει η δημόσια με-
τάδοση ενός επικίνδυνου μηνύμα-
τος.

Αν κάνουμε την υπόθεση ότι το
ψεύδος της αφίσας ήταν σκόπιμο
και δόλιο, ίσως θα μπορούσε κάποι-
ος να σκεφθεί ότι, τέλος πάντων,

μήπως αξίζει να κάνει τα στραβά μά-
τια αν δεν έγινε τυπικά σεβαστό το
δικαίωμα στην ελευθερία της γνώ-
μης. Αλλά ποιοι το αποφασίζουν αυ-
τό; Οπωσδήποτε όχι δημοσιογραφι-
κές στήλες, όπως τούτη εδώ;

Ας υποθέσουμε ότι ο οποιοσδήποτε
αφελής (και μιλώ υποθετικά, δεν
αναφέρομαι στις οργανώσεις της
συγκεκριμένης αφίσας) πιστέψει
για τους λάθος λόγους ότι οι αμβλώ-
σεις πρέπει να απαγορευθούν και,
επειδή κρίνει ότι η πεποίθησή του

αυτή αφορά το καλό της ανθρωπό-
τητας, αποφασίζει να μεταδώσει
στον κόσμο το μήνυμά του· δεν έχει
το δικαίωμα να το κάνει;

Και δεν έχει το δικαίωμα, επειδή
εμείς οι υπόλοιποι ή, εν πάση περι-
πτώσει, οι περισσότεροι ξέρουμε
ότι είναι αφελής, ότι η πεποίθησή
του είναι εσφαλμένη και ότι βασίζε-
ται σε λάθος στοιχεία; Από τη στιγμή
που η ελευθερία της όποιας γνώμης
εξαρτάται από τον βαθμό της απο-
δοχής ή της απόρριψής της από το

κοινό, αυτό παύει να είναι ελεύθερη
κοινωνία. Είναι φοιτητικό αμφιθέα-
τρο του 1980, όπου οι πιο πολλοί και
οι πιο θορυβώδεις κερδίζουν.

Αυτή είναι, βέβαια, η θέα από ψηλά.
Υποθέτω ότι από την οπτική γωνία
του υπουργού Μεταφορών, ο οποί-
ος έσπευσε να διατάξει την εξαφά-
νιση της αφίσας, η εικόνα είναι πολύ
διαφορετική. Ωραίες οι θεωρίες,
αλλά είναι οι πρώτες που την πλη-
ρώνουν στην επαφή με την πρακτι-
κή πολιτική. Κι αν η δικαστική οδός

έπαιρνε μερικές ημέρες, με την
αφίσα στο μεταξύ να παραμένει,
μαζί με τον θόρυβο του Τύπου και
της αντιπολίτευσης, τι θα έκανε; Θα
χρεωνόταν το πολιτικό κόστος; Θα
έμπλεκε σε έναν κυκεώνα εξηγήσε-
ων και συζητήσεων, από τον οποίο
ούτε ο ίδιος ούτε η κυβέρνηση
επρόκειτο να βγουν κερδισμένοι;
που δεν θα τις άκουγε κανείς; Αφή-
στε, δε, ότι θα ανέκυπτε και ευθύνη,
σε κάποιο βαθμό του υπουργείου:
Δεν κοιτάζει κανείς τι λέει μια αφίσα
που αναρτάται στο μετρό, επειδή
φέρει την έγκριση της Αρχιεπισκο-
πής; Και αν στο μετρό αδιαφορούν,
το υπουργείο δεν έχει κάποια μικρή,
πολιτική ευθύνη;

Σε τέτοιες συνθήκες, το δίλημμα το
κερδίζει πάντα ο Μακιαβέλι· και
όποιος δεν έχει έτοιμη την απάντη-
ση και βρίσκεται στην πολιτική καλά
θα κάνει να αρχίσει να κοιτάζει για
καμιά άλλη δουλειά, τώρα που έχει
ακόμη τις γνωριμίες. Ποιος νοιάζε-
ται για το δικαίωμα κάποιων περι-
θωριακών, όταν η πλειοψηφία δυ-
σαρεστείται και φωνάζει; Αυτό συ-
νέβη στην περίπτωση της περιβόη-
της αφίσας. Μόνο που το δικαίωμα
δεν είναι των περιθωριακών που
συμβαίνει να το ασκούν εκείνη τη
στιγμή, είναι όλων εξίσου. Είναι και
εκείνων που το αρνούνται στους λί-
γους.

Σίγουρα έχουμε κάνει προόδους τα
τελευταία σαράντα χρόνια, παρά τη
χρεοκοπία. Ωστόσο, το φοιτητικό
αμφιθέατρο βρίσκεται πάντα εδώ
και το ζήτημα της ελευθερίας της
γνώμης μένει ανοικτό προς συζή-
τηση...

Η ελευθερία της γνώμης στο αμφιθέατρο
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
NIKOΣ ΑΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ

Πρόεδρος Αναστασιάδης: Δεν θα ανε-
χτούμε να αμαυρώνουν κάποια εγκλη-
ματικά στοιχεία το όνομα του κυπρια-
κού ποδοσφαίρου. 



Την ώρα που η Αθήνα διαβεβαίωνε
με δηλώσεις άλλοτε του Έλληνα
πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσο-
τάκη και άλλοτε μέσω αυστηρών
μηνυμάτων του Έλληνα υπουργού
Εξωτερικών Νίκου Δένδια πως η

Τουρκία με τη στάση της οδηγείται στην απομό-
νωση, ο Τούρκος πρόεδρος αποχωρούσε ικανο-
ποιημένος από τη Μόσχα. Είχε επισκεφθεί τη
Ρωσία για να υπογράψει τη συμφωνία για τη λει-
τουργία του αγωγού που θα μεταφέρει φυσικό
αέριο από τη Ρωσία στην Τουρκία, τον TurkStream,
και στη συνέχεια είχε συνάντηση με τον Ρώσο
πρόεδρο Βλαδιμίρ Πούτιν ούτως ώστε να συζη-
τήσουν τα όσα συμβαίνουν στη Λιβύη και για
πολλούς να μοιράσουν την τράπουλα στην περιοχή. 

Ακολούθησε η συνάντηση Ερντογάν με τον
Ιταλό πρωθυπουργό Τζιουζέπε Κόντε σε καλό –
όπως καταγράφηκε– κλίμα, αλλά και η επίσκεψη
του προέδρου του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Σαρλ
Μισέλ στην Κωνσταντινούπολη. Τις επόμενες
μέρες, μάλιστα, αναμένεται επίσκεψη της Γερ-
μανίδας καγκελαρίου Άγκελα Μέρκελ στην Άγκυρα,
ενώ σήμερα ο Ερντογάν θα συμμετέχει στη διά-
σκεψη στο Βερολίνο. Διάσκεψη από την οποία
η Λευκωσία και το κυριότερο η Αθήνα θα λείπουν.
Και όσο η λίστα των προσκεκλημένων διαμορ-
φωνόταν, οι δύο χώρες περιορίζονταν στο να
υπογράψουν μεταξύ τους μνημόνιο συνεργασίας,
που θα ενίσχυε τον συντονισμό τους. 

Κάθε άλλο από απομονωμένη θα μπορούσε
να χαρακτηριστεί η Τουρκία. Σε τέτοιο σημείο
που οι εκτιμήσεις και οι δηλώσεις μας δεν είναι
απλώς θλιβερές, αλλά εκτός πραγματικότητας.
Και σε αυτό το σημείο θα μπορούσαμε να πούμε
πολλά για την κακή κρίση και την επιπολαιότητά
μας. Μία πολιτική που κτίζεται σε ψευδαισθήσεις
και συναισθηματικές εναλλαγές. Που άλλοτε πα-
νηγυρίζουμε πως η Κύπρος γίνεται μεγάλος
παίκτης στην περιοχή. Που διαμηνύουμε πως οι
Τριμερείς δημιουργούν τόξα, αβύθιστα αεροπλα-
νοφόρα και διασφαλίζουν την ΑΟΖ. Που μπορούμε
να πονέσουμε την Τουρκία μέσω μέτρων. Και
όταν όλα αυτά καταρρέουν σαν χάρτινος πύργος
κάνουμε τατσιλίκια για την κακή μας τύχη και
κλαψουρίζουμε για το ότι αδικούμαστε από τα
μεγάλα συμφέροντα.

Θα μπορούσαμε να πούμε πολλά. Για την απου-
σία πλάνου, την απουσία συνοχής και την έλλειψη
οράματος. Για την πολιτική που βασίζεται στην
εσωτερική κατανάλωση και στην επικοινωνιακή
διαχείριση. 

Όσες όμως κι αν είναι οι δικές μας εσωτερικές
αδυναμίες, πλέον τίθεται θέμα και για την ίδια
την Ε.Ε. Γιατί μέτρα που θα πονέσουν την Τουρκία
σίγουρα δεν είδαμε, αλλά αναμέναμε μία πιο συγ-
κροτημένη πολιτική απέναντι στην τουρκική
επιθετικότητα. 

Την ώρα για παράδειγμα που η Τουρκία απει-
λούσε με γεωτρήσεις στην κυπριακή ΑΟΖ και
τα πλοία της περιφέρονταν στην περιοχή, η Ε.Ε.
μασούσε τα λόγια της, μουρμουρίζοντας κάποιες
γλυκανάλατες προειδοποιήσεις. Σήμερα η Τουρκία
βρίσκεται νοτίως του οικοπέδου 8 προς 12 και η
Κυπριακή Δημοκρατία αναμένει ακόμα να λη-
φθούν μέτρα εναντίον της τουρκικής προκλη-
τικότητας. Ούτε μέτρα όμως θα ληφθούν εναντίον
των εταιρειών όπως όλα δείχνουν και πολύ
πιθανόν ούτε εναντίον προσώπων. Κράτη μέλη
της Ε.Ε., μάλιστα, έχουν υποσχεθεί στην Τουρκία
λευκή κόλλα. Και ενώ στις προθέσεις επιβολής
κυρώσεων ήταν το πάγωμα των συναντήσεων
κορυφής Ε.Ε. – Τουρκίας και ο τερματισμός των
επαφών υψηλού επιπέδου των 28 με την Τουρκία,
οι πλείστοι Ευρωπαίοι αξιωματούχοι υπογραμ-
μίζουν την ανάγκη ενίσχυσης του διαλόγου με
την Τουρκία, πραγματοποιώντας συναντήσεις
στην Άγκυρα.

Κινήσεις που δείχνουν πως η Ε.Ε. δεν έχει
συγκεκριμένο πλάνο έναντι στην τουρκική προ-
κλητικότητα. Κάθε κράτος μέλος πρέπει να δια-
σφαλίσει άλλωστε τα δικά του συμφέροντα. Όμως
όσο η κρίση κλιμακώνεται στη Μέση Ανατολή
και όσο η τουρκική προκλητικότητα ενισχύεται,
η Ε.Ε. δεν έχει πλέον την ευχέρεια να αποτελεί
έρμαιο των εξελίξεων. Η απάθεια με την οποία
παρακολουθεί τις εξελίξεις μπορεί να δικαιολογείτο
στο παρελθόν. Σήμερα όμως; Όσα διαδραματί-
ζονται δεν επηρεάζουν πλέον μόνο την Κύπρο
ή την Ελλάδα, αλλά απειλούν κάθε κράτος μέλος
ξεχωριστά. Και σε αυτό ακριβώς το σημείο θα
πρέπει να γίνει αντιληπτό πως μόνο με τη στε-
νότερη συνεργασία θα ενισχυθεί η ασφάλεια των
κρατών μελών. 

Η παρούσα συγκυρία αποτελεί την τελευταία
ευκαιρία της Ε.Ε. να καταστεί από απλός παρα-
τηρητής, πρωταγωνιστής των εξελίξεων. Διαφο-
ρετικά ο εφησυχασμός της δεν την αποδυναμώνει
απλώς διχάζοντας τα κράτη μέλη που την απο-
τελούν, τη θέτει σε διπλωματική ομηρία και την
καθιστά τελικά, κατά τραγική ιστορική ειρωνεία,
τον μεγάλο ασθενή στη διπλωματική σκακιέρα. 

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Ο μεγάλος ασθενής…

economidoum@kathimerini.com.cy
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Η μετατροπή της Κύπρου σε διεθνές κέντρο
παροχής εκπαιδευτικών υπηρεσιών υπήρξε,
διαχρονικά, περισσότερο σύνθημα παρά συγ-
κεκριμένος και υλοποιήσιμος στόχος. Τα τε-
λευταία χρόνια έχει μετατραπεί σε πραγματι-
κότητα. Και το σημαντικότερο είναι ότι οι προ-

οπτικές περαιτέρω ανάπτυξης της πανεπιστημιακής εκπαί-
δευσης στη χώρα μας παραμένουν εξαιρετικά ευοίωνες. 

Ίσως δεν είναι ευρύτατα γνωστό ότι ο αριθμός των ξένων
φοιτητών, από το 2012 μέχρι σήμερα, έχει σχεδόν πεντα-
πλασιαστεί και ανέρχεται στις 32 χιλιάδες. Στις 10 χιλιάδες
ανέρχονται οι θέσεις εργασίας σε αυτό τον τομέα, ενώ η
συμβολή της πανεπιστημιακής εκπαίδευσης στην οικονομία
υπερβαίνει το 1 δισ. Είναι δηλαδή ανάλογος σε βαρύτητα
με τον επίσης σημαντικό τομέα της ναυτιλίας. Η δυναμική
ανάκαμψη της κυπριακής οικονομία τα τελευταία χρόνια
οφείλεται, σε ένα μεγάλο βαθμό, στην ανάπτυξη των πανε-
πιστημίων μας. Η Λευκωσία, στην οποία εδρεύει το Πανε-
πιστήμιο Κύπρου, το Ανοικτό Πανεπιστήμιο και τρία μεγάλα
ιδιωτικά πανεπιστήμια, έχει μετατραπεί σε μια δυναμική
πανεπιστημιούπολη, με θετικό αντίκτυπο σε όλες σχεδόν
τις μορφές οικονομικής δραστηριότητας. Από τον τομέα των
ακινήτων, μέχρι την εστίαση. Το ΤΕΠΑΚ έχει τον ίδιο θετικό
αντίκτυπο στη Λεμεσό, ενώ ιδιωτικά πανεπιστήμια λειτουργούν
στη Λάρνακα και την Πάφο. Η άνοδος των ιδιωτικών πανε-
πιστημίων τα τελευταία χρόνια υπήρξε πραγματικά εντυ-
πωσιακή. Τα ιδιωτικά πανεπιστήμια έχουν καταφέρει να
προσελκύσουν σημαντικές ξένες επενδύσεις, έχουν ποιοτικά
αναβαθμιστεί και έχουν προσελκύσει τη μερίδα του λέοντος
σε σχέση με τους ξένους φοιτητές. Για παράδειγμα, στην
ιατρική σχολή ιδιωτικού πανεπιστημίου στη Λευκωσία, που
είναι μάλιστα συμβεβλημένη με ιατρική σχολή του Λονδίνου,
φοιτούν σχεδόν 600 φοιτητές, από τους οποίους το 95% είναι
ξένοι, προερχόμενοι κυρίως από τις Ηνωμένες Πολιτείες, το
Ισραήλ και τις χώρες της Ευρώπης.

Εξίσου θετική είναι η πορεία και η πρόοδος των δημοσίων
πανεπιστημίων. Το Πανεπιστήμιο Κύπρου έχει μετατραπεί
σε πραγματικό στολίδι, σημαντικές επενδύσεις ξεκινούν και
στο ΤΕΠΑΚ, ενώ και τα δύο καταγράφουν πολύ ικανοποιητικές
ακαδημαϊκές επιδόσεις. Πέραν από τον άμεσο οικονομικό
αντίκτυπο, προκύπτει εξίσου σημαντικό έμμεσο όφελος.
Μέσω της ανάπτυξης της πανεπιστημιακής εκπαίδευσης
είναι, κυρίως, που θα επιτευχθεί η διεύρυνση της παραγωγικής
βάσης της κυπριακής οικονομίας και η μετάβαση σε μια οι-
κονομία της γνώσης. Είναι τομέας βιώσιμος, που δεν επιβαρύνει
ιδιαίτερα το περιβάλλον. Και μπορεί, μέσω της ερευνητικής
δραστηριότητας, να υποστηρίξει την σωστή και καινοτόμο
ανάπτυξη σειράς άλλων τομέων της οικονομίας.

Με λίγα λόγια, η πανεπιστημιακή εκπαίδευση είναι τομέας
στον οποίο πρέπει να εστιάσουμε. Η κυβέρνηση ήδη στηρίζει
αποφασιστικά την ανάπτυξη και λειτουργία των δημοσίων
πανεπιστημίων, με ετήσιες χορηγίες που υπερβαίνουν τα
150 εκατ. τον χρόνο. Οι μεγαλύτερες δημόσιες επενδύσεις
τα τελευταία χρόνια, ακόμη και στα δύσκολα χρόνια της
κρίσης, προγραμματίστηκαν, έγιναν και συνεχίζουν να
γίνονται στα δημόσια πανεπιστήμιά μας. 

Η κυβέρνηση έχει επίσης καταρτήσει πλαίσιο στήριξης
της περαιτέρω ανάπτυξης των ιδιωτικών πανεπιστημίων,
το οποίο βασικά επιδιώκει να άρει στρεβλώσεις και εμπόδια
που δυστυχώς υπάρχουν. Περιλαμβάνει, μεταξύ άλλων, ρυθ-
μίσεις για τη μετανάστευση, την απασχόληση, τη φορολογία
και την πολεοδομία. Περιλαμβάνει επίσης πλάνο για τη
διεθνή προώθηση των πανεπιστημίων μας. 

Σχετική είναι και η ευρύτερη πολιτική για την έρευνα και
την καινοτομία που έχει καταρτιστεί τα τελευταία χρόνια,
αλλά και οι πρωτοβουλίες, νομοθετικές και άλλες, για τη δια-
σύνδεση της πανεπιστημιακής εκπαίδευσης με τις επιχειρήσεις
και την οικονομία. 

Αυτό το πλαίσιο πολιτικής πρέπει να εφαρμοστεί. Κανένα
γραφειοκρατικό κώλυμα και καμία κοντόφθαλμη προσέγγιση
δεν πρέπει να ανακόψει αυτή την πορεία ανάπτυξης. Τα
πολύ σημαντικά αποτελέσματα των τελευταίων ετών πρέπει
να καθοδηγήσουν τα επόμενα μας βήματα. Επειδή επιβε-
βαιώνουν έμπρακτα ότι εκεί που η ιδιωτική πρωτοβουλία
και η κυβερνητική πολιτική λειτουργήσουν με τρόπο συν-
τονισμένο, το αποτέλεσμα είναι διασφαλισμένο. Αυτός
ακριβώς πρέπει να είναι ο ρόλος της πολιτικής. Μιας πολιτικής
που δεν περιορίζεσαι σε ατάκες και συνθήματα, που δεν χα-
ρακτηρίζεται από δογματισμούς αλλά που είναι ευθυγραμ-
μισμένη με τις τάσεις της εποχής και η οποία στηρίζει τις
προσπάθειες των παραγωγικών δυνάμεων. 

Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗ.ΣΥ.

Aνοδος κυπριακών
πανεπιστημίων

ΑΡΘΡΟ / Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Είναι να απορεί κανείς. Ο δήμαρχος και
το Δημοτικό Συμβούλιο Λευκωσίας
απουσιάζουν όλοι μαζί κάπου στο εξω-
τερικό και δεν το πήρα χαμπάρι; Έχουν
άραγε πάει κρουαζιέρα σε εξωτικά νησιά
για να πάρουν ιδέες για την δεντροφύ-

τευση της πλατείας; Ή μήπως έχουν πάει εκδρομή
στα χιόνια για να ξεσκάσουν οι άνθρωποι και έτυχαν
αποκλεισμού σε μέρος όπου δεν υπάρχει σύνδεση
με τον έξω κόσμο; Μόνο αν έχει συμβεί κάτι τέτοιο
μπορεί να δικαιολογήσει την προκλητική σιγή ιχθύος
που τηρούν σε ό,τι αφορά το καυτό θέμα της μετα-
τροπής του Εθνολογικού μουσείου (βλέπε Αρχοντικό
Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου) σε εκκλησιαστικό. Διότι
μέχρι την ώρα τουλάχιστον που γραφόταν αυτή η
στήλη κανένας από το Δημαρχείο Λευκωσίας δεν
είπε κάτι σχετικά, ούτε ο δήμαρχος, ούτε τα μέλη
του Δημοτικού Συμβουλίου.

Ούτε μια ανακοίνωση έτσι για να τηρούνται, αν
μη τι άλλο, τα προσχήματα. Τίποτα. Κι αν τυχόν μέχρι
να δημοσιευτεί αυτή η στήλη προκύψει τελικά μια
ανακοίνωση (κατόπιν εορτής) και πάλι δεν θα δικαιο-
λογεί τις μέρες σιωπής τους, αλλά θα αποτελεί μια
καθυστερημένη αντίδραση, η οποία θα εντείνει ακόμη
περισσότερο τα ερωτηματικά της αδράνειάς τους.
Διότι αν πρέπει πρώτα να εγείρει κάποιος το ερώτημα
στα ΜΜΕ είτε με τη μορφή επίκρισης, είτε με τη
μορφή απλής απορίας για να αντιδράσει ο Δήμος
Λευκωσίας σε ένα θέμα για το οποίο πρώτος θα έπρεπε
να πάρει θέση, τότε αντιλαμβάνεστε ότι υπάρχει σο-
βαρό πρόβλημα. Το Εθνολογικό Μουσείο βρίσκεται
στην καρδιά της παλιάς πόλης και αποτελεί ένα από
τα πιο σημαντικά ιστορικά της μνημεία. Και όταν ο
αρχιεπίσκοπος ξυπνά μια μέρα και αποφασίσει ετσι-
θελικά ότι δεν το χρειάζεται πλέον ούτε η πόλη, ούτε
και η ιστορία μας και ως εκ τούτου προτίθεται να το
μετατρέψει σε Εκκλησιαστικό, τότε οφείλει ο Δήμος
Λευκωσίας να πάρει θέση και όχι να κάνει την πάπια.
Όπως οφείλει να πάρει θέση και για τις άλλες «επε-
κτατικές» βλέψεις του αχαρακτήριστου (σε όλα τα
επίπεδα) αρχιεπισκόπου οι οποίες «καταργούν» ιστο-
ρικές εκκλησίες, όπως του Αγίου Ιωάννη και του
Αγίου Αντωνίου, διότι πλέον με την εκτρωματική
ανέγερση του μεγαλεπήβολου Καθεδρικού, δεν τις
χρειάζεται ο προκαθήμενός μας.

Και δεν φτάνει που οι πολιτικοί σιωπούν και «προ-
σκυνούν» την κάθε ασυνάρτητη σκέψη και δράση
του προκαθήμενου προκειμένου να διατηρήσουν την
όποια «ευλογημένη» σχέση έχουν μαζί του, έρχεται
τώρα και ο Δήμος Λευκωσίας να νίπτει τας χείρας
του, ενώ θα έπρεπε να ήταν αυτός που θα κρατούσε
ένα αντίβαρο λογικής στην έλλειψη σεβασμού τόσο
στον χαρακτήρα όσο και στην ιστορία αυτής της
πόλης. Και πόσω μάλλον όταν έχουν κινητοποιηθεί
οργανώσεις, έχουν δημιουργηθεί πλατφόρμες πολιτών
ώστε να συλλεχθούν υπογραφές υπεράσπισης της
διατήρησης του ιστορικού αυτού μνημείου, όταν
έχουν κυκλοφορήσει ανακοινώσεις από συνδέσμους
αρχαιολόγων, ξεναγών κτλ. και γενικά όταν έχει
υπάρξει τόση έντονη δραστηριοποίηση αντίδρασης
στα «ετσιθελικά» πλάνα του αρχιεπισκόπου. Τι ακριβώς
δυσκολεύει τον δήμαρχο και τους δημοτικούς συμ-
βούλους να τοποθετηθούν; Κι αν υπάρχει κάτι που
δεν το γνωρίζει ο άμοιρος πολίτης και δημότης τότε
γιατί δεν μπαίνουν στον κόπο να μας το πουν ώστε
να ξέρουμε την κρύβεται πίσω από την απαράδεκτη
σιωπή τους; Αν ένας δήμαρχος και δη της πρωτεύουσας
και ένα Δημοτικό Συμβούλιο δεν μπορούν να τοπο-
θετηθούν ξεκάθαρα για ένα τόσο σημαντικό για την
πόλη ζήτημα, αν δεν μπορούν να τοποθετηθούν για
την αλλοίωση του χαρακτήρα του ιστορικού κέντρου
από έναν καθεδρικό ναό, ο οποίος ούτε συνάδει ούτε
και έχει καμία άλλη χρησιμότητα πέραν της μεγαλο-
μανίας του προκαθήμενου, αν δεν μπορούν να τοπο-
θετηθούν απέναντι στις εξαγγελίες του αρχιεπισκόπου
για δημιουργία αλυσίδας (λες και πρόκειται για φαστ
φουντ) εκκλησιαστικών μουσείων περιμετρικά της
αρχιεπισκοπής, τότε για ποιο ζήτημα εν τέλει μπορούν
να τοποθετηθούν υπερασπιζόμενοι την πόλη και τον
δημότη; Είναι πραγματικά για να απορεί κανείς. Και
το πιο πιθανόν είναι ότι θα μας μείνει η απορία. 

Ο Δήμος Λευκωσίας
απουσιάζει;

AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Η τελειότητα στο σύμ-
παν σίγουρα δεν θα
μπορούσε να αφήσει
τον πλανήτη, χωρίς
συστήματα αυτοπρο-
στασίας και χωρίς δυ-

νατότητες ανανέωσης της φύσης,
όσες «βλακείες» και αν κάνει το
ατέλειωτο μυαλό του ανθρώπου.
Μετά την τραγωδία στο Τσερνομπίλ
και τη διαρροή της θανατηφόρας
ραδιενέργειας, μία από τις ισχυρό-
τερες φυσικές δυνάμεις, οι οποίες
συνέβαλαν καθοριστικά στην αν-
τιμετώπισης της μόλυνσης, ήταν
τα μανιτάρια. Οι «μαγικοί» αυτοί
μύκητες έχουν τη δυνατότητα να
απορροφούν τα βαρέα μέταλλα και
άλλα συστατικά, επικίνδυνα για
τον άνθρωπο και την φύση. 

Ο Ιάσωνας Χατζηγεωργίου, για-

τρός στο επάγγελμα και μερακλής
των μανιταριών, πριν από μερικές
ημέρες σε διάλεξη για τα μανιτάρια,
στην Πολιτιστική Κίνηση «Επί Σκη-
νής» Αγλαντζιάς, ανέφερε ότι στα
σκουπίδια, όπου υπάρχουν μανι-
τάρια, δεν υπάρχει δυσοσμία. Φαν-
ταστείτε τι θα μπορούσε να συμβεί
στα περίφημα οικιακά συστήματα
κομποστοποίησης φρούτων, λα-
χανικών και άλλων οργανικών ει-
δών, αν τοποθετούνταν μανιτάρια.
Σίγουρα η δυσοσμία θα εξαφανι-
ζόταν και ίσως θα ήταν και καλύ-
τερη η ποιότητα της κοπριάς, η
οποία παράγεται. Ο Ιάσωνας απο-
κάλυψε και τις ανομολόγητες χαρές
των «κυνηγών» μανιταριών, όταν
καεί ένα δάσος. Ο χώρος, με μαγικό
τρόπο γεμίζει με μανιτάρια, τα
οποία καθαρίζουν και τον χώρο και

προσφέρουν το εκλεκτό τους έδε-
σμα τους «μανιταρόφιλους». 

Ο σπουδαίος Ιάσωνας, επικα-
λούμενος επιστημονικές έρευνες
και προβάλλοντας ντοκιμαντέρ του
BBC για τα μανιτάρια, ανέφερε ότι
υπάρχουν 1,5 εκατ. είδη μανιτα-
ριών. Αναφέρθηκε στα θανατηφόρα
μανιτάρια, αλλά και στα μανιτάρια
τα οποία έχουν ψυχοτρόπες και
παραισθησιογόνες ουσίες, δηλαδή
είναι είδη ναρκωτικών. Σύμφωνα
με κάποιες μελέτες, στα Ελευσίνια
Μυστήρια, γινόταν χρήση κάποιου
κοκτέιλ από μανιτάρια από τους
μυημένους, για να έχουν τις κα-
τάλληλες εμπειρίες. Ο πάντα χον-
τρός και πάντα χαμογελαστός Βού-
δας, λέγεται ότι πέθανε από παραι-
σθησιογόνα μανιτάρια. Οι διαβόη-
τες μάγισσες του Σάλεμ, λέγεται

ότι χρησιμοποιούσαν τις ψυχοτρό-
πες ουσίες μανιταριών. Για την
ιστορία, ένα ολόκληρο χωριό, το
Σάλεμ της Μασαχουσέτης, εκτε-
λέστηκε το 1692, λόγω μαγείας. 

Εκπληκτικές είναι και οι πρό-
σφατες επιστημονικές ανακαλύψεις,
για τον τρόπο με τον οποίο επικοι-
νωνούν στη φύση τα μανιτάρια.
Θυμίζουν, λένε οι επιστήμονες, τα
νευρικά δίκτυα στον εγκέφαλο του
ανθρώπου. Τα μανιτάρια, εδώ και
δισεκατομμύρια χρόνια, δημιουρ-
γούν τεράστιες σε μήκος υπόγειες
ρίζες και επικοινωνούν μεταξύ τους.
Είναι χαρακτηριστική η ρήση κά-
ποιων επιστημόνων, ότι οι μύκητες
δημιούργησαν το πρώτο διαδίκτυο
για φυτά. Με τον τρόπο αυτό, κα-
τορθώνουν να έχουν έγκαιρες πλη-
ροφορίες για τους «εχθρούς» τους

και να προστατεύονται από κάθε
απειλή. Ειδικότερα μπορούν και
βοηθούν τους «γείτονες» τους, με
θρεπτικά συστατικά ή «σαμποτά-
ρουν» ανεπιθύμητα φυτά, με την
εξάπλωση τοξικών χημικών ουσιών,
μέσω του δικτύου. Με άλλα λόγια
αποτελούν μια καλά προστατευό-
μενη κοινότητα, με προηγμένα συ-
στήματα επικοινωνίας.

Η Κύπρος είναι πολύ πλούσια
σε είδη μανιταριών και μια καλή
ιδέα θα ήταν να αρχίσουν επιστη-
μονικές μελέτες για τις ιδιότητες
των μανιταριών. Μπορεί τα μανι-
τάρια να αποδειχθούν ένας καλά
κρυμμένος θησαυρός, στον χώρο
της ιατρικής, αλλά και στον χώρο
της ανακύκλωσης. Ακόμη ίσως ξέ-
ρουν κάτι παραπάνω, αυτοί οι οποί-
οι ανεβοκατεβαίνουν βουνά για να

βρουν μανιτάρια, αυτοί οι οποίοι
εκπαιδεύουν σκύλους για εντοπισμό
των λιχουδιών και όλοι αυτοί οι
οποίοι θεωρούν πάθος της ζωής
τους, τον εντοπισμό μανιταριών.
Και στο τέλος της ημέρας, τι ση-
μασία έχουν οι επιστημονικές ανα-
καλύψεις, μπροστά από μια μυρω-
δάτη αχνιστή μανιταρόσουπα,
μπροστά από ένα λαχταριστό μα-
νιτάρι στα κάρβουνα ή ακόμη από
ένα μεζέ με μανιτάρια, όπως ξέρουν
πολύ καλά να φτιάχνουν, δεκάδες
ταβερνιάρηδες. Είτε έτσι, είτε αλ-
λιώς, το κυνήγι μανιταριών είναι
μαγικό, όση μαγεία και αν κρύβεται
στο εσωτερικό τους. Και σίγουρα
μαγική είναι η απόλαυση των μα-
νιταριών για τους καλοφαγάδες. 

Η μαγεία των μανιταριών
ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

Ο Λούθερ και η Έμπερ βοηθούν στο ξετύλιγμα του κόκκινου χαλιού για τα 26α βραβεία Screen Actors
Guild Awards, που πραγματοποιούνται σήμερα 19 Ιανουαρίου στο Λος Άντζελες. 
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Εάν, ο μη γένοιτο, κά-
ποτε γραφτεί η ιστορία
για το πώς οι ηγέτες
των χωρών της Ευρω-
παϊκής Ενωσης απεμ-
πόλησαν τη συλλογική

τους δύναμη, πώς ενίσχυσαν τους
εχθρούς τους και παρέδωσαν τους
λαούς τους στη ζούγκλα ενός κόσμου
χωρίς κανόνες, η σημερινή «διάσκε-
ψη του Βερολίνου» θα χρήζει ιδιαί-
τερης μνείας. Πέρα από τον αδικαιο-
λόγητο αποκλεισμό της Ελλάδας
από την προσπάθεια ειρήνευσης
της γειτονικής Λιβύης, η διάσκεψη
διατρέχει τον κίνδυνο να αποτελέσει
σταθμό στην υπονόμευση της έν-
νομης τάξης και των ανθρωπιστικών
αξιών που ενέπνευσαν και καθοδή-
γησαν το ευρωπαϊκό εγχείρημα. 

Την ώρα που το διεθνές σύστημα
διακυβέρνησης βάλλεται από παντού
και η Ε.Ε. θα έπρεπε να μάχεται να
το διατηρήσει, η Γερμανία συμβάλλει
στην ενίσχυση της επιρροής της
Τουρκίας και της Ρωσίας, δύο χωρών
που συστηματικά παραβιάζουν το
δίκαιο και διεθνείς συνθήκες. Το ότι
ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν και ο Βλαν-
τιμίρ Πούτιν διατηρούν καλές σχέσεις
με τον Ντόναλντ Τραμπ, ο οποίος

(παρά τις προσπάθειες των υπηρε-
σιών των ΗΠΑ) υπονομεύει και το
διεθνές σύστημα διακυβέρνησης
και την Ε.Ε., όφειλε να είχε προει-
δοποιήσει τους Ευρωπαίους για το
μέγεθος της απειλής.

Οι λόγοι για τους οποίους η Ελ-
λάδα έπρεπε να είναι παρούσα στη
διάσκεψη είναι ουσιαστικοί: γειτο-
νεύει με τη Λιβύη και δεν συμμετείχε
στην κλιμάκωση του πολέμου, έτσι
είναι αξιόπιστος συνομιλητής που
μπορεί να συμβάλει στην ειρήνευση.
Ενεπλάκη μόνο λόγω της παράνομης
και πονηρής συμφωνίας Τρίπολης
- Αγκυρας. Αντιθέτως, η Τουρκία
και η Ρωσία όφειλαν να αποκλει-
στούν ακριβώς λόγω του πρωταγω-
νιστικού ρόλου τους, έχοντας πα-
ραβιάσει το εμπάργκο όπλων που
επέβαλε ο ΟΗΕ. Και όμως, σε πρό-
σφατη συνάντηση με τον Πούτιν
στη Μόσχα, η Αγκελα Μέρκελ εξέ-
φρασε την ελπίδα «οι προσπάθειες
της Ρωσίας και της Τουρκίας να
είναι επιτυχείς». Αναφερόταν στην
εκεχειρία που οι δύο χώρες πρότει-
ναν και η οποία υπερασπιζόταν
πρωτίστως τα τουρκικά συμφέροντα.
Παρά την καταδίκη της συμφωνίας
Τρίπολης - Αγκυρας από το Ευρω-

παϊκό Συμβούλιο, παρά την παρά-
νομη ανάμειξη της Τουρκίας και
της Ρωσίας στον πόλεμο, παρά το
γεγονός ότι και οι δύο έχουν εισβάλει
σε γείτονές τους, η Γερμανία όχι
μόνον δεν τις απομονώνει αλλά τις
ενθαρρύνει στις «ειρηνευτικές» προ-
σπάθειές τους.

Αντί η Ε.Ε. να ενισχύει την ενό-
τητα των χωρών-μελών της, να προ-
βάλλει τις αξίες της και να επιβάλλει
την τάξη στη γειτονιά της, η διά-
σκεψη του Βερολίνου εκπέμπει το
μήνυμα ότι οι ταραχοποιοί δικαιούν-
ται θέση στο τραπέζι των αποφά-
σεων, ενώ οι Ευρωπαίοι δεν είναι
σίγουροι για το τι θέλουν. Σαφώς,
η Ελλάδα (όπως και η Κύπρος) ευ-
θύνεται για την αδυναμία της να
λύνει προβλήματα εγκαίρως (όπως
των ΑΟΖ και της υφαλοκρηπίδας),
με τις κυβερνήσεις της να προτιμούν
τη διαιώνιση των προβλημάτων
από το να υποστούν το πολιτικό
κόστος κάποιου συμβιβασμού. Επί-
σης, μόνο οι Ελληνες μπορούν να
αναδείξουν πόσο θίγονται τα συμ-
φέροντα και η ασφάλειά τους, και
να αποφασίσουν τον βαθμό της εμ-
πλοκής τους στη διένεξη. Ομως, σε
συλλογικό επίπεδο, η Ε.Ε. οφείλει

να προστατεύει τον εαυτό της και
τα μέλη της. Το Brexit, ο απρόβλε-
πτος Τραμπ, οι συνεχείς απειλές
και παρεμβάσεις της Τουρκίας και
της Ρωσίας, το ταραγμένο πολιτικό
και οικονομικό περιβάλλον, απαι-
τούν σχέδιο, συνοχή και αποφασι-
στικότητα. Ηδη βλέπουμε το κόστος
της αδράνειας, της ατολμίας. 

Πριν από έξι χρόνια, μετά την
εισβολή της στην Ουκρανία, η Ρωσία
ήταν παρίας. Σήμερα είναι ρυθμι-
στής σε ζητήματα και περιοχές κρί-
σιμης σημασίας για την Ευρώπη.
Οι λόγοι: η απρόβλεπτη συμπερι-
φορά των ΗΠΑ σε συνδυασμό με
την «αδυναμία» του Τραμπ για τον
Πούτιν, η καταπάτηση του διεθνούς
δίκαιου χωρίς ουσιαστικές συνέ-
πειες, η αδυναμία των Ευρωπαίων,
η συμπαιγνία με την Τουρκία. Ο
Ερντογάν βασίζεται στους ίδιους
παράγοντες για να αναδειχθεί σε
μίνι Πούτιν και να επιβάλει τη θέ-
λησή του στην Ελλάδα και στην
υπόλοιπη Ευρώπη. Ευθύνη της Ελ-
λάδας είναι να αναδείξει την απειλή,
να κινητοποιήσει τους εταίρους,
ώστε η διάσκεψη του Βερολίνου
να καταγραφεί ως στιγμή αφύπνι-
σης, όχι συνθηκολόγησης.

Η διάσκεψη και η απειλή της διάλυσης
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Οι «πολεμικές» ατάκες
είναι επικίνδυνες

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Κατά συνθήκη η κλι-
μάκωση μιας κρίσε-
ως στις σχέσεις της
Αθήνας με την Αγ-
κυρα οδηγεί στη
διαπραγμάτευση,

αφού η παράταση της αντιπαρα-
θέσεως υπάρχει κίνδυνος να οδη-
γήσει σε σύγκρουση στρατιωτική
που ασφαλώς απεύχεται η Ελλάς
και κατά πάσα πιθανότητα η Τουρ-
κία. 

Αυτό συνέβη στην ελληνοτουρ-
κική κρίση του 1987, και επανα-
λήφθηκε στην κρίση των Ιμίων,
τον Ιανουάριο του 1996. Η δια-
φορά είναι ότι οι δύο προαναφερ-
θείσες κρίσεις ήταν διμερείς, ενώ

αντίθετα στην παρούσα, ο αριθμός
των εμπλεκομένων είναι μεγαλύ-
τερος, και το κυριότερο με αλλό-
τρια ή ενίοτε εκ διαμέτρου αντί-
θετα συμφέροντα.

Το πρώτο μείζον θέμα είναι ότι
η συνεργασία Τουρκίας και Ρωσίας
τείνει να προσλάβει πλέον τον
χαρακτήρα εγκαρδίου συνεννοή-
σεως, τουλάχιστον ως προς τις
εξελίξεις στην Εγγύς Ανατολής.
Το πρόβλημα καθίσταται ακόμη
πιο περίπλοκο, καθώς οι σχέσεις
της Ελλάδος με τη Μόσχα, μετά
την πρωθυπουργία του Κώστα
Καραμανλή, διέρχονται περίοδο
αυξανόμενης ψυχρότητος.

Στο παρελθόν, η ενεργός ανά-
μειξη των ΗΠΑ στις υποθέσεις
της Ανατολής είχε εξασφαλίσει
σταθερότητα. Ομως, στις μέρες
μας υπάρχει η εντύπωση περί
σταδιακής απεμπλοκής της Ουά-
σιγκτον από την περιοχή, ασχέτως
εάν αυτό συμβεί και πότε. Ολα
αυτά δημιουργούν τοπίο κινου-
μένης άμμου, όπου Ελλάς αναζητεί
σημείο σταθερότητος.

Η κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη αναζητεί στηρίγματα
στην Ευρωπαϊκή Ενωση, στις ΗΠΑ
και σε χώρες της περιοχής, που
κάθε μία εξ αυτών έχει διαφορε-
τικούς στόχους. Η καγκελάριος
της Γερμανίας Αγκελα Μέρκελ,
που ανέλαβε την πρωτοβουλία
να συγκαλέσει σήμερα στο Βερο-
λίνο Διάσκεψη, επιδιώκει παντί
τρόπω διακοπή των εχθροπραξιών
στη Λιβύη για να αποτρέψει νέο
ανεξέλεγκτο κύμα μεταναστών
και προσφύγων προς την Ευρώπη
και στη χώρα της. Παρόμοιοι είναι
και οι στόχοι της Ιταλίας.

Στόχος των ΗΠΑ είναι να απεμ-
πλέξουν τον εναγκαλισμό της Αγ-
κυρας από τη Μόσχα και να κρα-
τήσουν την Τουρκία εντός του
ευρωατλαντικού συστήματος.
Στόχος της Βρετανίας μετά την
έξοδο από την Ε.Ε. είναι να ενι-
σχύσει κατά το δυνατόν τις σχέ-
σεις της με την Αγκυρα, εκτός
του περιοριστικού πλαισίου της
ευρωπαϊκής πολιτικής. Τέλος, ο
πρόεδρος της Γαλλίας Εμανουέλ
Μακρόν επιδιώκει αντιπαρατιθέ-
μενος με την Τουρκία να αυξήσει
το ειδικό βάρος της χώρας του
εντός της Ε.Ε. αλλά και στην Ανα-
τολική Μεσόγειο, αν και ανάλογες
απόπειρες της Γαλλίας στη Λιβύη
και στη Συρία απέτυχαν οικτρώς.

Ο κ. Μητσοτάκης δίδει την
εσχάτη των μαχών για να ακυρώ-
σει το μνημόνιο Λιβύης και Τουρ-
κίας με το οποίο καθορίστηκαν
εκνόμως θαλάσσιες περιοχές ευ-
θύνης. Αλλά οι παίκτες είναι πολ-
λοί και ο πρόεδρος της Τουρκίας
Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν την πα-
ραμονή της διασκέψεως εξήγγειλε
γεωτρήσεις εντός του έτους στις
περιοχές που έχει συμφωνήσει
με την Τρίπολη και στις οποίες
έχει εντάξει περιοχές που ανήκουν
στην ελληνική ΑΟΖ. Και είναι βέ-
βαιο πως θα το πράξει. Με την
τροπή που έχουν πάρει πλέον τα
πράγματα, μια όποια διαμεσολά-
βηση στην ελληνοτουρκική διέ-
νεξη θα εμπλέξει και Δυνάμεις με
ίδια συμφέροντα, και απρόβλεπτες
συνέπειες. Εχουν κακοφορμίσει
τα προβλήματα με την Τουρκία
έπειτα από τόσες δεκαετίες.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Η επίσκεψη του πρωθυπουργού Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη στην Ουάσιγκτον
(7.1.2020) και η δημόσια συνάντησή
του με τον πρόεδρο των ΗΠΑ Ντό-
ναλντ Τραμπ προκάλεσαν στην Αθή-
να καταιγισμό σχολίων, πολλές τη-
λεοπτικές συζητήσεις «ειδημόνων»,
σωρεία δημοσιευμάτων, γνωμών,
απόψεων. Θα μπορούσε να ισχυρι-
στεί κανείς, όχι αυθαίρετα, ότι κεν-
τρικός άξονας των συζητήσεων και
των σχολίων ήταν: αν εκπροσωπή-
θηκε πειστικά η απαίτηση των Ελ-
λήνων να χαλιναγωγήσει ο πλανη-
τάρχης τις αυθαιρεσίες και την επε-
κτατική αδηφαγία της Τουρκίας του
Ερντογάν.

Η συνάντηση του ιδιότυπου προ-
έδρου με τον νεόκοπο πρωθυπουργό
είχε προγραμματιστεί και οργανωθεί
με τη λογική του θεάματος, όχι με
τη λογική της σύσκεψης. Επρεπε να
είναι ένα (ακόμα) παιχνίδι εντυπώ-
σεων, μέγιστου οπωσδήποτε βελη-
νεκούς. Με αυτή τη λογική του εν-
τυπωσιασμού, θα μπορούσαν ίσως
και να παρακαμφθούν ο πρόεδρος
και ο πρωθυπουργός, να προτιμη-
θούν δυο ακόμα μεγαλύτερα αστέρια
της διεθνούς δημοσιότητας (ναι,
υπάρχουν) – να πουν τηλεγραφικές
ατάκες για την τουρκική αυθαιρεσία
και την ελληνική μειονεξία ο Ελληνας
Γιάννης Αντετοκούνμπο και ο Αμε-
ρικανός ΛεΜπρον Τζέιμς. Αφού η
Ελλάδα αποδέχθηκε να συζητήσει
τη συνέχεια της ιστορικής της ύπαρ-
ξης με τη λογική του θεάματος και
της «ατάκας», λογική των εντυπώ-
σεων, θα ήταν δικαιολογημένο (και
ευφυές) να οδηγήσει, η ίδια, τη λογική
αυτή στα άκρα.

Ομως, ακόμα και με τη λογική
των γηπέδων, τη λογική του εντυ-

πωσιασμού, ο ρόλος τον οποίο ο Ελ-
ληνας πρωθυπουργός επέλεξε να
παίξει, ήταν ο πιο αδιάφορος για το
διεθνές κοινό: ρόλος του μικρού και
αδύναμου που εκλιπαρεί τον ισχυρό
πλανητάρχη να μαλώσει και να χα-
λιναγωγήσει τον αδηφάγο πλεονέκτη
γείτονα των Ελλήνων. Ανάλογες,
στα μάτια της διεθνούς κοινής γνώ-
μης, θα ήταν οι ικεσίες των ελάχι-
στων πια Αβορίγινων (Aboriginal)
της Αυστραλίας ή των Εσκιμώων
της Αλάσκας: όλοι θα θέλαμε να δια-
σωθούν ως γραφικό κατάλοιπο του
παρελθόντος, όμως όλοι γνωρίζουμε
ότι η απορρόφησή τους από τη δυ-
ναμική παγκοσμιότητας του «μον-
τέρνου» είναι αδήριτη νομοτέλεια.

Τα τελευταία σαράντα έξι χρόνια,
η ελληνική εξωτερική πολιτική (με
την ψήφο της περίπου ελληνόφωνης
πια κοινωνίας μας) προσπαθεί να
πείσει τους ισχυρούς του πλανήτη
για τη γεωστρατηγική σπουδαιότη-
τα της χώρας μας. Αλλά αυτή τη
σπουδαιότητα τη διαψεύδει στην
πράξη η εξωτερική και αμυντική
μας πολιτική, όταν χαρίζει στρα-
τηγικές «βάσεις» και παντοδαπές
«διευκολύνσεις» σε Υπερδυνάμεις,
χωρίς το παραμικρό αντάλλαγμα
φίμωσης, έστω, των απειλών υπέ-
ροπλων γειτόνων. Είμαστε κωμικά
ευπώλητοι, η γη μας και οι θάλασσές
μας πάμφθηνο, ευτελές, πορνικό
εμπόρευμα στην ανεξέλεγκτη δια-
χείριση όσων εμπορεύονται τον

πόλεμο και τον τουρισμό. Ο,τι ονο-
μάζουν, όλα τα κράτη, «εθνικό πλού-
το», τον έχουμε πουλήσει σε αετο-
νύχηδες «επενδυτές» και λογαριά-
ζουμε «ανάπτυξη» την προσέλκυση
και άλλων δουλεμπόρων. «Ελάτε
να επενδύσετε», ικετεύουμε τους
πάντες, «ελάτε να μας εξαγοράσετε».
Εχουμε ξεπουλήσει τα αεροδρόμια
και τα λιμάνια μας, το οδικό μας δί-
κτυο, την ηλεκτροδότηση, την τη-
λεφωνία, τα ΜΜΕ, κάθε συγκοινω-
νιακό μέσο, εισάγουμε και χρυσο-
πληρώνουμε τα βασικά είδη δια-
τροφής μας και ταυτόχρονα φθί-
νουμε δημογραφικά βεβαιώνοντας
έμπρακτα ότι δεν πιστεύουμε ότι
αξίζει η ζωή και η συνέχιση της
ζωής σε μια τέτοια χώρα.

Θέλουμε πεισματικά να ξεχνάμε
ότι μέτρο και κριτήριο πολιτισμού,
ανάπτυξης, προόδου μιας κοινωνίας,
είναι το ποσοστό που οι κοινωνικές
ανάγκες υπηρετούνται από κοινω-
νικούς (δημόσιους) λειτουργούς και
όχι από ιδιώτες κερδοσκόπους. Νερό,
θέρμανση, ηλεκτρικό, συλλογή απορ-
ριμμάτων, ταχυδρομεία, συγκοινω-
νίες, παιδεία, ιατρική μέριμνα είναι
κοινωνικά αγαθά – σε μια πολιτι-
σμένη κοινωνία τα παρέχουν κοι-
νωνικοί λειτουργοί, σε πρωτόγονες
συλλογικότητες τα εμπορεύονται
κερδοσκόποι.

Κορδακιζόμαστε ότι δήθεν «κά-
νουμε πολιτική», όταν εκλιπαρούμε
να μας προστατεύσουν από αναιδείς
επιβουλές, ηγέτες και κυβερνήσεις
εξωφρενικής απαιδευσίας, δήθεν
«σύμμαχοι», που ούτε υποψιάστηκαν
ποτέ τη συνύφανση Ιστορίας και
πολιτισμού. Ομως, ακόμα και ένας
ολιγογράμματος «πρόεδρος» Υπερ-
δύναμης θα μπορούσε να αντιληφθεί,

όταν εύπεπτα του εξηγηθεί, ότι αν
λείψει το απομεινάρι του λαού που
σώζει τη συνέχεια της ελληνικής
γλώσσας, έννοιες όπως πόλις, πολι-
τική, πολιτισμός, δημοκρατία, κοι-
νοβούλιο αλλά και λόγος, λογική,
αλήθεια, δίκη, κόσμος, νόμος, και
πολλές ακόμα, ρήτρες θεμελιωδών
πια θεσμών και λειτουργιών του ορ-
γανωμένου συλλογικού βίου, χάνουν
τον νοηματικό δεσμό τους με την
εμπειρική τους προέλευση, γίνονται
κρεμάστρες όπου κρεμάει κανείς
οποιοδήποτε ρούχο.

Είμαστε μια κοινωνία που, ολο-
φάνερα και πεισματικά, δεν θέλει
τη γλώσσα της, δεν θέλει την Ιστορία
της ούτε τον πολιτισμό των προγό-
νων της. Ανεχόμαστε προσχηματικά
την επωνυμία του «Ελληνα», αλλά
η συντριπτική πλειονότητα του πλη-
θυσμού θέλει «να γίνουμε Ευρωπαί-
οι», που στην πράξη σημαίνει: να
γίνουμε Σιγκαπούρη. Οι υπουργοί
μας, ιδίως Παιδείας και Εξωτερικών,
τωρινοί και προγενέστεροι, θα βίω-
ναν την πληρότητα της ευτυχίας,
αν το ελεεινό μας κρατίδιο γινόταν
δεκτό ως πεντηκοστή πρώτη πολι-
τεία των ΗΠΑ!

Οσοι αυτό ανομολόγητα ζητάνε,
δεν είναι σαλεμένοι ούτε αρνησι-
πάτριδες. Είναι λογικά συνεπείς σε
ό,τι λανσάρεται σαν «επιτυχία στη
ζωή» και είναι συναισθηματικά ελευ-
θερωμένοι από «ιδεαλιστικά ταμπού».
Αυτή ακριβώς η λογική συνέπεια
και η ψυχολογική απεξάρτηση εκ-
φράζονται, σε κάθε κυβέρνηση, με
τη στελέχωση ειδικά των υπουργείων
Παιδείας και Εξωτερικών. Και στην
απάθεια με την οποία τα ΜΜΕ κα-
ταπίνουν αυτή την αυτοκτονική
στελέχωση.

Ηδονικοί αυτόχειρες

Εχουμε μπει σε μια
εξαιρετικά δύσκολη
περίοδο στις σχέσεις
μας με την Τουρκία.
Εχουμε παίξει καλά
τα χαρτιά μας ως χώ-

ρα, αλλά η παρτίδα είναι πολύ δύ-
σκολη και απρόβλεπτη. Είναι θε-
τικό ότι στο πηδάλιο θα βρίσκεται
μια στιβαρή στρατιωτική ηγεσία,
που έχει μάθει πολλά από το φιά-
σκο των Ιμίων.

Θα μου επιτραπεί, όμως, να κά-
νω μια έκκληση για τις επόμενες

μέρες και εβδομάδες. Προς τον
πρωθυπουργό, τον αρχηγό της
αξιωματικής αντιπολίτευσης και
όλους εμάς που παίζουμε κάποιο
ρόλο στη διαμόρφωση της κοινής
γνώμης. Οποτε πρωθυπουργός,
αρχηγός αντιπολίτευσης και μέσα
ενημέρωσης έκαναν όλοι μαζί μοι-
ραία λάθη, ο τόπος βρέθηκε αν-
τιμέτωπος με την τέλεια καταιγίδα.
Κλασικό, όχι όμως απαραίτητα
επίκαιρο, ο πόλεμος του 1897.

Τι θα έλεγα στον πρωθυπουργό;
Να μη βλέπει τηλεόραση, να μη
διαβάζει εφημερίδες και σάιτ όταν
χειρίζεται λεπτές και κρίσιμες υπο-
θέσεις. Να μην ανεβάζει τον πήχυ
πάνω από εκεί όπου είναι λογικό
και εφικτό. Και να βεβαιωθεί ότι

τα αρμόδια κυβερνητικά στελέχη
δεν μιλούν παρά μόνον όταν πρέ-
πει. Οι «πολεμικές» ατάκες φέρ-
νουν ίσως σταυρούς, αλλά είναι
επικίνδυνες. Γενικά, όταν μπερ-
δεύεις την εξωτερική με την εσω-
τερική πολιτική χάνεται η μπάλα
και γι’ αυτό χρειάζονται πάντοτε
οι επαγγελματίες σύμβουλοι και
χειριστές, που δουλειά τους δεν
είναι να ζυγίζουν το πολιτικό κό-
στος.

Στον αρχηγό της αντιπολίτευ-
σης θα έλεγα να ρίξει τους τόνους
και να μην οδηγήσει τη χώρα σε
ένα επικίνδυνο σπιράλ με κορώνες
και μαξιμαλιστικές θέσεις. Εντάξει,
μπορεί να έχει δίκιο για κάποιες
υπερβολές σε σχέση με την κριτική
στη συμφωνία των Πρεσπών, αλλά
εδώ το διακύβευμα είναι δραμα-
τικά πιο ζωτικό για τα εθνικά μας
συμφέροντα. Η ανεύθυνη αντι-
πολίτευση στα εξωτερικά θέματα
μπορεί να προκαλέσει τεράστια
ζημιά σε μια κρίσιμη στιγμή. Ο κ.
Τσίπρας έχει μπει σε ένα ολισθηρό
μονοπάτι.

Σε όλους εμάς που ασχολού-
μαστε με την ενημέρωση θα έλεγα
ότι πρέπει να είμαστε πιο ψύχραι-
μοι, να καταλαβαίνουμε και να
εξηγούμε τα προβλήματα χωρίς
υπερβολές και άγνοια βασικών
εννοιών. Θα πρόσθετα δε ότι καλό
είναι να βγάζουμε στον αέρα από-
στρατους στρατιωτικούς που ξέ-
ρουν για τι μιλούν και δεν ονει-
ρεύονται να εκλεγούν βουλευτές
ή να εντυπωσιάσουν το τοπικό
τους καφενείο.

Να το πω αλλιώς: Είναι μια ώρα
ευθύνης για όλους μας και μια
στιγμή που η πατρίδα μπαίνει πά-
νω από σταυρούς προτίμησης,
δημοσκοπήσεις και τηλεθεάσεις.

Είναι πολλοί οι παίκτες

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Οποτε πρωθυπουργός,
αρχηγός αντιπολίτευ-
σης και μέσα ενημέρω-
σης έκαναν όλοι μαζί
μοιραία λάθη, ο τόπος
βρέθηκε αντιμέτωπος
με την τέλεια καταιγίδα.
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Μια όποια διαμεσολά-
βηση στην ελληνοτουρ-
κική διένεξη θα εμπλέ-
ξει και Δυνάμεις με ίδια
συμφέροντα, και απρό-
βλεπτες συνέπειες.
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Αυτοκτονική η λογική
επιλογής των υπουργών.
Γιατί;
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Η τ/κ κοινότητα θα αποφασίσει τον
Απρίλη ποιος θα είναι ο ηγέτης
της για τα επόμενα πέντε χρόνια.

Από το 1983 με τη μορφή της «τδβκ»
άσκησαν την εξουσία οι Ρ. Ντενκτάς, Μ.
Α. Ταλάτ, Ν. Έρογλου και Μ. Ακιντζί. Ο
παλαιός ηγέτης των Τ/κ Ρ. Ντενκτάς τρο-
φοδότησε και αξιοποίησε τις δικοινοτικές
συγκρούσεις, ταυτίστηκε με τις χωριστικές
πολιτικές, συμμάχισε με τις πιο ακραίες
κεμαλικές δυνάμεις στην Τουρκία, κυ-
βέρνησε ως ο Τ/κ Βοναπάρτης, επέδειξε
ικανότητα στη φαύλη διαχείριση των
κοινών για να επιβάλει το «όραμά» του,
τη λύση «δύο κρατών».

Ο Μεχμέλ Αλί Ταλάτ ήταν και παρα-
μένει θιασώτης της επίλυσης. Αξιοποίησε
την απόφαση της Άγκυρας να εκπαρα-
θυρώσει τον Ντενκτάς, ηγήθηκε των
διαδηλώσεων του 2003 και εκπροσώπησε
την τ/κ κοινότητα ως «πρωθυπουργός»
στις διαπραγματεύσεις στο Μπούγκερ-
στοκ. Κέρδισε τις εκλογές το 2005. Λάθη
του ΡΤΚ στην εσωτερική διακυβέρνηση
και του «πρωθυπουργού» Φ. Σογιέρ, μαζί
με την επιφυλακτικότητα του τότε Ε/κ
ηγέτη Δ. Χριστόφια στην υπογραφή μιας
«ενδιάμεσης συμφωνίας» στο Κυπριακό,
άνοιξαν τον δρόμο στον Έρογλου. Το
2010, κέρδισε ο βαθειά συντηρητικός
πολιτικός Ν. Έρογλου, πολιτικός με ντεν-
κτασικής κοπής ιδέες –χαρακτήρισε το
δημοψήφισμα του 2004 «παράνομο»
γιατί «η πρώτη παράγραφός του αφορά
την καταστροφή της τδβκ». Ένας με-
τριοπαθής σοσιαλδημοκράτης, ο Μ. Ακιν-

τζί, άλλαξε τα δεδομένα, κερδίζοντας τις
εκλογές το 2015. 

Για το πλειοψηφικο, προοδευτικό
ρεύμα του οποίου ηγείται ο Μ. Ακιντζί
το κεντρικό ζήτημα παραμένει η δια-
τήρηση της διακριτής τ/κ ταυτότητας:
Κοσμικότητα έναντι θρησκοληψίας.
Διάκριση των εξουσιών έναντι συγκεν-
τρωτισμου. Αυτοτέλεια τόσο απέναντι
στην Τουρκία όσο και απέναντι στους
Ε/κ μέσα από τη λύση της διζωνικής,
δικοινοτικής ομοσπονδίας, διακριτή
ταυτότητα με συνεκτικό δεσμό τον τ/κ
κυπριωτισμο. Στις 26 Απριλίου 2015
εξέφρασε με τον πιο καθαρό τρόπο το
αίτημα της πλειοψηφίας των Τ/κ για
επίλυση, έξοδο από το περιθώριο, συμ-
μετοχή στο σύγχρονο κόσμο, ώστε η
τ/κ κοινότητα να γίνει τμήμα της Ε.Ε.
Ο Μ. Μπουρτζού, εκπρόσωπος του Τ/κ
ηγέτη, λέει στην εφημερίδα «Πολίτης»
στις 3 Αυγούστου 2015 τα πιο κάτω: «Ο
κ. Ακιντζί είναι ένας πολύ τίμιος, δημι-
ουργικός πολιτικός που δουλεύει σκληρά.
Έκανε πολλά θετικά για τους Τ/κ όταν
ήταν δήμαρχος και είναι αυτός που ξε-
κίνησε πρώτος τη συνεργασία μεταξύ
της ε/κ και της τ/κ πλευράς. Είναι σο-
σιαλδημοκράτης. Δεν υπάρχει αμφιβολία
για την ιδεολογική του θέση. Είναι ει-
λικρινής με αυτό που πιστεύει για να
πείσει τους άλλους. Όμως και όταν δεν
πείθονται, επιμένει σε αυτό που πιστεύει.
Όταν είχα πάει στο συνέδριο του ΠΑ-
ΣΟΚ, είχα μια μικρή συνάντηση με τον
Σημίτη και τον Παπανδρέου και ο Ση-

μίτης μού είπε πως η αποστολή ενός
προοδευτικού κόμματος δεν είναι να
ακολουθεί την κοινή γνώμη, αλλά να
δημιουργεί την κοινή γνώμη. Κάνει το
καλύτερο που μπορεί για να πείσει την
κοινή γνώμη και πάντα σέβεται την
απόφασή της».

Σήμερα το σκηνικό έχει διαμορφωθεί
στις κύριες γραμμές του. Ο Μ. Ακιντζί,
ο Ε. Τατάρ (ΚΕΕ), ο Κ. Όζερσαϊ («Κόμμα
του Λαού») ο Τ. Ερχουρμάν (ΡΤΚ), ίσως
και Σ. Σιμπέλ, θεωρούνται οι υποψηφιό-
τητες με το μεγαλύτερο εκτόπισμα. Πα-
ραμένει ως κρίσιμη παράμετρος της δια-
δικασίας το εάν οι Ε. Τατάρ και Κ. Όζερσαϊ
θα τρέξουν ως αυτόνομες προσωπικό-
τητες ή εάν θα αποσυρθεί ο ένας προς
όφελος του άλλου, ή εάν θα συνεργαστούν
στον δεύτερο γύρο. Φαίνεται ότι ενδια-
φέρονται και οι δύο για την κούρσα,
όπως επίσης φαίνεται ότι ο Τ. Ερντογάν
και ο Μ. Τσαβούσογλου ευνοούν τη φόρ-
μουλα «βρείτε τα οι δυο σας», για να
τρέξει μόνο ο Κ. Όζερσαϊ ως η πιο ισχυρή
επιλογή απένταντι στον Μ. Ακιντζί. 

Η Άγκυρα δεν επιθυμεί επανεκλογή
Ακιντζί για τρεις λόγους: Πρώτο, γιατί ο
Μ. Ακιντζί θεωρεί ότι, ανεξάρτητα από
τις στροφές Αναστασιάδη, η ομοσπον-
διακή επιλογή είναι η μόνη λύση που
προσφέρει οφέλη στην τ/κ κοινότητα
και σε όλη την Κύπρο. Δεύτερο, η δημόσια
ρήξη Ακιντζί σχετικά με τις επιλογές
Ερντογάν στη Συρία και, τρίτο, Ερντογάν
και Ακιντζί συγκροτούν δύο διαφορετικές
ιδεολογικές προσεγγίσεις και διαφορε-

τικές προσωπικότητες σε μια σειρά από
ζητήματα (ελευθερία της έκφρασης, ατο-
μικά και συλλογικά δικαιώματα, κράτος
δικαίου, στάση απέναντι στην Ε.Ε.). 

Βέβαιον είναι ότι όποιος υποψήφιος
εμφανίζεται ως ο εκλεκτός της Άγκυρας
δεν έχει τύχη στις εκλογές και αυτό το
γνωρίζει η Άγκυρα. Ήδη ο Κ. Όζερσαϊ
για να μην εμφανίζεται ως ο εκλεκτός
της, άσκησε κριτική στην Άγκυρα για
παρεμβάσεις της στον χώρο των τ/κ
ΜΜΕ. Οι δημοσκοπήσεις δείχνουν ση-
μαντικό προβάδισμα στην υποψηφιό-
τητα Ακιντζί (37%), αλλά, όπως κάθε
αναμέτρηση, και αυτή κρύβει δυσκολίες
και πιθανές ανατροπές. Θα αποκτήσει
δυναμική μια κοινή υποψηφιότητα της
κεντροδεξιάς; Τι θα εκφράσει στην κάλ-
πη η υποψηφιότητα Ερχουρμάν όταν
το ΡΤΚ έχει παραπλήσιες με τον Ακιντζί
ιδέες στο Κυπριακό; Πόσο θα κοστίσει
στον κ. Ακιντζί η πολύ χαμηλή επικοι-
νωνία του με την Άγκυρα; Προσωπικό-
τητες όπως ο Μ. Α. Ταλάτ διερωτούνται
δημόσια, όχι, βέβαια, χωρίς σκοπιμό-
τητες, «μα, πώς θα λύσει ο Ακιντζί το
Κυπριακό, αν δεν μιλά με την Τουρκία»; 

Σε 90 ημέρες εκλογές με ιδιαίτερο
πολιτικό βάρος. Από τη μία, ο Μ. Ακιντζί,
εκφραστής της ανοικτής κοινωνίας, του
ευρωπαϊκού δρόμου, της επίλυσης, από
την άλλη, οι εκφραστές της κλειστής
κοινωνίας, της φοβίας και εν τέλει της
ακινησίας.

www.larkoslarkou.org.cy

Το δίλημμα των 90 ημερών
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Γ ια ακόμη μία φορά, η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ
θέτει ενώπιον της Βουλής των Αντιπρο-
σώπων ένα σημαντικό Νομοσχέδιο, εναρ-

μονιστικού χαρακτήρα, στο παρά ένα της σχε-
τικής προθεσμίας, προκειμένου να αποφευχθεί
η επιβολή προστίμου σε βάρος της χώρας μας,
για παραβίαση ευρωπαϊκής Οδηγίας. Για ακόμη
μία φορά, δηλαδή, η κυβέρνηση του ΔΗΣΥ επι-
δεικνύει μηδενική προνοητικότητα και σπεύδει
την τελευταία στιγμή στη Βουλή, χωρίς ιδιαίτερο
νομοτεχνικό έλεγχο και, κυρίως, χωρίς να
αφήνει περιθώριο για την απαραίτητη διεξοδική
και εποικοδομητική συζήτηση, η οποία πρέπει
να γίνεται στη Βουλή, πολύ δε περισσότερο
όταν πρόκειται για ένα τόσο κρίσιμο και ση-
μαντικό κοινωνικό θέμα, όπως είναι τα Ταμεία
Προνοίας των εργαζομένων.

Είναι γνωστό ότι το Δημοκρατικό Κόμμα
στηρίζει τη θέσπιση κανόνων για τα Ταμεία
Προνοίας, όχι μόνο γιατί αυτό τέθηκε ως προ-
εκλογική θέση του Κόμματος, αλλά, κυρίως,
γιατί τα Ταμεία Προνοίας και γενικώς η μέριμνα
για την ευημερία των εργαζομένων και των
συνταξιούχων, είναι στην πράξη μέριμνα για
την ευημερία της μεσαίας τάξης, την οποία
το Δημοκρατικό Κόμμα στήριζε, στηρίζει και
θα συνεχίζει να στηρίζει, κατά προτεραιότητα.
Την ίδια ώρα όμως, το Δημοκρατικό Κόμμα
στήριζε, στηρίζει και θα συνεχίζει να στηρίζει
και προτείνει την παροχή φορολογικών αντι-
σταθμιστικών μέτρων, πρωτίστως για τις μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις, τον άλλο δηλαδή με-
γάλο πυλώνα της μεσαίας τάξης, ακριβώς για
να υπάρξει η δυνατότητα διασφάλισης των
εργαζομένων με όσο το δυνατόν καλύτερο και
παράλληλο συμψηφισμό του κόστους, που θα
κληθούν να πληρώσουν οι μικρομεσαίες και
οι άλλες επιχειρήσεις.

Στην Κύπρο του 2020, που συνεχίζει, δυ-
στυχώς, να βιώνει τις συνέπειες της οικονομικής
χρεοκοπίας του 2013 και που διαπιστώνει κα-
θημερινώς ότι το λεγόμενο success story δεν
ήταν τίποτε περισσότερο και τίποτε λιγότερο
από ένα προεκλογικό παραμύθι της διακυβέρ-
νησης Αναστασιάδη και ΔΗΣΥ, η Πολιτεία
οφείλει να στηρίξει τους εργαζόμενους του
σήμερα και τους συνταξιούχους του αύριο και,
παράλληλα, να δώσει τη δυνατότητα στις μι-
κρομεσαίες επιχειρήσεις να επιβιώνουν, αλλά
και να αναπτύσσονται, με την πάροδο των
χρόνων.

Δεν πρέπει να ξεχνάμε (και αυτή είναι η
κύρια προτεραιότητα του Δημοκρατικού Κόμ-
ματος) ότι καθοδηγητής όλων των ενεργειών
και όλων των αποφάσεων της Πολιτείας πρέπει
να είναι η προστασία, η αποκατάσταση και,
τελικώς, η ενίσχυση της μεσαίας τάξης. Χωρίς
ισχυρή μεσαία τάξη σε μια χώρα, μια οικονομία,
μια κοινωνία, τίποτε άλλο δεν μπορεί να θεω-
ρείται σίγουρο ή βιώσιμο. Τα κόμματα της αν-
τιπολίτευσης έχουν πρόσθετο καθήκον για
μια τέτοια μέριμνα, με δεδομένη την επταετή,
πλέον, στάση της κυβέρνησης Αναστασιάδη,
η οποία, δυστυχώς, μόνο ανησυχία εμπνέει
και μόνο ανασφάλεια δημιουργεί.

Ο κ. Χρύσης Παντελίδης είναι μέλος της Γραμματείας
του ΔΗΚΟ.

Ταμεία Προνοίας
και... μηδενική
κυβερνητική

προνοητικότητα
Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

«Στο Κυπριακό η Ελ-
λάδα προασπίζεται
σε πλήρη σύμπνοια
με την Κύπρο τα κοι-
νά μας συμφέροντα,
με γνώμονα πάντοτε

τις επιταγές του διεθνούς δικαίου
και με στρατηγική μας επιδίωξη
τη δίκαιη και βιώσιμη λύση του
Κυπριακού, χωρίς αναχρονιστικά
πλαίσια εγγυήσεων και κατοχικά
στρατεύματα», δήλωσε τις προάλλες
ο ΥΠΕΞ της Ελλάδας Νίκος Δένδιας.
Μια δήλωση κλισέ που την ακούμε
από όλες τις ελληνικές κυβερνήσεις,
ιδίως μετά τη Μεταπολίτευση. Μια
δήλωση περί ομοψυχίας που κα-
τάντησε αυτοσκοπός, εθνικό ταμ-
πού και ακούγεται περισσότερο
σαν διαφημιστικό σλόγκαν παρά
σαν εθνική πολιτική θέση. Εξ ορι-
σμού, σύμπνοια σημαίνει η ταύτιση
απόψεων και στάσεων ανάμεσα
σε ανθρώπους που τους ενώνουν
κοινοί δεσμοί ή επιδιώξεις.

Το μεγάλο ερώτημα, λοιπόν, εί-
ναι πώς είναι δυνατόν πάντα οι
σχέσεις Ελλάδος – Κύπρου να είναι
σε πλήρη αρμονία; Πώς είναι δυ-
νατόν να υπάρχει πάντα ταύτιση
απόψεων; Στην πράξη, όμως, τα

πράγματα είναι εντελώς διαφορε-
τικά. Μετά τις συμφωνίες Ζυρίχης-
Λονδίνου το «πάθημα» του Κων-
σταντίνου Καραμανλή έγινε «μά-
θημα» για όλους σχεδόν τους Έλ-
ληνες πολιτικούς. Όλοι θεωρούν
το Κυπριακό σαν μια καυτή πατάτα
που προσπαθούν να αποφύγουν.

Ο Καραμανλής στην ουσία «κάη-
κε» από το Κυπριακό. Ενώ ο Μα-
κάριος είχε ενημερωθεί πλήρως
για τις συμφωνίες του 1960, συμ-
φώνησε με όλες τις πρόνοιες και
τις υπέγραψε, με διάφορους ελιγ-
μούς και τακτικισμούς της τελευ-
ταίας στιγμής, κατάφερε να πα-
ρουσιαστεί ως ο διαφωνών ή κα-
λυτέρα ως ο υπογράφων υπό πίεση
και εκβιασμό. Χαρακτηριστική η
δήλωση του Καραμανλή. «Με τον
Μακάριο υπογράψαμε τα ίδια κεί-
μενα, αυτός είναι ήρωας κι εθνάρ-
χης, εγώ προδότης». 

Πριν από την τουρκική εισβολή
κάθε άλλο παρά αρμονικές ήσαν
οι σχέσεις των ελληνικών κυβερ-
νήσεων με τον αρχιεπίσκοπο. Στην
πιο κρίσιμη χρονική στιγμή για
την Κύπρο, το 1963 με τα 13 σημεία,
η ελληνική κυβέρνηση διαφωνούσε
κάθετα με τις προθέσεις Μακαρίου.

Όμως το αποτέλεσμα των εκλογών
της 3ης Νοεμβρίου του 1963, οι
οποίες ανέδειξαν νικητή τον Γε-
ώργιο Παπανδρέου αλλά χωρίς κοι-
νοβουλευτική αυτοδυναμία με απο-
τέλεσμα να παραταθεί η κυβερνη-
τική αστάθεια, έδωσε την ευκαιρία
στον Μακάριο να προχωρήσει στην
εθνικά εγκληματική πρόταση για
αναθεώρηση του συντάγματος με
αποτέλεσμα την πρώτη διχοτόμηση
της Κύπρου. Στην περίοδο που ακο-
λούθησε τις ταραχές του 1964 και
πάλι οι σχέσεις Αθηνών - Λευκωσίας
ήταν τεταμένες. Οι εμμονές του
Μακαρίου για το ότι οι Τ/Κ «δεν
θα ανθέξουν και θα παραδοθούν»
και οι παλινδρομήσεις του μεταξύ
ανατολής και δύσης, εξόργιζαν
τους έλληνες πολιτικούς σε σημείο
που οι χαρακτηρισμοί ήσαν ορι-
σμένες φορές βαρύτατοι.

Στις 4 Απριλίου του 1965 ο εκ-
δότης της αθηναϊκής εφημερίδας
«Ελευθερία», η οποία θεωρείτο προ-
σωπικό όργανο του Κωνσταντίνου
Μητσοτάκη, Πάνος Κόκκας, έγραφε
σε άρθρο του: «Δεν διαθέτει ο αρ-
χιεπίσκοπος πλέον περιθώρια συ-
νεχίσεως των κουτοπόνηρων ελιγ-
μών, οι οποίοι απέληξαν εκεί όπου

απέληξαν (...). Εάν, αντιθέτως, (ο
κυπριακός λαός) επιδοκιμάζει την
επιδίωξιν να καταστή η μαρτυρική
Κύπρος η πόρνη της Εγγύς Ανα-
τολής διά να έχει την ευκαιρίαν
μία μικρά κλίκα ανθρωπαρίων να
ικανοποιεί την ιδιοτέλειάν της με
αξιώματα και φαυλότητας, ριπτο-
μένη ότε μεν εις τας ρωσικάς ότε
δε εις τα βρετανικάς αγκάλας (...),
τότε δεν χρειάζεται η Ελλάς ως
προαγωγός εις την οδό της απω-
λείας. Ας προχωρήσουν μόνοι».

Μετά την τουρκική εισβολή οι
σχέσεις Αθηνών – Λευκωσίας, κυ-
ρίως υπό το βάρος της εισβολής,
έλαβαν άλλη μορφή. Κυριάρχησε
το δόγμα «Η Κύπρος αποφασίζει
και η Ελλάς συμπαρίσταται», ένα
εφεύρημα των Ελλήνων πολιτικών
για να αποφύγουν ευθύνες στο Κυ-
πριακό, το οποίο κατά τα άλλα πάντα
διακήρυτταν και διακηρύττουν ότι
αποτελεί το ύψιστο εθνικό θέμα.

Η ιστορία αποδεικνύει ότι όταν
Ελλάδα και Κύπρος συναποφάσιζαν
τότε τα επιτεύγματα του ελληνι-
σμού ήσαν τεράστια. Κλασικό πα-
ράδειγμα η συνεργασία Κληρίδη
– Σημίτη, οι όποιοι αν και διαφώ-
νησαν κάθετα στο θέμα των πυ-

ραύλων S-300, χάραξαν από κοινού
σώφρονα πολιτική με αποτέλεσμα
τον μεγαλύτερο άθλο του ελληνι-
σμού, την ένταξη της Κύπρου στην
Ενωμένη Ευρώπη. Από την άλλη,
όταν οι εκάστοτε ελληνικές κυβερ-
νήσεις, αν και είχαν διαφορετική
άποψη, απέφευγαν να τοποθετη-
θούν ή να έρθουν σε αντιπαράθεση
με την κυβέρνηση της Κύπρου φο-
βούμενοι το πολιτικό κόστος, τότε
τα αποτελέσματα ήταν τραγικά.

Χαρακτηριστικό παράδειγμα
της «σύμπνοιας», που στην ουσία
ήταν καθαρός ποντιοπιλατισμός,
ήταν η απαράδεκτη στάση που τή-
ρησε ο Έλληνας πρωθυπουργός
Κώστας Καραμανλής στην σύνοδο
του Μπούρκενστοκ για το σχέδιο
Ανάν. Ακομα πολύ πιο πρόσφατα,
στην διάσκεψη του Κραν Μοντάνα,
στρουθοκαμηλική ήταν η συμπε-
ριφορά του Αλέξη Τσίπρα αναφο-
ρικά με τα διαμειφθέντα στο ελβε-
τικό θέρετρο. Ο Έλληνας πρωθυ-
πουργός μιλούσε για πλήρη ταύτιση
απόψεων με την δική μας πλευρά,
ενώ παράλληλα άφηνε να εννοηθεί
ότι συμφωνούσε και με τον γ.γ.
του ΑΚΕΛ του οποίου το αφήγημα
ήταν εκ διαμέτρου αντίθετο από

αυτό του ΠτΔ. Οι καιροί δύσκολοι
για τον ευρύτερο ελληνισμό. Σε
αυτό τουλάχιστον συμφωνούν σχε-
δόν όλοι. Αυτό αναπόφευκτα αυ-
ξάνει τις ευθύνες του σημερινού
Έλληνα πρωθυπουργού Κυριάκου
Μητσοτάκη. Μπορεί να μην ήταν
στους άμεσους του σχεδιασμούς
και προτεραιότητες τα ελληνοτουρ-
κικά και το Κυπριακό αλλά, είτε το
θέλει είτε όχι, «Η ώρα ευθύνης του
Έλληνα πρωθυπουργού» είναι
μπροστά του. Αν πράγματι συμ-
φωνεί με τις θέσεις μας τότε σωστά
συμπορεύεται και μιλά για άρρηκτες
σχέσεις. 

Στην περίπτωση, όμως, που δια-
φωνεί τότε οι επιλογές του δεν
είναι πολλές. Είτε θα πολιτευτεί με
υπευθυνότητα διαχωρίζοντας την
θέση του, σίγουρα όχι δημόσια,
και να προσπαθήσει να μας συνε-
τίσει, είτε με ανευθυνότητα, σφυ-
ρίζοντας αδιάφορα, με άλλοθι το
εθνικά τραγικό δόγμα, «Η Κύπρος
αποφασίζει και η Ελλάς συμπαρί-
σταται», θέτοντας σε κίνδυνο τον
ευρύτερο ελληνισμό.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Η ώρα ευθύνης του Eλληνα πρωθυπουργού 
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Αγρότες έστησαν μπλόκο σε κεντρική οδό του Βερολίνου, διαμαρτυρόμενοι για νόμους σχετικά με το κλίμα, που επηρεάζουν τον κλάδο τους. 
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Σ ε σχέση με την απόφαση της κυ-
βέρνησης να προχωρήσει σε πα-
ροχή εγγυήσεων για αύξηση του

προϋπολογισμού του ΓεΣΥ κατά 70 εκατ.
προκύπτουν τα ακόλουθα:

1. Ο σφαιρικός προϋπολογισμός του
ΓεΣΥ έχει καθοριστεί στη βάση μιας εκτί-
μησης του ΟΑΥ για τον αριθμό όλων των
ιατρικών πράξεων. Τα ιδιωτικά νοση-
λευτήρια εκτιμούν ότι αυτός ο αριθμός
πιθανόν να αυξηθεί και δεν είναι διατε-
θειμένοι να τον καλύψουν με τον προ-
τεινόμενο προϋπολογισμό.

2. Εν όψει της εφαρμογής της 2ης φά-
σης, εξασφαλίζουν κρατική εγγύηση για
ενίσχυση, σε περίπτωση που οι ιατρικές
πράξεις αυξηθούν πέραν του προβλεπό-
μενου αριθμού. Αυτή η εγγύηση αφορά
όλους, συμπεριλαμβανομένου και του
ΟΚΥΠΥ.

Εκφράζω τους εξής προβληματισμούς
και απόψεις σε σχέση με αυτή την εξέλιξη: 

1. Ενθαρρυντικό το γεγονός ότι του-
λάχιστον κάποιοι ιδιωτικοί οργανισμοί
αντιμετωπίζουν θετικά την ένταξή τους
στο ΓεΣΥ. 

2. Οικονομικές μελέτες συστημάτων
υγείας έχουν καταδείξει ότι όσο περισ-
σότερα χρήματα υπόσχεσαι, τόσο πε-
ρισσότερη ζήτηση προκαλείς, μέσω του
φαινομένου της «προκλητής ζήτησης». 

3. Η Κύπρος και η Ελλάδα κατέχουν
Ευρωπαϊκή πρωτιά σε αυτό το φαινόμενο
και ακριβώς το δικό μας ΓεΣΥ στόχο είχε
να το διορθώσει, μέσω ενός αυστηρού
σφαιρικού προϋπολογισμού. 

4. Το επιχείρημα ότι οι δαπάνες μας
στην υγεία είναι κάτω από το μέσο όρο
στην Ευρώπη είναι μεν δικαιολογημένο,
αλλά η όποια αύξηση θα πρέπει να εστιά-
ζεται στην αναβάθμιση της ποιότητας
και όχι στην αύξηση της ποσότητας,
εκτός και αν είναι απολύτως αναγκαίο. 

5. Η κρατική εγγύηση συμφωνήθηκε
χωρίς καμιά υποχρέωση να παραμείνουν
στο ΓεΣΥ οι ιδιώτες πάροχοι.  

6. Αν οι γιατροί του ΟΚΥΠΥ έθεταν
ανάλογη προϋπόθεση για να ενταχθούν
στο ΓεΣΥ όπως π.χ. το κράτος να επενδύει
30 εκ. ετησίως για αναβάθμιση υποδομών
για να είναι πιο ελκυστικό το προϊόν του
ΟΚΥΠΥ, θα ετηρείτο ανάλογη ευαισθησία; 

7. Ή ακόμα αν μια ομάδα ασθενών αρ-
νείτο να πληρώσει την εισφορά του στο
ΓεΣΥ, εκτός εάν το ΓεΣΥ κάλυπτε την
περίθαλψή τους με διαφορετικό τρόπο
από τον προτεινόμενο, ποια θα έπρεπε
να ήταν η μεταχείριση; 

8. Γιατί τόση ευαισθησία απέναντι
στις απαιτήσεις ιδιωτών τώρα. Τι έχει
αλλάξει; 

9. Αυτό που έχει αλλάξει είναι η πο-
λιτική θέση ότι τα δημόσια νοσηλευτήρια
θα πρέπει να αποτελούν τη ραχοκοκαλιά
του ΓεΣΥ, όπως συμβαίνει σε όλες τις
προηγμένες Ευρωπαϊκές χώρες. Θέση η
οποία έχει, ουσιαστικά, εγκαταλειφθεί
από όλες τις πολιτικές δυνάμεις.

10. Όταν καθορίστηκε το 2012 ο προ-
ϋπολογισμός του ΓεΣΥ αποσκοπούσε
στη διευκόλυνση της εφαρμογής του,
νοουμένου ότι τα δημόσια νοσηλευτήρια
θα αποτελούσαν την ραχοκοκαλιά του
συστήματος. Στόχος δε αυτής της προ-
σέγγισης ήταν να αναγκαστούν οι πά-
ροχοι να συμμαζευτούν και να μεταρ-
ρυθμιστεί ο τρόπος δόμησης των υπη-
ρεσιών υγείας σε καθολικό επίπεδο. 

11. Στην Κύπρο τα ιδιωτικά νοσηλευ-
τήρια δεν έχουν σχέση εργοδότη-εργο-
δοτούμενου με τους πλείστους γιατρούς,
λειτουργούν ως πολυκαταστήματα ια-
τρικών πράξεων, παρέχοντας σε κάθε
γιατρό υποδομή για άσκηση ιατρικής.
Ούτε δομή έχουν ούτε προώθηση υπο-
εξειδίκευσης επιβάλλουν (με κάποιες
εξαιρέσεις), αλλά ούτε και προϋπολογισμό
εφαρμόζουν (εκτός από τις κεντρικές
τους υπηρεσίες). Αυτό μόνο σε δημόσια
νοσηλευτήρια μπορεί να εφαρμοστεί και
να ελεγχθεί. 

12. Κράτος και ΟΑΥ θα πρέπει να προ-
ωθούν, αλλά και να απαιτούν, μέσω των
όποιων κρατικών ενισχύσεων/εγγυήσεων,
την υπο-εξειδίκευση από όλους τους πα-
ρόχους γιατί αυτό επιβάλλει το μέγεθος
της Κύπρου, η καθολικότητα κάλυψης,
η αναβάθμιση της ποιότητας και η βιω-
σιμότητα του ΓεΣΥ. 

Συμπερασματικά το ΓεΣΥ, όπως συμ-
φωνήθηκε, ξεκίνησε μέσα από μια δια-
δικασία πολιτικών υπερβάσεων. Η πο-
λιτική πτυχή δεν έχει κλείσει όμως. Το
να εφαρμόζεις ΓεΣΥ με περίπου 50/50
συμμετοχή ιδιωτικού/δημόσιου τομέα
είναι δύσκολο. Εμπεριέχει τον κίνδυνο
της πλήρους κατάρρευσης αλλά και της
κατάχρησης. Το ζητούμενο για την πο-
λιτεία είναι να μπορεί, και να θέλει, να
επιβάλει μέσω ενός καθολικού πλέον συ-
στήματος υγείας, ένα δομικό οικονομικό
σχεδιασμό και μια ποιοτική αναβάθμιση
της παροχής ιατρικής φροντίδας, η οποία
επιβάλλεται σε χώρες με μικρό πληθυσμό. 

Ο κ. Σταύρος Μαλάς είναι καθηγητής Ιατρικής και
πρώην υπουργός Υγείας.

Τ ο Ελληνοτουρκικό Φόρουμ (ΕΤΦ)
συναντήθηκε στην Αθήνα στις 13
και 14 Ιανουαρίου 2020 εν μέσω

εντάσεων μεταξύ Ελλάδας και Τουρκίας
στην Ανατολική Μεσόγειο και εν τη
απουσία επίλυσης του κυπριακού προ-
βλήματος. Στη συνάντηση σημειώθηκε
η άνοδος των εντάσεων στις διμερείς
σχέσεις όσον αφορά τις εξελίξεις στην
Ανατολική Μεσόγειο και το ΕΤΦ παρό-
τρυνε όλες τις πλευρές να ασκήσουν μέ-
γιστη αυτοσυγκράτηση, να απέχουν από
εμπρηστικές δηλώσεις και ενέργειες και
να ανοίξουν νέο διάλογο. Στο Φόρουμ
καταγράψαμε με ανησυχία τον βαθμό
αμοιβαίας δυσπιστίας και παραπληρο-
φόρησης και παρότρυνε τις κυβερνήσεις
και τον Τύπο να εργαστούν ενεργά για
την αντιστροφή αυτής της τάσης.

Το ΕΤΦ συμφώνησε ότι κανένα πα-
ράκτιο κράτος δεν πρέπει να αποκλεισθεί
από τις προσπάθειες για την προώθηση
της περιφερειακής οικονομικής συνερ-
γασίας και ότι το διεθνές δίκαιο θα πρέπει
να αποτελέσει τη βάση για όλες αυτές
τις προσπάθειες.

Το ΕΤΦ επανέλαβε την άποψή του
σχετικά με την ανάγκη επανέναρξης των
διερευνητικών συνομιλιών μεταξύ Ελ-
λάδας και Τουρκίας το συντομότερο δυ-
νατό. Επίσης εξέφρασε την ικανοποίησή
του για την επιβεβαίωση της δέσμευσης
και της αποφασιστικότητας των ηγετών
της ελληνοκυπριακής και της τουρκο-
κυπριακής κοινότητας να επιτύχουν μια
διευθέτηση βασισμένη σε μια Διζωνική,

Δικοινοτική Ομοσπονδία (ΔΔΟ) με πο-
λιτική ισότητα. Αυτό τονίστηκε και πάλι
στην ανεπίσημη συνάντηση του Ελλη-
νοκύπριου και Τουρκοκύπριου ηγέτη
της 25ης Νοεμβρίου 2019 με τον γενικό
γραμματέα του ΟΗΕ στο Βερολίνο. Το
ΕΤΦ εξέφρασε την ικανοποίησή του για
τη δέσμευση και των δύο ηγετών στην
κοινή δήλωση της 11ης Φεβρουαρίου
2014, τις προηγούμενες συγκλίσεις και
το πλαίσιο των έξι σημείων που υποβλή-
θηκε στις 30 Ιουνίου 2017, προκειμένου
να επιτευχθεί μια στρατηγική συμφωνία
που θα ανοίξει τον δρόμο για μια συνολική
διευθέτηση.

Το ΕΤΦ συμφώνησε επίσης ότι το ση-
μερινό στάτους κβο δεν είναι βιώσιμο
και ότι η επίλυση του Κυπριακού εντός
ενός προβλεπτού ορίζοντα είναι υψίστης
σημασίας όχι μόνο για τους Κύπριους
αλλά και για τους Έλληνες, τους Τούρκους
και την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Είναι σαφές ότι η ειρήνη, η σταθερό-
τητα και η οικονομική συνεργασία στην
Ανατολική Μεσόγειο θα ενισχυθούν από
μια διευθέτηση του κυπριακού προβλή-
ματος. Τέλος, το ΕΤΦ επαίνεσε τις εργα-
σίες της δικοινοτικής τεχνικής επιτροπής
για την πολιτιστική κληρονομιά και επα-
νέλαβε την ανάγκη να προταθούν και
να εφαρμοστούν πρόσθετα ΜΟΕ, ενώ
εξέφρασε επίσης την υποστήριξή του
στην πρόταση που υποβλήθηκε για την
εισαγωγή της τουρκικής γλώσσας στον
κατάλογο των επίσημων γλωσσών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η πρωτοφανής οικονομική κρίση που
πέρασε η χώρα μας, σε συνδυασμό
με την έκπτωση θεσμών και αξιών

και την ηθική ένδεια που βιώνουμε επί
δεκαετίες, έχουν αφήσει αρνητικά κλη-
ροδοτήματα στην σύγχρονη κυπριακή
κοινωνία. Κυρίως ένα γενικευμένο πεσι-
μισμό και μια μακιαβελική αντίληψη της
πολιτικής. Μέσα από τη σύντομη πολιτική
μου τριβή, αλλά ειδικότερα από την περσινή
εμπειρία μου ως υποψήφια ευρωβουλευτής,
εισέπραξα την έντονη ανησυχία της κοι-
νωνίας για την αδυναμία των κομμάτων
και εν γένει των πολιτικών μας, να δώσουν
πειστικές απαντήσεις και λύσεις, τόσο στα
εσωτερικά ζητήματα όσο και στα σύγχρονα
κοινωνικο-ιδεολογικά ζητήματα. Παραμέ-
νουν εδώ και δεκαετίες, εγκλωβισμένοι
στην επιφανειακή και αποσπασματική αν-
τιμετώπισή τους, σε λεκτική αναπαραγωγή
και ανακύκλωση κοινοτοπιών, χωρίς πρα-
κτικά αποτελέσματα.

Έχοντας φτάσει στο 2020, ζητήματα
όπως το σύγχρονο εκπαιδευτικό μας όραμα,
η κλιματική αλλαγή, η στέγαση (housing),
η εκμετάλλευση των ανανεώσιμων πηγών
ενέργειας, θα έπρεπε να είχαν ήδη περάσει
από τον διάλογο, στην εφαρμοσμένη λύση
και δράση. Όμως, το δικό μας κράτος, σε
αντίθεση με άλλα κράτη, καταλήγει συ-
νήθως ουραγός των εξελίξεων, ειδικά όταν
αναφερόμαστε σε καινοτόμες λύσεις.

Η Κύπρος θα πρέπει να σχεδιάσει και
να εφαρμόσει επιτέλους ένα σοβαρό στρα-
τηγικό όραμα, για μια βιώσιμη οικονομία
σε σταθερές βάσεις. Για να μπορέσει η
χώρα να προσελκύσει επενδύσεις, είναι
σαφές ότι θα πρέπει να αποκαταστήσει
πλήρως τη διεθνή της αξιοπιστία μέσα
από συγκεκριμένα πρακτικά διορθωτικά
μέτρα, χωρίς, όμως, να εξαλείψει την επι-
χειρηματική της προοπτική. Το κλειδί για
την επίτευξη αυτού του στόχου είναι η
εξεύρεση ακριβώς της σωστής ισορροπίας
ανάμεσα σε αυτά τα δύο, διασφαλίζοντας
τα κρατικά μας συμφέροντα. Αυτή τη στιγ-
μή, η Κύπρος της επιχειρηματικότητας
και των υπηρεσιών, με ένα χρηματοπι-
στωτικό περιβάλλον επηρεαζόμενο ακόμα
και από πολιτικές πιέσεις, μοιάζει στάσιμη
και λιμνάζουσα. Στο πηδάλιο κάθεται ο
ιδιωτικός τομέας με το κράτος να ελέγχει

ένα βραδυκίνητο και μη επαρκώς εξοπλι-
σμένο πύργο ελέγχου. 

Χρειάζεται, λοιπόν, μετασχηματιστική
ηγεσία, όραμα, έμπνευση και διαρθρωτική
πρόθεση σε μεταρρυθμίσεις. Για να πετύχει
αυτό το εγχείρημα, χρειαζόμαστε τολμη-
ρούς και αποφασιστικούς πολιτικούς και
ανθρώπους σε θέσεις-κλειδιά, που θα είναι
ικανοί και σχετικοί με το αντικείμενο. Μια
απλή διαχείριση δεν είναι αρκετή. 

Όπως έγραψε ο Τζούλιαν Σάιμον, το
βασικό καύσιμο που τροφοδοτεί την πρό-
οδο του κόσμου είναι το απόθεμα γνώσης
που διαθέτουμε. Τροχοπέδη είναι μόνο η
έλλειψη φαντασίας και οι αβάσιμες κοι-
νωνικές ρυθμίσεις. Ο απόλυτος πόρος,
είπε, είναι οι άνθρωποι, ιδίως η ταλαντούχα,
πνευματώδης και ελπιδοφόρα νέα γενιά.

Στην εποχή της 4ης Βιομηχανικής Επα-
νάστασης που στηρίζεται κυρίως στην
Καινοτομία, τη Νεανική Επιχειρηματικό-
τητα, τον Ψηφιακό Μετασχηματισμό και
τη συμπόρευση Επιστήμης και Τεχνολογίας,
η Κύπρος πρέπει να σχεδιάσει ένα σύγ-
χρονο στρατηγικό όραμα, προσαρμοσμένο
στις σύγχρονες παγκόσμιες τάσεις που θα
την καταστήσουν συμμέτοχο στην πρόοδο
και την εξέλιξη. Θα πρέπει να αφυπνίσουμε
την κοινωνία και ειδικά τη νέα παραγωγική
γενιά και να την κατευθύνουμε, με συνερ-
γασίες και μέσω στοχευμένων πολιτικών
και κινήτρων, προς συγκεκριμένες προ-
οπτικές του μέλλοντος.

Εσωτερικά, οι κρατικές δομές και η δη-
μόσια διοίκηση θα πρέπει επιτέλους να
εκσυγχρονιστούν εις βάθος, για να ελαχι-
στοποιηθεί ο αρνητικός αντίκτυπος του

αντιπαραγωγικού δημόσιου τομέα, να μπο-
ρέσει να απελευθερωθεί η δημιουργικότητα
και η επιχειρηματικότητα των παραγωγικών
δυνάμεων και του εργατικού δυναμικού
της χώρας και να πετύχουμε το μέγιστο
συντονισμό κράτους-ιδιωτικού τομέα. 

Η απαρέγκλιτη εφαρμογή των μεταρ-
ρυθμίσεων και οι θεσμικές τομές αποτελούν
πλέον αδήριτη ανάγκη. Χρειαζόμαστε επει-
γόντως την «αποκάλυψη» ενός εκσυγχρο-
νισμένου επιτελικού κράτους-προτύπου,
που θα αποτελέσει τη βάση για την πρόοδο.
Αδιαμφισβήτητα, έχουν ήδη γίνει σημαν-
τικά βήματα τα τελευταία χρόνια και η
προσπάθεια αυτή συνεχίζεται. 

Τέλος, επιβάλλεται πρωτίστως ως κράτος
και ως κοινωνία να πιστέψουμε σε μια νέα
προοπτική και να επαναπροσδιορίσουμε
τις προτεραιότητες και τον προσανατολισμό
μας. Μόνο έτσι θα αντιστραφεί ο πεσιμισμός
και θα αποκατασταθούν οι ηθικές αξίες
και η εμπιστοσύνη στους θεσμούς. 

Όταν το 797 μ.Χ., ο χαλίφης της Βα-
γδάτης χάρισε στον Καρλομάγνο, ιδρυτή
και εμπνευστή της «Δύσης», ένα περίτεχνο
ρολόι, ο τελευταίος δεν κατάλαβε τι ήταν
αυτό που του δώρισαν. Τόσο πολύ πιο
πίσω ήταν τότε οι Ευρωπαίοι στις επιστήμες
και στην τεχνολογία από τους Άραβες. Η
ιστορία όμως άλλαξε και η πρόοδος επε-
τεύχθη επειδή ακριβώς οι ιδέες μπορούσαν
να διακινούνται ελεύθερα, από ανοικτά
μυαλά, σε όλα τα ευρωπαϊκά κράτη. Αυτό
θα πρέπει να γίνει και στην Κύπρο. 

Έτσι θα μπορέσει να εξαργυρωθεί ο
μόχθος και η γνώση των επιστημόνων,
των εργαζομένων, των επαγγελματιών και
επιχειρηματιών. Με τις νεωτερικές, πρω-
τότυπες και τολμηρές ιδέες. Και έτσι θα
μεταφερθεί η σκυτάλη της προόδου στο
πολιτειακό και κοινωνικοπολιτικό επίπεδο
για να προχωρήσει η χώρα ουσιαστικά
μπροστά μέσα από τη συνεργασία κράτους
και κοινωνίας. Διαφορετικά θα εδραιωθεί
περαιτέρω το διαζύγιο μεταξύ κοινωνίας
και πολιτικών και θα διαρρηχθεί επί της
ουσίας η αέναη «συναλλακτική» σχέση
μεταξύ μόχθου και προόδου.

Η κ. Τζώρτζια Κωνσταντίνου – Παναγιώτου είναι
δικηγόρος και γραμματέας Πολιτικού Εκσυγχρο-
νισμού ΔΗ.ΣΥ.

Δ ημοσιεύτηκαν προσφάτως, οι στα-
τιστικές εξωτερικού εμπορίου από
την Κυπριακή Στατιστική Υπηρεσία.

Παρόλο που η Κύπρος είναι μια μικρή
χώρα υπηρεσιών, εντούτοις χάρη στα δο-
μικά βαρίδια της οικονομίας μας, η πορεία
των εισαγωγών συνήθως προδίδει την κα-
τεύθυνση που θα ακολουθήσει το επόμενο
διάστημα η εθνική οικονομία. Αυτό μαρ-
τυρεί και ο υψηλός βαθμός απορρόφησης
των εισαγόμενων προϊόντων από την κυ-
πριακή αγορά, που κυμαίνεται μεταξύ 85%
με 95%. Το 2019 και για πρώτη φορά μετά
από έξι συναπτά έτη, οι συνολικές εισα-
γωγές αγαθών παρουσιάζουν μείωση. Η
αξία των εισαγωγών για το 2019 δεν ανα-
μένεται να ξεπεράσει τα 8 δισ. ευρώ, ενώ
το 2018 άγγιξε τα 9,2 δισ. Το 2014, μετά
και την πρωτόγνωρη οικονομική κρίση,
οι εισαγωγές άρχισαν να κινούνται ανοδικά
κυρίως χάρη στο κατασκευαστικό ντελίριο
για πύργους και πολυτελείς οικιστικές μο-
νάδες. Ήδη όμως από τις αρχές του 2019
διαφαίνεται ότι το σύστημα έχει αρχίσει
να χωλαίνει. Κι αν για μια βιομηχανική
χώρα η μείωση των εισαγόμενων αγαθών
με αντίστοιχη ανάκαμψη της παραγωγής
και των εξαγωγών θεωρείται ευλογία, στη
δική μας περίπτωση είναι σημάδι ότι μας
τελειώνουν τα καύσιμα.

Το 1995, όταν η χώρα άγγιζε μόλις τα
2,8 δισ. ευρώ σε εισαγωγές, οι εξαγωγές
αντιστοιχούσαν στο 33% επί του συνόλου
και το έλλειμμα του εμπορικού ισοζυγίου
έφτανε στα 1,9 δισ. Το 2014 και εντός μιας
εικοσαετίας, οι εισαγωγές εκτοξεύθηκαν
στα 6 δισ. με το έλλειμμα να κυμαίνεται
στα 3,6 δισ. χάρη στην παράλληλη αύξηση
των εξαγωγών, που άγγιξαν το 40% των
συνολικών εισαγωγών. Τα χρόνια που ακο-
λούθησαν, ο δείκτης του Εμπορικού Ισο-
ζυγίου διατήρησε τη θετική του τάση, ακο-
λουθώντας τον ρυθμό ανάπτυξης που κα-
τέγραφε η μνημονιακή οικονομία. Ενδει-
κτικά, το 2017 οι εισαγωγές σημείωσαν
αύξηση κατά 15% σε σχέση με το προ-
ηγούμενο έτος, ενισχύοντας έτσι το ΑΕΠ
που –αναθεωρημένο– κατέγραψε αύξηση
6,2%. Η πρώτη αυτή μείωση του 2019 στέλ-
νει ανησυχητικά μηνύματα κυρίως γιατί
δεν φαίνεται να υπάρχει στερεό έδαφος
ανατροπής της καθοδικής τάσης. Από την
άλλη, οι υπηρεσίες δεν φαίνεται να σώζουν
την παρτίδα. Η αξία των παρεχόμενων
υπηρεσιών για την πενταετία 2014-2019

υπήρξε μεν κατ’ αναλογία ανοδική, αλλά
το 2018 κατάφερε να ανατρέψει το έλλειμμα
του εμπορικού ισοζυγίου μόλις κατά 166
εκατ. Αντιθέτως το 2017 ενίσχυσε το έλ-
λειμμα κατά 75 εκατ. Η μονοδιάστατη έως
σκανδαλώδης οικονομική πολιτική των
τελευταίων ετών φαίνεται να οδηγεί εκ
νέου την οικονομία σε δύσκολα μονοπάτια.
Μια οικονομία που συνεχίζει να δανείζεται
με το τρίτο πιο ακριβό επιτόκιο στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και κατά που μαρτυρούν
τα πιο πάνω, υστερεί πολύ σε ανταγωνι-
στικότητα συγκρινόμενη με τις πλείστες
ευρωπαϊκές χώρες. Κανένας νέος κλάδος
δεν ενισχύθηκε, ενώ καμία τράπεζα δεν
μπορεί να πάρει το ρίσκο να διαθέσει τη
ρευστότητά της σε μια διαφαινόμενη επι-
χειρηματική ευκαιρία, χωρίς εθνικά στρα-
τηγικά πλάνα. Η περιβόητη αναδιάρθρωση
της οικονομίας, η αναχαίτιση της γραφει-

οκρατίας και οι νέες ποιοτικές θέσεις ερ-
γασίας, παρέμειναν δυστυχώς στα προ-
εκλογικά φέιγ βολάν. 

Η συνειδητή επιλογή της οικονομικής
μας πολιτικής ήταν η εύκολη οδός του κα-
τασκευαστικού κλάδου, όπου στήθηκε η
κερδοφόρα επιχείρηση «Διαβατήρια-Πύρ-
γοι», με διαδικασίες του ποδαριού και πρό-
χειρες ασφαλιστικές δικλίδες. Σήμερα που
μας ανάγκασαν να κλείσουμε τις τρύπες
του προγράμματος, η στρεβλή ζήτηση για
τα διαμερίσματα πολυτελείας σε τιμές μα-
μούθ μας εγκαταλείπει και ξεκινάμε την
ανώμαλη προσγείωση. Το κακό βέβαια
που μας βρίσκει πάντα σε τέτοιες περι-
πτώσεις έγκειται στην απληστία μας. Ενώ
τα σημάδια είναι εκεί και μας φωνάζουν
να αλλάξουμε ρότα, εμείς συνεχίζουμε
αμέριμνοι, με εγκληματικήάγνοια κινδύνου.
Μόνο τους πρώτους δέκα μήνες του 2019,
δόθηκαν νέες άδειες οικοδομής που αν-
τιστοιχούν σε ένα εκατομμύριο τετραγω-
νικά μέτρα πολλαπλών οικιστικών μονάδων.
Την ίδια περίοδο του 2018, οι νέες άδειες
οικοδομής μόλις που έφτασαν τα 428 χιλ.
τετραγωνικά μέτρα. Την ώρα που οι πω-
λήσεις πέφτουν κι η ζήτηση για διαβατήρια
κατρακυλά, οι παραγωγικές δυνάμεις της
χώρας συνεχίζουν να καταστρώνουν τα
επιχειρηματικά τους πλάνα, με την ίδια
επιπολαιότητα που η χώρα χαράσσει την
οικονομική της πολιτική.

Ο κ. Πάνος Λοΐζου Παρράς είναι οικονομολόγος.

Ελληνοτουρκικό Φόρουμ καλεί
για μέγιστη αυτοσυγκράτηση

Του ΧΑΡΗ ΨΑΛΤΗ

ΓεΣΥ-Προσοχή
στις απαιτήσεις

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΜΑΛΑ 

������

Το να εφαρμόζεις ΓεΣΥ με
περίπου 50/50 συμμετοχή
ιδιωτικού/δημόσιου τομέα
είναι δύσκολο. Εμπεριέχει
τον κίνδυνο της πλήρους
κατάρρευσης αλλά
και της κατάχρησης.

������

Για να μπορέσει η χώρα να
προσελκύσει επενδύσεις, εί-
ναι σαφές ότι θα πρέπει να
αποκαταστήσει πλήρως τη
διεθνή της αξιοπιστία μέσα
από συγκεκριμένα πρακτικά
διορθωτικά μέτρα, χωρίς,
όμως, να εξαλείψει την επι-
χειρηματική της προοπτική.

������

Κι αν για μια βιομηχανική
χώρα η μείωση των εισαγόμε-
νων αγαθών με αντίστοιχη
ανάκαμψη της παραγωγής
και των εξαγωγών θεωρείται
ευλογία, στη δική μας περί-
πτωση είναι σημάδι ότι μας
τελειώνουν τα καύσιμα.

Το διαζύγιο
Της ΤΖΩΡΤΖΙΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΥ

Ζητείται νέο οικονομικό θαύμα
Του ΜΑΝΟΥ ΛΟΪΖΟΥ ΠΑΡΡΑ

Το 2014, μετά και την πρωτόγνωρη κρίση, οι εισαγωγές άρχισαν να κινούνται ανοδικά κυ-
ρίως χάρη στο κατασκευαστικό ντελίριο για πύργους και πολυτελείς οικιστικές μονάδες.



16 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 19 Ιανουαρίου 2020

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Οι εξελίξεις που τρέχουν στο Κουρ-
δικό και στο ενεργειακό πεδίο της
Ανατολικής Μεσογείου οδηγούν
την Τουρκία στη ριζική αναθεώ-
ρηση των σχέσεών της με πολλές
χώρες στην περιοχή. Λίγες εβδο-
μάδες μετά την υπογραφή των συμ-
φωνιών με τη διεθνώς αναγνωρι-
σμένη κυβέρνηση της Λιβύης, η
Άγκυρα χτυπάει την πόρτα άλλων
πρωτευουσών της περιοχής και
βολιδοσκοπεί προθέσεις και ενδε-
χόμενα συνεργασίας σε διάφορα
πεδία. Η Άγκυρα προσεγγίζει τη
Δαμασκό, τη Βηρυτό και το Τελ
Αβίβ σε μια προσπάθεια για την
προβολή και την κατοχύρωση των
συμφερόντων της στο ενεργειακό
και διπλωματικό πεδίο της Ανατο-
λικής Μεσογείου, καθώς και στο
Κουρδικό. Ταυτόχρονα η Άγκυρα
καθίσταται μια από τις ξένες δυ-
νάμεις που κινεί τα νήματα στην
κρίση της Λιβύης. Μπορεί η διά-
σκεψη της Μόσχας, την προηγού-
μενη Δευτέρα, να μην απέδωσε τα
αναμενόμενα αποτελέσματα, ωστό-
σο η αποτυχία δεν ανατρέπει τα
τουρκικά σχέδια. 

«Ήρθε για να μείνει»
Την προηγούμενη εβδομάδα, η

Τουρκία εκπροσωπήθηκε στη διά-
σκεψη της Μόσχας για την κρίση
στην Λιβύη από τους υπουργούς
Εξωτερικών, Αμύνης και τον αρ-
χηγό των Τουρκικών Μυστικών
Υπηρεσιών (ΜΙΤ). Στη διάσκεψη
συμμετείχαν η Ρωσία και οι εμπλε-
κόμενες πλευρές στον εμφύλιο της
Λιβύης. Η διάσκεψη της Μόσχας
διήρκησε αρκετές ώρες και ολο-
κληρώθηκε τη νύχτα της Δευτέρας,
με την αποχώρηση του στρατηγού
Χαλίφα Χάφταρ από τη ρωσική
πρωτεύουσα. Αποχωρώντας από
την διάσκεψη ο κ. Χάφταρ επέρριψε
ευθύνες στην τουρκική πλευρά και
δήλωσε ότι η πλευρά την οποία εκ-
προσωπεί δεν μπορεί να αποδεχτεί
τους όρους που τέθηκαν στη Μό-
σχα. 

Η Άγκυρα, μετά το τέλος της
διάσκεψης, εστίασε την προσοχή
της σε δύο πεδία. Από τη μία έστειλε

νέα μηνύματα στις δυνάμεις του
στρατηγού Χάφταρ και συνέχισε
τη στρατιωτική συνεργασία της
με τις δυνάμεις της Τρίπολης. Από
την άλλη, ξεκίνησε προετοιμασίες
για τη νέα διάσκεψη του Βερολίνου,
στην οποία θα τεθεί για ακόμη μία
φορά επί τάπητος η κρίση στη Λι-
βύη, η οποία έχει φτάσει στα πρό-
θυρα της κατάρρευσης. Για τους
κύκλους της τουρκικής κυβέρνη-
σης, όλες οι τελευταίες εξελίξεις
στην κρίση της Λιβύης δείχνουν
ότι η Τουρκία πλέον έχει μετατραπεί
σε έναν από τους πρωταγωνιστι-
κούς παράγοντες. «Η Τουρκία ήρθε
για να μείνει στο προσκήνιο της
Λιβύης», είναι το χαρακτηριστικό
μήνυμα των κύκλων της κυβέρνη-
σης Ερντογάν, οι οποίοι δεν κρύ-
βουν και την ικανοποίησή τους για
το γεγονός ότι η Ελλάδα φαίνεται
ότι έχει αποκλειστεί από τις συζη-
τήσεις που αφορούν το μέλλον της
Λιβύης. Ως γνωστόν, η Ελλάδα αν-
τιδρά σε υψηλούς τόνους στις νέες
κινήσεις της γειτονικής χώρας στην
Λιβύη. 

Επίσημες επαφές με Συρία
Παράλληλα με τις κινήσεις που

πραγματοποιεί στην κρίση της Λι-
βύης, η Άγκυρα διατηρεί ζωντανό
και το ενδιαφέρον της για ό,τι συμ-
βαίνει στη Δαμασκό. Αν στην περί-
πτωση της Λιβύης ο παράγοντας της
ενέργειας είναι η κινητήρια δύναμη
της τουρκικής διπλωματίας, στην
περίπτωση της Συρίας, χωρίς να πα-
ραβλέπονται τα ενεργειακά, το Κουρ-
δικό είναι οκαθοριστικόςπαράγοντας
στα νέα τουρκικά σχέδια. 

Το Κουρδικό βρέθηκε την προ-
ηγούμενη Δευτέρα στο προσκήνιο
της συζήτησης των στενών συνερ-
γατών των Προέδρων της Συρίας
και της Τουρκίας. Ο Αλί Μαμλούκ,
το νούμερο ένα των συριακών μυ-

στικών υπηρεσιών,  συναντήθηκε
με τον Χακάν Φιντάν, τον αρχηγό
των Τουρκικών Μυστικών Υπηρε-
σιών, στο περιθώριο της διάσκεψης
της Μόσχας. Για πρώτη φορά ύστε-
ρα από πολλά χρόνια, η πληροφορία
της συνάντησης δόθηκε στον τύπο
και επιβεβαιώθηκε από τις δύο κυ-
βερνήσεις, οι οποίες έχουν φτάσει
στα πρόθυρα της ανοιχτής αντι-
παράθεσης κατά τα τελευταία χρό-
νια. Σύμφωνα με την τουρκική
πλευρά, στη συνάντηση της Δευ-

τέρας Άγκυρα και Δαμασκός συ-
ζήτησαν τις εξελίξεις που αφορούν
το Κουρδικό. Η τουρκική πλευρά
ζήτησε από τη Δαμασκό κοινή στά-
ση στο Κουρδικό, το οποίο απα-
σχολεί και τις δύο χώρες εδώ και
δεκαετίες. 

Αξιοσημείωτο είναι το γεγονός
ότι λίγο πριν από τη συνάντησή
του με τον κ. Φιντάν,  ο κ. Μαμλούκ
βρέθηκε στο Καμισλί, στη μεγα-
λύτερη πόλη της βορειοανατολικής
Συρίας, όπου συναντήθηκε με το-

πικούς εκπρόσωπους, ζητώντας
κοινή στάση και συνεργασία για
την αντιμετώπιση του κουρδικού
κινήματος. Από την πλευρά της, η
Δαμασκός, σχετικά με τη συνάν-
τηση Μαμλούκ-Φιντάν, ανακοίνωσε
ότι η Συρία ζήτησε επισήμως από
την Τουρκία να αποσύρει όλες τις
δυνάμεις της από τα συριακά εδά-
φη. Σχετικά με την εντατικοποίηση
των επαφών Δαμασκού-Άγκυρας
θα πρέπει να υπογραμμιστεί ότι
από τη σκοπιά της Άγκυρας, το

Κουρδικό δεν είναι το μοναδικό
θέμα που την απασχολεί. Η Τουρ-
κία, μέσα από τον νέο διάλογο με
τη Δαμασκό, επιθυμεί να θέσει επί
τάπητος μια σειρά ζητημάτων,
όπως το νέο πολίτευμα της Συρίας
και την ενδεχόμενη συνεννόηση
των δύο χωρών για τη χάραξη των
αποκλειστικών οικονομικών ζωνών.
Το τελευταίο ζήτημα αφορά τις
ισορροπίες στον ευρύτερο ενερ-
γειακό και γεωστρατηγικό χάρτη
της Ανατολικής Μεσογείου. 

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Στα μέσα της προηγούμενης εβδο-
μάδας, εκατοντάδες Τουρκοκύπριοι
κατέβηκαν στους δρόμους της κα-
τεχόμενης Λευκωσίας για να δια-
μαρτυρηθούν για την αναποτελε-
σματικότητα της «κυβέρνησης» σε
ό,τι αφορά την παροχή σύγχρονου
οδικού δικτύου, το οποίο θα είναι
σε θέση να ανταποκρίνεται στις
νέες, αυξημένες ανάγκες της τ/κ
κοινότητας.

Η κινητοποίηση, η οποία ξεκί-
νησε μέσω διαδικτύου, με αφορμή
τα πρόσφατα θανατηφόρα δυστυ-
χήματα και την αύξηση των τελών
κυκλοφορίας μέσα σε σύντομο χρο-
νικό διάστημα, μετατράπηκε σε
ένα κοινωνικό και πολιτικό κίνημα,
το οποίο αμφισβητεί σχεδόν όλες
τις πρωτοβουλίες και τις πολιτικές
των τελευταίων «κυβερνήσεων».
Σε αυτές τις κινητοποιήσεις των
Τ/κ στους δρόμους της Λευκωσίας
εμφανίστηκαν για πρώτη φορά και
τα περίφημα κίτρινα γιλέκα σε μια
περίοδο που η τ/κ κοινότητα οδεύει
προς τις κρίσιμες «προεδρικές» του
Απριλίου. 

Τη στιγμή που ανακοινώνονται
οι υποψηφιότητες για τις «εκλογές»
του Απριλίου το μέλλον της «κυ-
βέρνησης» συμμαχίας του Κόμμα-
τος Εθνικής Ενότητας (ΚΕΕ) και
του Κόμματος του Λαού (ΚΛ) γίνεται
όλο και πιο αβέβαιο. Οι ξεχωριστές
υποψηφιότητες των δύο κομμάτων
που εκπροσωπούνται στην «κυ-
βέρνηση», σε συνδυασμό με το με-
γάλο αδιέξοδο στο πεδίο της οικο-
νομίας, θέτουν σε κίνδυνο το μέλ-
λον της «κυβέρνησης». 

Στα τέλη της προηγούμενης
εβδομάδας, τη στιγμή που γραφό-
ταν το ρεπορτάζ, στους τ/κ δημο-
σιογραφικούς και πολιτικούς κύ-
κλους κυκλοφορούσαν διάφορες
φήμες και πληροφορίες σχετικά
με το μέλλον της «κυβέρνησης»
Τατάρ. Σύμφωνα με κάποιους ανα-
λυτές, η τ/κ κοινότητα θα οδηγηθεί
σε πρόωρες «βουλευτικές εκλογές»,
κατά τους επόμενους μήνες, ενδε-
χομένως πριν από τις «προεδρικές».
Άλλοι αναλυτές πιστεύουν ότι ο κ.
Τατάρ και το ΚΕΕ θα επιχειρήσουν
να καθυστερήσουν τις πρόωρες
«εκλογές» ενδεχομένως με ένα με-
ταβατικό σχέδιο, όπως λ.χ. είτε τη
συνέχιση για ένα χρονικό διάστημα
ακόμη τη σύμπραξη με το ΚΛ ή τη
συνεργασία με τα δύο μικρότερα
κόμματα της τ/κ Δεξιάς, το Κόμμα
Αναγέννησης (ΚΑ) και το Δημο-
κρατικό Κόμμα (ΔΚ), στο πλαίσιο
μιας νέας «κυβέρνησης» συμμαχίας.
Εναλλακτικά, ο κ. Τατάρ θα μπο-
ρούσε να αναζητήσει νέο συμβι-
βασμό με το ΚΛ, από την ηγεσία
του οποίου παραιτήθηκε πριν από
λίγες ημέρες, ο Κουντρέτ Όζερσαϊ
για να θέσει ανεξάρτητη υποψη-
φιότητα για την ηγεσία της κοινό-

τητάς του. Ανεξάρτητα από το σε-
νάριο, το οποίο στο τέλος της ημέ-
ρας θα γίνει πραγματικότητα, το
σίγουρο είναι ότι η κυκλοφορία
των προαναφερόμενων ενδεχόμε-
νων και φημών στην τ/κ πλευρά,
την παρούσα στιγμή, δεν είναι μια
τυχαία εξέλιξη. Όπως επισημαίνει
χαρακτηριστικά στην «Κ» καλά
ενημερωμένη πηγή από τον χώρο
της τ/κ Δεξιάς, «πολλά πράγματα
στο στρατόπεδο της κυβέρνησης
δεν πάνε καλά». Τα προβλήματα
έχουν μεγαλώσει σε πολλά μέτωπα
και η καθυστέρηση της απελευθέ-
ρωσης του πολυαναμενόμενου
τουρκικού κονδυλίου έρχεται να

περιπλέξει τις εξελίξεις. Η πηγή
μας τονίζει τα εξής: «Το εκρηκτικό
μείγμα της κυβερνητικής αστάθειας
έρχεται να ολοκληρώσουν οι ξε-
χωριστές υποψηφιότητες για τις
προεδρικές και το χαοτικό κλίμα
που επικρατεί στο εσωτερικό του
ΚΕΕ. Ο απλός πολίτης βλέπει το
βιοτικό του επίπεδο να δέχεται
κάθε ημέρα νέα πλήγματα, τη στιγ-
μή που η τ/κ Δεξιά βυθίζεται μέσα
σε ένα χάος, το οποίο προκαλούν
οι μικροπολιτικοί σχεδιασμοί». 

Ο Τατάρ στις εκλογές
Η χαοτική κατάσταση στο «κυ-

βερνητικό» στρατόπεδο προσλαμ-

βάνει διαστάσεις λίγο μετά την
ανακοίνωση της ξεχωριστής υπο-
ψηφιότητας του κ. Όζερσαϊ για τις
«προεδρικές». Μετά από αυτήν την
κίνηση του αντιπροέδρου της «κυ-
βέρνησης», και ο «πρωθυπουργός»
ανακοινώνει τη δική του ξεχωριστή
υποψηφιότητα στις επικείμενες
«εκλογές». Την προηγούμενη εβδο-
μάδα, ο κ. Τατάρ απευθυνόμενος
σε υποστηρικτές του κόμματός του
στο κατεχόμενο χωριό Πέργαμος,
δήλωσε ότι προτίθεται να εκπρο-
σωπήσει το κόμμα του στην επι-
κείμενη αναμέτρηση. Παράλληλα,
ο κ. Τατάρ με έμμεσο τρόπο άσκησε
κριτική στον κ. Όζερσαϊ. Ο ίδιος
πρόβαλε την άποψη ότι σε αντίθεση
με άλλους υποψήφιους στις «προ-
εδρικές», ο ίδιος δεν επιστρατεύει
εκλογικά τεχνάσματα, δεν ισχυρί-
ζεται ότι είναι ανεξάρτητος και κα-
τεβαίνει στις «εκλογές» έχοντας
εξασφαλίσει την υποστήριξη του
κινήματός του. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι παράλ-
ληλα με την υποψηφιότητα του κ.
Τατάρ, στον χώρο της τ/κ Δεξιάς,
για τις «προεδρικές» του Απριλίου,
δεν αποκλείεται να εμφανιστούν
κατά τις επόμενες εβδομάδες και
άλλες υποψηφιότητες όπως αυτές
της τέως «προέδρου» της «Βουλής»,
Σιμπέλ Σιμπέρ, του Σερντάρ Ντεν-
κτάς και του ηγέτη του ΚΑ, Ερχάν
Αρίκλι, ο οποίος εκπροσωπεί τους
έποικους. 

Η τ/κ Αριστερά
Όλες οι προαναφερόμενες εξε-

λίξεις, οι ξεχωριστές υποψηφιότητες
στο στρατόπεδο της τ/κ Δεξιάς,
δημιουργούν το κατάλληλο έδαφος

για μια νέα νίκη της τ/κ Αριστεράς
στις κρίσιμες «εκλογές» του Απρι-
λίου. Μέχρι στιγμής στο στρατό-
πεδο της τ/κ Αριστεράς την υπο-
ψηφιότητα του έχει ανακοινώσει
ο αρχηγός της αξιωματικής αντι-
πολίτευσης, Τουφάν Έρχιουρμαν,
ενώ δεδομένη θεωρείται και η υπο-
ψηφιότητα του νυν ηγέτη των Τ/κ,
Μουσταφά Ακιντζί. 

Σε αντίθεση με τον κ. Έρχιουρ-
μαν, ο οποίος έχει την υποστήριξη
μεγάλης μερίδας της κομματικής
βάσης του Ρεπουμπλικανικού Τουρ-
κικού Κόμματος (ΡΤΚ), ο κ. Ακιντζί
αναμένεται να κατεβεί στις «εκλο-
γές» έχοντας εξασφαλίσει την υπο-
στήριξη σειράς κομμάτων, συνδι-
κάτων και ομάδων πολιτών. 

Πιο συγκεκριμένα, οι μέχρι στιγ-
μής πληροφορίες δείχνουν ότι εκτός
από διάφορα συνδικάτα και διά-
φορες επαγγελματικές ενώσεις,
την υποψηφιότητα του κ. Ακιντζί
ετοιμάζονται να υποστηρίξουν μι-
κρότερα κόμματα της τ/κ Αριστε-
ράς, όπως το Κόμμα Κοινοτικής
Δημοκρατίας (ΚΚΔ), το Κόμμα Κοι-
νοτικής Λύτρωσης (ΚΚΛ), Κόμμα
Ενωμένη Κύπρος (ΚΕΚ), Νέο Κόμμα
Κύπρου (ΝΚΚ) και το Κόμμα Δρόμου
Ανεξαρτησίας (ΚΔΑ). Η συγκεκρι-
μένη συμμαχία, παρά το γεγονός
ότι στις πρόσφατες «βουλευτικές»
εκλογές δεν έχει σημειώσει αξιο-
σημείωτη επιτυχία, τόσο στις «δη-
μοτικές εκλογές» της Λευκωσίας
όσο και στις «προεδρικές» του 2015
έχει καταφέρει να συσπειρώσει με-
γάλες μερίδες της τ/κ κοινωνίας
γύρω από το όραμα της ομοσπον-
δίας και της επανένωσης της Κύ-
πρου. 

Ευκαιρία για τον Ακιντζί η διάσπαση της τ/κ Δεξιάς
Έντονη πολιτική κινητικότητα ενόψει «προεδρικών εκλογών» με σενάρια ακόμα και για πρόωρες «βουλευτικές» στα Κατεχόμενα

Σε αντίθεση με τον κ. Έρχιουρμαν, ο οποίος έχει την υποστήριξη μεγάλης με-
ρίδας της κομματικής βάσης του Ρεπουμπλικανικού Τουρκικού Κόμματος
(ΡΤΚ), ο κ. Ακιντζί αναμένεται να κατεβεί στις «εκλογές» έχοντας εξασφαλί-
σει την υποστήριξη σειράς κομμάτων, συνδικάτων και ομάδων πολιτών. 

������

Η τ/κ κοινότητα δυσανα-
σχετεί, η τ/κ Δεξιά παρα-
μένει αντιμέτωπη με
εσωτερικές αναταράξεις
και η συμμαχία του Ακιν-
τζί βάζει πλώρη για μια
νέα «εκλογική» επιτυχία. 

������

Κουρδικό και ενεργειακά
σπρώχνουν την Άγκυρα
σε διάλογο και συνεργα-
σία με χώρες της Ανατο-
λικής Μεσογείου. 

Η Άγκυρα ψάχνει συμμάχους στη Μεσόγειο
Σε έντονους ρυθμούς κινείται η Τουρκία, θέλοντας να κατοχυρώσει τα ενεργειακά και διπλωματικά συμφέροντά της

Για τους κύκλους της τουρκικής κυβέρνησης, όλες οι τελευταίες εξελίξεις στην κρίση της Λιβύης δείχνουν
ότι η Τουρκία πλέον έχει μετατραπεί σε έναν από τους πρωταγωνιστικούς παράγοντες.

Σκέψεις για Λίβανο
και Ισραήλ

Η τουρκική διπλωματία αυτή την πε-
ρίοδο, δεδομένων των δυσκολιών
στην Ανατολική Μεσόγειο, αρχίζει
να στρέφει την προσοχή της στον Λί-
βανο και στο Ισραήλ. Στην περίπτω-
ση του Ισραήλ, υπενθυμίζεται ότι
πρόσφατα η τουρκική προεδρία
έστειλε μήνυμα συνεργασίας και φι-
λίας στο Τελ Αβίβ, μήνυμα ωστόσο
που μέχρι σήμερα δεν έχει επιβε-
βαιωθεί ούτε διαψευστεί από την
Άγκυρα. Για το συγκεκριμένο ζήτη-
μα, πηγές της «Κ» σημειώνουν ότι
την παρούσα στιγμή οι συνομιλίες
Τουρκίας-Ισραήλ για συνεργασία στα
ενεργειακά βρίσκονται ακόμη σε αρ-
χικό στάδιο και ότι οι δύο πλευρές
καλούνται να εστιάσουν σε σειρά
προβλημάτων προτού ενώσουν τις
δυνάμεις τους. Παρόλα αυτά, η
τουρκική πλευρά θεωρεί ότι υπάρ-
χουν όλες οι κατάλληλες προϋποθέ-
σεις για να ευδοκιμήσει ο τουρκο-ισ-
ραηλινός διάλογος στο άμεσο μέλ-
λον. Τέλος, η Τουρκία αναμένει το
τελικό αποτέλεσμα των εξελίξεων
στον Λίβανο για να ξεκινήσει διάλο-
γο και στη συνέχεια διαπραγματεύ-
σεις με τη Βηρυτό για το ζήτημα της
ΑΟΖ. Για το συγκεκριμένο ενδεχόμε-
νο οι πηγές της «Κ» σημειώνουν ότι
ήδη έχουν πραγματοποιηθεί τα πρώ-
τα βήματα και ότι πολλά θα εξαρτη-
θούν από τις πολιτικές ισορροπίες
που θα αναδυθούν στη Βηρυτό κατά
τις επόμενες εβδομάδες. 
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Μια πρωθυπουργική -
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Ευρεία συναίνεση
-
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Με την κίνησή του 
ο πρωθυπουργός 
ουσιαστικά «έκλεψε», 
λένε στο Μαξίμου, 
την προοδευτική 
ατζέντα 
από τον ΣΥΡΙΖΑ.

Οταν 

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
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Το μυστικό 
ραντεβού

Οι τέσσερις
στόχοι πίσω
από την επιλογή
της νέας ΠτΔ
Η στρατηγική του Κυριάκου Μητσοτάκη

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Με τον πρωθυπουργό -
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Η αυτοδυναμία
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Με την εκλογή
-

Τα δύο μέτωπα της κυβέρνησης και η στρατηγική του Μαξίμου
Tα ελληνοτουρκικά, με αιχμή τη συμφωνία Αγκυρας-Λιβύης και στο εσωτερικό το μεταναστευτικό και το νέο ασφαλιστικό

Ο πρωθυπουργός 
θέλει να έχει εικόνα σε 
ημερήσια βάση για την 
πορεία κατασκευής των 
κέντρων, καθώς και για 
τις χορηγήσεις ασύλου 
και τις επιστροφές. 
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Η νέα 
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Επιστημονικό έργο
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Γυναίκα με ήθος, επιμονή, ψυχραιμία
Η αξιοθαύμαστη διαδρομή της Αικατερίνης Σακελλαροπούλου από το Αρσάκειο Ψυχικού μέχρι την Προεδρία της Δημοκρατίας

Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΜΑΝΔΡΟΥ

Μακρά -
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Αχελώος και Σκουριές
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Με τη δικαστική 
ψήφο της έχει ταχθεί 
διαχρονικά υπέρ 
προοδευτικών θέσεων, 
όχι όμως με την τρέ-
χουσα κακοποιημένη 
έννοια του όρου.

Μακριά από αποστει-
ρωμένα στερεότυπα,  
η νέα ΠτΔ ενδιαφέρεται 
για την τέχνη, τα ταξί-
δια, τον πολιτισμό, 
την πολιτική, το περι-
βάλλον, ενώ έχει μεγάλη 
αγάπη για τα ζώα.

Η ανάρρηση στην κορυφή του ΣτΕ και οι σημαντικές αποφάσεις
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Βλέπουν στο πρόσωπό της 
την Ελλάδα των αξιών

Το δικαστικό 
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ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 26 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΑΠΟΚΤΗΣΤΕ ΤΟ ΤΕΥΧΟΣ ΠΟΥ ΜΠΟΡΕΙ ΝΑ ΛΕΙΠΕΙ 
ΑΠΟ ΤΗ ΜΟΝΑΔΙΚΗ ΣΥΛΛΟΓΗ ΣΑΣ!
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«Επιλέγουμε τη ζωή»
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Οδοιπορικό του ΜΠΕΡΝΑΡ-ΑΝΡΙ ΛΕΒΙ*
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«Αμαζόνες»

Ο ρόλος του δολοφονηθέντος Κασέμ Σουλεϊμανί

Τα εδάφη από τα 
οποία τους εκδίωξαν 
οι φιλοϊρανικές 
πολιτοφυλακές 
καταλήφθηκαν από 
άνδρες του Ισλαμικού 
Κράτους.

Εδωσαν τιτάνιο και 
αιματηρό αγώνα κατά 
των τζιχαντιστών 
και στη συνέχεια 
εγκαταλείφθηκαν μόνοι 
απέναντι στις υπέρτερες 
τουρκικές δυνάμεις.

Ο μακρύς χειμώνας των Κούρδων
Απλωμένοι σε Συρία, Ιράκ και Ιράν, υφίστανται τα πάνδεινα από τους εχθρούς τους, ξεχασμένοι από τους «συμμάχους» τους

Με καλάσνικοφ 
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* Ο Μπερνάρ-Ανρί Λεβί είναι Γάλλος 
συγγραφέας και φιλόσοφος.

Διάσπαρτοι σε σεληνιακό 
τοπίο, κρυμμένοι  
σε πέτρινα φυλάκια  
με απαρχαιωμένο 
οπλισμό, μία χούφτα 
ανδρών βρίσκεται  
σε διαρκή ετοιμότητα.

«Πόσες γενιές
θα κουβαλούν
αυτό το φορτίο;»

Στην περιοχή

Ο Μασούντ Μπαρζανί -
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Καταγγελίες

Το άγνωστο τίμημα της ανεξαρτησίας

Στα χαρακώματα
οι γερουσιαστές ενόψει
της δίκης Τραμπ

Ο Χάρι και η Μέγκαν πήραν την έγκριση της βασίλισσας Ελισάβετ, αλλά τα προβλήματα της απόφασής τους τώρα ανακύπτουν

Οι συγκρίσεις με την περίπτωση Κλίντον 

Οι Βρετανοί πιστεύουν 
ότι δεν πρέπει πλέον  
να πληρώνουν  
οι φορολογούμενοι 
για τη φύλαξή τους, 
αντιδράσεις υπάρχουν 
και στον Καναδά.

Η διαμάχη 
Ρεπουμπλικανών - 
Δημοκρατικών  
και η ελπίδα ότι θα 
σταθεί ο θεσμός στο 
ύψος των περιστάσεων.

Ο Ρεπουμπλικανός

A.
P. 

/ 
SC

OT
T 

AP
PL

EW
H

IT
E

Του CARL HULSE 
THE NEW YORK TIMES



Πλησιάζει η ώρα που οι καρκινοπα-
θείς θα μπορούν να υπόκεινται σε
ακτινοθεραπεία λίγων δευτερολέ-
πτων, αντί εβδομάδων, που απαιτούν
οι συμβατικές μέθοδοι αντιμετώπι-
σης του καρκίνου με ακτίνες. Σε νέα
μελέτη, που δημοσιεύθηκε στην ια-
τρική επιθεώρηση International Jo-
urnal of Radiation Oncology, Biology,
and Physics, ερευνητές του Αντι-
καρκινικού Κέντρου Εϊμπραμσον
του Πανεπιστημίου της Πενσιλβάνια,
εξηγούν πώς αξιοποίησαν ακτινο-
βολία πρωτονίων για να παραχθεί
η κατάλληλη δόση, ικανή να προ-
σφέρει σε καρκινοπαθή την πλήρη
θεραπεία του σε μία μοναδική και
ταχύτατη συνεδρία. Η νέα μέθοδος,
γνωστή ως ακτινοθεραπεία FLASH,
μπορεί να οδηγήσει σε επανάσταση
της αντικαρκινικής θεραπείας και
ογκολογίας. Οι ερευνητές διαπίστω-
σαν επίσης ότι η μέθοδος FLASH εί-
ναι εξίσου αποτελεσματική κατά
των όγκων όσο και η συμβατική

ακτινοθεραπεία, ενώ πλήττει λιγό-
τερο τους υγιείς ιστούς, χάρη στον
μικρότερο χρόνο έκθεσής τους στην
ακτινοβολία. «Είναι η πρώτη φορά
που δημοσιεύεται μελέτη για τη
χρήση πρωτονίων –αντί ηλεκτρο-
νίων– στην παραγωγή ακτινοθερα-
πευτικής δόσης FLASH, χάρη σε ια-
τρικό επιταχυντή», λέει ένας εκ των
συντακτών της μελέτης, ο διευθυν-
τής του Θεραπευτικού Κέντρου Πρω-
τονίων, Τζέιμς Μετς, που συνεργά-
σθηκε στη δημοσίευση αυτή με τον
Ελληνα καθηγητή Ερευνητικής Ογ-
κολογίας, δρα Κωνσταντίνο Κουμένη.
Ο δρ Μετς επισημαίνει ότι άλλες

ομάδες ερευνητών παρήγαγαν αν-
τίστοιχες δόσεις αξιοποιώντας ηλε-
κτρόνια, τα οποία δεν διεισδύουν
αρκετά βαθιά στο σώμα για να είναι
αποτελεσματικά ως θεραπεία για
όγκους σε εσωτερικά όργανα. Αλλες
ομάδες δοκίμασαν τις ιδιότητες συμ-
βατικών φωτονίων, αν και προς το
παρόν οι θεραπευτικές συσκευές
δεν έχουν τη δυνατότητα παραγωγής
δόσεων κατάλληλου ενεργειακού
φορτίου. Η μελέτη αυτή δείχνει ότι,
μετά τις αναγκαίες τεχνικές αλλαγές,
οι διαθέσιμοι επιταχυντές πρωτονίων
μπορούν να παράγουν θεραπευτικά
αποτελεσματικές δόσεις FLASH.

Η ερευνητική ομάδα του Πανε-
πιστημίου της Πενσιλβάνια αναγ-
κάσθηκε να σχεδιάσει και να δημι-
ουργήσει νέες συσκευές για να πα-
ράγει θεραπευτική δόση ακτινοβο-
λίας χάρη σε πρωτόνια, καθώς η
ακριβής μέτρηση των δόσεων ρα-
διενέργειας ήταν αναγκαία για την
πραγματοποίηση αποτελεσματικής

θεραπείας. «Καταφέραμε να ανα-
πτύξουμε ειδικευμένα συστήματα
στα ερευνητικά εργαστήρια για την
παραγωγή δόσεων FLASH, αποδει-
κνύοντας ότι είμαστε ικανοί να ελέγ-
ξουμε τη δέσμη πρωτονίων. Πραγ-
ματοποιήσαμε μεγάλο αριθμό πει-
ραμάτων, τα οποία μας επέτρεψαν
να καταγράψουμε τις επιπτώσεις
της ραδιενέργειας FLASH, κάτι το
οποίο ήταν αδύνατο στα υπάρχοντα
εργαστήρια», λέει ο δρ Μετς.

Η ερευνητική ομάδα αποκάλυψε
ότι έχει ήδη αρχίσει την εκπόνηση
συγκεκριμένων σχεδίων για την
πρακτική αξιοποίηση των ευρημά-
των της σε κλινικές μελέτες, συμ-
περιλαμβανομένων των αναγκαίων
βημάτων με στόχο την εφαρμογή
των συμπερασμάτων της μελέτης
στις νοσοκομειακές ογκολογικές
μονάδες. Επόμενη αποστολή της
ομάδας είναι ο σχεδιασμός συσκευής
κατάλληλης για ακτινοθεραπεία
FLASH σε ασθενείς.
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ΑΡΘΡΟ / Της ΕΛΕΝΑΣ ΑΛΩΝΕΥΤΗ

Ο λόγος είναι μια σημαντική λειτουργία
που δίνει την ικανότητα στο παιδί να
επικοινωνεί, να εκφράζει τις επιθυμίες

του, τα συναισθήματά του, να μαθαίνει να
σκέφτεται και να οργανώνει τις σκέψεις του.
Ο λόγος αποτελεί σημαντικό παράγοντα για
την κοινωνικοποίηση ενός ατόμου. Συνήθως
οι γονείς των παιδιών με διάφορες παθολογίες
(σύνδρομα, διάχυτη αναπτυξιακή διαταραχή
κ.ά.), επισκέπτονται από μόνοι τους λογο-
θεραπευτή. Από την άλλη, άλλα παιδιά επι-
σκέπτονται λογοθεραπευτή ύστερα από ανη-
συχία που μπορεί να έχει ο παιδίατρος, ο δά-
σκαλος ή ακόμη και ο γονιός του παιδιού.

Όταν τα παιδιά φτάσουν στον λογοθερα-
πευτή, εκείνος πρέπει να αξιολογήσει το
παιδί με διάφορες σταθμισμένες και μη σταθ-
μισμένες μεθόδους αξιολόγησης, που θα του
δώσουν τις πληροφορίες που χρειάζεται για
να αποφασίσει, εάν το παιδί που έχει αξιο-
λογήσει χρειάζεται να ενταχθεί σε ένα θε-
ραπευτικό πρόγραμμα με βάση τις ανάγκες
του. Η αξιολόγηση βοηθά τον λογοθεραπευτή
να κατανοήσει τις ικανότητες αλλά και τις
ελλείψεις του παιδιού και να δημιουργήσει
ένα πρόγραμμα θεραπευτικής παρέμβασης
εξατομικευμένο.

Συνήθως τα παιδιά χρειάζονται ένταξη
σε προγράμματα λογοθεραπείας όταν: η ανά-
πτυξη της επικοινωνίας, του λόγου και της

ομιλίας είναι αισθητά αποκλίνουσα με βάση
τη χρονολογική τους ηλικία ή ακόμη όταν
οι δεξιότητες που αφορούν τη γλώσσα δεν
είναι ικανές να καλύψουν τις ανάγκες που
έχουν τα παιδιά για επικοινωνία. Συχνά πα-
ρατηρείται η πιθανότητα το παιδί να χρει-
άζεται λογοθεραπεία όμως το περιβάλλον
του να μην το αντιλαμβάνεται. Ένα παιδί
μπορεί να έχει ένα πλούσιο και ανεπτυγμένο
λεξιλόγιο, καθαρό λόγο, να επικοινωνεί πολύ
καλά με συνομήλικα άτομα αλλά και με με-
γαλύτερα, η σύνταξή του να είναι ορθή, όμως,
υπάρχει πιθανότητα το παιδί αυτό να κάνει
μια συζήτηση που θα είναι εκτός θέματος.
Μπορεί να απαντάει στις ερωτήσεις που του
γίνονται, αλλά όχι στοχευμένα (να πλατειάζει),
ή ακόμη να μη χρησιμοποιεί ορθά τον λόγο
σε συγκεκριμένες καταστάσεις και περιβάλ-

λοντα (προβλήματα πραγματολογίας).
Όταν ο γονιός αποφασίσει να εντάξει το

παιδί του σε πρόγραμμα λογοθεραπείας θα
πρέπει να αναπτυχθεί μια θεραπευτική σχέση
μεταξύ παιδιού, οικογένειας και λογοθερα-
πευτή. Οι γονείς θα πρέπει να έχουν άμεση
και λειτουργική επικοινωνία με τον λογοθε-
ραπευτή. Να τον στηρίζουν και να τον κα-
τανοούν και να νιώθουν άνετα να εκφράζουν
τις διάφορές τους ανησυχίες. Το περιβάλλον
του ατόμου αποτελεί ένα αναπόσπαστο κομ-
μάτι της θεραπευτικής παρέμβασης, διότι ο
γονιός, το παιδί και ο λογοθεραπευτής είναι
συνοδοιπόροι στο ταξίδι αυτό. Εάν το περι-
βάλλον στηρίζει τον λογοθεραπευτή και το
παιδί, τότε σίγουρα τα αποτελέσματα θα
είναι αρκετά βελτιωμένα.

Είναι σημαντικό να σημειωθεί πως αυτό
το άρθρο επικεντρώνεται μόνο στα παιδιά,
χωρίς να σημαίνει πως είναι ο μόνος πληθυ-
σμός που χρειάζεται λογοθεραπευτική βοή-
θεια. Σε άλλο άρθρο θα επικεντρωθούμε στο
ποιοι είναι οι ενήλικες που χρήζουν λογοθε-
ραπευτικής παρέμβασης και πώς ένα λογο-
θεραπευτής μπορεί να βοηθήσει στην απο-
κατάσταση διαφόρων παθολογιών.

Επανάσταση στην ακτινολογική αντιμετώπιση του καρκίνου
������

H μέθοδος FLASH πλήτ-
τει λιγότερο τους υγιείς
ιστούς, χάρη στον μικρό-
τερο χρόνο έκθεσής τους
στην ακτινοβολία.

Πότε ένα παιδί χρειάζεται λογοθεραπεία;

«Aνακούφιση»
για τη διακοπή
της κύησης
Στη συντριπτική πλειονότητά τους
οι γυναίκες που υποβάλλονται σε
άμβλωση  δεν μετανοούν για την
απόφασή τους. Αυτό είναι το συμ-
πέρασμα έρευνας που δημοσιεύθηκε
στην επιθεώρηση Social Science &
Medicine. Οι επιστήμονες εξέτασαν
667 γυναίκες σε 21 αμερικανικές
πολιτείες, επανειλημμένως μέσα σε
μία πενταετία, καταγράφοντας τα
συναισθήματά τους σχετικά με τη
διακοπή της κύησής τους. Το 95%
των γυναικών επέμεινε, καθ’ όλη
τη διάρκεια της έρευνας, ότι η από-
φασή τους να υποβληθούν σε άμ-
βλωση ήταν σωστή. Οταν ρωτήθη-
καν αν νιώθουν συναισθήματα όπως
λύπη, τύψεις, ανακούφιση, μετάνοια,
θυμό ή ευτυχία για την απόφασή
τους, οι περισσότερες δήλωσαν ότι
ένιωθαν «ανακούφιση». 

Οπως επισημαίνει η συντάκτρια
της μελέτης, Κορίν Ρόκα, καθηγή-
τρια στο πανεπιστήμιο της Καλι-
φόρνιας, στο Σαν Φρανσίσκο, «επί
χρόνια επικρατούσε η αντίληψη
ότι πρέπει να προστατέψουμε τις
γυναίκες από τη συναισθηματική
οδύνη της άμβλωσης. Δεν υπάρχει
καμία ένδειξη ότι αυτό ανταποκρί-
νεται στην πραγματικότητα». Η
Ρόκα υπογραμμίζει ότι ο ισχυρισμός
περί της συναισθηματικής οδύνης
που προκαλεί η άμβλωση χρησι-
μοποιήθηκε κατά κόρον από τους
πολέμιους της πρακτικής προκει-
μένου να περιορίσουν την πρόσβα-
ση των γυναικών  σε αυτήν.

Πολλές πολιτείες στις ΗΠΑ απαι-
τούν συνεδρίες συμβουλευτικής
πριν από την άμβλωση και χρόνο
αναμονής κατά τον οποίο η έγκυος
ενημερώνεται για την αρνητική
ψυχική επίδραση που θα έχει η άμ-
βλωση. Τελευταία έχει εξαπολυθεί
μία νέα εκστρατεία των αμερικα-
νικών  οργανώσεων που αντιτίθεν-
ται στις αμβλώσεις αλλά και συν-
τηρητικών πολιτικών προκειμένου
να εφαρμοστεί μία πολύ αυστηρή
νομοθεσία για τις αμβλώσεις σε
ολόκληρη την αμερικανική επικρά-
τεια, ανατρέποντας ή ακόμα και
καταργώντας την ιστορική από-
φαση του Ανώτατου Δικαστήριου,
του 1973, με την οποία νομιμοποι-
ήθηκαν οι αμβλώσεις. Η νέα μελέτη,
ωστόσο, αποδεικνύει ότι οι γυναίκες
που έχουν υποβληθεί στην επέμ-
βαση συχνότερα νιώθουν μεικτά
αισθήματα, όπως τύψεις και ταυ-
τόχρονα ανακούφιση, ενώ «αρνη-
τικά και θετικά αισθήματα που πυ-
ροδοτούνται από την επέμβαση
ακολουθούν μειωτική τάση τα δύο
χρόνια μετά την επέμβαση και στα-
θεροποιούνται αργότερα. Αντιθέ-
τως, τα συναισθήματα για την ορ-
θότητα της απόφασής τους παρα-
μένουν σταθερά και ισχυρά».

Οι συντάκτες της πρόσφατης με-
λέτης επισημαίνουν ότι οι μελλον-
τικές έρευνες πρέπει να εστιαστούν
στους μεμονωμένους παράγοντες
που κάνουν τις γυναίκες να βιώνουν
αρνητικά συναισθήματα και να με-
τανοούν για την άμβλωση, τονίζον-
τας ότι η συμβουλευτική, με επί-
κεντρο την άμβλωση, όποτε παρέ-
χεται, οφείλει να βοηθά τη γυναίκα
να διαχειριστεί και να ξεπεράσει το
στίγμα της ιατρικής πράξης.

Λιγότερο σεξ,
πρόωρη
εμμηνόπαυση
Οι γυναίκες που έρχονται σε σε-
ξουαλική συνεύρεση, τουλάχιστον
μία φορά τον μήνα, έχουν μικρότερο
κίνδυνο πρόωρης εμμηνόπαυσης
συγκριτικά με εκείνες που δεν έχουν
τόσο έντονη σεξουαλική ζωή, επι-
σημαίνουν Βρετανοί ερευνητές. Ει-
δικότερα, οι επιστήμονες του τμή-
ματος Ανθρωπολογίας του Univer-
sity College London (UCL), που έκα-
ναν τη σχετική δημοσίευση στο
περιοδικό «Royal Society Open
Science» της βρετανικής Βασιλικής
Εταιρείας Επιστημών, ανέλυσαν
στοιχεία για σχεδόν 3.000 Αμερι-
κανίδες, με μέση ηλικία 45 ετών,
την εξέλιξη της υγείας των οποίων
παρακολούθησαν επί δέκα χρόνια. 

Ετσι διαπιστώθηκε ότι όσες έκα-
ναν σεξ τουλάχιστον μία φορά την
εβδομάδα ή πιο συχνά, είχαν κατά
μέσον όρο 28% λιγότερες πιθανό-
τητες να έχουν πρόωρη εμμηνό-
παυση, σε σχέση με όσες είχαν σε-
ξουαλική δραστηριότητα σπανιό-
τερα από μία φορά τον μήνα. Για
όσες έκαναν σεξ τουλάχιστον μία
φορά το μήνα, η πιθανότητα πρό-
ωρης εμμηνόπαυσης ήταν μειωμένη
κατά 19%. «Αν μια γυναίκα δεν
κάνει σεξ και δεν υπάρχει πιθανό-
τητα εγκυμοσύνης, τότε το σώμα
επιλέγει να μην επενδύσει στην
ωορρηξία, καθώς κάτι τέτοιο δεν
θα είχε νόημα», δήλωσε η ερευνή-
τρια Μέγκαν Αρνοτ. Οπως, μάλιστα,
επισημαίνει η ίδια, τα συμπερά-
σματα της μελέτης προσθέτουν βά-
ρος στη θεωρία ότι η γυναικεία εμ-
μηνόπαυση αρχικά εξελίχθηκε προ-
κειμένου να αποτρέψει τις αναπα-
ραγωγικές συγκρούσεις μεταξύ δια-
φορετικών γενεών θηλυκών και για
να επιτρέψει στις πιο ηλικιωμένες
γυναίκες να ενισχύουν την καλή
κατάσταση της υγείας τους, φρον-
τίζοντας τα εγγόνια τους. Οι γυναί-
κες, αξίζει να σημειωθεί, είναι πιο
ευάλωτες στις ασθένειες κατά την
περίοδο της ωορρηξίας, επειδή το
ανοσοποιητικό τους σύστημα είναι
κατεσταλμένο. Η εμμηνόπαυση,
λένε οι ερευνητές, είναι αναπόφευ-
κτη για όλες τις γυναίκες και δεν
υπάρχει καμία συμπεριφορική πα-
ρέμβαση που μπορεί να αποτρέψει
τη λήξη της αναπαραγωγικής ζωής.
Τέλος, η πιο συνηθισμένη συχνό-
τητα σεξουαλικής επαφής ήταν μία
φορά την εβδομάδα (ποσοστό 64%
των γυναικών που συμμετείχαν
στην έρευνα). Εως το τέλος της δε-
καετούς έρευνας, το 45% των γυ-
ναικών είχε μπει στην εμμηνόπαυση
σε μέση ηλικία 52 ετών. 

Ακτινοθεραπευτής και φυσικός δοκιμάζουν πειραματική μέθοδο αντιμετώπι-
σης του καρκίνου του ήπατος σε νοσοκομείο του Μονάχου.

Δεν είναι ακόμη σαφής ο ακριβής
βιολογικός μηχανισμός που συνδέει
τη συχνότητα του σεξ με την ηλικία
της εμμηνόπαυσης.

Η κ. Έλενα Αλωνεύτη είναι λογοπαθολόγος,
λογοθεραπεύτρια, BSc.
elenaalonefti.slp@gmail.com



Eχουν αλήθεια στερέψει οι λέξεις. Το
μυαλό δεν μπορεί να επινοήσει τι άλλο
μπορεί να συμβεί και μέχρι πού μπορεί
να είναι ο πάτος. Η δε επαγγελματική
ιδιότητα μας, είναι παντελώς ανίσχυρη
αφού οι όποιες αποκαλύψεις, καταγγε-
λίες, επισημάνσεις πετιούνται στον
κάδο των αχρήστων ενός σάπιου συ-
στήματος. Όσον αφορά το συναίσθημα
ενός πολίτη που ζει σ’ ένα τέτοιο κράτος,

δεν μπορεί να είναι τίποτα άλλο πέραν της θλίψης και
της οργής. Όλα αυτά που συμβαίνουν στο κυπριακό πο-
δόσφαιρο τις τελευταίες ημέρες, εβδομάδες, χρόνια συ-
νιστούν ντροπή για τον καθένα
από μας ξεχωριστά, ως επαγ-
γελματίες, πολίτες και στην τε-
λική ως άνθρωποι. 

Δυστυχώς η λύπη δεν έχει
να κάνει με το γεγονός ότι ζουν
ανάμεσα μας άτομα με πλούσια
εγκληματική δράση, αλλά ακρι-
βώς η αδυναμία του κράτους
να επιβάλει επιτέλους τάξη και
νομιμότητα, αποτρέποντας τον
καθένα να λειτουργεί εις βάρος
όλων των υπολοίπων. Είναι τέ-
τοιο πλέον το θράσος τους, που
ακόμη και μετά τις αποκαλύψεις
του 24sports, περί των κόκκινων φακέλων, πολύ περισ-
σότερο δε, λίγες ώρες μετά την ομιλία του Προέδρου
της Δημοκρατίας στο πλαίσιο της γιορτής των αρίστων
από την  ΕΑΚ, τοποθετήθηκε βόμβα σε κάποιον διαιτητή. 

Ακριβώς τούτη η πράξη δείχνει όχι μονάχα το θράσος
αλλά και την απαξίωση που έχουν απέναντι τόσο στις
διωκτικές αρχές όσο και στην Πολιτεία. Δυστυχώς και
πάλι, δικαίως νιώθουν τέτοιου είδους συναισθήματα
αφού το Κράτος δια των Αρχών του, δεν έχει ποτέ κα-
ταφέρει να τους στήσει στη γωνία, να τους καταδιώξει,
πόσω μάλλον να συλλάβει τον οποιοδήποτε. Σε τέτοιο
μάλιστα βαθμό που σε αναγκάζει να θεωρήσεις ότι πρό-
κειται για συνενοχή, άμεσα ή έμμεσα.  

Και όταν ακριβώς καταλήγεις σε τέτοια συμπεράσματα,
είναι που σου δημιουργείται ένα κενό, απέραντο κενό.
Γιατί ακριβώς νιώθεις αδύναμος ν’ αλλάξεις πράγματα
και καταστάσεις και ένοχος για την κοινωνία που πα-
ραδίδεις στα παιδιά σου. Βάσει αυτού, η απελπισία κα-
ταλήγει στο κενό… που είναι απέραντο.

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Eνα κενό... απέραντο 

Προς τι η έκπληξη κάποιων, για τη νέα…
φουρνιά φακέλων με αποστολέα την
ΟΥΕΦΑ και παραλήπτη την ΚΟΠ και
κατ’ επέκταση το κυπριακό ποδόσφαιρο;
Ποτέ δεν έπαψαν οι σχετικές εκθέσεις,
με στοιχεία για ασυνήθιστη στοιχηματική
κίνηση, να αποστέλλονται στην Κύπρο.
Τα «περίεργα» άλλωστε, δεν σταμάτησαν
ποτέ να συμβαίνουν σε κυπριακά γήπεδα,
είτε σε φιλικά, είτε σε επίσημα παιγνίδια.

Απλά, ο μη καταλογισμός σε αρκετές περιπτώσεις ευθύνης,
περνούσε το θέμα στα... μουλωχτά αν και ο περισσότερος
κόσμος το’ χε τούμπανο και οι αρμόδιοι κρυφό καμάρι!

Καλή και η προσπάθεια των άμεσα εμπλεκομένων
στις σχετικές υποθέσεις, να πείσουν για την έκπληξη
και τον αιφνιδιασμό τους. Μα εμείς; Ποτέ και κανείς δεν
έχει σχέση με το στοίχημα,
ποτέ και κανείς δεν ευθύνεται.
Λες και από μόνα τους κάποια
παιγνίδια «στήνονται», λες
και διά μαγείας «φορτώνον-
ται» τρελά λεφτά σε συγκε-
κριμένα είδη στοιχήματος
και κόντρα στην ποδοσφαι-
ρική λογική προβλέψεων ανα-
λόγως της δυναμικότητας κά-
ποιων ομάδων... 

Μην τα πολυλογούμε, τέ-
τοιους είδους καταστάσεις
είχαμε, έχουμε και θα έχουμε
στο κυπριακό ποδόσφαιρο, όσο θα υπάρχει δυνατότητα
να αποκομίσει κάποιος οικονομικά οφέλη από αυτό.
Τέτοιου είδους καταστάσεις θα εκλείψουν μόνο αν εκλεί-
ψουν και οι αγώνες του κυπριακού ποδοσφαίρου από τα
στοιχήματα σε όλο τον κόσμο. Κάτι τέτοιο όμως δεν
γίνεται, ρεαλιστικό στόχο δεν το λες, οπότε πάμε παρακάτω.
Και αφού να εξαλείψουμε το κακό δεν μπορούμε, ας προ-
σπαθήσουμε τουλάχιστον για το μετριασμό του προ-
βλήματος.

Όχι όμως με… ευχολόγια, ούτε με απλές… καταδίκες.
Πράξεις η μόνη απάντηση και η λύση δεν είναι η επιβολή
προστίμων από την ΚΟΠ. Καλή η έκφραση της αποφα-
σιστικότητας σας κύριε υπουργέ της Δικαιοσύνης, η
Αστυνομία ωστόσο αδυνατεί να στοιχειοθετήσει υπόθεση
και ας γέμισαν τα ράφια του Αρχηγείου από τις εκθέσεις
– φακέλους της ΟΥΕΦΑ. Βρείτε τους τρόπους, βελτιώστε
το νομικό πλαίσιο, δώστε τις ανάλογες εξουσίες και τη
δυνατότητα στους ανακριτές μπας και βρούμε μια άκρη.
Το πρώτο και κύριο είναι η θέληση και η πραγματική
βούληση να αντιμετωπιστεί το κακό στη ρίζα του, να
«ενοχληθούν» όλοι όσοι με την ανοχή ή την αδράνεια
της πολιτείας αλωνίζουν εδώ και χρόνια στα κυπριακά
γήπεδα. Τα υπόλοιπα (στοιχεία και τεκμήρια) ίσως τα
βρούμε στην πορεία…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Θέληση υπάρχει;

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

ΚΟΠ - αντιδράσεις
Με επίσημη τοποθέτησή της η Ομόνοια
μίλησε για διαφθορά και διαπλοκή στο
κυπριακό ποδόσφαιρο, έριξε ευθύνη
στην ηγεσία της ΚΟΠ και πάει να βρει το
δίκαιο της σε ΟΥΕΦΑ και ΦΙΦΑ. Με επί-
σημη τοποθέτησή της η ΑΕΛ καταλογί-
ζει ευθύνη και σκοπιμότητα στην ηγε-
σία της ΚΟΠ για τα προβλήματα στη δι-
αιτησία. Πυρά κατά της ΚΟΠ και από τον
πρόεδρο του ΠΑΣΠ, ενώ στο παιγνίδι
(ξανά) μπήκε ο πρώην διαιτητής Μάριος
Παναγή. Η αντίδραση της ΚΟΠ σε όλα
αυτά αγνοείται! Αρκετές μέρες μετά τα
όσα σημαντικά και σοβαρά λέχθηκαν
κανείς από την ηγεσία της Ομοσπονδίας
δεν έκρινε σωστό ή αναγκαίο να πει κά-
τι, να εκφράσει μια επίσημη θέση, έστω

χωρίς να μπει σε συζήτηση ή δημόσια
αντιπαράθεση με οποιονδήποτε.

* * * * *  

Ραν Μπεν Σιμόν
Ακόμη και αυτοί που υποστήριζαν την
παραμονή Ραν Μπεν Σιμόν στον πάγκο
της εθνικής, πολύ πιθανό να αναθεώ-
ρησαν την άποψή τους, ακούγοντας
τον ισραηλινό τεχνικό στις τελευταίες
του δηλώσεις στα γραφεία της ΚΟΠ.
Μας είπε λοιπόν ο κύριος Σιμόν, πως
δεν έχουμε ως χώρα εθνική ομάδα ικα-
νή για να προκριθεί σε τελικά διοργά-
νωσης. Αγνοώντας ή ξεχνώντας, πως
αρκετές φορές κατά τη διάρκεια της
θητείας του, μας προέτρεψε να κάνου-

με υπομονή και να πιστέψουμε σε ένα
τέτοιο στόχο, τον οποίο θεωρούσε εφι-
κτό. Κατά τ’ άλλα, ο Ραν Μπεν Σιμόν
υποστήριξε, αποχωρώντας, πως παρα-
δίδει την εθνική σε καλύτερο επίπεδο
σε σχέση με το τι παρέλαβε το 2017. Τι
μένει τελικά από τη δική του θητεία;
Ίσως το καλό οικογενειακό κλίμα, το
οποίο πρόταξε πρόσφατα ο Ραν Μπεν
Σιμόν, θέλοντας να δικαιολογήσει την
αποτυχία στο Nations League!

* * * * *  

Ανυπαρξία/ ανικανότητα
Λίγο πολύ οι εκπρόσωποι της αστυνο-
μίας ομολογούν δημόσια την ανικανό-
τητα να ξεμπλέξουν το νήμα των στη-
μένων αγώνων. Χωρίς να το λένε, το

ίδιο λίγο πολύ ισχύει και με τις εγκλη-
ματικές ενέργειες κατά διαιτητών κυ-
ρίως τις πρώτες πρωινές ώρες. Με λίγα
λόγια, είναι απλά ανίκανοι να επιβά-
λουν τη νομιμότητα.. τελεία και παύλα

* * * * *  

Και άλλοι φάκελοι
Μπορεί η ΚΟΠ υπό την πίεση των απο-
καλύψεων του 24sports.com.cy  ν’
αναγκάστηκε να δημοσιοποιήσει την
έλευση των κόκκινων φακέλων, έστω
και καθυστερημένα… οι πληροφορίες
πάντως αναφέρουν ότι υπάρχουν και
άλλα ματς τα οποία η ΚΟΠ φρόντισε να
αφήσει στην αφάνεια. Πώς και γιατί…
θα δείξει ο χρόνος.

Είναι μια χρονιά που τη λες και… πα-
ραδοσιακή στο κυπριακό ποδόσφαιρο,
υπό την έννοια πως οι κορυφαίες ομάδες
του τόπου βάσει τίτλων διεκδικούν
την κορυφή. Κάτι που είχαμε πολλά
χρόνια να το δούμε και σαφώς αυξάνει
το ενδιαφέρον του κόσμου και την
προσέλευση στα γήπεδα. Η Ανόρθωση
έχει πείσει και τους τελευταίους πως
όσα ο Κετσπάγια έλεγε το καλοκαίρι
περί διεκδίκησης του τίτλου μόνο λόγια

εντυπωσιασμού δεν ήταν και η «Με-
γάλη Κυρία» στρογγυλοκάθεται στην
κορυφή. Με την αδυναμία του ΑΠΟΕΛ
να βρει σταθερότητα, η Ομόνοια μοιάζει
αυτή τη στιγμή ο Νο1 κίνδυνος για
την απώλεια της πρώτης θέσης και το
ραντεβού μαζί της εκτός έδρας είναι
από τα μεγαλύτερα της σεζόν. Εννοείται
και από τα πλέον δύσκολα. Οι «πρά-
σινοι» είναι η μοναδική ομάδα που
τους πήρε αποτέλεσμα στο γήπεδό
τους και έχει αποδείξει πως ξέρει να
παίξει με την μπάλα κάτω και να δια-
σπάσει άμυνες. 

Με τον ΑΠΟΕΛ, ο Κετσπάγια πήρε
το παιχνίδι εκεί που το ήθελε, περιόρισε
τον αντίπαλο σε βαθμό που απειλήθηκε
ελάχιστα και τελικά πήρε και τη νίκη.
Απέναντι στην Ομόνοια, τουλάχιστον

με την εικόνα που έχουμε ως τώρα, το
έργο του περιορισμού το περιμένεις
δυσκολότερο. Αν όμως τα καταφέρει
και φύγει με το διπλό από την πρω-
τεύουσα, θα πάρει ένα πολύ σημαντικό
προβάδισμα εφτά βαθμών που θα την
καθιστά φαβορί για τον τίτλο. 

Το πρέσινγκ σε όλα τα μήκη και
πλάτη του γηπέδου και η προσπάθεια
να ανατραπεί κάθε πλάνο ανάπτυξης
του αντιπάλου είναι τα βασικά προτε-
ρήματα της φετινής ομάδας, όμως είναι
και η πρώτη φορά που οι αντοχές δο-
κιμάζονται έντονα. Από τη μια ο αγώνας
με τον Ολυμπιακό, πρώτη βδομάδα
της σεζόν που υπάρχουν τρεις αγώνες
στο πρόγραμμα, φόρτωσε με λεπτά
αρκετούς βασικούς και από την άλλη
προέκυψαν προβλήματα αγωνιστικά
που τόσα πολλά δεν υπήρχαν πριν.
Κάποιοι θα προλάβουν, όμως θα μπουν
να παίξουν έχοντας χάσει προπονήσεις
και δεν είναι και το καλύτερο.  Όλοι
μιλάνε για τον Ρούμπεν Ράγιος και όχι
άδικα, αλλά με τον ΑΠΟΕΛ είδαμε πως
λύσεις μπορούν να δώσουν κι άλλοι.
Τα «όπλα» της, σε σχέση με τις άλλες
ομάδες του πρωταθλήματος, είναι τα
κορμιά που έχει, στοιχείο που απέναντι
στην Ομόνοια της δίνει ίσως το μικρό-
τερο χάντικαπ. Βασικό θα είναι να βρει
τρόπο να κόψει την κυκλοφορία που
έχουν οι «πράσινοι» και αν γίνεται να
κλέψει μπάλες σε σημείο που θα μπορεί
να γίνει επικίνδυνη με λίγες πάσες. 

Τίτλο να πάρεις από Γενάρη μήνα
δε γίνεται, όμως ένα τέτοιο διπλό στην
έδρα της Ομόνοιας θα είναι ένα πελώριο
βήμα. Ένα μήνυμα προς όλους πως ο
«Φοίνικας» πετά και πάλι προς την κο-
ρυφή.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ

Ντέρμπι πολύ μεγάλης σημασίας
Ομόνοια και Ανόρθωση θα παλέψουν για τη νίκη που θα τους δώσει τεράστια δυναμική 
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Tο Κράτος 
δεν έχει ποτέ
καταφέρει να
τους στήσει στη
γωνία, να τους
καταδιώξει, πό-
σω μάλλον να
συλλάβει τον
οποιοδήποτε. 
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Βρείτε τους τρό-
πους, βελτιώστε
το νομικό πλαί-
σιο, δώστε τις
ανάλογες εξου-
σίες στους ανα-
κριτές μπας και
βρούμε μια άκρη. 

Ντέρμπι πολύ μεγάλης βαθμολογικής
και όχι μόνο σημασίας, στην διεκδίκηση
του τίτλου είναι αυτό που θα γίνει στο
ΓΣΠ, με αντίπαλους την Ομόνοια και
την Ανόρθωση. Το «τριφύλλι»  βρίσκε-
ται στη δεύτερη θέση με 32 βαθμούς

σε 16 αγώνες (9-5-2), με συντελεστή
τερμάτων 23-10. Στην πρώτη θέση
βρίσκεται η Ανόρθωση με 36 βαθμούς
σε 15 αγώνες (11-3-1). Για την γηπε-
δούχο Ομόνοια η αναμέτρηση είναι
καθοριστικής σημασίας. Με νίκη επί

της Ανόρθωσης την πλησιάζει βαθμο-
λογικά, της βάζει πίεση και προσθέτει
εκτός από βαθμούς, δυναμική στη δική
της προσπάθεια για υλοποίηση των
στόχων της. Εννοείται ότι ανεβάζει
την ψυχολογία της στα ύψη. Τεράστιας

σημασίας είναι ο αγώνας αυτός και για
την πρωτοπόρο Ανόρθωση, η οποία
αν περάσει αλώβητη και από το «καυτό»
ΓΣΠ, θα αποκτήσει ακόμα μεγαλύτερη
δυναμική και θα γίνει φαβορί για την
κατάκτηση του τίτλου.

Το «τριφύλλι» φέτος κάνει μια εξαιρε-
τική χρονιά μετά από πολλά χρόνια.
Με την παρουσία της θυμίζει ξανά…
Ομόνοια. Ξανακέρδισε τον αυτοσεβα-
σμό της. Ανάγκασε σχεδόν όλους να
μιλήσουν γι’ αυτήν με καλά λόγια. Ο
κόσμος ασχολείται ξανά μαζί της. Μπο-
ρεί να νικήσει  τον όποιο αντίπαλο,
όπως παλιά. Η ομάδα δείχνει ότι έχει
την δυνατότητα να επιστρέψει μετά
από πολλά χρόνια… ξηρασίας στην

κορυφή. Η Ομόνοια έκλεισε ιδανικά
το 2019, με την τεράστια εμφάνιση
και σημαντική νίκη επί της ΑΕΚ, ούσα
στην πρώτη θέση με 31 βαθμούς. Το
2020  παρατηρείται μια οπισθοχώρηση.
Ήττα από τον Απόλλωνα στο Τσίρειο,
εντός έδρας αναπάντεχη ισοπαλία, με
την Πάφος FC. Το  παιχνίδι στο ΓΣΠ
αναμένεται με τεράστιο ενδιαφέρον
από τους οπαδούς των δυο ομάδων
και όχι μόνο. 

«Σίγουρα απέναντι στην Ανόρθωση
δεν θα γίνει και το πιο ανοιχτό παιχνίδι
αλλά ένας κλειστός αγώνας, γιατί είναι
πολύ καλοί αμυντικά. Μέχρι στιγμής
η Ανόρθωση είναι η καλύτερη ομάδα
αμυντικά και γενικά είναι μία πάρα
πολύ καλή ομάδα. Οπόταν δεν περι-
μένουμε να έχουμε τόσες πολλές ευ-

καιρίες απέναντι τους, αλλά θα είναι
ιδανικό να σκοράρουμε στις ευκαιρίες
που θα φτιάξουμε». Αυτά δήλωσε, με-
ταξύ άλλων, στην ιστοσελίδα της Ομό-
νοιας ο Χενιγκ Μπεργκ για το ματς.
Έχρισε δε την Ανόρθωση  φαβορί για
τον τίτλο. Ο Χένιγκ Μπεργκ μίλησε
για κλειστό αγώνα και περιορισμένες
ευκαιρίες. 

Η Ομόνοια θα βασιστεί στην εξαι-
ρετική κεντροεπιθετική της ανάπτυξη,
το κάθετο παίξιμο, το γρήγορο ξεδί-
πλωμα και τη δημιουργία ευκαιριών.
Ένα ενδεχόμενο είναι η γρηγοράδα
της επίθεσης της Ομόνοιας να αποτε-
λέσει αποτελεσματικό όπλο απέναντι
στη βραδύτητα του κεντρικού αμυν-
τικού - ποιοτικού αναμφιβόλως - δίδυ-
μου της Ανόρθωσης.

Ένα  θέμα που έχει να λύσει η Ομό-
νοια είναι το να βρει διεξόδους στο
ανηλεές πρέσινγκ των αντιπάλων που
έχει αποδειχθεί… θανατηφόρο για τον
όποιο  αντίπαλο. Η Ομόνοια πρέπει να
φροντίσει να έχει πάντα ένα αμαρκά-
ριστο παίκτη, ενώ ταυτόχρονα οι πο-
δοσφαιριστές της  θα πρέπει να είναι
έτοιμοι για τις μεγάλες μονομαχίες που
θα γίνουν, αντιτάσσοντας δύναμη και
τρέξιμο στον  αντίπαλο, που ανασταλ-
τικά και γενικότερα  στον τομέα του
μαρκαρίσματος είναι εξαιρετικός.Η
συμπαράσταση του κόσμου που θα
πάει μαζικά στο γήπεδο θα είναι ση-
μαντική για την ομάδα.  Την ώρα που
σύρονταν αυτές οι γραμμές ξεκαθάρισε
ότι δεν θα είναι παρών στο ντέρμπι ο
Φαμπιάνο Ριμπέιρο, αφού ο τραυμα-
τισμός του είναι σοβαρός. Έτσι, δημι-
ουργείται ένα σοβαρό «πλην» για την
ομάδα της Λευκωσίας.  

ΠΕΤΡΟΣ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗΣ 

Ευκαιρία για εκτόξευσηOπως πιο παλιά…

�������

Η Ανόρθωση έχει πείσει
και τους τελευταίους πως
όσα ο Κετσπάγια έλεγε το
καλοκαίρι περί διεκδίκη-
σης του τίτλου μόνο λόγια
εντυπωσιασμού δεν ήταν.

�������

Η Ομόνοια θα βασιστεί
στην εξαιρετική κεντροε-
πιθετική της ανάπτυξη, 
το κάθετο παίξιμο, 
το γρήγορο ξεδίπλωμα και
τη δημιουργία ευκαιριών. 

Αν η καταφέρει η Ανόρθωση να φύγει με το διπλό από την πρωτεύουσα, θα πάρει
πολύ σημαντικό προβάδισμα εφτά βαθμών που θα την καθιστά φαβορί για τον τίτλο.

Oι ποδοσφαιριστές της Ομόνοιας  θα πρέπει να είναι έτοιμοι για τις μεγάλες μονο-
μαχίες που θα γίνουν, αντιτάσσοντας δύναμη και τρέξιμο στον  αντίπαλο.



ΚΥΡΙΑΚΗ 19 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2020

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

1,70%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας

X.A.
1,15% 2,06%

Nasdaq

1,25%

Nikkei

-0,49%

Dax

0,15%

FTSE 100

-0,91%

Πετρέλαιο

0,13%

 €  /$

X.A.K.
0,64%

Κύπρος 0,56% 0,00%

Γερμανία -0,22% -0,04%

Γαλλία 0,04% -0,02%

Ιταλία 1,43% 0,06%

Ισπανία 0,46% 0,01%

Ιρλανδία 0,03% -0,04%

Ελλάδα 1,39% 0,03%

Ην. Βασίλειο 0,64% -0,18%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Της ESTRELLA DURA FERRANDIS / SOCIAL EUROPE

Το 1933, ο τότε πρόεδρος των
ΗΠΑ, Φρανκλίνος Ρούζβελτ, έκα-
νε ένα New Deal, μια «νέα συμ-
φωνία» με τον αμερικανικό λαό.
Ηταν μια δέσμη προγραμμάτων,
δημοσίων έργων, οικονομικών
μεταρρυθμίσεων και ρυθμίσεων,
που θα βοηθούσαν τους φτωχούς
και τους άνεργους. Σήμερα, που
επικρατεί ξανά γενική δυσφορία
με το παρόν κοινωνικοοικονομικό
σύστημα και την πολιτική, η Κο-
μισιόν προσφέρει μια Ευρωπαϊκή
Πράσινη Συμφωνία. Προκύπτουν,
όμως, σημαντικά ερωτήματα. Θα
είναι αυτή η Πράσινη Συμφωνία
επωφελής και για τους λαούς της
Ευρώπης; 

Η σχετική ανακοίνωση της
Κομισιόν αναφέρει σειρά προτά-
σεων και εργαλείων που κινούνται

στη σωστή κατεύθυνση: κλιμα-
τικά ουδέτερη οικονομία, μηδε-
νική μόλυνση, βιώσιμη κινητι-
κότητα, καθαρή ενέργεια, καθα-
ρός αέρας και καθαρό νερό για
όλους, ένα επενδυτικό πρόγραμμα
για τη βιώσιμη Ευρώπη, μια Ευ-
ρωπαϊκή Κλιματική Τράπεζα και
ένα ευρωπαϊκό σύμφωνο για το
κλίμα. Οσο θετικά κι αν είναι όλα
αυτά, η Πράσινη Συμφωνία θα
είναι «κουτσή» εάν δεν συνο-
δεύεται και από ένα κοινωνικό
σκέλος. Δεν θα μπορέσει να κα-
τευνάσει τα αισθήματα αγωνίας,
αποτυχίας και εγκατάλειψης που
κυριαρχούν σε διάφορες ομάδες
του πληθυσμού και σε περιοχές
της Ευρώπης, στους «χαμένους
της παγκοσμιοποίησης» και σε
αυτούς που «έμειναν πίσω». 

Για να χαράξουμε μια ευρω-
παϊκή πορεία προς ένα βιώσιμο
μέλλον, δεν αρκεί μια Πράσινη
Συμφωνία. Η τρύπα του όζοντος
πρέπει να κλείσει επειγόντως,
αλλά οι κυβερνήσεις και η Ε.Ε.
πρέπει να δράσουν εξίσου επει-
γόντως για να γεφυρώσουν το
χάσμα της ανισότητας και να αν-
τιμετωπίσουν τη φτώχεια. Χρει-
αζόμαστε μια Συμφωνία Πράσινη

υπό την ευρύτερη σημασία της
λέξης. 

Μια Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμ-
φωνία πρέπει να είναι πολύ πιο
φιλόδοξη και να εγκολπώνεται
ένα μακροπρόθεσμο όραμα αλ-
λαγής, που θα συνδυάζει μέτρα
για το περιβάλλον, αλλά και για
την οικονομία και την κοινωνία.
Μια Πράσινη Συμφωνία που θα
επικεντρώνεται στις επενδύσεις
με σκοπό την κλιματικά ουδέτερη
οικονομία δεν θα είναι καλή για
τον κόσμο εάν δεν προβλέπει πα-
ράλληλα στήριξη των ευάλωτων
ώστε να διασφαλίσει βιώσιμο
μέλλον για όλους. 

Μια Ευρωπαϊκή Πράσινη Νέα
Συμφωνία πρέπει να είναι στόχος
που θα θέσουμε και όχι μόνο
τους στόχους της βιώσιμης ανά-

πτυξης, αλλά και τους στόχους
που προβλέπει το άρθρο 3.3 της
συνθήκης της Ε.Ε.: ευημερία των
ανθρώπων, βιώσιμη ανάπτυξη,
ιδιαίτερα ανταγωνιστική οικο-
νομία όχι μόνο της αγοράς αλλά
και της κοινωνίας, πλήρη απα-
σχόληση, κοινωνική πρόοδο,
υψηλά επίπεδα προστασίας, κα-
ταπολέμηση του κοινωνικού απο-
κλεισμού και των διακρίσεων,
προώθηση της κοινωνικής δι-
καιοσύνης, ισότητα γυναικών
και ανδρών, αλληλεγγύη των γε-
νεών και προστασία των δικαιω-
μάτων του παιδιού.

Μια νέα συμφωνία για την Ευ-
ρώπη, για να είναι καλή για τους
ανθρώπους, πρέπει να προβλέπει
μια καινούργια και δικαιότερη
κατανομή των πόρων. 

Το κοινωνικό σκέλος στην Πράσινη Συμφωνία της Κομισιόν

Η κλιματική αλλαγή απειλεί τα χιονοδρομικά Αποζημιώσεις
4,3 εκατ. ζητούν
Cyprus Airways
και Cobalt
Λόγω τουρκικού εμπάργκο
Cyprus Airways και Cobalt διεκδι-
κούν ποσό 4,3 εκατ. ευρώ λόγω
της απαγόρευσης της χρήσης του
τουρκικού εναέριου χώρου, γεγονός
που αυξάνει το κόστος των πτή-
σεων. Το θέμα με την Cyprus Air-
ways βρίσκεται ενώπιον της δι-
καιοσύνης, ενώ η εταιρεία δεν απο-
κλείει το ενδεχόμενο μεταφοράς
της έδρας της εκτός Κύπρου. Εξάλ-
λου, η Cobalt έχει υποβάλει αίτηση
στο υπ. Οικονομικων για το ποσό
των 3,5 εκατ. ευρώ. Σελ. 6

Επιταχύνουν
τις πωλήσεις
ακινήτων τους
οι τράπεζες
Ο ρόλος των e-auctions

Το βάρος τους στη μέθοδο της αν-
ταλλαγής χρέους προς ακίνητη πε-
ριουσία, έχουν ρίξει οι τράπεζες.
Ηδη έχουν συγκεντρώσει αρκετά
ακίνητα και υπάρχει ανάγκη να
τα διαθέσουν προς πώληση. Οι
ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί φαί-
νεται να λειτουργούν θετικά στην
προσπάθεια των τραπεζών. Σελ. 4

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΠΕΜΠΤΗ ΣΤΗΝ ΕΕ

Ραγδαία η άνοδος τιμών
κατοικιών στην Ελλάδα
Στην πέμπτη θέση μεταξύ των χωρών της
Ε.Ε. βρίσκεται η ελληνική αγορά κατοικίας,
με βάση τον ρυθμό ανόδου των τιμών το
τρίτο τρίμηνο του 2019. Σύμφωνα με την
Eurostat, μόνο η Λετονία, Σλοβακία, Λου-
ξεμβούργο και Πορτογαλία κατέγραψαν τα-
χύτερο ρυθμό ανόδου των τιμών. Σελ. 12

ΒΙΟΜΗΧΑΝΙΕΣ ΣΤΙΣ ΗΠΑ

Πληρώνουν ακριβά
για να βρουν στελέχη
Υψηλότερους μισθούς προσφέρουν οι
αμερικανικές βιομηχανίες στην προσπά-
θειά τους να δελεάσουν εξειδικευμένους
επαγγελματίες που, για να γίνουν υπάλλη-
λοί τους, πρέπει να μετακομίσουν από με-
γάλη απόσταση. Οι ελλείψεις σε εξειδικευ-
μένο προσωπικό είναι πολλές. Σελ. 9

ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Βάζει τέλος
σε ρυπογόνα
ορυκτά 
έως το 2038

Σελ. 11

Εβαλαν μπρος για πώληση ΜΕΔ 4,2 δισ.
Εως το καλοκαίρι Τράπεζα Κύπρου και Ελληνική θα μειώσουν τα προβληματικά τους χαρτοφυλάκια

Σε είδος υπό εξαφάνιση τείνουν να εξελιχθούν οι χειμερινοί προορισμοί που βρίσκονται σε χαμηλό υψόμετρο, λόγω της κλιματικής αλλαγής.
Αποκαρδιωτικό είναι το θέαμα που αντικρίζουν ντόπιοι και τουρίστες στους πρόποδες των Αλπεων, όπου τα χιονοδρομικά κέντρα είναι άδεια
λόγω έλλειψης χιονιού. Ως λύση ανάγκης, ορισμένα χιονοδρομικά σε χαμηλό υψόμετρο λειτούργησαν αυτή τη σεζόν είτε χρησιμοποιώντας
τεχνητό χιόνι είτε με τη διαδικασία αποθήκευσης χιονιού. Σελ. 10

Οι δύο μεγάλες τράπεζες, Τράπεζα
Κύπρου και Ελληνική, βρίσκονται
στη δεύτερη και τελική φάση
για διάθεση των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων τους. Οι διαδι-
κασίες της πρώτης φάσης για
πώληση των δανείων και των

δύο τραπεζών ολοκληρώθηκαν
πριν από τις διακοπές των Χρι-
στουγέννων, ενώ οι ομάδες που
είναι υπεύθυνες γι’ αυτό το –με-
γαλεπήβολο ομολογουμένως–
πρότζεκτ έχουν πιάσει ξανά δου-
λειά μετά το χριστουγεννιάτικο

«μούδιασμα». Η Τράπεζα Κύπρου
έχει «ξεχωρίσει» ένα προβλημα-
τικό χαρτοφυλάκιο 2,7 δισ. ευρώ,
ενώ η Ελληνική Τράπεζα ένα
χαρτοφυλάκιο 1,5 δισ. ευρώ. Και
οι δύο τράπεζες αναμένεται να
προχωρήσουν στις πωλήσεις δα-

νείων έως το καλοκαίρι. Οι μνη-
στήρες, όπως κατέγραψε η «Κ»
το Δεκέμβριο, είναι για την Τρά-
πεζα Κύπρου οι Bain, Cerberus
και Pimco, ενώ για την Ελληνική
Τράπεζα οι Lonestar, Bain και
Cerberus. Η πώληση των μη εξυ-

πηρετούμενων δανείων είναι
πλέον μονόδρομος για τις τρά-
πεζες της Κύπρου. Η οργανική
μείωση των ΜΕΔ, παρά τους πολ-
λούς servicers που δραστηριο-
ποιούνται στο νησί, προχωρεί
με νηπιακά βήματα. Σελ. 4

������

Για να χαράξουμε μια
ευρωπαϊκή πορεία
προς ένα βιώσιμο
μέλλον, δεν αρκεί μια
Πράσινη Συμφωνία.
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ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Μπλέξιμο
Ακόμα να προχωρήσει στο οτιδήποτε η Επιτρο-
πή που συστάθηκε για να ελέγξει όλα τα διαβα-
τήρια που έχουν δοθεί έως τώρα από το Πρό-
γραμμα των επενδυτών. Δύσκολη η εξίσωση για
να βγει ένα αποτέλεσμα καλό, ενώ όπως πλη-
ροφορείται η στήλη, ήδη πολλοί εκ των 25 και
πλέον επενδυτών για τους οποίους θα κινηθούν
διαδικασίες για να λάβει η ΚΔ πίσω τα διαβατή-
ρια, έχουν ετοιμάσει την αντεπίθεσή τους. Δεν
είναι εύκολο εγχείρημα όλο αυτό που επιχειρεί-
ται και μάλλον ήταν απόφαση εν βρασμώ ψυχής
που δεν αξιολογήθηκε ορθώς.

••••
Eσπασε το μονοπώλιο
Σε ΠΑΓΚΥΠΡΙΑ ΣΥΝΤΕΧΝΙΑ ΤΡΑΠΕΖΙΚΩΝ ΥΠΑΛ-
ΛΗΛΩΝ (ΠΑΣΥΤΥ) μετονομάζεται η ΣΥΠΕΤΕ μετά
και από τo Παγκύπριο Συνέδριο κατά το οποίο
ανακοινώθηκε και επίσημα η ένταξη της συντε-
χνίας ως μέλος της ΟΙΥΚ - ΣΕΚ. Η ΠΑΣΥΤΥ καλεί
όλους που εργάζονται στον τραπεζικό χώρο, σε
ασφαλιστικές εταιρείες και άλλα συναφή χρημα-
τοοικονομικά ιδρύματα όπως εγγραφούν στη δύ-
ναμη της η οποία έχει πλέον την στήριξη της ΟΙ-
ΥΚ- ΣΕΚ. Η ΕΤΥΚ δε, πώς βλέπει τέτοιες κινήσεις;

••••
Νέα ταυτότητα, 
ή νέο κλείσιμο;
«Αρχικά, θα ήθελα να ξεκαθαρίσω το εξής: H
TUS Airways δεν σταματάει τη λειτουργία της!
Παρόλα αυτά, ισχύει ότι σκοπεύουμε να ξεκινή-
σουμε τη λειτουργία ενός προγράμματος ναυ-
λωμένων πτήσεων κατά τη διάρκεια του χειμώ-
να και να μη διατηρήσουμε τις προγραμματι-
σμένες, τακτικές πτήσεις μας μετά την 31η

Οκτωβρίου 2019. Ο λόγος αυτής της απόφασης
είναι απλός: Η TUS Airways βρίσκεται στη διαδι-
κασία αναδιάρθρωσης, εκσυγχρονισμού και
επαναλανσαρίσματός της με νέα εταιρική ταυ-
τότητα, καθώς και με διαφορετικό στόλο αερο-
σκαφών, με στόχο την εκ νέου εδραίωσή της ως
μια πανευρωπαϊκή αεροπορική εταιρεία και όχι
ως μια περιφερειακή». Αυτό είναι το μήνυμα
που εξακολουθεί να βλέπει όποιος επιχειρεί να
μπει στην σελίδα της TUS. Τελικά όντως η εται-
ρεία έκλεισε για rebranding, ή ισχύουν τα σενά-
ρια για προβλήματα βιωσιμότητας που θα οδη-
γήσουν τελικά σε λουκέτο; Το τι από τα δύο
ισχύει, και το αν θα κλείσει οριστικά και 3η κυ-
πριακή αεροπορική, θα το μάθουμε τους επό-
μενους μήνες.

••••

54η θέση
Η περαιτέρω και εις βάθος ανάλυση των επιμέ-
ρους δεικτών της Έκθεσης Επιχειρείν της ΔΤ
που θέτει το κυπριακό επιχειρείν στην 54η θέ-
ση, σε συνδυασμό με την ανάλυση και τα αποτε-
λέσματα της Έκθεσης Ανταγωνιστικότητας της
Κύπρου, η οποία δημοσιεύθηκε από το Συμβού-
λιο Οικονομίας και Ανταγωνιστικότητας τον πε-
ρασμένο Ιούλιο, αποτελεί σημαντικό εργαλείο
και βάση για τη διαμόρφωση νέων συστάσεων
πολιτικής από πλευράς Συμβουλίου προς την
κυπριακή κυβέρνηση. Σημαντική κρίνεται η
προώθηση μέτρων τόσο για βελτίωση της επί-
δοσης στους δείκτες όπου η κυπριακή οικονο-
μία κατέχει πολύ χαμηλή θέση, όσο και για δια-
τήρηση και περαιτέρω βελτίωση των δεικτών με
συγκριτικά καλή επίδοση και κατάταξη της χώ-
ρας μας. Αν δεν ήταν το Πρόγραμμα των Πολιτο-
γραφήσεων, σε ποια θέση άραγε θα βρισκόταν
η Κύπρος ανάμεσα στις 190 χώρες;

••••
Πέρασε τελικά το Airbnb
Πρόσθετο νόμιμο εισόδημα θα έχουν τα νοικο-
κυριά με καταλύματα Airbnb το οποίο κατάφε-
ρε τελικά μετά από δύο χρόνια να περάσει από
την επιτροπή εμπορίου, στην ολομέλεια και να
ψηφιστεί. Υπενθυμίζεται ότι επρόκειτο για
πρόταση του Ηλία Μυριάνθους της ΕΔΕΚ και
του Αβέρωφ Νεοφύτου, ο οποίος δεν έμεινε
και 100% ικανοποιημένος από το αποτέλεσμα
της ψηφοφορίας αφού μαζί με την πρόταση
πέρασαν και κάποιες τροπολογίες «με τις οποί-
ες καταργούνται οι οικιστικές ζώνες και θα εί-
ναι δώρο στους επιχειρηματίες ανάπτυξης
γης». Σίγουρα πάντως υπάρχουν πολλοί που
δεν είναι χαρούμενοι για το γεγονός ότι η πρό-
ταση τελικά πέρασε.
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Τεχνολογικοί κολοσσοί
μειώνουν τις εκπομπές ρύπων

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Τιμή Εξαγοράς
Αμοιβαίων Κεφαλαίων

Τιμή Εξαγοράς Αμοιβαίων
Κεφαλαίων καλείται η τιμή
στην οποία ο επενδυτής
ρευστοποιεί τα μερίδια
Αμοιβαίων Κεφαλαίων, και
υπολογίζεται εάν αφαιρέ-
σουμε πιθανή προμήθεια

εξαγοράς των Αμοιβαίων Κεφαλαίων από
την καθαρή τιμή των μεριδίων.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Είδε την DP World και λύθηκε και το πρόβλημα με την εξυπηρέτηση κρουαζιερόπλοιων στο λιμάνι Λεμεσού. Διότι ο Καρούσος μπορεί.

O τεχνολογικός κολοσσός Microsoft
ανακοίνωσε χθες ότι θα απαλλάξει
την ατμόσφαιρα από την ποσότητα
των ρύπων που έχει παραγάγει, θέ-
τοντας μαζί με άλλες μεγάλες αμε-
ρικανικές εταιρείες φιλόδοξους στό-
χους για την αντιμετώπιση της κλι-
ματικής αλλαγής. Το Reuters ανα-
δεικνύει αδρομερώς τις δεσμεύσεις,
αλλά και τα επιτεύγματα των αμε-
ρικανικών τεχνολογικών εταιρειών
σε αυτόν τον κλάδο. 

Η Microsoft, λοιπόν, ανακοίνωσε
τη δέσμευσή της να επιτύχει ουδέ-
τερο αποτύπωμα άνθρακα έως το
2030, ευελπιστώντας έως το 2050
να έχει απομακρύνει επαρκή ποσό-
τητα άνθρακα από όλες τις άμεσες
εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα
που έχει ποτέ παραγάγει. H εταιρεία
ανακοίνωσε ότι θα χρηματοδοτήσει

το πρόγραμμα αυτό, επιβάλλοντας
ένα είδος εσωτερικού τέλους άν-
θρακα. Επίσης, το νέο καινοτόμο
fund που θα αφορά την κλιματική
αλλαγή σκοπεύει να επενδύσει σε
ορίζοντα τεσσάρων ετών 1 δισ. δολ.
σε νέες τεχνολογίες προκειμένου
να μειώσει το περιβαλλοντικό του
αποτύπωμα. Η εταιρεία σκοπεύει
να παραγάγει 16 εκατ. μετρικούς
τόνους διοξειδίου του άνθρακα το
2020, στις οποίες θα περιλαμβάνονται
και έμμεσες εκπομπές από δραστη-
ριότητες όπως τα εταιρικά ταξίδια.
«Εάν η τελευταία δεκαετία μάς δίδαξε
κάτι, είναι ότι χωρίς αυτές τις θεμε-
λιώδεις αρχές η τεχνολογία μπορεί
να κάνει μεγαλύτερο κακό, από κα-
λό», ανέφερε χαρακτηριστικά, σύμ-
φωνα με το Reuters, ο διευθύνων
σύμβουλος της εταιρείας Σάτια Ναν-
τέλα στο πλαίσιο δημοσιογραφικής
εκδήλωσης. Ο ίδιος πρόσθεσε ότι
«θα πρέπει να αντισταθμίσουμε τις
καταστροφικές επιπτώσεις της κλι-
ματικής αλλαγής», επισημαίνοντας
ότι εάν η θερμοκρασία του πλανήτη
συνεχίσει να αυξάνεται με αμείωτους
ρυθμούς, τότε τα αποτελέσματα θα
είναι καταστροφικά. 

O κατασκευαστής του iPhone, η
αμερικανική Apple, δήλωσε τον πε-

ρασμένο Μάρτιο ότι έχει μειώσει
τις εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα
έως 64% από το 2011, αποτρέποντας
2,8 εκατομμύρια μετρικούς τόνους
να εισέλθουν στην ατμόσφαιρα. Δή-
λωσε επιπλέον ότι θα διπλασιάσει
τον αριθμό των παρόχων που χρη-
σιμοποιούν καθαρή ενέργεια κατά
τη διάρκεια της παραγωγής, ενώ
πρόσθεσε ότι ήταν έτοιμη να προ-
σθέσει 4 γιγαβάτ ανανεώσιμων πη-
γών ενέργειας στην εφοδιαστική
αλυσίδα της έως το 2020. Tον πε-
ρασμένο Δεκέμβριο, η Apple αγό-
ρασε την πρώτη εμπορική παρτίδα
αλουμινίου απαλλαγμένη από άν-
θρακα. Oι εγκαταστάσεις της Apple,
στις οποίες περιλαμβάνονται τα ση-
μεία πώλησής της, τα γραφεία, αλλά
και τα κέντρα δεδομένων που δια-
τηρεί σε 43 χώρες, χρησιμοποιούν
100% ανανεώσιμη ενέργεια, ανέφερε
η εταιρεία το 2018.

Οσον αφορά την Amazon, o δι-
ευθύνων σύμβουλος της εταιρείας,
Τζεφ Μπέζος, επιδιώκει ουδέτερο
αποτύπωμα άνθρακα έως το 2040
ενώ τόνισε ότι θα προχωρήσει στην
αγορά 100.000 ηλεκτρικών βαν από
την αμερικανική νεοφυή εταιρεία
Rivian. Η μείωση των εκπομπών
διοξειδίου του άνθρακα αποτελεί
μεγάλη πρόκληση για την Amazon,
η οποία μεταφέρει περίπου 10 δισ.
προϊόντα ετησίως και έχει τεράστιο
αποτύπωμα από τη μεταφορά τους.
Οπως αναφέρει το Reuters, τον πε-
ρασμένο Σεπτέμβριο, ο κ. Μπέζος
δήλωσε ότι η Amazon θα χρησιμο-
ποιήσει 100% καθαρή ενέργεια έως
το 2030.

Από την άλλη, η μητρική της Go-
ogle, Alphabet, δεσμεύθηκε να μη-
δενίσει τις εκπομπές διοξειδίου του
άνθρακα κατά τη διαδικασία μετα-
φοράς λογισμικού harware προς
τους καταναλωτές έως το τέλος του
2020. Δεσμεύθηκε επίσης να τοπο-
θετήσει ανακυκλώσιμες πλαστικές
σακούλες για κάθε προϊόν της έως
το 2022. Τον περασμένο Σεπτέμβριο
η εταιρεία ανακοίνωσε ότι μείωσε
τις εκπομπές ρύπων από 3,7 εκατ.
τόνους σε 750.000 τόνους διοξειδίου
του άνθρακα το 2018 και περιόρισε
τις εκπομπές διοξειδίου του άνθρακα
έως 52% από το 2011. 

Τέλος, η Facebook γνωστοποίησε
πέρυσι ότι έχει δεσμευθεί να μειώσει
τις εκπομπές από τα επίπεδα του
2017, έως 75% τον επόμενο χρόνο,
αλλά και να στραφεί 100% προς την
ανανεώσιμη ενέργεια το 2020. 

Η κόλαση του Δάντη στην Αυστραλία
Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Οι τρομερές πυρκαγιές στην Αυ-
στραλία έχουν προκαλέσει σοκ σε
όλο τον κόσμο, λόγω της έκτασης
της καταστροφής. Τα δυσθεώρητα
κινούμενα πέπλα φωτιάς, τα τερά-
στια σύννεφα καπνού που σκιάζουν
μέχρι τη Νότια Αμερική και η εξο-
λόθρευση πάνω από ενός δισεκα-
τομμυρίου ζώντων οργανισμών,
δεν αφήνουν περιθώριο για εφη-
συχασμό. Η κλιματική αλλαγή είναι
εδώ. Θέλοντας να συμβάλει στη
βαθύτερη κατανόηση του φαινο-
μένου, η «Κ» επικοινώνησε με δύο
επιστήμονες που μπορούν να φω-
τίσουν τις εξελίξεις: τον ακαδημαϊκό
και εκπρόσωπο της Ελλάδας για
θέματα κλιματικής αλλαγής κ. Χρή-
στο Ζερεφό και τον κ. Ματθαίο
Σανταμούρη, που ζει τα τελευταία
χρόνια στην Αυστραλία και είναι
διακεκριμένος καθηγητής Αρχιτε-
κτονικής Υψηλής Απόδοσης στο
Πανεπιστήμιο της Νότιας Ουαλ-
λίας.

«Ζούμε την κόλαση του Δάντη
επί της Γης», τονίζει ο κ. Ζερεφός.
Ποιες ήταν οι αιτίες που διαμόρ-
φωσαν αυτή την κατάσταση; «Κατ’
αρχάς, υπήρχε παρατεταμένη ξη-
ρασία τα τελευταία χρόνια. Εχει
μειωθεί σε επίπεδα αρνητικού ρε-
κόρ η υγρασία στο έδαφος και μά-
λιστα σε μεγαλύτερα βάθη. Δεύτερο,
από τον Σεπτέμβριο έχουμε ρεκόρ
υψηλών θερμοκρασιών στο μεγα-
λύτερο μέρος της ηπείρου, με τα
θερμόμετρα να δείχνουν πάνω από
48 βαθμούς Κελσίου. Ταυτόχρονα,
σημειώθηκε ρεκόρ στη διάρκεια
του καύσωνα. Επιπλέον, συνέβαλαν

κατάλληλα και οι άνεμοι», λέει στην
«Κ» ο κ. Ζερεφός. Η περιγραφή του
φαινομένου από τον πολύπειρο
ακαδημαϊκό είναι εντυπωσιακή.
«Η νοτιοανατολική Αυστραλία βρέ-
θηκε ανάμεσα σε διαφορετικά πύ-
ρινα μέτωπα. Πύρινα πέπλα υψώ-
θηκαν σαν κουρτίνες φωτιάς ύψους
μερικών δεκάδων μέτρων. Οταν
συναντιόνταν δύο πύρινα μέτωπα
παρατηρούσαμε το εξής απίθανο:
συγκροτούσαν μια σούπερ κουρ-
τίνα, με ύψος έως και 100 μέτρα!» 

«Το μέγεθος της κρίσης ξεπερ-

νούσε την προετοιμασία τους», ση-
μειώνει ο κ. Ζερεφός, τονίζοντας
πως η Αυστραλία «είναι γενικά
πολύ καλά οργανωμένη. Εχει πολύ
αξιόπιστα μετεωρολογικά στοιχεία,
πολύ καλά μοντέλα για την κλιμα-
τική αλλαγή, διαθέτουν το Fire We-
ather Department, κάτι σαν ένα
μικρό υφυπουργείο που ασχολείται
ειδικά με τις πυρκαγιές. Οταν είχα
επισκεφθεί τη χώρα είχα μείνει κα-
τάπληκτος από την οργάνωση και
τη γνώση για την αντιμετώπιση
των δασικών πυρκαγιών. Αρα δεν
υπήρχε έλλειψη γνώσης και προ-
ετοιμασίας».

Δυστυχώς, αλλάζουμε πίστα...
«Πρόκειται για πρωτόγνωρο γεγο-

νός. Οπως εξελίσσεται η κλιματική
αλλαγή, έρχεται ένα γεγονός που
μας ξαφνιάζει και μετά σε μια πο-
ρεία επαναλαμβάνεται μέχρι να
έρθει ένα ανώτερο», λέει στην «Κ»
ο κ. Σανταμούρης. «Για να κατα-
λάβουμε τι συνέβη είναι σαν να
καίγεται όλη η έκταση από την
Αθήνα μέχρι την Κατερίνη, σε όλο
το πλάτος της Κεντρικής Ελλάδας».
Ο καθηγητής που ζει στην Αυστρα-
λία κάνει λόγο για «τρομερή ξηρα-
σία», για μέση ανώτερη θερμοκρα-
σία 48,9 βαθμών φέτος το καλο-
καίρι, σημειώνοντας πως «ο αέρας
που έρχεται από την έρημο, έφτανε
τους 50-55° C»!

Ποιες θα είναι οι συνέπειες;

«Πρώτον, θα υπάρχουν συνέπειες
στη δημόσια υγεία. Η έκθεση τόσου
κόσμου σε υψηλότατες συγκεν-
τρώσεις αιωρούμενων μικροσω-
ματιδίων, ακόμα και 750 mg/m3
στα PM2,5, προκαλεί αποδεδειγ-
μένα προβλήματα. Επίσης, θα μει-
ωθεί πολύ η διαθεσιμότητα σε νερό,
ενώ θα υπάρξει και μεγάλη ρύπαν-
ση, όταν θα καταπέσουν πάνω στη
γη και στο νερό τα τοξικά νέφη.
Τεράστια είναι η ζημιά και στη βιο-
ποικιλότητα», σημειώνει ο κ. Σαν-
ταμούρης. Κρίσιμο είναι το ερώτημα
για το τι θα γίνει με τη θερμοκρασία
στις αυστραλιανές πόλεις, οι οποίες
επηρεάζονται πολύ από τον καυτό
αέρα που έρχεται από την έρημο

και είχαν ως προστασία τη δασική
στεφάνη ανάσχεσης, που σε μεγάλο
βαθμό κάηκε. «Στην περιοχή του
Σίδνεϊ, οι μεσόγειες περιοχές έχουν
μέχρι και 9 βαθμούς υψηλότερη
θερμοκρασία από τις παραλιακές
ζώνες, που δροσίζονται από τη θα-
λάσσια αύρα. Τι θα γίνει μετά την
καταστροφή της πράσινης ασπίδας;
Στην Αθήνα, μετά την πυρκαγιά
στην Πάρνηθα, η θερμοκρασία είχε
αυξηθεί έως και 1,5 βαθμό Κελσίου»,
τονίζει ο καθηγητής.

«Η καταστροφή στην Αυστραλία
έρχεται να προστεθεί σε αυτές στη
Βραζιλία, στον Αμαζόνιο (που είναι
σίγουρα εμπρησμοί, καθώς με υγρα-
σία 88%-92% δεν πιάνει αλλιώς

φωτιά), αλλά και στη Σιβηρία, που
κάηκαν δάση τα οποία είχαν καεί
ξανά το 2010. Ειδικά, τα τροπικά
δάση αποτελούν ρυθμιστές του
κλίματος, καθώς απορροφούν υψη-
λές ποσότητες CO2. Αντιμετωπί-
ζουμε μια παγκόσμια αποσταθε-
ροποίηση του κλίματος και της
υγρασίας του εδάφους, με τον παγ-
κόσμιο δείκτη ξηρασίας να έχει
ανεβεί πολύ», σημειώνει ο κ. Ζε-
ρεφός. «Τοπικά στην Αυστραλία η
αλλαγή στον κλίμα θα είναι πολύ
μεγάλη, σε πλανητικό επίπεδο δεν
έχουμε ακόμα πλήρη εικόνα», συμ-
πληρώνει.

Η κυβέρνηση της Αυστραλίας
είναι μεταξύ εκείνων, που υποβαθ-
μίζουν καίρια την απειλή της κλι-
ματικής αλλαγής και βάζουν εμπό-
δια στις προσπάθειες αντιμετώπι-
σής της, όπως πρόσφατα στη διά-
σκεψη COP25 στη Μαδρίτη. «Πή-
ραν ένα πολύ σκληρό μάθημα, ας
ελπίσουμε πως θα αλλάξουν στά-
ση», τονίζει ο κ. Ζερεφός.

Για κινδύνους που απειλούν τη
δημοκρατία κάνει λόγο ο κ. Σαν-
ταμούρης. «Μετά μια τεράστια πε-
ριβαλλοντική κρίση ευρύτερα τμή-
ματα της κοινωνίας –και όχι μόνο
οι οικολόγοι– ζητούν μέτρα προ-
στασίας. Το μπλοκ πολιτικών δυ-
νάμεων και οι κυβερνήσεις, που
εκφράζουν αντίθετα συμφέροντα,
αντιδρούν. Αυτό οδηγεί σε μεγάλη
όξυνση. Βλέπουμε κυβερνήσεις
που για να αντιμετωπίσουν τη δια-
μαρτυρία, προχωρούν σε αντιδη-
μοκρατικές κινήσεις», σημειώνει
ο κ. Σανταμούρης. Η κλιματική αλ-
λαγή αναβαθμίζει την κρίση σε όλα
τα επίπεδα. 
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«Είναι σαν να καίγεται
όλη η έκταση από την
Αθήνα μέχρι την Κατερί-
νη, σε όλο το πλάτος της
Κεντρικής Ελλάδας». «Το μέγεθος της κρίσης ξεπερνούσε την προετοιμασία τους», τονίζει Χρήστος Ζερεφός, υπογραμμίζοντας πως η

Αυστραλία «είναι γενικά πολύ καλά οργανωμένη».
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Η Microsoft δεσμεύθη-
κε να επιτύχει ουδέτερο
αποτύπωμα άνθρακα
έως το 2030.



Ενας αιώνας 

Ελλάδα
γεμάτος 

Δεκαετία του 1960
Δεκαετία 1960. Δύσκολη, καθώς 
χιλιάδες  Ελληνες παίρνουν τον δρόμο της 
μετανάστευσης, αλλά δημιουργική. Η χώρα 
τιμά τον Γ. Σεφέρη, το πρώτο ελληνικό 
Νομπέλ, και τη χιλιετηρίδα του Αγίου Ορους. 
 Υποδέχεται την τηλεόραση, τον Μίκυ  Μάους 
και τον Γ. Γκαγκάριν. Ζει τον γάμο  του Ωνάση 
με την Τζάκι Κένεντι.
Ερχεται στο φως η προϊστορική πόλη  στο 
Ακρωτήρι της Θήρας, εγκαινιάζονται το 
Εθνικό Ιστορικό Μουσείο και η Εθνική 
Πινακοθήκη, ο Ν. Κούνδουρος κερδίζει  με 
τις «Μικρές Αφροδίτες» την Αργυρή Αρκτο 
στο Φεστιβάλ του Βερολίνου,  ενώ ο Μίκης 
Θεοδωράκης και ο Μάνος  Χατζιδάκις φέρνουν 
νέα ακούσματα  στο ελληνικό τραγούδι.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Χρονιά πωλήσεων των προβλημα-
τικών δανείων των τραπεζών μπο-
ρεί να χαρακτηριστεί το 2020. Οι
δύο μεγάλες τράπεζες, Τράπεζα
Κύπρου και Ελληνική, βρίσκονται
στη δεύτερη και τελική φάση για
διάθεση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων τους. Οι διαδικασίες της
πρώτης φάσης για πώληση των δα-
νείων και των δύο τραπεζών ολο-
κληρώθηκαν πριν από τις διακοπές
των Χριστουγέννων, ενώ οι ομάδες
που είναι υπεύθυνες γι’ αυτό το –
μεγαλεπήβολο ομολογουμένως-
πρότζεκτ έχουν πιάσει ξανά δουλειά
μετά το χριστουγεννιάτικο «μού-
διασμα». 

Οι μνηστήρες, όπως κατέγραψε
η «Κ» το Δεκέμβριο, είναι για την
Τράπεζα Κύπρου οι Bain, Cerberus
και Pimco, ενώ για την Ελληνική
Τράπεζα οι Lonestar, Bain και Cer-
berus. Αποδεικνύεται από τα πα-
ραπάνω πως, Bain και Cerberus,
δύο ισχυρά επενδυτικά ταμεία,
είναι αποφασισμένα να εμπλακούν

με τα κυπριακά δρώμενα και να
μπουν στην αγορά του νησιού. Lo-
nestar και Pimco είχαν εμπλακεί
με το deal μεταξύ Ελληνικής Τρά-
πεζας και Συνεργατισμού, με τη
δεύτερη εντέλει να γίνεται μεγα-
λομέτοχος της τράπεζας με ποσο-
στό 17,3%. Όπως πληροφορείται
η εφημερίδα, η Τράπεζα Κύπρου
βρίσκεται ένα βήμα πιο κοντά στη
διαδικασία της πώλησης των δα-
νείων από την αντίστοιχη διαδι-

κασία της Ελληνικής Τράπεζας, και
με τις δύο όμως να έχουν να δείξουν
έργο πριν από το καλοκαίρι του
τρέχοντος έτους. Τα πρόσωπα τα
οποία είναι υπεύθυνα για το πρό-
τζεκτ της πώλησης στην Τράπεζα
Κύπρου δουλεύουν πυρετωδώς, γε-
γονός που καταδεικνύει πως είναι
πιο κοντά σε ολοκλήρωση μίας πώ-
λησης. Για την Ελληνική Τράπεζα,
πληροφορίες θέλουν τις Lonestar
και Bain να είναι πιο κοντά σε deal,

ενώ για την Τράπεζα Κύπρου να
μην μπορεί να εξαχθεί αντίστοιχο
αποτέλεσμα. Η Τράπεζα Κύπρου
έχει «ξεχωρίσει» ένα προβληματικό
χαρτοφυλάκιο 2,7 δισ. ευρώ, ενώ
η Ελληνική Τράπεζα, ένα χαρτο-
φυλάκιο 1,5 δισ. ευρώ. Την ίδια
ώρα, η Τράπεζα Κύπρου δεν έχει
αναθέσει προβληματικό χαρτοφυ-
λάκιο για διαχείριση σε κάποια
συγκεκριμένη εταιρεία, ενώ η Ελ-
ληνική έχει αναθέσει τη διαχείριση

του προβληματικού της χαρτοφυ-
λακίου στην APS Cyprus. Αυτό τι
σημαίνει; Σημαίνει πως όποιος αγο-
ράσει τα ΜΕΔ της Ελληνικής Τρά-
πεζας θα έχει την δυνατότητα να
επιλέξει εάν θα συνεχίσει να συ-
νεργάζεται με την APS, που κάτι
αντίστοιχο για την Τρ. Κύπρου δεν
ισχύει. Πρόσθετα, όσον αφορά
στην περίπτωση της Τρ. Κύπρου,
ενδεχομένως πάλι να πωληθούν
και εξυπηρετούμενα δάνεια μαζί

με τα ΜΕΔ, όπως δηλαδή έγινε και
με το πρότζεκτ της πώλησης του
Helix 1. Συνολικά 2,8 δισ. δανείων
πωλήθηκαν, με τα 2,7 δισ. να είναι
ΜΕΔ.

Ακόμα ψηλά
Όπως καταγράφει και η Κεντρι-

κή Τράπεζα της Κύπρου, η πρόοδος
στη μείωση των ΜΕΔ τα τελευταία
χρόνια ήταν αισθητή, δεδομένου
ότι από τα τέλη του 2014 μέχρι και
τα μέσα του 2019, το ποσοστό των
ΜΕΔ μειώθηκε από 56% στο 32%,
ενώ σε απόλυτους αριθμούς η μεί-
ωση ήταν άνω των 19 δισ. ευρώ,
Δηλαδή, από 28 δισ. σε 8,9 δισ. ευ-
ρώ. Παρόλα αυτά, σημειώνει πως
η Κύπρος διατηρεί ακόμα τα υψη-
λότερα ποσοστά ΜΕΔ στην Ευρώ-
πη, μετά την Ελλάδα (πέραν του
40%), ενώ ο ευρωπαϊκός μέσος όρος
κυμαίνεται γύρω στο 3%. Επιπρό-
σθετα, μεγάλο μέρος (46%) των
ΜΕΔ στην Κύπρο παρουσιάζουν
καθυστερήσεις πέραν των 5 ετών,
ενώ το αντίστοιχο ευρωπαϊκό πο-
σοστό ανέρχεται στο 17%.

Τελειώνει ο χρόνος
Η πώληση των μη εξυπηρετού-

μενων δανείων είναι πλέον μονό-
δρομος για τις τράπεζες της Κύπρου.
Η οργανική μείωση των ΜΕΔ, παρά
τους πολλούς servicers που δρα-
στηριοποιούνται στο νησί, σημει-
ώνεται με νηπιακά βήματα και βλέ-
πουμε παρά τις προσπάθειές τους,
τα ΜΕΔ να μην μειώνονται με ικα-
νοποιητικούς ρυθμούς. Τουλάχι-
στον αυτό καταγράφουν τα στοιχεία
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου. Υπενθυμίζεται πως υπάρχει
ο στόχος μέχρι το 2021 να δημι-
ουργηθεί η Τραπεζική Ένωση. Τι
προνοεί αυτό; Οι τράπεζες όλων
των χωρών, άρα και της Κύπρου,
να μην έχουν στους ισολογισμούς
τους ΜΕΔ, προκειμένου να θεσπι-
στεί ένα Ευρωπαϊκό Σύστημα Ασφά-
λισης Καταθέσεων (EDIS). Στην τε-
λευταία ανάλυση της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής σχετικά με τα ΜΕΔ και
την δημιουργία της Τραπεζικής

Ένωσης, είχε αναφέρει πως οι προ-
σπάθειες για τη μείωση των κιν-
δύνων στον τραπεζικό τομέα της
ΕΕ αποδίδουν καρπούς. Στην τέ-
ταρτη έκθεση προόδου σχετικά με
τη μείωση των ΜΕΔ, η Επιτροπή
είχε επιβεβαιώσει πως τα επίπεδα
ΜΕΔ συνεχίζουν την καθοδική πο-
ρεία τους προς τα επίπεδα πριν
από την κρίση, ενώ το ποσοστό
των ΜΕΔ στις τράπεζες της ΕΕ έχει
μειωθεί περισσότερο από το ήμισυ
από το 2014. 

Σε ξεχωριστή ανακοίνωση σχε-
τικά με την εμβάθυνση της οικο-
νομικής και νομισματικής ένωσης
της Ευρώπης, η Επιτροπή καλούσε
τους ηγέτες της ΕΕ να οριστικο-
ποιήσουν τις αλλαγές στη Συνθήκη
για την ίδρυση του Ευρωπαϊκού
Μηχανισμού Σταθερότητας και να
ανανεώσουν τις προσπάθειές τους
για την ολοκλήρωση της Τραπεζι-
κής Ένωσης. Με το βλέμμα στραμ-
μένο σε χώρες όπως η Κύπρος, η
Επιτροπή είχε αναφέρει πως «παρά
τις σαφείς βελτιώσεις, τα υψηλά
ΜΕΔ εξακολουθούν να αποτελούν
πρόκληση σε ορισμένα κράτη μέλη
και χρήζουν συνεχούς προσοχής».
Καλούσε τα κράτη μέλη και το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο να επιταχύ-
νουν τις εργασίες σχετικά με τις
εκκρεμείς προτάσεις για τη συμ-
πλήρωση της δράσης της ΕΕ για
την αντιμετώπιση του εν λόγω ζη-
τήματος. Υπενθυμίζεται πως τον
Μάρτιο του 2018, η Επιτροπή πρό-
τεινε ολοκληρωμένη δέσμη μέτρων
στο πλαίσιο του σχεδίου δράσης
της ΕΕ για την αντιμετώπιση των
μη εξυπηρετούμενων δανείων. Η
δέσμη περιλαμβάνει δράσεις πο-
λιτικής σε τέσσερις τομείς. Στην
τραπεζική εποπτεία και ρύθμιση,
στις περαιτέρω μεταρρυθμίσεις
των εθνικών πλαισίων αναδιάρ-
θρωσης, αφερεγγυότητας και εί-
σπραξης οφειλών, στην ανάπτυξη
δευτερογενών αγορών για επισφα-
λή περιουσιακά στοιχεία και στην
ενίσχυση, όταν είναι σκόπιμο και
αναγκαίο, της αναδιάρθρωσης του
τραπεζικού συστήματος.

Χρονιά πωλήσεων δανείων το 2020
Ελληνική και Τράπεζα Κύπρου βρίσκονται στη δεύτερη και τελική φάση για διάθεση των προβληματικών τους χαρτοφυλακίων

������

Η Κύπρος διατηρεί ακό-
μα τα υψηλότερα ποσο-
στά ΜΕΔ στην Ευρώπη,
μετά την Ελλάδα (πέραν
του 40%), ενώ ο ευρω-
παϊκός μέσος όρος κυ-
μαίνεται γύρω στο 3%. Παρά τις σαφείς βελτιώσεις, τα υψηλά ΜΕΔ εξακολουθούν να αποτελούν πρόκληση σε ορισμένα κράτη μέλη και χρή-

ζουν συνεχούς προσοχής.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια στην
Κύπρο έχουν μειωθεί ως επί το
πλείστον από πωλήσεις δανείων,
αλλά και μέσω της μεθόδου ανταλ-
λαγής χρέους προς ακίνητη περι-
ουσία, το γνωστό «debt to assets
wap». Η μέθοδος της ανταλλαγής
ακινήτου προς χρέος λειτουργεί
από το 2014 έως και σήμερα με
πολύ καλό ρυθμό, ενώ το 2018 άρ-
χισαν οι πρώτες πωλήσεις δανείων

προβληματικών χαρτοφυλακίων
από τις τράπεζες. Την αρχή έκανε
η Ελληνική Τράπεζα, πουλώντας
145 εκατομμύρια ευρώ προβλημα-
τικών δανείων στην B2Kapital, ενώ
από τότε έχει διασπαστεί μία τρά-
πεζα στα δύο (Συνεργατισμός) και
έχουν μεταφερθεί τα ΜΕΔ του στον
κεντρικό φορέα, έχει επιτευχθεί
μία μεγάλη πώληση ΜΕΔ της Τρά-
πεζας Κύπρου στην Apollo Global
Management ύψους 2,7 δισεκα-
τομμυρίων ευρώ, αλλά και έχουν
γίνει άλλες μικρότερες πωλήσεις.
Ταυτόχρονα, σχεδόν όλες οι τρά-
πεζες πλέον έχουν αναθέσει το

προβληματικό τους χαρτοφυλάκιο
–είτε έχει πωληθεί, είτε όχι- σε δια-
χειριστές δανείων, όπως η Ελληνική
Τράπεζα για παράδειγμα στην APS,
η ΚΕΔΙΠΕΣ και η AlphaBank Κύ-
πρου στην AltamiraCyprus και
προσφάτως η Astrobank στην Qual-
co. Επί της ουσίας, όλες οι τράπεζες
οι οποίες αντιμετωπίζουν πρόβλημα
με ΜΕΔ έχουν αναθέσει σε ειδικούς
τη διαχείριση του προβληματικού
τους χαρτοφυλακίου. Η Τράπεζα
Κύπρου δε, αφού είδε πως η μέθο-
δος της ανταλλαγής χρέους προς
ακίνητα είχε δημιουργήσει «μο-
μέντουμ», αρχές του 2016 έφτιαξε

ειδική μονάδα διαχείρισης των ακι-
νήτων που λάμβανε από τους δα-
νειολήπτες που τα αντάλλασσαν
έναντι της οφειλής που είχαν προς
την Τράπεζα. Από τότε, η Τράπεζα
Κύπρου βρίσκεται σχεδόν πάντα
στο ανώτατο όριο που μπορεί να
λάβει από ακίνητα. Η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα εξάλλου για να
στηρίξει την οδηγία πως «οι τρά-
πεζες δεν μπορεί να είναι real estate
εταιρείες», έχει θέσει ανώτατο όριο
αξίας ακινήτων που μπορεί να έχει
στους ισολογισμούς της η Τράπεζα
Κύπρου. Και αυτό είναι το 1,6 δισ.
ευρώ. Η Remu λοιπόν, δηλαδή η

ειδική μονάδα που δημιούργησε
η Τράπεζα Κύπρου, ενώ προχωρά
σε πράξεις και τα αποτελέσματα
δείχνουν αγοραπωλησίες, δέχεται
κριτική πως δεν είναι σε τιμές που
προχωρούν οι ανταγωνιστές της
και γι’ αυτό βρίσκεται πάντα κοντά
στον παρονομαστή του 1,6 δισ. ευ-
ρώ. Την ίδια ώρα που ανταγωνιστές
όπως η Altamira, η Gordian, η APS,
η Alpha και η Astrobank που έχουν
αρκετά ακίνητα, τα διαθέτουν σε
ανταγωνιστικές τιμές ώστε να γί-
νονται πράξεις και να μειώνεται
το απόθεμα των ακινήτων που
έχουν στους ισολογισμούς τους.

Πόσω μάλλον τώρα που μέσω ηλε-
κτρονικών πλατφόρμων όπως της
ιδιωτικής BidX1 και του e- auction
που διαχειρίζεται ο Σύνδεσμος Τρα-
πεζών Κύπρου μπορούν να επιτα-
χύνουν τις διαδικασίες πώλησης
μεγάλης μερίδας ακινήτων που
υπάρχουν στο νησί. Δυνατότητα
εξάλλου στην αγορά τέτοιων ακι-
νήτων που έχουν τράπεζες και ser-
vicers στους ισολογισμούς τους
έχουν και ξένοι αγοραστές, οι οποίοι
μέσω των δημοπρασιών αυτών θα
μπορούν να αγοράσουν από οποι-
οδήποτε μέρος του κόσμου.

Τι λέει η Κεντρική
Στο τελευταίο οικονομικό δελτίο

της Κεντρικής Τράπεζας της Κύ-
πρου, αναφέρεται πως στο τραπε-
ζικό σύστημα επιτυγχάνεται η μεί-
ωση των ΜΕΔ στην Κύπρο μέσω
πωλήσεων σε εταιρείες αγοράς πι-
στώσεων. Όπως τονίζει, βελτιώνουν
την ποιότητα του ενεργητικού των
πιστωτικών ιδρυμάτων, βοηθώντας
έτσι στη βελτίωση της εμπιστοσύ-
νης των καταθετών και στη μείωση
του κόστους άντλησης κεφαλαίων
από τις τράπεζες, το οποίο θα πρέ-
πει να αντανακλάται και στην τι-
μολόγηση των δανείων που αυτές
παραχωρούν. Παραταύτα, σημει-
ώνει πως δεν μειώνουν το ιδιωτικό
χρέος στο σύνολό του, το οποίο
παραμένει σε πολύ υψηλά επίπεδα.
Η ΚΤΚ αναμένει από τα πιστωτικά
ιδρύματα να εντατικοποιήσουν τις
προσπάθειές τους για πλήρη εξυ-
γίανση των ισολογισμών τους, εκ-
μεταλλευόμενα τη συνεχιζόμενη
οικονομική ανάπτυξη και τη συ-
νεπακόλουθη άνοδο της αγοράς
ακινήτων.

Οι επιδόσεις της Remu
Όπως αναφέρουν τα τελευταία

αποτελέσματα της Τράπεζας Κύ-

πρου, η Remu ανέλαβε ακίνητα
ύψους 159 εκατομμύρια ευρώ το
εννιάμηνο 2019 (μείωση κατά 49%
σε ετήσια βάση), μέσω συμφωνιών
ανταλλαγής χρέους με ακίνητα και
ανακτηθέντων ακινήτων. Η Τρ.
Κύπρου αναφέρει πως ολοκλήρωσε
την οργανική πώληση ακινήτων
ύψους 159 εκατ. το εννιάμηνο 2019
(σε σύγκριση με 154 εκατ. το εν-
νιάμηνο 2018) με αποτέλεσμα να
έχει κέρδη από την πώληση ακι-
νήτων ύψους 26 εκατ. ευρώ για το
εννιάμηνο 2019. Κατά τoυς εννιά
μήνες που έληξαν το Σεπτέμβριο
του 2019, η Τρ. Κύπρου προχώρησε
σε εκτέλεση αγοραπωλητήριων
συμφωνιών με συνολική τιμή συμ-
βολαίου ύψους 195 εκατ.  ευρώ
(433 ακίνητα), εξαιρουμένης της
πώλησης του Cyreit που ολοκλη-
ρώθηκε το 2019. Επιπρόσθετα, ανα-
φέρει πως το Συγκρότημα υπέγραψε
αγοραπωλητήριες συμφωνίες για
πωλήσεις ακινήτων με τιμή συμ-
βολαίου ύψους 65 εκατ. ευρώ.

Το Σεπτέμβριο του 2019, η Remu
διαχειριζόταν ακίνητα λογιστικής
αξίας ύψους 1,51 δισ. ευρώ (απο-
τελούμενα από ακίνητα αξίας 1,39
εκατ. τα οποία κατηγοριοποιήθηκαν
ως «αποθέματα» και 114 εκατ. ευρώ
ως «Επενδύσεις σε Ακίνητα», σε
σύγκριση με 1,54 εκατ. ευρώ τον
Ιούνιο του 2019 (αποτελούμενα
από ακίνητα αξίας 1,43 εκατ. ευρώ
τα οποία κατηγοριοποιήθηκαν ως
«αποθέματα» και 118 εκατ. ευρώ
ως «επενδύσεις σε ακίνητα»). Επι-
πρόσθετα, τονίζει πως  από τα ακί-
νητα τα οποία διαχειρίζεται η Remu,
ακίνητα τα οποία κατηγοριοποι-
ήθηκαν ως «επενδύσεις σε ακίνητα»
και με λογιστική αξία ύψους 24
εκατ. το Σεπτέμβριο, αφορούν ακί-
νητα που κατείχε η Τράπεζα πριν
τη σύσταση της Remu τον Ιανουά-
ριο του 2016.
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Η Remu, ενώ προχωρά
σε πράξεις και τα αποτε-
λέσματα δείχνουν αγο-
ραπωλησίες, δέχεται
κριτική πως δεν είναι σε
τιμές που προχωρούν οι
ανταγωνιστές της και γι’
αυτό βρίσκεται πάντα
κοντά στον παρονομα-
στή του 1,6 δισ. ευρώ.

Βάρος στο «debt to asset» έχουν ρίξει οι τράπεζες
Αδήριτη η ανάγκη να διαθέσουν τα συγκεκριμένα ακίνητα προς πώληση – Βοηθούν και οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασμοί

Στο τελευταίο οικονομικό δελτίο της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου, αναφέρεται πως στο τραπεζικό σύστημα επι-
τυγχάνεται η μείωση των ΜΕΔ στην Κύπρο μέσω πωλήσεων σε εταιρείες αγοράς πιστώσεων.
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Απογευματινά… φροντιστήρια εξοι-
κείωσης με τα ψηφιακά εργαλεία
που διαθέτει, καθιερώνει η Ελλη-
νική Τράπεζα. Έτσι, η Τράπεζα
τηρεί τη δέσμευσή της να βοη-
θήσει τους πελάτες της ώστε να
επωφεληθούν των πλεονεκτημά-
των που προσφέρουν οι νέες τε-
χνολογίες για να κάνουν τις συ-
ναλλαγές τους πιο εύκολα και πιο
γρήγορα. 

Υπενθυμίζεται ότι λίγο πριν
από το τέλος του 2019 η Ελληνική
Τράπεζα πραγματοποίησε με με-
γάλη επιτυχία τα πρώτα εκπαι-
δευτικά απογεύματα σε καταστή-
ματά της σε Λευκωσία και Λεμεσό.
Εκεί οι πελάτες είχαν τη δυνατό-
τητα να ενημερωθούν για τα ψη-
φιακά μέσα που προσφέρει η Τρά-
πεζα, για την καλύτερη και ταχύ-
τερη εξυπηρέτησή τους, όπως εί-
ναι το WebBanking, το MobileApp
και τα ATM, αλλά και να εξοικειω-
θούν με τη χρήση τους. 

Βλέποντας το ενδιαφέρον του
κοινού, η Ελληνική Τράπεζα, η
μόνη μεγάλη λιανική τράπεζα που
εργάζεται απογεύματα στην Κύ-
προ, αποφάσισε να καθιερώσει
αυτά τα «μαθήματα» σε συγκε-
κριμένα καταστήματά της.

Έτσι, από την Δευτέρα, 20 Ια-
νουαρίου και κάθε Δευτέρα, μέχρι
και τα τέλη Μαΐου, μέλη του προ-
σωπικού της Τράπεζας θα παρέ-
χουν από τις 3.15 μέχρι και τις

4.45 το απόγευμα όλες τις απα-
ραίτητες πληροφορίες στους πε-
λάτες της Τράπεζας, ώστε να εξοι-
κειωθούν με τα ψηφιακά κανάλια. 

Για τον σκοπό αυτό, εξειδικευ-
μένο προσωπικό θα βρίσκεται σε
συνολικά 15 καταστήματα της
Τράπεζας σε όλες τις επαρχίες,
σε ειδικά διαμορφωμένο χώρο
όπου θα εκπαιδεύει τους πελάτες
στη χρήση του WebBanking, στην
εγκατάσταση και στη χρήση του
MobileApp, αλλά και στις υπηρε-
σίες που προσφέρουν πλέον οι
ΑΤΜ, ώστε να πραγματοποιούν

τις συναλλαγές τους αποφεύγον-
τας τις ουρές στα ταμεία και την
ταλαιπωρία. 

Ως κέντρα εκπαίδευσης πελα-
τών στα ψηφιακά εργαλεία θα λει-
τουργήσουν τους επόμενες μήνες
έξι καταστήματα της Τράπεζας
στην επαρχία Λευκωσίας (σε Καϊ-
μακλί / Λατσιά / Έγκωμη / Σταυρού
/ Κάτω Λακατάμια / Λακατάμια),
τέσσερα καταστήματα στην επαρ-
χία Λεμεσού (σε Γλάστωνος / Οδό
Πάφου/ Αγίας Φυλάξεως και Λε-
οντίου Α΄ μόλις ολοκληρωθεί η
ανακαίνιση του εν λόγω υποκα-
ταστήματος) και τρία καταστή-
ματα στην επαρχία Λάρνακας
(Αραδίππου/ Αγγελόκτιστη/ Γρίβα
Διγενή). 

Το κατάστημα στη Δερύνεια
θα εξυπηρετήσει ως κέντρο εκ-
παίδευσης τους πελάτες στην
ελεύθερη περιοχή Αμμοχώστου
και το κατάστημα στη Γεροσκήπου
τους πελάτες της Τράπεζας στην
επαρχία Πάφου. 

Όπως δήλωσε η Διευθύντρια
Τραπεζικών Εργασιών, Τομέας
Ιδιωτών, της Ελληνικής Τράπεζας,
Κατίνα Σιακαλλή, η Τράπεζα με
αυτή την πρωτοβουλία ανοίγει
νέους δρόμους, αναγνωρίζοντας
την υποχρέωση κάθε οργανισμού
να καθοδηγεί τους πελάτες του
με στόχο την ομαλή μετάβαση
στην ψηφιακή εποχή που έχουμε
εισέλθει. 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Το 2015 μετά την κατάρρευση του
πάλαι ποτέ κραταιού κρατικού αε-
ρομεταφορέα, και το κενό που επήλ-
θε στον τομέα των κυπριακών αε-
ρομεταφορών, τρεις ιδιωτικές πρω-
τοβουλίες έδωσαν νέα ώθηση στον
τομέα και την ελπίδα ότι θα κατά-
φερναν να καλύψουν το κενό των
Κυπριακών Αερογραμμών. Συγκε-
κριμένα, η Cobalt ιδρύθηκε το 2015
μετά τη διάλυση των Κυπριακών
Αερογραμμών και στις 7 Ιουλίου
του 2016 ξεκίνησε τις πτήσεις. Τον
Οκτώβρη του 2015 άρχισε την λει-

τουργία της η TUS Air, ενώ τον Ιού-
λιο του 2016 η Cyprus Airways.
Έτσι λοιπόν μέχρι το 2018 οι κυ-
πριακές αεροπορικές εταιρείες
ήταν τρεις. Όσο γρήγορα ήρθε η
περίοδος ακμής, ήρθε και η περίο-
δος της παρακμής, καθώς δύο χρό-
νια μετά, τον Οκτώβρη του 2018
έβαλε λουκέτο η Cobalt, το 2019
έκλεισε για rebranding η TUS Air
και το 2020 βρίσκει μόνη κυπριακή
αεροπορική εταιρεία την Cyprus
Airways. Πρόκειται για εταιρεία
μικρού μεγέθους με μόλις δύο αε-
ροσκάφη Airbus A319, χωρητικό-
τητας 144 θέσεων και με προγραμ-
ματισμό για προσθήκη και 3ου τον
Μάρτιο του 2020. Σύμφωνα με στοι-
χεία της εταιρείας, το 2019 μετέ-
φερε 400.000 επιβάτες, και με βάση
τα σημερινά δεδομένα, από τα 11
εκατομμύρια επιβατών από και
προς τα κυπριακά αεροδρόμια το
2019, το ποσοστό που μετέφερε
κυπριακή αεροπορική είναι γύρω
στο 3,6%. 

Η εταιρεία έχει φυσικά βλέψεις
για επέκταση και αύξηση των δρο-
μολογίων της, κυρίως προς την
αγορά της Ρωσίας και το Νοβοσιμ-
πίρσκ. Με αυτό τον τρόπο θεωρεί
ότι από τη μια θα αυξήσει το δικό
της μέγεθος, και από την άλλη το
μέγεθος των εισερχόμενων τουρι-

στών από την ρωσική αγορά. Πρό-
κειται για στόχο ο οποίος ωστόσο
σκοντάφτει πάνω στην απαγόρευ-
ση χρήσης του τουρκικού εναέριου
χώρου. Αυτό συνεπάγεται αύξηση
του χρόνου της πτήσης και κατ΄
επέκταση και του κόστους και άρα
καθίσταται μη βιώσιμη επιλογή.
Είναι σε αυτό το σημείο που επα-
νέρχεται στο προσκήνιο η διεκδί-
κηση της αποζημίωσης για την
οποία η εταιρεία είναι αυτή την
περίοδο στα δικαστήρια. 

Στα δικαστήρια 
Από τον Αύγουστο του 2019 το

θέμα πήρε τον δρόμο της δικαιο-
σύνης. Η εταιρεία Cyprus Airways
θεωρεί ότι αποτελεί απαραίτητο
και βασικό στοιχείο για μια αερο-
γραμμή στην Κύπρο να έχει ίσες
ευκαιρίες λειτουργίας με άλλες ευ-
ρωπαϊκές αερογραμμές ενώ επι-
πρόσθετα το σχέδιο αντιστάθμισης
είναι εγκεκριμένο από την ΕΕ για
την προστασία του υγιούς αντα-
γωνισμού. Η δικαστική διαδικασία
προχωρεί με αργούς ρυθμούς και
μέχρι στιγμής, σύμφωνα με την
Cyprus Airways, δεν υπάρχει κάτι
ανακοινώσιμο. 

Άλλα μέτρα και σταθμά
Το πρόβλημα προέκυψε από την

στιγμή που το κράτος αποφάσισε
σε συνεδρία του Υπουργικού Συμ-
βουλίου στις 15 Μαΐου 2019, να
τερματίσει το σχέδιο αποζημιώσεων

προς τις αεροπορικές εταιρείες.
Πρόκειται για χρήματα τα οποία
δίνονταν από το 2011 ως αντιστάθ-
μισμα για την απαγόρευση εκτέ-

λεσης πτήσεων πάνω από τον ενα-
έριο χώρο της Τουρκίας ως μια προ-
σπάθεια να μειωθεί το επιπλέον
κόστος με το οποίο επιβαρύνονται
οι εταιρείες. Η πρώτη και τελευταία
εταιρεία που έλαβε αυτό το ποσό
είναι οι Κυπριακές Αερογραμμές
μέχρι το 2015,  ενώ πιο πριν το
κράτος δεν αποζημίωσε ούτε την
Cobalt για το τουρκικό εμπάργκο,
ποσό που έφτανε στα 3,5 εκατομ-
μύρια ευρώ. Σύμφωνα με την Cy-
prus Airways, το οφειλόμενο ποσό
για το τουρκικό εμπάργκο ανέρ-
χεται στις 800.000 ευρώ. Αυτό που
τονίζεται επίσης από την εταιρεία
είναι ότι οι συμπληρωματικές δα-
πάνες που προκύπτουν από τις
πρόσθετες αποστάσεις πτήσεις,
εμποδίζουν οποιαδήποτε κυπριακή
αερογραμμή από το να αναπτυχθεί
και να μπορέσει να επιβιώσει απέ-
ναντι στον διεθνή ανταγωνισμό. 

Σκέψεις για αλλαγή έδρας
Δεν αποκλείεται, το τουρκικό

εμπάργκο και η αδιαλλαξία του
κράτους στο θέμα των αποζημιώ-
σεων να γίνει η αιτία, η Κύπρος να
χάσει τη μοναδική εγχώρια εταιρεία
αερομεταφορών. 

Σε περίπτωση αδιεξόδου στο
θέμα, η Cyprus Airways και προ-
κειμένου να πετύχει μείωση του

κόστους πτήσεως και αύξησης δρο-
μολογίων της, θα αναζητήσει λύσεις
εκτός Κύπρου. Στις σκέψεις της
εταιρείας είναι η μεταφορά της
έδρας της στην Ελλάδα και συγκε-
κριμένα στην Θεσσαλονίκη. Εξάλ-
λου στόχος της Cyprus Airways εί-
ναι η αύξηση των δρομολογίων και
του στόλου της μέσα στο 2020. Οι
μέτοχοι όπως τονίζεται από την
Cyprus Airways, δηλαδή η εταιρεία
S7, θέλουν να αναπτύξουν μια δυ-
νατή ευρωπαϊκή εταιρεία, και αυτό
θα το κάνουν είτε εντός είτε εκτός
Κύπρου.

Τι θα κάνει η εταιρεία
Η ρύθμιση του θέματος της απο-

ζημίωσης για το τουρκικό εμπάργκο

είναι το κύριο θέμα το οποίο απα-
σχολεί την Cyprus Airways για την
ανάπτυξη της εταιρείας, σύμφωνα
με τον COO της εταιρείας Γιώργο
Μαυρόκωστα. Για τον σκοπό αυτό
επικεντρώνει τις προσπάθειες της
και ποντάρει σε συναντήσεις εντός
Φεβρουαρίου με τον Υφυπουργό
Τουρισμού, τον Υπουργό Μεταφο-
ρών και τον Υπουργό Οικονομικών.
Στην συζήτηση και ο Invest Cyprus,
με τον οποίο η εταιρεία είχε ήδη
συνάντηση. Για μας το πιο σημαν-
τικό δεν είναι η αποζημίωση που
δεν δόθηκε αλλά αν θέλουμε να
έχουμε ένα σοβαρό αερομεταφο-
ρέα, δεν ζητούμε κάτι περισσότερο
από αυτά που παίρνουν άλλες αε-
ρομεταφορές αλλά δεν θέλουμε να
είμαστε σε μειονεκτική θέση.

Ξανά στο Υπουργικό
Έτοιμος να θέσει ξανά το θέμα

ενώπιον του Υπουργικού Συμβου-
λίου είναι ο νέος Υπουργός Μετα-
φορών. Σε δηλώσεις του στην «Κ»
έκανε λόγο για ανταγωνιστικό μει-
ονέκτημα των κυπριακών εταιρειών
έναντι άλλων, το οποίο πρέπει να
ρυθμιστεί. Σημείωσε ότι το θέμα
θα συζητηθεί προηγουμένως και
σε συνάντηση με το Υπουργείο Οι-
κονομικών και το Υφυπουργείο
Τουρισμού.

Επιμένουν σε αποζημιώσεις Cobalt - Cyprus
Πάνω από τέσσερα εκατομμύρια το ποσό που διεκδικούν οι κυπριακές αεροπορικές λόγω του τουρκικού εμπάργκο

������

Σε περίπτωση αδιεξό-
δου στο θέμα, η Cyprus
Airways δεν αποκλεί-
εται να μεταφέρει την
έδρα της στην Ελλάδα.Ο Υπουργός Μεταφορών θα θέσει το θέμα τουλάχιστον για Cyprus Airways, σε συνάντησή του με τον Κωνσταντίνο Πετρίδη, αλλά και στο Υπουργικό Συμβούλιο. 

Ελληνική Τράπεζα: Θεσμοθετεί
την εκπαίδευση στα ψηφιακά εργαλεία

������

Από τις 20 Ιανουαρίου,
κάθε Δευτέρα μεταξύ
3.15μμ-4.45μ.μ. 
σε 15 υποκαταστήματα
της Τράπεζας θα λει-
τουργεί κέντρο εκπαί-
δευσης πελατών.

������

Από τα 11 εκατομμύρια
επιβατών που ταξίδε-
ψαν από και προς τα κυ-
πριακά αεροδρόμια το
2019, οι 400.000 που
μετέφερε η Cyprus 
Airways είναι μικρό. 

Ποσό 3,5 εκατ. ευρώ ζητά η Cobalt

Υπενθυμίζεται επίσης και η
απαίτηση της αεροπορικής Co-
balt για την απαγόρευση πτήσε-
ων στον εναέριο χώρο της Τουρ-
κίας. Στην έκθεση του Εκκαθαρι-
στή της εταιρείας αναφέρεται ότι
σύμφωνα με την Απόφαση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής σχετικά
με Κρατικές Ενισχύσεις, η εται-
ρεία δικαιούται αποζημίωση για
την ανάκτηση του πρόσθετου κό-

στους που προέκυψε λόγω της
αδυναμίας της, ως Κυπριακός αε-
ρομεταφορέας, να εισέλθει στον
τουρκικό εναέριο χώρο, για πτή-
σεις κατά τη χρονική περίοδο από
τον Ιούνιο του 2016 έως τις 17
Οκτωβρίου 2018. Υπάρχει αίτηση
στο Υπουργείο Οικονομικών για
το ποσό των 3,5 εκατ. ευρώ αν
και μέχρι σήμερα δεν έχει λη-
φθεί καμία απάντηση. 

Μεγάλη αύξηση
των πληρωμών μέσω
κινητού στην Ελλάδα
Το 74% των καταναλωτών επιλέγει
το κινητό ως προτιμώμενο μέσο
πληρωμής εναλλακτικά της κάρτας.
Ο κομβικός ρόλος των κινητών
στις ηλεκτρονικές συναλλαγές αν-
τικατοπτρίζεται και στην αύξηση
της χρήσης τους για πληρωμές κα-
τά 17% την τελευταία τριετία, κα-
θώς αποτελεί επιλογή για τη συν-
τριπτική πλειονότητα των κατα-
ναλωτών (94%) σε σχέση με τις
υπόλοιπες ψηφιακές συσκευές.

Ερευνα της Mastercard, η οποία
διενεργήθηκε σε 13 ευρωπαϊκές
χώρες, ανάμεσα στις οποίες και η
Ελλάδα, δείχνει ότι το 63% των
καταναλωτών χρησιμοποιεί ήδη
το κινητό για να ελέγξει το υπό-
λοιπο του τραπεζικού λογαριασμού
ή για να κάνει μεταφορά χρημάτων.
Μάλιστα, το Διαδίκτυο έχει δημι-
ουργήσει ένα μεγάλο εύρος από
payment apps που οι καταναλωτές
δείχνουν να εμπιστεύονται ολοένα
και περισσότερο. Από το 2016, οι
συναλλαγές μεταξύ καταναλωτών
μέσω εφαρμογών πληρωμών έχουν
αυξηθεί κατά 23%.Μείζον θέμα
για την περαιτέρω τόνωση των
ηλεκτρονικών πληρωμών είναι η
ταυτοποίηση των χρηστών. Σύμ-
φωνα με την έρευνα, σχεδόν το
90% των καταναλωτών θα πραγ-
ματοποιούσε αγορές από το Δια-
δίκτυο με τον ίδιο αυξητικό ρυθμό
ή και ακόμα μεγαλύτερο, αν είχε

προηγμένες διαδικασίες ταυτοποί-
ησης των στοιχείων τους.Σύμφωνα
με τους νέους κανονισμούς της
Ε.Ε., οι καταναλωτές θα πρέπει να
αποδεικνύουν την ταυτότητά τους
μέσω δύο μεθόδων, όπως για πα-
ράδειγμα μέσα από αντικείμενα
τα οποία έχουν στην κατοχή τους
(κινητή συσκευή ή κάρτα) ή πλη-
ροφορίες τις οποίες γνωρίζουν (κω-

δικοί πρόσβασης, PIN).Οι νέοι κα-
νονισμοί της Ευρωπαϊκής Ενωσης
αντιμετωπίζονται θετικά από τους
καταναλωτές. Η έρευνα της Ma-
stercard καταγράφει ότι το 34%
των Ελλήνων ερωτηθέντων θα χρη-
σιμοποιούσε συχνότερα την κάρτα
του αν υπήρχε ένα επιπλέον βήμα
για την εξακρίβωση των στοιχείων
τους.

Σήμερα, μόνο το 6% των κατα-
ναλωτών χρησιμοποιεί εφαρμογές
για την αποθήκευση του κωδικού,
ενώ ένας στους τέσσερις ακόμα
καταγράφει τους κωδικούς σε ένα
σημειωματάριο ή τον μοιράζεται
με ένα κοντινό του πρόσωπο.

������

Αποτελεί την πρώτη
εναλλακτική επιλογή
έναντι της κάρτας για το
74% των καταναλωτών.
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Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ

Η επιβατική κίνηση 
στα 14 περιφερειακά 
αεροδρόμια αυξήθηκε 
κατά 0,9%, φτάνοντας 
τα 30,152 εκατ. 
ταξιδιώτες.

Οριακή αύξηση
επιβατών το 2019
στα 14 αεροδρόμια
της Fraport Greece
Λόγω χρεοκοπιών αεροπορικών
και καθήλωσης Boeing 737 MAX

Tο αεροδρόμιο
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Πρωταθλήτρια η Αθήνα
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ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΚΑΣΣΙΜΗ

Διακινήθηκαν 65,4 εκατ.
σε όλους τους αερολιμένες,
μεγάλη άνοδος στον ΔΑΑ

Η μεγαλύτερη 
αύξηση κατά 23%  
καταγράφηκε  
στο αεροδρόμιο  
των Ιωαννίνων.
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Βολές για επιδοματικές 
πολιτικές, αλόγιστες 
αυξήσεις μισθών και 
συντάξεων, που κινού-
νται στη λογική  
των μαγικών λύσεων.
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Με χαμηλές επιδόσεις
παραμένουν οι ΜμΕ
στην καινοτομία

Ευημερία με δανεικά δεν αποτελεί εναλλακτική επιλογή, προειδοποιεί ο ΣΕΒ

Αισιοδοξούν αλλά δεν «βλέπουν» αύξηση κερδών

Μόνο το 43% 
έχει καινοτομική 
δραστηριότητα—
Αρκετά χαμηλότερα 
από τον μέσο όρο στην 
Ε.Ε., που είναι 50%.

 «Οι επενδύσεις 

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ 
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Σύμφωνα 

Του ΒΑΓΓΕΛΗ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ

Συνολικά για την 
Ελλάδα το πλαίσιο 
θα περιλάβει πόρους 
ύψους 19,7 δισ. ευρώ.

Κοινοτικοί πόροι 9 δισ. ευρώ
σε πληροφορική και επικοινωνίες 
Θα συμπεριληφθούν στο πολυετές δημοσιονομικό πλαίσιο 2021-2027 
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Υψηλές αμοιβές και μπόνους από βιομηχανίες στις ΗΠΑ για να βρουν στελέχη  

Αντιδράσεις για μονάδα λιθάνθρακα στο Ντόρτμουντ

Κενές παραμένουν πε-
ρίπου μισό εκατ. θέσεις 
εργασίας, με την ανερ-
γία σε ιστορικό χαμηλό. 

Αναμένεται  
να εγκαινιασθεί 
τον Ιούνιο και ήδη 
προγραμματίζονται 
εκδηλώσεις 
διαμαρτυρίας.

Στην Caterpillar -

Η εταιρεία -

Το νέο 
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Εν μέσω 

Ιταλία, Βέλγιο, Κύπρος, 
Ισπανία, Πορτογαλία, 
Ιρλανδία και Σλοβενία 
εξέδωσαν ήδη 
ομόλογα. 

Μαζικές εκδόσεις 
ομολόγων τις πρώτες 
ημέρες του 2020
Ολο και περισσότεροι επενδυτές στρέφονται 
στην ασφάλεια του κρατικού χρέους 
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Οι άλλοτε -
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Στην καρδιά -
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-
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Ενα... δεντρόσπιτο 
κρυμμένο στην καρδιά
του κοσμικού Λονδίνου

Η κλιματική αλλαγή απειλεί
τους χειμερινούς προορισμούς
Αδεια τα χιονοδρομικά στους πρόποδες των Αλπεων λόγω έλλειψης χιονιού

Πρόκειται 
για το πρώτο 
από μια αλυσίδα 
ξενοδοχείων φιλικών 
προς το περιβάλλον.

Στους κοινόχρηστους 

Στην Αυστρία εκτιμάται 
ότι εξαιτίας της κλιμα-
τικής αλλαγής 
θα μειωθεί το ΑΕΠ 
κατά τουλάχιστον 
300 εκατ. ευρώ.
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Η Julius Baer, 
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Εναντι 5,3 δισ. δολαρίων
η Visa εξαγόρασε την Plaid

Επενδύοντας στις αμερικανικές
εκλογές με δομημένα ομόλογα
Είναι συνδεδεμένα με εταιρείες που θα επηρεαστούν από το αποτέλεσμα 

ΕΡ
Α
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Μέχρι το τέλος  
της δεκαετίας  
θα καλύπτει το 65% 
των αναγκών της  
σε ηλεκτρική ενέργεια 
από ΑΠΕ.

Η Γερμανία
βάζει τέλος
στον λιγνίτη
έως το 2038
Η κυβέρνηση υλοποιεί σχέδιο 44 δισ.
σε συμφωνία με τις περιφέρειες 

Για την αποζημίωση

Μία ακόμη -
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Αναβάθμιση σιδηροδρόμων

Κεφάλαια 1,1 δισ. από EBRD στην Αγκυρα για βελτίωση των υποδομών

Θα χρηματοδοτηθεί 
ο εκσυγχρονισμός 
του σιδηροδρομικού 
δικτύου της Τουρκίας.

Η EBRD -

Απαισιόδοξες  -
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Εγκλωβισμένη σε ύφεση η γερμανική μεταποίηση

Δεν υπάρχουν ενδεί-
ξεις για ανάκαμψη του 
κλάδου, εκτιμά ο Σύν-
δεσμος Γερμανικών 
Βιομηχανιών. 

Οι Γερμανοί

EP
A
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Τα συστατικά της σωστής αγοράς κατοικίας
Η αγορά στέγης είναι μεγάλη από-
φαση, αλλά δεν είναι κατ’ ανάγκη
και η πιο δύσκολη.  Παρόλα αυτά,
είναι απόλυτα φυσιολογικό και ανα-
μενόμενο να υπάρξει και εμπλοκή
συναισθημάτων στην όλη διαδι-
κασία, γεγονός που δυσχεραίνει
τα πράγματα.  Γι’ αυτό χρειάζεται
να βρίσκουμε τους τρόπους να πα-
ραμερίζουμε τα συναισθήματα μας
όσο μπορούμε για να είμαστε σε
θέση να πάρουμε τις αποφάσεις
και να κάνουμε τις επιλογές μας
στηριζόμενοι σε λογικά επιχειρή-
ματα.

Όλοι έχουμε τη δική μας εκδοχή
του «σπιτιού των ονείρων μας».
Όταν είμαστε σε διαδικασία ψα-
ξίματος για να βρούμε αυτό το σπίτι,
υπάρχει στο ένα άκρο ο κίνδυνος
να δούμε κάτι και να το ερωτευ-
τούμε με την πρώτη ματιά, και στο
άλλο άκρο να βρούμε κάτι που δεν
ανταποκρίνεται μεν, με πολλή δου-
λειά από μέρους μας δε, να μπορεί
να ανταποκριθεί.  Και τα δύο άκρα
μπορεί να μας στοιχίσουν ακριβά
και γι’ αυτό χρειάζεται προσοχή.
Το ένα άκρο μας οδηγά στο να υπε-
ρεκτιμήσουμε το σπίτι, ενώ το άλλο
άκρο οδηγεί στο να υπερεκτιμή-
σουμε τις δικές μας δυνατότητες,
όπως για παράδειγμα το πόσο μά-
στορες είμαστε στο να φτιάχνουμε
ή/ και να αναβαθμίζουμε πράγμα-
τα.

Τα κύρια συστατικά που μπο-
ρούν να μας κρατήσουν προσγει-
ωμένους είναι τα ακόλουθα:

Πρώτον, πριν μπούμε στη δια-
δικασία της αναζήτησης θα πρέπει

να είμαστε ρεαλιστές για το πόσα
χρήματα πραγματικά διαθέτουμε
γι’ αυτό το εγχείρημα.  Πρέπει να
είναι πλέον γνωστό και κατανοητό,
ότι δεν αρκεί μόνο η προκαταβολή
και το πόσα άλλα κτήματα μπο-
ρούμε να υποθηκεύσουμε, αλλά τι
δυνατότητα πληρωμής δόσεων
υπάρχει και για πόσο διάστημα θέ-
λουμε να χρωστάμε.  Επίσης, δεν
είναι μόνο η τιμή αγοράς το κρι-
τήριό μας, αλλά και τα μεταβιβα-
στικά, τα υποθηκευτικά, ο ΦΠΑ,
το συνολικό κόστος επίπλωσης, οι

ηλεκτρικές συσκευές και το κόστος
συντήρησης στην όλη πορεία.  Αυτό
θα κρίνει και το τι πραγματικά θα
πρέπει να αναζητούμε.

Δεύτερον, θα πρέπει να χρησι-
μοποιήσουμε κτηματομεσίτη.  Πέ-
ραν του γεγονότος ότι έχει μαζε-
μένη μεγαλύτερη γκάμα προϊόντος
για να μας δείξει, έχει την ηθική
υποχρέωση να ενεργήσει προς το
συμφέρον μας.  Άρα, ζητούμε και
βρίσκουμε έναν εγνωσμένου κύ-
ρους κτηματομεσίτη που είναι γνώ-
στης της αγοράς και του προϊόντος

που προωθεί και όχι ένας ξερόλας
της αρπακτής (που δυστυχώς υπάρ-
χουν πολλοί ανάμεσά μας).  Αν
πάμε μόνοι μας, τότε είμαστε σαν
φύλλα στον άνεμο όπου εύκολα
μπορεί ένας έμπειρος πωλητής να
μας πάρει και να μας φέρει εκεί
που μας θέλει.

Τρίτον, πριν βγούμε στην γύρα
και αφού καταλήξουμε για το ποια
είναι η γειτονιά των οικονομικών
μας, θα πρέπει να εξασφαλίσουμε
μια προέγκριση δανείου από την
τράπεζά μας.  Δεν έχει πολλά χει-

ρότερα πράγματα από το να μπούμε
στη διαδικασία αναζήτησης εμ-
πλέκοντας μάλιστα και τόσο κόσμο
νομιζόμενοι ότι μπορούμε να προ-
βούμε σε αγορά, ενώ στην ουσία
να μην μπορούμε ή να μπορούμε
για κάτι πολύ φθηνότερο.

Τέταρτον, το να υποβαθμίζουμε
τα ψεγάδια ενός ακινήτου που κατά
τ’ άλλα μας άρεσε, θα αποβεί μοι-
ραίο σε ό,τι αφορά τα οικονομικά
μας.  Αν δούμε για παράδειγμα
υγρασίες ή έντονες ρωγμές κλπ,
να το ψάξουμε.  Είναι ανόητο να
πούμε πως όλα τα σπίτια έχουν
υγρασίες και ρωγμές και είναι εν-
τάξει θα το φτιάξουμε – σιγά το
πράγμα.  Σχεδόν ποτέ δεν θα είναι
«σιγά το πράγμα» αφού σχεδόν
πάντα κάτι ουσιαστικό φταίει, το
οποίο απαιτεί πολλαπλάσιο κόστος
επιδιόρθωσης από αυτό που νομί-
ζουμε χωρίς ποτέ να έρχεται στο
100% αυτού που έπρεπε να ήταν.
Και αν νομίζετε πως εσείς από μό-
νος σας θα το χειριστείτε, ξανα-
σκεφτείτε το. 

Πέμπτον, το να βιαστείτε να κά-

νετε προσφορά ή το να περιμένετε
να σας φέξει για να κάνετε προ-
σφορά, είναι εξίσου επικίνδυνα ως
προς το κόστος που θα πληρώσετε
και με το τι θα καταλήξετε να αγο-
ράσετε.  Πάρτε τον χρόνο σας και
με ηρεμία αποφασίστε παρόλο που
ο χρόνος δεν είναι απεριόριστος.
Δείτε την κατάσταση στην κτημα-
ταγορά, δείτε τα προϊόντα και κρί-
νετε πόσος είναι ο χρόνος που μπο-
ρείτε και πρέπει να διαθέσετε.  Μην
είστε σαν αυτούς που με το πρώτο
που βλέπουν το αγοράζουν και
μετά βλέπουν πως υπάρχει κάτι
καλύτερο και νιώθουν dipressed,
αλλά ούτε και να γίνετε και σαν
αυτούς που όλο θέλουν να αγορά-
σουν και περνάνε τα χρόνια, οι οι-
κονομικοί κύκλοι και ακόμα θέ-
λουν…

Έκτον, μην προσφέρετε περισ-
σότερα από όσα πρέπει υπό τον
φόβο μπας και το χάσετε επειδή
αυτό μπορεί να δημιουργήσει άλλα
προβλήματα όπως στη δανειοδό-
τηση σας ή αν μελλοντικά θελήσετε
να το πουλήσετε.

Εν ολίγοις, όταν θελήσετε να
αγοράσετε σπίτι ή διαμέρισμα, να
είστε ρεαλιστές, πάρτε τον χρόνος
σας (εντός λογικών πλαισίων), μην
ενεργήσετε παρορμητικά και προ-
βείτε σε μια αγορά που ευθυγραμ-
μίζεται όσο γίνεται μεταξύ των οι-
κονομικών σας αλλά και των συ-
ναισθημάτων σας.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, CEO,
APS Andreou Property Strategy -
Chartered Surveyors.

Για την αγορά κατοικίας χρειάζεται να βρίσκουμε τους τρόπους να παραμερίζουμε τα συναισθήματα μας όσο μπορού-
με, για να είμαστε σε θέση να πάρουμε τις αποφάσεις και να κάνουμε τις επιλογές μας στηριζόμενοι σε λογικά επιχει-
ρήματα.
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Προτού μπούμε στη δια-
δικασία της αναζήτησης
σπιτιού, θα πρέπει να εί-
μαστε ρεαλιστές για το
πόσα χρήματα πραγμα-
τικά διαθέτουμε γι’ αυτό
το εγχείρημα.

Πέμπτη η Ελλάδα στην Ε.Ε.
στην άνοδο τιμών των ακινήτων
Λόγω κυρίως των ξένων επενδύσεων στον τομέα των βραχυχρόνιων μισθώσεων

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Στην πέμπτη θέση μεταξύ των χωρών
της Ε.Ε. βρίσκεται πλέον η ελληνική
αγορά κατοικίας, με βάση τον ρυθμό
ανόδου των τιμών κατά τη διάρκεια
του τρίτου τριμήνου του 2019. Σύμ-
φωνα με τα στοιχεία που ανακοίνωσε
η Eurostat για την Ε.Ε., μόνο τέσσερις
χώρες κατέγραψαν ταχύτερο ρυθμό
ανόδου των τιμών σε σχέση με την
Ελλάδα, όπου η αύξηση κατά τους
δείκτες της Τράπεζας της Ελλάδος
διαμορφώθηκε σε 9,1%. Ειδικότερα,
υψηλότερη άνοδος τιμών συγκριτικά
με την ελληνική αγορά κατοικίας πα-
ρατηρήθηκε μόνο σε Λετονία (13,5%),
Σλοβακία (11,5%), Λουξεμβούργο
(11,3%) και Πορτογαλία (10,3%). Πρό-
κειται για εκ διαμέτρου αντίθετη ει-
κόνα σε σχέση με εκείνη που παρου-
σίαζε η ελληνική αγορά κατοικίας
τα προηγούμενα χρόνια, όταν στην
αντίστοιχη σύγκριση του δείκτη
τιμών της Eurostat αποτελούσε μια
από τις ελάχιστες χώρες όπου οι τιμές
υποχωρούσαν. Αξίζει να σημειωθεί,
μάλιστα, ότι ο ρυθμός ανόδου των
τιμών στην Ελλάδα επιταχύνθηκε
κατά τη διάρκεια του 2019. Ειδικό-
τερα, με βάση τα αναθεωρημένα
στοιχεία της ΤτΕ, οι τιμές κατά το
πρώτο τρίμηνο του 2019 αυξήθηκαν
κατά 5,3% σε ετήσια βάση, ενώ κατά
το δεύτερο τρίμηνο η άνοδος άγγιξε
το 7,7%. Συνολικά, κατά το εννεάμηνο
του 2019 σε πανελλαδικό επίπεδο,
η αύξηση άγγιξε το 7,4%, ενώ στην
Αθήνα η άνοδος των τιμών κατά το
ίδιο διάστημα ανήλθε σε 10,3%. Αν-
τίστοιχα, το 2018 η μέση άνοδος δεν
είχε ξεπεράσει το 1,8%.

Σύμφωνα με στελέχη της αγοράς
ακινήτων, καθοριστικό ρόλο στην
ανάκαμψη αυτή, η οποία χρονολο-
γείται από τις αρχές του 2018 αλλά
έλαβε στοιχεία έντονης ανόδου κυ-
ρίως πέρυσι, έχουν διαδραματίσει οι
εισροές κεφαλαίων από το εξωτερικό
για την απόκτηση ακινήτων, κυρίως
στον τομέα των βραχυχρόνιων μι-

σθώσεων. Συγκεκριμένα, το 2018
σημειώθηκε αύξηση των εισροών
κατά 172,1% σε συνολικά 1,12 δισ.
ευρώ, έναντι 414,7 εκατ. ευρώ το
2017. Η τάση αυτή συνεχίστηκε και
κατά το πρώτο εξάμηνο του 2019
(τελευταία διαθέσιμα στοιχεία), καθώς
σημειώθηκε άνοδος κατά 94,6% σε
736,6 εκατ. ευρώ, από 378,5 εκατ.
ευρώ κατά την αντίστοιχη περίοδο

του έτους που προηγήθηκε. Η εξέλιξη
αυτή οφείλεται στη συνεχιζόμενη
βελτίωση των επιδόσεων του τουρι-
στικού κλάδου, στη βελτίωση του οι-
κονομικού κλίματος στην Ελλάδα
και στην προσδοκία των επενδυτών
για περαιτέρω αύξηση των αποδό-
σεων των κεφαλαίων τους χάρη στην
υψηλή απήχηση του κλάδου των
βραχυχρόνιων μισθώσεων.

Σε σχετική ανάλυσή της η Alpha
Bank αναφέρει ότι, πέραν της δεδο-
μένης βελτίωσης του οικονομικού
κλίματος στη χώρα, αλλά και των
προσδοκιών νοικοκυριών και επι-
χειρήσεων, καθοριστική συμβολή
στην ανάκαμψη της αγοράς ακινήτων
στην Ελλάδα διαδραμάτισε κατ’ αρχάς
η εντυπωσιακή ανάπτυξη της αγοράς
βραχυχρόνιων μισθώσεων στη χώρα
και το λανσάρισμα του προγράμματος
χορήγησης αδειών παραμονής σε

πολίτες χωρών εκτός Ε.Ε. μέσω της
απόκτησης ακινήτων αξίας τουλά-
χιστον 250.000 ευρώ.

Αυτό που δεν αμφισβητείται είναι
τα οφέλη από την ανάκαμψη αυτή
της αγοράς ακινήτων στην οικονομία.
Κατ’ αρχάς, σύμφωνα με τους ανα-
λυτές της Alpha Bank, οι υψηλότερες
αξίες των ακινήτων μεταφράζονται
σε άνοδο των ενέχυρων των δανείων
των τραπεζών, βελτιώνοντας έτσι
την κεφαλαιακή τους θέση. Επίσης,
ενισχύεται και η αξία των δικών τους
ακινήτων, ενώ θετική είναι η συνει-
σφορά (των υψηλότερων τιμών) και
στα χαρτοφυλάκια των μη εξυπηρε-
τούμενων δανείων. Δεύτερον, σύμ-
φωνα με την Alpha Bank, υπάρχει
σημαντικό όφελος και για τον πλούτο
των νοικοκυριών, δεδομένου του
υψηλού ποσοστού ιδιοκατοίκησης
στην Ελλάδα (73%).
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Οι εισροές ξένων κεφα-
λαίων έφτασαν το 1,12
δισ. ευρώ το 2018, ενώ
μόνο το πρώτο εξάμηνο
του 2019 ανήλθαν σε
736,6 εκατ. ευρώ.

Σημαντική προβλέπεται ότι θα είναι
η άνοδος των τιμών πώλησης κα-
τοικιών και το 2020. Σε πρόσφατη
ανάλυσή της, η ING προχώρησε
στην εκτίμηση ότι ο ρυθμός της
αύξησης κατά τη διάρκεια του τρέ-
χοντος έτους θα διαμορφωθεί σε
6%, όντας ο δεύτερος ταχύτερος
μετά την Πορτογαλία. Μάλιστα,
σύμφωνα με τους αναλυτές, μόνο
στην Ελλάδα, στην Ιταλία και στη
Γαλλία αναμένεται επιτάχυνση
του ρυθμού ανόδου των τιμών, κα-
θώς στις υπόλοιπες χώρες της Ευ-
ρώπης, ναι μεν προβλέπονται αυ-
ξήσεις, πλην όμως με χαμηλότερο
ρυθμό σε σχέση με το 2019. Για
παράδειγμα, παρότι η Πορτογαλία
θα διατηρήσει τον ταχύτερο ρυθμό
ανόδου, λίγο πάνω από το 6%, εν-
τούτοις πέρυσι οι τιμές εκτιμάται
ότι αυξήθηκαν κατά 8%. Την άπο-
ψη ότι η αγορά κατοικίας στην Ελ-
λάδα θα συνεχίσει να κινείται ανο-
δικά και κατά το 2020 ασπάζεται
και η Alpha Bank. Σύμφωνα με
τους αναλυτές της τράπεζας, ήδη
έχει σημειωθεί σημαντική άνοδος
των τιμών χωρίς να απαιτηθεί ιδι-
αίτερη συνδρομή από τραπεζικό
δανεισμό. Δηλαδή, καταγράφηκαν
μεγαλύτερος όγκος συναλλαγών
και υψηλότερες αξίες, παρά το γε-
γονός ότι η πιστωτική επέκταση
παρέμεινε σχεδόν αμετάβλητη.
Πρόκειται για σημαντικό και σπά-
νιο επίτευγμα, καθώς, κατά κανόνα
η άνοδος των τιμών και των αγο-
ραπωλησιών τροφοδοτείται και
από τη μεγέθυνση της αγοράς στε-
γαστικής πίστης. Καθώς, λοιπόν,
οι τιμές αυξάνονται, θα ενισχύεται
η ζήτηση στεγαστικών δανείων,
επειδή δεν θα επαρκούν τα ίδια
κεφάλαια για την απόκτηση ακι-
νήτου. Εφόσον, λοιπόν, αυξηθούν
οι νέες χορηγήσεις δανείων, θα
συμβάλουν και αυτές στην περαι-
τέρω άνοδο των τιμών, καθώς θα
επιτρέψουν περισσότερες συναλ-
λαγές σε υψηλότερο επίπεδο τιμών.
Αυτός είναι κι ένας βασικός λόγος
για τον οποίο εκφράζεται η άποψη
ότι είναι πιθανή μια περαιτέρω
άνοδος των τιμών. 

Θετική επίδραση αναμένεται
να έχουν και τα μέτρα τόνωσης
της αγοράς ακινήτων, που ψήφισε
πρόσφατα το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Ηδη, έχει μειωθεί ο ΕΝΦΙΑ μεσο-
σταθμικά κατά 22%, με προοπτική
περαιτέρω μείωσής του και το 2020,
κάτι βέβαια που συνδέεται με το
κατά πόσον θα επιτευχθεί ο στόχος
διεύρυνσης της φορολογικής βάσης,
μέσω της ένταξης στο αντικειμενικό
σύστημα προσδιορισμού των τιμών,
μιας σειράς περιοχών ανά την επι-
κράτεια, που σήμερα είναι εκτός
και κατά κανόνα υποφορολογούνται
σε σχέση με τα χαρακτηριστικά

τους. Επιπλέον, πολύ σημαντική
κρίνεται και η αναστολή επιβολής
ΦΠΑ 24% σε όλα τα ακίνητα που
έχουν κατασκευαστεί από το 2006
και μετά, όπως επίσης και σε όλα
εκείνα που θα κατασκευαστούν με
βάση τις οικοδομικές άδειες που
θα εκδίδονται για τα επόμενα τρία
χρόνια, δηλαδή έως το τέλος του
2022. Πρόκειται για μια κίνηση, η
οποία κατ’ αρχάς θα επιτρέψει σε
όλους τους ενδιαφερόμενους αγο-
ραστές, κυρίως δε όσους προέρ-
χονται από το εξωτερικό, να απο-
κτήσουν και νεότερης κατασκευής
ακίνητα, ή ακόμα και νεόδμητα.
Μέχρι σήμερα, η μεγάλη φορολο-
γική απόκλιση ανάμεσα στα ακί-
νητα με ΦΠΑ και σε όλα τα υπό-
λοιπα (δηλαδή τα προγενέστερα
του 2006) καθιστούσε μονόδρομο
την απόκτηση παλιότερων ακινή-
των από τους ξένους αγοραστές,
αλλά και όσους Ελληνες δεν μπο-
ρούσαν να λάβουν τη σχετική απαλ-
λαγή ΦΠΑ με τη μορφή της πρώτης
κατοικίας.

Ν.Χ.Ρ.

Θα κινηθούν ακόμα
υψηλότερα το 2020,
εκτιμούν ING και Alpha 

������

Η αύξηση των χορηγή-
σεων στεγαστικών δα-
νείων εκτιμάται ότι θα
οδηγήσει σε περαιτέ-
ρω άνοδο των τιμών.
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Του απεσταλμένου μας 
στη ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ 
ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Στην ασπρόμαυρη 

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

«Δεν μετανιώνω...»

-

-

-

-
-

-
-

 «Me, Myself and...»,  
γκαλερί Pace, Μανχάταν,  

Νέα Υόρκη, έως 22 Φεβρουαρίου.

Ο χώρος -

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

Είχα μαγικές στιγμές στη ζωή μου
Ο Λουκάς Σαμαράς μιλάει στην «Κ» για τη νέα του αυτοβιογραφική δουλειά, τη φωτογραφία, τη ζωή του

«Οταν -

«Παρουσιάζω 
-

Αφησε τη σχολή υποκριτικής και έγινε «πατέρας των σέλφι»

Ενα άλμπουμ με φωτο-
γραφίες από την Ελλάδα 
ήταν από τα πιο σημα-
ντικά πράγματα που φέ-
ραμε εδώ μαζί μας, του-
λάχιστον για μένα.

Ακόμη κι αν αντιπαθείς 
ανθρώπους, μπορεί πάλι 
να τους συμπαθείς έπει-
τα από 10 ή 20 χρόνια.
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Ατζέντα

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ
Το Θέατρο -

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

Πληροφορίες/κρατήσεις: 7000772.

Η Μήδεια Χάννα 

-
-

-

-

-

-
-
-

-
Πληροφορίες – κρατήσεις: 

99361887

ΕΚΘΕΣΗ

«Μέσα από την βαθύτατη 
αδράνεια μια γέννα»
Η Γκαλερί Γκλόρια

-

-

 
-

Πληροφορίες: 22762605, www.

gloriagallery.com, www.instagram.com/gloria_

gallery_nicosia

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Τ
α αποβράσματα -

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

«Once upon a time» -
-

-

-

-

-
 Κρατή-

σεις απαραίτητες στο τηλέφωνο 70002420.

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Once upon a time» από τους «Two for the Road»

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ντέρκεν - Σρέντερ - 
Κλέκνερ

Το Ίδρυμα -

-

-
-

-

-

-

-
Πληροφοριες: 2266387

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Μανώλη...!» 
του Γιώργου Νεοφύτου

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Βυζαντινό μου σήμαντρο, φράγκικο μοναστήρι

Ε
ίναι πραγματικά

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

ΟΜΙΛΙΑ

Creative Thinking 
for a Digital World
Η καινοτόμα -

-

Πληροφορίες / Εισι-

τήρια: www.ideas.unic.ac.cy

19-26.01.2020
Ο Ντάνιελ, άγιος 
και εγκληματίας

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο γυάλινος κόσμος» του Τενεσί Ουίλιαμς
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ομότιμη 
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

ΕΥΦΡ. ΡΙΖΟΠΟΥΛΟΥ 

ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΟΥ

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-
-

-

ΑΝΝΑ ΜΑΡΑΓΚΟΥ

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

Ενιαίο μνημείο της συλλογικής μνήμης μας
Η φυσιογνωμία και ο ιστορικός χαρακτήρας της Οικίας Χατζηγεωργάκη Κορνέσιου δεν πρέπει επ’ ουδενί να αλλοιωθούν  

Η Ευφροσύνη 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Σταμάτης -

-

-

-
-

-

–Ποιοι είναι οι κανόνες που ακο-
λουθείτε όλα αυτά τα χρόνια, τι 
σας τιθασεύει καλλιτεχνικά;

-

-

–Αυτή η διαδικασία σας δυσκο-
λεύει;

-
-

-
-

–Θεατρικότητα και μουσική, πό-
σο εύκολα μπορούν να συνδυα-
στούν; 

-

-

–Ούτε και τους μουσικούς, φα-
ντάζομαι τους δυσκολεύει…

-

-
-

-
-

-
-

-

–Πώς βλέπετε τα μουσικά πράγ-
ματα σήμερα; Έχω την αίσθηση 
ότι δεν έχουμε τη μουσική δημι-
ουργία που υπήρχε τις περασμέ-
νες δεκαετίες;

-

-

–Δεν είναι παράδοξο;

-

-

–Πού οφείλεται αυτό, νομίζετε;
-

-
-

-

–Εσείς πάντως το κάνετε…

-
-

Ταπεινότητα και δουλειά
–Τελικά, πώς προχωράει κάποιος 
στη μουσική; Πώς γίνεται μεγά-
λος;

-

-
-

-

–Σε αυτά όλα χωράει και η απο-
τυχία…

-
-
-

–Για το κοινό; Εσείς κάνετε πράγ-
ματα για ένα συγκεκριμένο κοινό;

-

-

-

–Σας ενδιαφέρει να έχετε ενη-
μερωμένο κοινό; Επειδή κάποιοι 
λένε ότι θέλουν το κοινό τους να 
καταλαβαίνει τι ακούει…

-

-

Η καλύτερή μας στιγμή
–Τι έφερε τη δημιουργία της Σπεί-
ρα Σπείρα;

– Τώρα τι είναι, λοιπόν;

-
-

-

-
-
-

-

-

–Γιατί το λέτε αυτό;

-

-

–Εξηγήστε μου τη φράση «Ολική 
επαναφορά του μύθου της δια-
σκέδασης»… 

-
-

-

-

-

-

-

–Διασκεδάζουμε, όμως, όπως πα-
λιά;

Πληροφορίες: 
-

-
-

Κάθε μέρα σκάβω το χωράφι της τέχνης μου
Ο Σταμάτης Κραουνάκης έρχεται με τη Σπείρα Σπείρα στην Κύπρο για δύο παραστάσεις και μιλάει στην «Κ»

Δεν έχω προδώσει
ποτέ το κοινό μου
–Μετά από τόσα χρόνια στα μουσικά πράγ-
ματα τι έχετε κρατήσει ως μάθημα;

-
-

–Πώς τα καταφέρατε να έχετε μία σταθερή 
πορεία στα μουσικά πράγματα;

-

-
-

–Ετοιμάζετε κάτι καινούργιο αυτό το 
διάστημα; 

-

-

-

-

–Με παρόμοια κείμενα όπως αυτά του 
Τερτσέτη ή τον «Λόγο του Κολοκο-
τρώνη» νιώσατε ποτέ άβολα, λόγω της 
εθνοκεντρικής διάστασης που μπορεί 
να έχουν;

-
-

-
-

–Σας το ρωτώ γιατί σήμερα λέξεις, 
όπως η πατρίδα, εύκολα μπορούν να 
παρεξηγηθούν…

-

–Τον έχουμε βάλει στην άκρη τον έρω-
τα…

-

–Η μουσική, πάντως, είναι ένας πολύ 
καλός τρόπος για να το πει κάποιος…

-

-

Για εμένα η βασική πατρίδα είναι ο έρωτας

Είναι κρίμα η ζωή να φεύγει 
τζάμπα. Ο στίχος «Δυο ψυ-
χές που δεν βρήκαν καταφύ-
γιο», γιατί νομίζετε ότι μίλη-
σε σε τόσους πολλούς… 
Λίγο να κοιτάμε και θα τα 
βρούμε τα όμορφα…

Αυτοί 

-

«Είναι 
-

Έχουν εφησυχάσει όλοι 
στο δεδομένο. Αυτό, βέ-
βαια, γίνεται μόνο στην 
Ελλάδα, δεν συμβαίνει 
αλλού στον κόσμο.



Β Ι Β Λ Ι Ο

Κυριακή 19 Ιανουαρίου 2020 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 5

sppmedia.com

ELISABETH STROUT
Το όνομά μου είναι Λούσυ Μπάρτον
μτφρ. Μαργαρίτα Ζαχαριάδου
εκδ. Αγρα, σελ. 182

 
Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Σε λένε 
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Αγγίζει τα τραύματα 
όσων πασχίζουν  
να βρουν τη φωνή τους  
στο γράψιμο μα κυρίως 
στη ζωή. Αλλωστε, 
για τις γυναίκες 
δημιουργούς δεν είναι 
τίποτα αυτονόητο.

Η Λούσυ Μπάρτον

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

Γυναίκα
συγγραφέας
με μητέρα
και κόρες
Μυθιστόρημα απελπισμένο και αισιόδοξο Το εξώφυλλο 

-
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ΔΙΟΝΥΣΗΣ ΚΑΨΑΛΗΣ, 
ΓΙΩΡΓΟΣ ΚΟΡΟΠΟΥΛΗΣ
D.J., tracks 1-61. Σύντομη ιστορία 
του λυρισμού – Παραγωγή 
και διάταξη κειμένων 
εκδ. Sestina, σελ. 79

 

Ο 
Διονύσης Καψάλης 
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-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Ο Ζαχαρίας Στουφής γεννήθηκε το 
1974 στη Ζάκυνθο. Σαν προέκταση 
του ποιητικού του έργου, στο οποίο ο 
θάνατος είναι το επίκεντρο, ασχολεί-
ται με τη θανατολογία της Ζακύνθου. 
Αναζητεί τον θάνατο στη λαογραφία, 
στη φιλολογία, στην ιστορία και στη 
σύγχρονη κοινωνία του νησιού του. 
Παράλληλα, στήνει θεατρικές παρα-
στάσεις και performance που βασί-
ζονται στο συγγραφικό του έργο. 
Κείμενά του έχουν δραματοποιηθεί 
και από άλλους καλλιτέχνες. Από το 
1995 ζει και εργάζεται στην Αττική. 
Το εικοστό δεύτερο βιβλίο του, που 
είναι και το πιο πρόσφατο, είναι 
το «Οταν ήμουν παιδί έσφαζαν τα 
ζώα μπροστά μου», που κυκλοφό-
ρησε τον Ιανουάριο του 2020 από 
τις εκδόσεις ΑΩ.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-
-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε,  
ζώντες και τεθνεώτες;

-

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

-

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

-

 
Πώς λειτουργούν οι τοπικοί θρύ-
λοι, και ειδικά το υπερφυσικό, στις 
ιστορίες σας; Είναι πηγή έμπνευ-
σης ή/και τονίζουν την αγωνία της 
ύπαρξης;

-

 
Ποια είναι τα κύρια χαρακτη-
ριστικά της «θανατολογίας 
της Ζακύνθου»; 

-
-

-

-
 

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΕΥΗΣ ΜΑΛΛΙΑΡΟΥ

Πάρτι με ποίηση, και όποιος αντέξει

Ενας ουτοπιστής που «έφυγε» νωρίς

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο πόλεμος σπαράσσει  
την Ισπανία όταν  
ο Ντουρούτι, με ένα  
τάγμα αποτελούμενο 
από μόλις 3.000  
αναρχικούς, ξεκινάει  
μια εκστρατεία  
για την κατάληψη  
της Σαραγόσας.

Ο αναρχοσυνδικαλιστής

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΖΑΧΑΡΙΑ ΣΤΟΥΦΗ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Μια νύχτα στον κήπο, κάτω από τ’ άστρα

ΛΟΝΔΙΝΟ
Δύσκολα 

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

«Στην αρχή, -

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

ΛΙΒΕΡΠΟΥΛ
Η φύση της Γουατεμάλας
Στην Tate 

-
-
-

-

-

ΟΥΑΣΙΓΚΤΟΝ
Ζωγραφική στην ύπαιθρο
Στη διάρκεια 

-

-

-

-

-

ΠΑΡΙΣΙ
Ο παραστατικός Μοντριάν
Ιδιαίτερο 

-

-
-
-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Εν αναμονή του Τιτσιάνο
Μετά  -

-

-

ΟΞΦΟΡΔΗ
Ο νεαρός Ρέμπραντ
Το Μουσείο -

-
-

-

-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Σκηνή 

«Εκείνη τη στιγμή,  
ήξερα την απάντηση 
στον γρίφο  
του απείρου».
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Συνέντευξη στη ΓΙΩΤΑ ΣΥΚΚΑ

«Η φωνή 

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

Η γνωριμία
-
-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-

Η φετινή 

-

-
-
-

-

-

Η «φωλιά»
-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

Ο Ανδρέας Εμπειρίκος είναι ο φάρος μου
Ο σκηνοθέτης Δημήτρης Τάρλοου μιλάει στην «Κ» για την παράσταση «Δόξα κοινή», στην οποία το θέατρο σμίγει με την ποίηση

Δεν αρκούν οι θεατές για να στηρίξουν όλα τα θεάματα
Τα θέατρα πρέπει 
να είναι τοπόσημα 
σε μια πόλη, δεν μπορεί 
να είναι κάθε αποθήκη 
και καημός.

Ο Στρατής Πασχάλης 

ΑΝ
ΔΡ

ΕΑ
Σ 

ΣΙ
Μ

Ο
Π

ΟΥ
ΛΟ

Σ

«Η παράσταση

Ζούμε σε βαθιά 
συντηρητικούς 
καιρούς και μάλιστα 
ο μεγαλύτερος 
συντηρητισμός 
προέρχεται από εκεί 
που δεν το περιμένεις, 
τους νέους ανθρώπους.

«Νιώθω 
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Της ΛΟΥΪΖΑΣ ΛΟΥΗ

Σε μια -
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

Συντελεστές

-
-
-

-

-
-
-

-

Η «Εξομολόγηση» είναι γροθιά στο στομάχι
Με ένα βραβείο από το ιστορικό Φεστιβάλ Δράμας η ταινία του σκηνοθέτη Ανδρέα Σιεηττάνη αναμένεται να προβληματίσει

Το κοινό βλέπει τις δύο 
όψεις του πολέμου. 
Τα αποτελέσματα, τον 
πόνο και την εκρίζωση 
που αισθάνονται αμφό-
τερες οι πλευρές.

Η «Εξομολόγηση» -

 

Μια 

-
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07.30

10.00

11.00

12.00

13.30
14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15
15.15

15.45 

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ

18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.00
21.30

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.05
23.45

00.45

07.30 

11.00
11.30
16.00

16.50

17.40

18.30

19.45 EIΔHΣEIΣ 

19.55 EIΔHΣEIΣ 

20.10 

20.40  

21.00

22.00 

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.15

05.30

09.45 

13.00

15.00

16.00

18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.00

20.10 OMEGA NEWS
21.00

22.00 

23.00

23.40

00.40 

01.40

02.40

06.10
06.40

07.30
08.10
09.50
10.30

12.00
12.50

14.50

15.20
17.20
18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

23.30

01.00 Τίτλοι ειδήσεων 
01.10

02.00

02.50

03.40 Tα νέα του ANT1 
04.30

06.20

07.00

09.00

10.30
11.30

13.00

15.40

16.40

17.30

18.00  Tα γεγονότα σε συντομία
18.10

20.20 Τομές στα γεγονότα
21.20

23.30

00.20  Γεγονότα σε τίτλους 
00.30
01.40
03.30

04.20

06.00

07.00

08.00 

09.30

10.00

13.00  

13.45

14.30

17.00

17.50 EIΔHΣEIΣ

18.00

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.15

22.30

23.30

00.45
01.45

07.00

09.20
11.15
13.30
15.15
17.00
19.00
21.00
23.05
00.45
02.45

05.50
07.20
08.50
10.25

12.30
14.00
15.30

17.10

18.30
20.15

22.00
23.40
01.15

02.55

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.30 17.40 21.00 21.20 21.20 22.30 21.00

23.40

06.50
09.40
11.00
13.05
14.40
15.05
16.00
18.00 EIΔHΣEIΣ
18.30
20.00 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.25
22.25

00.30

12.00 
12.30
13.00
13.30
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30
20.00

CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

07.30
08.20

10.10
12.10

14.00
15.30

17.00
19.00

Η μπαλάντα 
του Ρίτσαρντ Τζούελ ���
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 

 
Μετά 

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

«Για τον Ρίτσαρντ...»

-
-

-
-
-

Ζήσε δυο φορές,  
αγάπα μια ���
ΔΡΑΜΑ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες:  

Το ισπανικό 

-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Ο Οσκαρ Μαρτίνεθ

Ξορκίζοντας τον εφιάλτη του Αλτσχάιμερ

Μια δικαίωση
για τη «λευκή»
Αμερική
Νέα ταινία με έντονο πολιτικό άρωμα
από τον αειθαλή Κλιντ Ιστγουντ

Ο Πολ Γoυόλτερ Χάουζερ 

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

HOME CINEMA
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Συνέντευξη στη ΓΙΟΥΛΗ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Κοινωνιολόγος,  

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

 
– Τι σας παρακίνησε να γράψε-
τε το «Πού θα προσγειωθούμε»; 

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

– Πολλοί μεγάλοι φιλόσοφοι των 
αρχών της νεωτερικής εποχής 
(Μπέικον, Ντεκάρτ κ.ά.) υποστή-
ριξαν ότι στόχος του ανθρώπου 
οφείλει να είναι η κατάκτηση της 
φύσης, το να γίνει αφέντης και 
κύριός της. Εσείς κάποιους αιώ-
νες μετά, αντιτείνετε ότι πρέπει 
να αποδεχθούμε την εξάρτησή 
μας από αυτήν και να την προ-
στατέψουμε. 

-

-

-
-

-

-
-

 – Τι σηματοδοτεί για εσάς αυ-
τό το νέο κλιματικό καθεστώς;

-

 

-

-
-

-
-

-

-

– Η ζώνη της ζωής, δηλαδή το 
πεδίο αναπαραγωγής της ζωής, 
βρίσκεται σε κίνδυνο. Ποια είναι 
η κριτική αυτή ζώνη; 

-

-

-

– Γιατί οφείλουμε να ανα-προσα-
νατολιστούμε στην πολιτική;

-

-

-

-

-

-
-

 – Οι όροι που χρησιμοποιού-
με, κλιματική αλλαγή, οικολογία 
λ.χ., είναι επαρκείς να μεταδώ-
σουν την κρισιμότητα των προ-
βλημάτων που αντιμετωπίζουμε; 

-

-

– Θεωρείτε ότι η συγκρότηση 
ενός κοινού πολιτικού ορίζοντα 
είναι ακόμη εφικτή; Κι εάν ναι, τι 
θα μας επέτρεπε να βγούμε από 
το αξιέξοδο και να αναδημιουρ-
γήσουμε έναν κοινό τόπο; 

-

-
-

-

-
-

-

-

-

 – Παραμένετε αισιόδοξος;

«Η αγωνία -

M
AN

U
EL

 B
RA

U
N

Το κλίμα, οι μέλισσες είναι εντός της πολιτικής
Ο ανατρεπτικός Γάλλος φιλόσοφος Μπρούνο Λατούρ μιλάει στην «Κ» για τον πλανήτη Γη και τον πόλεμο για τη σωτηρία του

ΚΡΙΤΙΚΗ  / Toυ AΝΤΗ ΡΟΔΙΤΗ

Οι Πολιτιστικές μας Υπηρεσίες εκπολιτίζονται…

Στην εποχή μας, 
η σχέση των δυνάμεων 
και των δυνατοτήτων 
του επίγειου κόσμου 
έχει ανατραπεί. 
Τα ιδανικά του ελέγχου, 
της κυριαρχίας 
και της κατάκτησης της 
φύσης ανατρέπονται. 

Το εξώφυλλο -

Μ
ε επιστολή 

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

Ο κ. Άντης Ροδίτης είναι ποιητής και 
συγγραφέας.

Αντί, δηλαδή, να ενθαρ-
ρύνουν τον κόσμο ν’ 
ασχοληθεί με το γράψιμο 
(κατ’ ακολουθία και με 
το διάβασμα), δηλαδή με 
τον Λόγο, τον έστελναν 
πίσω να μείνει κολλημέ-
νος μπροστά στην αφα-
σία της τηλεόρασης.




